
Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΒ'

Τετάρτη 3 Φεβρουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 3 Φεβρουαρίου 1999, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
18.45' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2.2.1999
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΟΑ' συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 2
Φεβρουαρίου 1999, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων:
1. "Κάλυψη δαπανών µετακινουµένων υπαλλήλων εντός και εκτός
Επικράτειας και άλλες διατάξεις".
2. "Κύρωση του Πρωτοκόλλου οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας της
Αλβανίας και της Συµφωνίας ∆ανείου µεταξύ της ∆ηµοκρατίας της
Αλβανίας και της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας".
3. "Κύρωση της Συνθήκης για την πλήρη απαγόρευση των
πυρηνικών δοκιµών".)
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής, κ.
Παναγιώτη Καµµένο, Βουλευτή Β' Αθηνών, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Συνταξιούχων Τ.Χωροφυλακής -
ΕΛ.ΑΣ. - Αγρινίου υποβάλλει προτάσεις για την ασφάλιση και
συνταξιοδότηση του κλάδου.
2) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αριστείδης Τσαβδαρίδης,
καθηγητής φιλόλογος, ζητεί την καθιέρωση συντελεστή στην
αξιολόγηση του βαθµού του πτυχίου για την εισαγωγή στην ΠΑΤΕΣ
ΣΕΛΕΤΕ.
3) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ξενοδόχων Νοµού
Μαγνησίας ζητεί την ικανοποίηση των ασφαλιστικών αιτηµάτων των
µελών της.
4) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά

µε την οποία η Ανώνυµος Ελληνική Εταιρεία Πετρελαιοειδών Revoil
ζητεί να µην κλείσουν οι µικρές ελληνικές εταιρείες προς όφελος των
ολιγοπωλίων των πολυεθνικών εταιρειών πετρελαίου.
5) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο ∆ήµος Κισσάµου του Νοµού Χανίων ζητεί να
αποµακρυνθεί το φορτίο του µότορσιπ Nawara το οποίο ναυάγησε
στον κόλπο Κισσάµου.
6) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το 6/Θ ∆ηµοτικό Σχολείο Αργαλαστής του Νοµού
Μαγνησίας ζητεί τη χορήγηση Η/Υ.
7) Οι Βουλευτές κύριοι ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ και
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων Μαθητών 10/θέσιου ∆ηµοτικού
Σχολείου Ζαγοράς Μαγνησίας ζητεί τον πλήρη εξοπλισµό του
σχολείου.
8) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Ανεξάρτητος Αγροτικός Σύλλογος Αλµυρού
Μαγνησίας διαµαρτύρεται για τις "αφαιµάξεις" κατά τη διανοµή
επιδοτήσεων από τις Ενώσεις Γεωργικών Συνεταιρισµών.
9) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Αθήνας
υποβάλλει τις ενστάσεις µελών του κατά της διακήρυξης ανοικτού
διαγωνισµού στις 23.2.98.
10) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Θεσπιέων του Νοµού Βοιωτίας
ζητεί την ίδρυση και λειτουργία ταχυδροµείου στο ∆ήµο Θεσπιέων.
11) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ικαστικών
Υπαλλήλων Περιφερείας Πρωτοδικείου Τριπόλεως ζητεί επίλυση
των προβληµάτων της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης των
δηµοσίων υπαλλήλων.
12) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ,
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ και ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία το Τοπικό Συµβούλιο του ∆ηµοτικού
∆ιαµερίσµατος Τρύφου του ∆ήµου Μεδεώνος Αιτωλ/νίας ζητεί τη
λειτουργία Παιδικού Σταθµού στην περιοχή του.
13) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Γεωπονικός Σύλλογος Ροδόπης ζητεί την
άµεση λειτουργία του εργαστηρίου ΠΕΓΕΑΛ.
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14) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελλήνων Επαγγελµατιών
Οργανωτών Συνεδρίων ζητεί την κατασκευή στην Αθήνα του
∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου.
15) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Φθιώτιδος ζητεί να
γίνει ρύθµιση στο Ν. 2525 για τους πολύτεκνους εκπαιδευτικούς εφ'
όσον αποδεδειγµένα ασχολούνται µε την εκπαιδευτική διαδικασία
και βρίσκονται µέσα στο χρονικό διάστηµα ώστε να απορροφηθούν
ως αναπληρωτές.
16) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ζεφυρίου Αττικής και Κοινωνικοί
Φορείς ζητούν λήψη µέτρων σχετικά µε την εγκληµατικότητα που
αντιµετωπίζει η περιοχή τους.
17) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Φίλων Αποτέφρωσης ζητεί τη
θεσµοθέτηση του δικαιώµατος των πολιτών µεταξύ ταφής και
καύσης.
18) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος τ.Γενικών ∆/ντών και Αναπλ.
Γεν. ∆/ντών των Υπουργείων και της Βουλής ζητεί να µην
ανατραπεί µε διατάξεις αναδροµικής ισχύος το νόµιµο καθεστώς
συνταξιοδότησης των πρώην Γενικών ∆/ντών.
19) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Αξ/κων - Υπαξ/κων
Εθν. Αντίστασης, ο Αντιστ. Σύνδεσµος Αξ/κών - Υπαξ/κων Πολεµ.
Αεροπορίας και ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Αγωνιστών Μ.Ανατολής,
ζητούν την ψήφιση τροπολογίας ώστε να υπάρχει η δυνατότητα
χορήγησης του Μερίσµτος Μ.Τ. σε Αξιωµατικούς της Εθν.
Αντίστασης.
20) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Εργαζόµενοι µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
στη ∆/νση Αναδάσωσης Αττικής ζητούν οι επικείµενες προσλήψεις
στις ∆ασικές Υπηρεσίες και τη ∆ασοπυρόσβεση να καλυφθούν από
τους ίδιους.
21) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ασοπονικός Σύλλογος Ελλάδος
"∆ΑSO.S" υποβάλλει προτάσεις για τις προσλήψεις από το
Πυροσβεστικό Σώµα.
22) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Εύβοιας θεωρεί
ότι η επιλογή των προγραµµάτων κατάρτισης δεν είναι σύµφωνη µε
τις εκπαιδευτικές ανάγκες της Εύβοιας και ζητεί τις σχετικές
διευκρινίσεις.
23) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το
Σωµατείο Εργαζοµένων Ναυπηγείων Αυλίδας αντιτίθεται στην
πώληση των ναυπηγείων µέσα από το διαγωνισµό της ΕΤΒΑ.
24) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Ιστιαίας του Νοµού Εύβοιας ζητεί στα πλαίσια της εφαρµογής του
"Ι.Καποδίστριας" η παρακράτηση των δόσεων των κεντρικών
αυτοτελών πόρων των ∆ήµων και Κοινοτήτων ανά µήνα να γίνεται
σταδιακά.
25) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η
Μεταποιητική Βιοτεχνία Γεωργικών και Αλιευτικών Προϊόντων
EVIASTAR υποβάλλει προτάσεις για τον τρόπο σύναψης των
συµβάσεων µε την Ο.Π. (Οµάδα Παραγωγών).
26) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ,

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ και ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κύµης του Νοµού Εύβοιας ζητεί την
αποτελεσµατική αντιµετώπιση του προβλήµατος ύδρευσης των
κατοίκων.
27) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Μαρµαρίου Νοµού Εύβοιας ζητεί την αλλαγή κέντρου
πληροφόρησης για το φαράγγι "∆ηµοσάρι".
28) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος
Κύµης του Νοµού Εύβοιας ζητεί χρηµατοδότηση για την έναρξη των
εργασιών του έργου "εγκατάστασης λυµάτων και βορθολυµµάτων
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης της περιοχής Κύµης".
29) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελλήνων Επαγγελµατιών Οργανωτών
Συνεδρίων ζητεί την επίσπευση των διαδικασιών για την κατασκευή
στην Αθήνα του ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου.
30) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Οµοσπονδία Χιακών Σωµατείων Αττικής ζητεί τη
βελτίωση της ακτοπλοϊκής σύνδεσης του νησιού µε τον Πειραιά.
B. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2646/29.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
13/19.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2646/29.9.98 ερώτηση του Βουλευτή κ. Μ.
Κεφαλογιάννη σχετικά µε την κατάργηση του τετραπλασιασµού του
φόρου για αγορά αγροτικών εκτάσεων από µη αγρότες σας
γνωρίζουµε ότι, ήδη µε την παρ. 2 του άρθρου 64 του ν. 2637/98
"Σύσταση Οργανισµού Πιστοποίησης Λογαριασµών κλπ." που
δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 200/τ. Α'/27.8.98 καταργήθηκε αναδροµικά
από τότε που ίσχυσε η διάταξη της παρ. 6 του άρθρου 2 του ν.
2520/97, περί τετραπλασιασµού του φόρου.

Ο Υφυπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ"

2. Στην µε αριθµό 2787/2.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1825/9.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2787/2.10.98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Μπ. Αγγουράκης και Ορ. Κολοζώφ στη Βουλή των
Ελλήνων σχετικά µε τα ερευνητικά κέντρα του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας, σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Τα Κέντρα 'Ερευνας και Τεχνολογίας των τριών Κλάδων των
Ενόπλων ∆υνάµεων είναι οργανωµένα µε βάση τα πρότυπα
αντίστοιχων κέντρων δυτικοευρωπαϊκών χωρών του ΝΑΤΟ. Ο
διαρκής εκσυγχρονισµός τους αποτελεί κύριο στόχο του
Υπουργείου και αυτό διαφαίνεται ξεκάθαρα από τον
προϋπολογισµό της Γενικής ∆ιεύθυνσης Εξοπλισµών/ ∆ιεύθυνσης
Τεχνολογίας και Ανάπτυξης για το οικονοµικό έτος 1999 στον οποίο
προβλέπεται 1 δισ. δραχ. για την επιχορήγηση και ενίσχυση των
Κέντρων 'Ερευνας. Η στελέχωση τους από επιστήµονες µε
πανεπιστηµιακές και µεταπτυχιακές σπουδές καθώς και η
συνεργασία τους µε Ελληνικά Πανεπιστηµιακά Ιδρύµατα (ΕΜΠ,
Παν/µιο Αθηνών, Αριστοτέλειο Παν/µιο Θεσσαλονίκης κλπ) και µε
ερευνητικά κέντρα άλλων χωρών του ΝΑΤΟ οδηγούν στην πλήρη
αναβάθµισή τους.
'Οσον  αφορά  την  απόσυρση  των  σχετικών  µε  τα  Ερευνητικά
Κέντρα  διατάξεων  από  το  νόµο  για  την  Παλλαϊκή  'Αµυνα,
πρυτάνευσε  η  αρχή,  το  όλο  θέµα  των  ερευνητικών  κέντρων  να
αντιµετωπισθεί  στο  σύνολο  του,  µέσα  από  την  διαµόρφωση
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ουσιαστικού θεσµικού νοµικού πλαισίου και όχι αποσπασµατικά µε
µια τροπολογία η οποία θα θεράπευε επιµέρους προβλήµατα αλλά
δεν θα διασφάλιζε την σε βάθος χρόνου λειτουργία των ερευνητικών
κέντρων λαµβάνοντας υπ' όψιν τις γενικότερες εξελίξεις σε θέµατα
έρευνας και τεχνολογίας, τόσο στον διεθνή όσο και στον Ελληνικό
χώρο.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 2647/29.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2479/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2647/29.9.98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Νικ. Κατσαρός, σχετικά µε την
περίπτωση καθιέρωσης ταχυδροµικής ατέλειας για την αποστολή
χρηµάτων σε άνδρες των Ενόπλων ∆υνάµεων, σας πληροφορούµε
τα παρακάτω:
1. Με την παράγραφο 5 του άρθρου 68 του Ν. 2065/92 ορίζεται ότι
"τα τέλη για την απλή ταχυδροµική αλληλογραφία των κληρωτών
οπλιτών και υπαξιωµατικών των Ε.∆. και του Λ.Σ. οι ταχυδροµικές
επιταγές, που αποστέλλονται σε αυτούς µέχρι 20.000 δρχ., τα
ταχυδροµικά δέµατα µέχρι βάρους 2 χιλιογρ. καθώς και τα δέµατα
που αποστέλλονται από τους στρατεύσιµους µε την πολιτική
περιβολή τους µέχρι βάρους 5 χιλιογρ. καταβάλλονται από το Υπ.
Εθνικής 'Αµυνας απολογιστικά".
2. Στα πλαίσια των ανωτέρων διατάξεων εκδόθηκε η αριθµ.
87566/2840/6.10.93 (ΦΕΚ 818/Β/93) κοινή Υπουργική απόφαση µε
την οποία καθορίσθηκε ο τρόπος πληρωµής των τελών για τη
διακίνηση της αλληλογραφίας των κληρωτών οπλιτών και
υπαξιωµατικών των Ενόπλων ∆υνάµεων και του Λ.Σ.
3. Κατόπιν των ανωτέρω η ατέλεια για τις ταχυδροµικές επιταγές
των κληρωτών οπλιτών και υπαξιωµατικών των Ενόπλων
∆υνάµεων και του Λ.Σ. είναι µέχρι του ποσού των 20.000 δρχ.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

4. Στις µε αριθµό 2127/10.9.98 και 2433/19.9.98 ερωτήσεις δόθηκε
µε το υπ' αριθµ. 174/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας
η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις 2127/10.9.98 και 2433/19.9.98 ερωτήσεις, που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Β. Κοντογιαννόπουλος και Β. ∆.
Κορκολόπουλος, για τα θέµατα της αρµοδιότητας µας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Αναφορικά µε το θέµα της πληρωµής των Ρυτινοσυλλεκτών έχει
εκδοθεί η σχετική κοινή διϋπουργική απόφαση (Υπουργών
Γεωργίας και Οικονοµικών) και έχει εκδοθεί το σχετικό ένταλµα.
Η διϋπουργική επιτροπή στις 6.8.98 ενέκρινε πρόταση του
Υπουργού Γεωργίας, ύψους 20 δισ. δραχ. που αφορά την
αποκατάσταση των δασικών εκτάσεων από τις πρόσφατες
πυρκαγιές καθώς επίσης και την αποζηµίωση των αγροτικών
καλλιεργειών.
Αναλυτικά:
α) 15 δισ. για έργα αποκατάστασης δασικών εκτάσεων δηλαδή για
αντιδιαβρωτικά, αντιπληµµυρικά και έργα αναδασώσεων και
β) 5 δισ. για αποζηµιώσεις σε αγροτικές καλλιέργειες που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές.
Η συνολική δαπάνη των έργων αποκατάστασης για το 1998 θα
ανέλθει σε 2,7 δισ. δραχ. Το 1999 σε 8 δισ. και το 2000 σε 4,8 δισ.
Αποκατάσταση δασικών εκτάσεων
Η αποκατάσταση πραγµατοποιείται σε τρεις φάσεις:
Α' φάση: Αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα
Β' φάση: Τεχνητή αναδάσωση
Γ' φάση: Φυσική αναδάσωση
Παρακολούθηση του έργου.
Την παρακολούθηση των έργων αναλαµβάνουν εκ µέρους του
Υπουργείου Γεωργίας ο Υφυπουργός ∆. Σωτηρλής και ο Γενικός
Γραµµατέας Β. Σιουµάλας και εκ µέρους του ΥΠΕΧΩ∆Ε ο

Υφυπουργός Θ. Κολιοπάνος και ο Γενικός Γραµµατέας Η.
Μπεριάτος.
Επιτροπές κοινωνικού ελέγχου για την παρακολούθηση εκτέλεσης
των έργων.
Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών ΠΕΧΩ∆Ε Κ. Λαλιώτη και
Γεωργίας Στ. Τζουµάκα, συγκροτήθηκαν επιτροπές κοινωνικού
ελέγχου που προεδρεύονται από τους Γενικούς Γραµµατείς των
Περιφερειών Αττικής, Πελοποννήσου και ∆υτικής Ελλάδας και
συµµετέχουν Νοµάρχες εκπρόσωποι των Τοπικών Ενώσεων
∆ήµων και Κοινοτήτων, των Νοµαρχιακών Συµβουλίων, του
ΥΠΕΧΩ∆Ε της Γενικής ∆ιεύθυνσης ∆ασών και Φυσικού
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, του Γεωτεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας, οικολογικών οργανώσεων καθώς και
υπαλλήλων των ∆ιευθύνσεων Αναδασώσεων και των ∆ασαρχείων.
'Εργο των επιτροπών είναι η παρακολούθηση των µελετών και της
εκτέλεσης των έργων αποκατάστασης.
Τεχνικές οµάδες παρακολούθησης.
Οι Γενικοί Γραµµατείας των Περιφερειών Αττικής, Πελοποννήσου
και ∆υτικής Ελλάδας, συγκρότησαν τεχνικές οµάδες
παρακολούθησης για την εκτέλεση των έργων µε εκπροσώπους
από την Αυτοδιοίκηση και υπαλλήλους των διευθύνσεων δασών
των δασικών υπηρεσιών των περιοχών και των τεχνικών
διευθύνσεων των περιφερειών.
Κήρυξη αναδασωτέων δασικών εκτάσεων
α)Κηρύχθηκαν αναδασωτέες από το Γενικό Γραµµατέα Περιφέρειας
Αττικής (Αυλώνας, Χαλκούτσι, Συκάµινο) όπου κάηκαν 40.000
στρέµµατα.
β)Οργανώθηκαν οι ενέργειες για την κήρυξη αναδασωτέων µέχρι
22.9.98 οι εκτάσεις στον Υµηττό όπου κάηκαν 4.000 στρέµµατα.
γ)Εως 8.10.98 θα κηρυχθούν αναδασωτέες οι εκτάσεις στην
Πεντέλη όπου κάηκαν πλέον των 100.000 στρεµµάτων.
Επίσης θα κηρυχθούν αναδασωτέες εντός του ίδιου χρονικού
διαστήµατος 2.000 στρέµµατα που κάηκαν στην Σαλαµίνα και 1000
στρέµµατα στη ∆υτική Αττική.
Οι ίδιες διαδικασίες ακολουθούνται από τους Γενικούς Γραµµατείς
Περιφέρειας Πελοποννήσου και ∆υτικής Ελλάδας για την κήρυξη
αναδασωτέων των εκτάσεων που κάηκαν στις περιοχές της
αρµοδιότητας τους.
Για την υλοποίηση των ανωτέρων η Γεωγραφική Υπηρεσία Στρατού
ανέλαβε την έγχρωµη αεροφωτογράφιση των περιοχών
αρµοδιότητας των δασαρχών Πεντέλης, Καπανδριτίου, Μεσσηνίας
και Πύργου. Μετά την αεροφωτογράφιση ακολούθησαν αυτοψίες
και αποτυπώσεις στις καµένες δασικές εκτάσεις και
προετοιµάζονται η εµβαδοµέτρηση και η ανάλυση των χρήσεων
γης, καθώς και οι προτάσεις για κήρυξη ως αναδασωτέων των
εκτάσεων που υπάγονται στην αρµοδιότητα των ανωτέρω
δασαρχείων.
Αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα:
Περιφέρεια ∆υτικής Ελλάδος.
Μέχρι τέλος Οκτωβρίου θα έχουν υλοποιηθεί τα επείγοντα
αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα στις περιοχές που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές.
∆ηλαδή:
- 'Εργα βαθµίδωσης εδάφους µε µηχανικά µέσα
- 'Εργα συγκράτησης εδαφών µε κορµοφράγµατα - κλαδοπλέγµατα
- Σκυρόδµητα ή ξύλινα φράγµατα σε µικροχειµάρους
- Φράγµατα και τεχνικά έργα στο ορεινό τµήµα των χειµάρρων
- ∆ιευθετήσεις κοίτης
- 'Αλλα τεχνικά έργα προστασίας οικισµών, υποδοµών.
Στην εν λόγω περιφέρεια και συγκεκριµένα στο Νοµό Αιτ/νίας έχουν
καεί 31.000 στρ. και θα πραγµατοποιηθούν έργα ύψους 320 εκατ.
δραχ.
Στο Νοµό Αχαϊας έχουν καεί 14.000 στρ. και θα πραγµατοποιηθούν
έργα ύψους 340 εκατ. δραχ.
Στο Νοµό Ηλείας έχουν καεί 125.000 στρ. και θα πραγµα-



3992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

τοποιηθούν έργα ύψους 1 δις δραχ.
Τα προαναφερόµενα κονδύλια θα διατεθούν µέσα σε µια τριετία.
Αποζηµιώσεις για καταστροφές στον αγροτικό τοµέα.
Υπεγράφησαν δυο Υπουργικές αποφάσεις του Υπουργού Γεωργίας
Στ. Τζουµάκα και του Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Ν.
Χριστοδουλάκη ύψους 300 εκατ. και 600 εκατ. δραχ για άµεση
ενίσχυση σε ζωοτροφές προς τους πληγέντες κτηνοτρόφους λόγω
των πυρκαγιών που υπέστησαν βοσκότοποι και χορτολιβαδικές
εκτάσεις.
Για τις υπόλοιπες αποζηµιώσεις στον αγροτικό τοµέα υπεβλήθη
σχέδιο προς έγκριση στην Ε.Ε. ύψους 6 δις δρχ. Η καταγραφή των
ζηµιών βρίσκεται στην τελευταία φάση της εξατοµίκευσης στις
περιοχές που επλήγησαν. Οι εξατοµικεύσεις πραγµατοποιούνται
από τις υπηρεσίες γεωργίας των νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων των
πληγέντων περιοχών.
Μετά το πέρας των εξατοµικεύσεων και την έγκριση του σχεδίου
από την Ε.Ε. θα αποδοθούν στους δικαιούχους οι αντίστοιχες
αποζηµιώσεις.
Θέµα παγώµατος οφειλών και δανείων των αγροτών που πλήγηκαν
από τις πρόσφατες πυρκαγιές του Νοµού Ηλείας, χωρίς την κάλυψη
του σχετικού κόστους από την Πολιτεία δεν είναι δυνατόν να
αντιµετωπισθεί από την ΑΤΕ γιατί οι πόροι της Τράπεζας
προέρχονται από καταθέσεις και κατά συνέπεια, µόνο µε την
επανεισροή των κεφαλαίων που τοποθετεί και των τόκων τους
εξασφαλίζεται η δυνατότητα να ανταποκριθεί στην αυτονόητη
υποχρέωση επιστροφής κεφαλαίων και τόκων στους καταθέτες της.
Η ΑΤΕ σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν να αναταποκριθούν στις υποχρεώσεις
τους στην Τράπεζα λόγω εκτάκτων γεγονότων (όπως δυσµενείς
καιρικές συνθήκες, αζητησία προϊόντων, ασυνήθιστες µεταβολές
τιµών κλπ.) τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους.
Οι διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89
πράξης του διοκητή της Τράπεζας της Ελλάδος και προβλέπουν
ρύθµιση των ληξηπρόθεσµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής, σε ένα
νέο δάνειο. Η ένταξη των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό
γίνεται ύστερα από εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε
εκµετάλλευσης και αφορούν το µέρος των οφειλών που
διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι παραγωγοί του Νοµού
Ηλείας που υπέστησαν εκτεταµένες καταστροφές στην παραγωγή
τους από τις πυρκαγιές του Ιουλίου-Αυγούστου.
Η καθυστέρηση στις πληρωµές των δικαιούχων της "πρόωρης
σύνταξης" οφείλεται στην αλλαγή της διαδικασίας έκδοσης των
χρηµατικών ενταλµάτων προπληρωµής (ορισµός β' υπολόγου)
ύστερα από σχετική ερµηνευτικά εγκύκλιο του Υπουργείου
Οικονοµικών.
'Ηδη το θέµα διευθετήθηκε και άρχισε η καταβολή των "συντάξεων"
στους δικαιούχους.
Τέλος γνωρίζουµε ότι έχουν πληρωθεί επιδοτήσεις λαδιού στην
ΕΑΣ Γαστούνης 15.9.98, ΕΑΣ Ηλείας 24.8.98, ΕΑΣ Αµαλιάδος
24.8.98 και ΕΑΣ Λεχαινών 24.8.98 και δεν εκκρεµεί κανένας
φάκελλος προς πληρωµή.
Η οικονοµική ενίσχυση στους ρητινοκαλλιεργητές για τις εργασίες
καθαρισµού της υπορόφου βλάστησης που πραγµατοποίησαν το
έτος 1997 στα ρητινευόµενα δάση θα καταβληθεί σύντοµα. Για
όσους ρητινοκαλλιεργητές ζηµιώθηκαν από τις πυρκαγιές θα
καταβληθεί αποζηµίωση για την ποσότητα ρυτίνης που
καταστράφηκε.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

5. Στην µε αριθµό 2631/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4757/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2631/28.9.98 ερώτηση του Βουλευτή

κ. Β. Μιχαλολιάκου, σας γνωρίζουµε τα κάτωθι:
Είναι γνωστό ότι, υπάρχουν διαφορές ποιότητας, µεταξύ των
διαφόρων τύπων µεµβρανών από τις οποίες κατασκευάζονται τα
φίλτρα αιµοκάθαρσης.
Τα φίλτρα "παλαιάς τεχνολογίας" που σε µεγάλη αναλογία
ταυτίζονται µε αυτά της κουπροφάνης θεωρούνται διεθνώς λιγότερα
βιοσυµβατά σε σχέση µε αυτά τα νεώτερης τεχνολογίας, που
κατασκευάζονται από συνθετικές µεµβράνες.
∆ιεθνώς υπάρχει η τάση µείωσης της χρήσης µεµβρανών από
κουπροφάνη και αύξηση της χρήσης µεµβρανών από συνθετικά
υλικά. Παρά ταύτα, η κουπροφάνη αν και χρησιµοποιείται
περισσότερο από 25 χρόνια, εξακολουθεί να καλύπτει το
µεγαλύτερο ποσοστό των ασθενών σε αιµοκάθαρση, στην Ευρώπη
και την Αµερική.
Στη χώρα µας, η χρήση µεµβρανών κουπροφάνης κυµαίνεται
περίπου στο επίπεδο του 40%-50% που είναι ανάλογο µε αυτό των
ΗΠΑ. Οι νεώτερης τεχνολογίας µεµβράνες άρχισαν να
χρησιµοποιούνται την τελευταία πενταετία µε συνεχή αύξηση της
χρήσης τους, αλλά και πολύ νωρίς µε βάση τις υπάρχουσες πολλές
και αντικρουόµενες επιστηµονικές απόψεις, να πούµε ότι θα πρέπει
να αντικαταστήσουν την κουπροφάνη.
Η νοσηρότητα και η επιβίωση των ασθενών που υποβάλλονται σε
χρόνια αιµοκάθαρση, εξαρτάται από πολλούς παράγοντες και
θεωρητικά, ο τύπος των µεµβρανών, δηλ. το υλικό κατασκευής της
µεµβράνης, πιθανόν να είναι ένας απ' αυτούς.
Η άµεση συσχέτιση του τύπου της µεµβράνης µε τη νοσηρότητα
(π.χ. λοιµώξεις) και θνησιµότητα των ασθενών που υποβάλλονται
σε αιµοκάθαρση, πρέπει να τεκµηριώνεται µε καλά σχεδιασµένες
µακροπρόθεσµες µελέτες που λαµβάνουν υπόψη όλους τους
εµπλεκόµενους παράγοντες. Μέχρι τώρα δεν υπάρχουν
αποτελέσµατα τέτοιων µελετών, που να συσχετίζουν συγκεκριµένο
τύπο µεµβράνης µε αυξηµένο ποσοστό λοιµώξεων και µειωµένης
επιβίωσης ασθενών. Τα αναφερόµενα περί λοιµώξεων είναι
αντικρουόµενα, το βέβαιο είναι ότι βιοσυµβατές µεµβράνες µε
υψηλή διήθηση παρουσιάζουν µεγαλύτερη συχνότητα λοιµώξεων
απ' ότι οι µεµβράνες της κλασσικής αιµοκάθαρσης.
Παρενέργειες υπάρχουν τόσο από την χρήση µεµβρανών
κουπροφάνης, όσο και από τη χρήση συνθετικών µεµβρανών. Ο
υπεύθυνος νεφρολόγος γιατρός είναι αυτός που έχει την ευθύνη και
αποφασίζει για τη νοσηλεία, την ποιότητα και επάρκεια της
αιµοκάθαρσης των ασθενών µε γνώµονα πάντοτε το όφελος του
ασθενή για καλύτερη ποιότητα ζωής. Γι' αυτό και ο υπεύθυνος
νεφρολόγος πρέπει να τη δυνατότητα επιλογής µεταξύ των
διαφόρων τύπων µεµβράνης και να εξατοµικεύει τη χρήση φίλτρων,
ανάλογα µε τα προβλήµατα του κάθε ασθενή.
Το Υπουργείο σε καµµιά περίπτωση δεν παρεµβαίνει στο έργο των
γιατρών.
Επι πλέον σας γνωρίζουµε ότι, σύµφωνα µε τα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης Αιµοκάθαρσης και µεταµόσχευσης Νεφρού
(EDTA) το επίπεδο θνησιµότητας των Νεφροπαθών στην Ελλάδα
είναι το χαµηλότερο της Ευρώπης, το δε επίπεδο ποιότητας της
αιµοκάθαρσης στην Ελλάδα είναι από τα υψηλότερα στον κόσµο.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜ. ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 699/30.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
25286/19.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 699/30.7.98 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Η. Βεζδρεβάνη σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το Υπουργείο Υγείας-Πρόνοιας δίνει την έγκριση για την προκήρυξη
ιατρικών θέσεων του κλάδου Ε.Σ.Υ. στα νοσοκοµεία, τα οποία είναι
υπεύθυνα για την δηµοσίευση των προκηρύξεων στις εφηµερίδες
µέσα σε ορισµένο χρονικό διάστηµα.

Ο Υπουργός
Κ. ΓΕΙΤΟΝΑΣ"
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7. Στην µε αριθµό 2019/4.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1422/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2019/4.9.98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κυρία Β. Αράπη Καραγιάννη, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
Η δεύσµευση του Υπουργού αφορούσε την εφαρµογή
προγραµµάτων "µέσης διάρκειας", διάρκειας 6 µηνών και όχι ενός
έτους.
Τα Ταχύρυθµα Επιµορφωτικά Προγράµµατα διάρκειας 40 ωρών
είναι πράγµατι προαιρετικά για τους εκπαιδευτικούς, αλλά
ταυτόχρονα είναι ιδιαίτερα χρήσιµα γι' αυτούς, όπως αποδεικνύει ο
µεγάλος αριθµός αιτήσεών τους να τα παρακολουθήσουν. Σε ό,τι
αφορά τη διάρκειά τους (40 ώρες) υπενθυµίζεται ότι ένα εξαµηνιαίο
πανεπιστηµιακό µάθηµα έχει επίσης διάρκεια 40 ωρών, χωρίς
βέβαια να αµφισβητείται από τον οποιονδήποτε η επιστηµονική του
ποιότητα και επάρκεια.
Επιµόρφωση ασφαλώς δεν σηµαίνει "ετήσια απόσπαση από το
σχολικό πρόγραµµα", όπως αναφέρεται στην ερώτηση. Σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης η επιµόρφωση είναι βραχείας διάρκειας και
επαναλαµβανόµενη, για µια σειρά λόγων, οι κυριότεροι από τους
οποίους είναι:
α. Οι βραχυχρόνιες επαναλαµβανόµενες επιµορφώσεις
ανταποκρίνονται στην ανάγκη παρακολούθησης των ραγδαίων
εξελίξεων στο περιβάλλον της εκπαίδευσης. Είναι ευέλικτες και
µπορούν να συναρθρώνονται µεταξύ τους.
β. ∆ίνουν τη δυνατότητα σε πολύ µεγαλύτερο αριθµό εκπαιδευτικών
να επιµορφωθούν. Υπενθυµίζεται άλλωστε ότι η επιµόρφωση
συµπληρώνει αναθεωρεί τη βασική κατάρτιση του εκπαιδευτικού και
δεν την υποκαθιστά.
Ειδικότερα:
Α. Κατά το σχολικό έτος 1997-98 πραγµατοποιήθηκαν τα
παρακάτω Ταχύρυθµα Υποχρεωτικά Επιµορφωτικά Προγράµµατα:
1. Ταχύρυθµα Υποχρεωτικά Επιµορφωτικά Προγράµµατα για τους
εκπαιδευτικούς ΠΕ2, ΠΕ3, ΠΕ4 που δίδασκαν στην Α' τάξη όλων
των τύπων Λυκείου (Α' Στάδιο).
Τα προγράµµατα αυτά πραγµατοποιήθηκαν σε δυο φάσεις. Η
πρώτη φάση (25-29 Αυγούστου 1997) περιελάµβανε τα
προγράµµατα επιµόρφωσης των πολλαπλασιαστών. Ως
πολλαπλασιαστές εκλήθησαν οι σχολικοί σύµβουλοι, µέλη των
οµάδων συγγραφής των σχολικών βιβλίων -παραγωγής διδακτικού
υλικού και σύνταξης των αναλυτικών προγραµµάτων, εκπαιδευτικοί
κάτοχοι µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών στο αντικείµενο, µε
εξειδικευµένες γνώσεις και εµπειρία. Συνολικά τα Επιµορφωτικά
προγράµµατα των πολλαπλασιαστών (διάρκειας 30 ωρών)
παρακολούθησαν 560 πολλαπλασιαστές.
Στη δεύτερη φάση (3-17 Σεπτεµβρίου 1997) οι πολλαπλασιαστές
αυτοί επιµόρφωσαν 10.918 εκπαιδευτικούς των συγκεκριµένων
κλάδων. Την ευθύνη της υλοποίησης των προγραµµάτων αυτών
(διάρκειας 25 ωρών) έφεραν τα 16 ΠΕΚ όλης της χώρας.
2. Ταχύρυθµα Υποχρεωτικά Επιµορφωτικά Προγράµµατα που
απευθύνονταν στους εκπαιδευτικούς ΠΕ2 οι οποίοι δίδασκαν στην
Α' Λυκείου των ηµερησίων και εσπερινών ΤΕΛ. Αυτά
αποσκοπούσαν στο να διευκολύνουν την εισαγωγή και τη
διδασκαλία του µαθήµατος των αρχαίων ελληνικών στα παραπάνω
λύκεια µετά την αναδιάρθρωση του ωρολογίου προγράµµατος των
µαθηµάτων εν όψει του Ενιαίου Λυκείου. Κατά το χρονικό διάστηµα
8-16 Ιανουαρίου 1998 επιµορφώθηκαν συνολικά 845 εκπαιδευτικοί.
3. Ταχύρυθµα Επιµορφωτικά Προγράµµατα που απευθύνονταν
στους εκπαιδευτικούς ΠΕ2, ΠΕ3, και ΠΕ4 που δίδασκαν στην Α'
Λυκείου (Β' Στάδιο). Σκοπός των σεµιναρίων αυτών ήταν να
διαπιστωθεί ο ρυθµός διάδοσης των εκπαιδευτικών αλλαγών. Το
πρόγραµµα πραγµατοποιήθηκε σε δυο φάσεις. Η πρώτη αφορούσε
την επιµόρφωση 394 πολλαπλασιαστών/ επιµορφωτών και η
δεύτερη την επιµόρφωση 11.000 εκπαιδευτικών της τάξης.
Β. Κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους 1998-1999 έχουν
προγραµµατισθεί και άρχισε η υλοποίηση Ταχύρυθµων

Υποχρεωτικών Επιµορφωτικών Προγραµµάτων για τους
εκπαιδευτικούς ΠΕ2, ΠΕ3, ΠΕ4, ΠΕ19 και ΠΕ20 µόνιµους ή
αναπληρωτές των δηµοσίων και ιδιωτικών σχολείων. Τα
συγκεκριµένα προγράµµατα στόχο έχουν να διευκολύνουν την
υποδοχή, στήριξη και προώθηση των επιχειρούµενων
εκπαιδευτικών αιχµής (της τάξης) αναφορικά µε τα καινούργια
βιβλία, τα νέα αναλυτικά προγράµµατα και τις σύγχρονες µεθόδους
αξιολόγησης που θα ισχύσουν στο Ενιαίο Λύκειο. Τα Επιµορφωτικά
Προγράµµατα αυτά πραγµατοποιούνται και πάλι σε δυο φάσεις.
Η Α' φάση που αφορούσε την επιµόρφωση των πολλαπλασιαστών
(διάρκειας 30 ωρών) πραγµατοποιήθηκε κατά το χρονικό διάστηµα
από 31.8-3.9.98. Συµµετείχαν 365 πολλαπλασιαστές των
παραπάνω ειδικοτήτων οι οποίοι στη συνέχεια και κατά το χρονικό
διάστηµα από 17.9.-5.10.98 (Β' φάση) ανέλαβαν να επιµορφώσουν
τους εκπαιδευτικούς των συγκεκριµένων ειδικοτήτων (περίπου
13.000) στα σχολεία όλης της χώρας.
Επίσης πραγµατοποιήθηκαν και υλοποιούνται Ταχύρυθµα
Επιµορφωτικά Σεµινάρια για τις ειδικότητετς ΠΕ1, ΠΕ8, ΠΕ9, ΠΕ10,
ΠΕ12, ΠΕ13, ΠΕ14, ΠΕ16, εκπαιδευτικών από 12.10-12.11.98. Τα
σεµινάρια αυτά πραγµατοποιούνται σε δυο φάσεις. Η Α' φάση
αφορά την επιµόρφωση των πολλαπλασιαστών (5-6.10.98) και η Β'
φάση αφορά την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών της τάξης, η
οποία θα υλοποιηθεί εντός του Οκτωβρίου 1998.
Γ. Ταχύρυθµα Προαιρετικά Επιµορφωτικά Προγράµµατα.
Κατά τα σχολικά έτη 1996-97 και 1997-98 πραγµατοποιήθηκαν στα
ΠΕΚ όλης της χώρας 750 Ταχύρυθµα Προαιρετικά Επιµορφωτικά
Προγράµµατα διάρκειας 40 ωρών το καθένα τα οποία
παρακολούθησαν 22.500 εκπαιδευτικοί της Π/θµιας και ∆/θµιας
Εκπ/σης. Τα προγράµµατα αυτά αναφέρονταν σε διάφορες
θεµατικές ενότητες έτσι ώστε οι εκπαιδευτικοί:
Να ενηµερωθούν για τις εξελίξεις σε συγκεκριµένους
επιστηµονικούς παιδαγωγικούς, τεχνολογικούς, κοινωνικούς,
πολιτικο-οικονοµικούς τοµείς που συνδέονται άµεσα µε το έργο
τους.
Να αποκτήσουν τα κατάλληλα µεθοδολογικά εργαλεία για την
καλύτερη κατανόηση και κριτική αντιµετώπιση των εξελίξεων που
θα τους οδηγήσουν σε συνειδητές επιλογές, αρτιότερη οργάνωση
και αποτελεσµατικότερη αναµόρφωση του εκπαιδευτικού τους
έργου.
Να ευαισθητοποιηθούν οι εκπαιδευτικοί και να προωθηθούν σε µια
δια βίου διάθεση βελτίωσης των επαγγελµατικών τους προσόντων.
Επίσης για το σχολικό έτος 1998-99 προγραµµατίζονται και θα
πραγµατοποιηθούν 250 Ταχύρυθµα Προαιρετικά Προγράµµατα.
Πέραν των βραχυπροθέσµων επιµορφωτικών προγραµάτων που
γίνονται στα Περιφερειακά Επιµορφωτικά Κεντρα (Π.Ε.Κ.)
πραγµατοποιείται στα διδασκαλεία της χώρας µετεκπαίδευση των
εκπαιδευτικών Π/θµιας Εκπ/σης που διαρκεί τέσσερα εξάµηνα. Σε
όσους περατώνουν µε επιτυχία τη φοίτησή τους χορηγείται
δίπλωµα διετούς µετεκπαίδευσης στις επιστήµες της Αγωγής και οι
κάτοχοι του τίτλου αυτού έχουν όλα τα δικαιώµατα των πτυχιούχων
των Παιδαγωγικών Τµηµάτων.
Επίσης υλοποιείται από τα Παιδαγωγικά Τµήµατα της χώρας το
ειδικό πρόγραµµα για την επαγγελµατική και ακαδηµαϊκή
αναβάθµιση των εκπαιδευτικών Π.Ε. µε διετείς σπουδές (εξοµοίωση
προς του αποφοίτους των Παιδαγωγικών Τµηµάτων των Α.Ε.Ι.) Ο
συνολικός αριθµός των εκπαιδευτικών που θα παρακολουθήσουν
το πρόγραµµα ανέρχεται στις 17.500 περίπου.
Ο αριιθµός των φοιτούντων στα διδασκαλεία της χώρας κατά έτος
και κατηγορία (δάσκαλοι-νηπιαγωγοί) είναι ως ακολούθως:

Α' έτος Β' έτος Σύνολο
(Α' & Β' έτος)

Μ.∆.∆.Ε. 201 190 391
∆/ΛΕΙΟ ΝΗΠ. ΑΘΗΝΑΣ 60 41 101
∆.∆.Ε. ΘΕΣ/ΝΙΚΗΣ 89 86 175
∆.Ν. ΘΕΣ/ΝΙΚΗΣ 60 54 114
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∆.∆.Ε. ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ 55 84 139
∆.Ν. ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ 42 25 67
∆.∆.Ε. ΠΑΤΡΩΝ 62 -- 62
∆.∆.Ε. ΡΕΘΥΜΝΟΥ 45 -- 45
∆.Ν. ΡΕΘΥΜΝΟΥ 17 -- 17
ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 631 480 1111

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 2530/24.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ
1600/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2530/24.9.98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Π. Ψωµιάδης, σχετικά µε την εισαγωγή και
διδασκαλία από καθηγητές Φυσικής Αγωγής του µαθήµατος της
Αθλητικής και Ολυµπιακής Παιδείας στα σχολεία της Πρωτοβάθµιας
και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης σας γνωρίζουµε τα εξής:
Σύµφωνα µε το τεχνικό δελτίο ΣΕΠΠΕ (Σχολεία Εφαρµογής
Πειραµατικών Προγραµµάτων Εκπαίδευσης), υποβλήθηκε σειρά
προτάσεων εφαρµογής Πειραµατικών Προγραµµάτων Εκπαίδευσης
(ΠΠΕ) για το σχολικό έτος 1998-99.
'Ενα από τα παραπάνω είναι και το πειραµατικό πρόγραµµα
"Εισαγωγή της Ολυµπιακής και Αθλητικής Παιδείας στα σχολεία"
που θα εφαρµοστεί στην Στ' τάξη του ∆ηµοτικού σε 30 επιλεγµένα
σχολεία, µια ώρα την εβδοµάδα, µε την προσθήκη της ώρας στο
ωρολόγιο πρόγραµµα. Η εφαρµογή του πειραµατικού αυτού
προγράµµατος ανατίθεται κατά προτεραιότητα στον εκπαιδευτικό µε
ειδικότητα Φυσική Αγωγή.
Τα αποτελέσµατα θα αξιολογηθούν µε σκοπό την επέκταση και
εδραίωση του θεσµού.
Η UNESCO έδειξε ενδιαφέρον για το θέµα και σε περίπτωση
θετικών αποτελεσµάτων θα το προτείνει σε σχολεία άλλων χωρών.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 2548/24.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1603/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2548/24.9.98, που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης σχετικά µε τη λειτουργία του ∆ηµοτικού
Σχολείου Ανω Βιάννου του Ν. Ηρακλείου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Οπως µας πληροφόρησε ο προϊστάµενος του 3ου Γραφείου
Α/θµιας Εκπ/σης Ν.Α. Ηρακλείου το ∆ηµοτικό Σχολείο Ανω Βιάννου
δηµιουργήθηκε από την συνένωση όλων των µικρών σχολείων της
περιοχής σε µια σχολική µονάδα και µε την επωνυµία "5/θεσιο
∆ηµοτικό Σχολείο Ανω Βιάννου", το οποίο µέχρι και το σχολικό έτος
1997-98 λειτουργούσε ως 6/θεσιο, µε οργανική θέση εκπ/κού
Φυσικής Αγωγής και Αγγλικής Γλώσσας.
Κατά το τρέχον σχολικό έτος 1998-99 ο αριθµός των µαθητών
µειώθηκε στους 65.
Στο Νοµό Ηρακλείου διορίστηκαν 13 Νηπιαγωγοί, 14 εκπ/κοί
Φυσικής Αγωγής, 13 Εκπ/κοί Αγγλικής Γλώσσας και 4 Μουσικοί και
θα ακολουθήσουν σύντοµα 10 διορισµοί εκπαιδευτικών ακόµα από
τον πίνακα επιτυχόντων του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ (4 Φυσικής
Αγωγής, 3 Αγγλικών και 3 νηπιαγωγοί).
Επιπλέον στο Ν. Ηράκλειο διατέθηκαν 87 πιστώσεις για την
πρόσληψη αναπληρωτών δασκάλων, νηπ/γών και καθηγητών
ειδικότητας.
Η τοποθέτηση εκπ/κών στο δηµοτικό σχολείο 'Ανω Βιάννου από τις
ως άνω προσλήψεις είναι αρµοδιότητα του οικείου ΠΥΣ∆Ε και του
Προϊστάµενου οι οποίοι γνωρίζουν τις ανάγκες των σχολείων της
περιφέρειάς τους.

Ο Υφυπουργός

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"
10. Στην µε αριθµό 2535/24.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1601/20.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2535/24.9.98 που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Ν. Γκατζής και Α. Κανταρτζής σας
πληροφορούµε τα ακόλουθα:
'Υστερα από την αποκέντρωση του Προγράµµατος ∆ηµοσίων
Επενδύσεων η ευθύνη για την σύνταξη του προγράµµατος
σχολικής στέγης ανάγεται στην αποκλειστική αρµοδιότητα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Το Νοµαρχιακό Συµβούλιο κάθε νοµού αξιολογεί και ιεραρχεί τις
υπάρχουσες ανάγκες σχολικής στέγης και εντάσσει στο Νοµαρχιακό
Πρόγραµµα τις πιο επείγουσες, χωρίς την παρέµβαση του
Υπουργείου Παιδείας.
Ο Ο.Σ.Κ. από το τρέχον έτος 1998 έχει την αρµοδιότητα της
κατανοµής των πιστώσεων του Π.∆.Ε. στις νοµαρχιακές
αυτοδιοικήσεις για οικόπεδα και κατασκευές και στους Ο.Τ.Α. για τις
επισκευές και συντηρήσεις των διδακτηρίων Α/βθµιας και Β/βάθµιας
Εκπ/σης.
Οι εγκεκριµένες πιστώσεις της ΣΑΕ 041/5 του ΟΣΚ για τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας για το 1998, από το εθνικό
Π∆Ε ανέρχονται στα εξής ποσά:
Π.∆.Ε. ΣΑΕ 041/5
Για κατασκευές -οικόπεδα 580.000.000 δρχ.
Για επισκευές-συντηρήσεις 90.000.000 δρχ.
'Οσον αφορά τις πιστώσεις του δανείου ΤΚΑΣΕ, ο Νοµός
Μαγνησίας περιλαµβάνεται στους δέκα µεγάλους Νοµούς της
Ελλάδας οι οποίοι έχουν αυξηµένες ανάγκες στην υλικοτεχνική
υποδοµή της εκπ/σης και η χρηµατοδότηση των έργων στα οποία
έχει συµµετοχή το δάνειο ΤΚΑΣΕ θα φροντίσουµε να είναι
ικανοποιητική.
Πρόσθετα σας πληροφορούµε ότι από το 1998 η χρηµατοδότηση
των έργων του δανείου ΤΚΑΣΕ θα γίνεται µέσω του Π∆Ε (ΣΑΕ
047/6) η οποία ακόµη δεν έχει εγκριθεί από το ΥΠΕΘΟ.
2. Σχετικά µε τους διορισµούς εκπαιδευτικών στην Πρωτοβάθµια
Εκπ/ση στο νοµό Μαγνησίας σας γνωρίζουµε ότι στο νοµό
Μανγησίας δεν διορίστηκαν εκπ/κοί στην Α/θµια Εκπ/ση, γιατί όλα
τα οργανικά κενά καλύφθηκαν µε τις µεταθέσεις εκπαιδευτικών.
Επιπλέον αποσπάσθηκαν στο Νοµό Μαγνησίας 82 δάσκαλοι, 15
νηπιαγωγοί, 2 Φυσικής Αγωγής, 1 Αγγλικής και 1 Μουσικής για την
κάλυψη και οµαλή λειτουργία όλων των δηµοτικών σχολείων του
νοµού.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα σας ανακοινώσω το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 4 Φεβρουαρίου 1999.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 528/28.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρήστου Σµυρλή-Λιακατά
προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την επανεξέταση
απόφασης του Υπουργείου, που αφορά τον τρόπο χορήγησης της
κοινοτικής επιδότησης για το λάδι κλπ.
2. Η µε αριθµο 550/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. 'Αγγελου Μπρατάκου προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επίλυση του
προβλήµατος της συνυπηρέτησης δηµοσίων λειτουργών κλπ.
3. Η µε αριθµό 554/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Σταύρου Παναγιώτου προς
τους Υπουργούς Αναπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων διασφάλισης της
λειτουργίας των επιχειρήσεων "Πόρτο Καρράς" στη Χαλκιδική κλπ.
4. Η µε αριθµό 549/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ιωάννη
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∆ραγασάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου να
προχωρήσει σε διάλογο για τη φορολογική µεταρρύθµιση κλπ.
5. Η µε αριθµό 541/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κιµήµατος κ. Ιωάννη Αράπη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος - Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου για επέκταση του ΜΕΤΡΟ
προς Νίκαια - Κερατσίνι.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 523/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευάγγελου
Βλασσόπουλου προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών,
σχετικά µε τις προθέσεις της Ολυµπιακής Αεροπλοϊας για
κατάργηση της γραµµής Αθηνών- Ακτίου.
2. Η µε αριθµό 545/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Παπαγεωργόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε την

αντιµετώπιση των προβληµάτων ένταξης των νέων και των
µακροχρονίως ανέργων στην αγορά εργασίας.
3. Η µε αριθµό 553/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε την επαναπρόσληψη των
απολυθέντων που εργάζονταν στην Αµερικανική Βάση Γουρνών
Ηρακλείου Κρήτης κλπ.
4. Η µε αριθµό 548/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας ∆αµανάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε τις προθέσεις του
Υπουργείου για θεσµοθέτηση του "Συνηγόρου του 'Ενστολου
Πολίτη".
5. Η µε αριθµό 543/1.2.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος - Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τη βελτίωση του οδικού δικτύου άξονα Κορωπίου-Βάρης.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους κυρίους Βούλγαρη,
Παπαδόπουλο και Τασούλα να προχωρήσουµε στις δύο ερωτήσεις,
που ακολουθούν, προς τον Πρωθυπουργό και να επανέλθουµε στη
συνέχεια.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 546/39/1.2.9 επίκαιρη ερώτηση
του Προέδρου του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Νικολάου Κωνσταντόπουλου προς τον κύριο Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων ρύθµισης των χρεών των αγροτών,
µείωσης της τιµής των καυσίµων κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κωνσταντόπουλου έχει ως εξής:
"Σε οριακή κατάσταση βρίσκονται τα βασικά προβλήµατα των
αγροτών. Παρά τις κυβερνητικές εξαγγελίες δεν επιλύονται.
Σε µια περίοδο όπου η ανασυγκρότηση της υπαίθρου και της
αγροτικής οικονοµίας επείγει, οι αγρότες εξουθενώνονται από τα
συσσωρευµένα προβλήµατα. Η υπερχρέωση στην Αγροτική
Τράπεζα, το υψηλό κόστος παραγωγής µε πρώτο το κόστος του
χρήµατος, των καυσίµων και άλλων συντελεστών, οδηγούν σε
απόγνωση τα αγροτικά νοικοκυριά.
Την ίδια στιγµή το αγροτικό εισόδηµα βρίσκεται σε διαρκή
καθήλωση και πτώση, δεν δηµιουργεί συνθήκες για την οικονοµική
αυτοδύναµη ανάπτυξη των αγροτικών νοικοκυριών, την εξόφληση
των χρεών και την καλυτέρευση του βιοτικού επιπέδου του αγρότη.
Ενώ οι εµπορικές τράπεζες ρυθµίζουν και επαναρρυθµίζουν χρέη
µε ευνοϊκούς και ανταγωνιστικούς όρους και µειώνουν τα επιτόκια
όλων των τραπεζικών λειτουργιών, η Αγροτική Πίστη παραµένει στα
πιο υψηλά και ακριβά επίπεδα.
Ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός:
Ποια άµεσα µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για τη ρύθµιση των χρεών
των αγροτών και τη µείωση του κόστους του χρήµατος για τους
αγρότες;
Πότε και µε ποιον τρόπο θα εφαρµοστεί η µείωση της τιµής των
καυσίµων για τους αγρότες, η µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά
µηχανήµατα και εφόδια και στους υπόλοιπους παράγοντες του
κόστους παραγωγής των αγροτών;".
Επίσης, θα συζητήθεί η πέµπτη µε αριθµό 529/36/28.1.99 επίκαιρη
ερώτηση του Προέδρου του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ.
∆. Τσοβόλα προς τον κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων ρύθµισης των χρεών των αγροτών, µείωση του κόστους
παραγωγής των προϊόντων κλπ., που είναι συναφής µε την
προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση.
H επίκαιρη ερώτηση συνοπτικώς έχει ως εξής:
"Το υψηλό κόστος παραγωγής και η συνεχής µείωση της τιµής των
αγροτικών προϊόντων, σε συνδυασµό µε τα υψηλά επιτόκια και τα
πανωτόκια αλλά και τα αναγκαστικά µέτρα της Αγροτικής Τράπεζας
της Ελλάδος για την είσπραξη ληξιπρόθεσµων χρεών, έχουν
δηµιουργήσει εκρηκτική κατάσταση στον αγροτικό χώρο.
Ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός, εάν πρόκειται η Κυβέρνηση να
προχωρήσει άµεσα:
1. Στη ρύθµιση των ατοµικών αγροτικών χρεών (γεωργικών,
κτηνοτροφικών και αλιευτικών) µε σηµαντική περίοδο χάριτος,
διαγραφή τουλάχιστον των τόκων υπερηµερίας (πανωτόκια),
περιορισµό των πολύ υψηλών συµβατικών τόκων καθώς και στην
αναστολή κάθε αναγκαστικού µέτρου είσπραξης (κατασχέσεις,
πλειστηριασµοί κλπ.) που έχουν γίνει µέχρι σήµερα.
2. Στη µείωση του κόστους παραγωγής των προϊόντων (µείωση
ΦΠΑ γεωργικών εφοδίων και µηχανηµάτων, σηµαντική µείωση της
τιµής ενέργειας, καυσίµων κλπ.)
3. Στη δανειοδότηση µε χαµηλότοκα δάνεια των κατ' επάγγελµα
αγροτών, ώστε να προωθηθεί ο εκσυγχρονισµός και η ανάπτυξη
του γεωργικού τοµέα.
4. Στην προώθηση µιας γενικότερης αγροτικής και κοινωνικής
πολιτικής, που να συµβάλει ουσιαστικά στη βελτίωση της
παραγωγής και της παραγωγικότητας του αγροτικού τοµέα και στην

άρση των αντικινήτρων, ώστε οι αγρότες να µπορέσουν να
παραµείνουν στη γη τους και να ζήσουν αξιοπρεπώς και
ανθρώπινα".
Οι δύο ερωτήσεις θα συζητηθούν από κοινού, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό, ως συναφείς.
Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε χρόνο έξι λεπτών και για τις δύο
ερωτήσεις µαζί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Κωνσταντόπουλος, όπως ακούσατε,
λέει ότι οι αγρότες βρίσκονται σε οριακή κατάσταση, ο κ. Τσοβόλας
λέει ότι η πλειοψηφία των αγροτών βρίσκεται σε απόγνωση και ότι
όλα αυτά είναι αποτέλεσµα της αδιαφορίας της Κυβέρνησης, η
οποία δεν έδωσε τους απαραίτητους πόρους για να ενισχύσει την
αγροτική παραγωγή.
Εάν δούµε όµως το τι έπραξε η Κυβέρνηση τα περασµένα χρόνια,
θα διαπιστώσουµε ότι ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει. Ας πάρουµε
τον προϋπολογισµό του 1997 και τα απολογιστικά στοιχεία -γιατί για
τον προϋπολογισµό του 1997 υπάρχουν απολογιστικά στοιχεία-
τότε θα διαπιστώσουµε ότι η δαπάνη, η οποία διετέθη για τους
αγρότες από εθνικούς και κοινοτικούς πόρους, ξεπερνά το ένα
τρισεκατοµµύριο τριακόσια δισεκατοµµύρια (1.300.000.000.000)
δραχµές. Αυτό είναι το υψηλότερο ποσό το οποίο έχει διατεθεί µέχρι
τώρα και είναι περίπου τα 2/3 του προϊόντος το οποίο παράγεται
στον αγροτικό τοµέα.
Θα διαπιστώσουµε επίσης, εάν θέλουµε να δούµε πόσο είναι η
δαπάνη την οποία πλήρωσε το ελληνικό κράτος, ότι η δαπάνη την
οποία πλήρωσε το ελληνικό κράτος έχει φθάσει στο υψηλότερο
επίπεδο της τελευταίας διετίας, στο 16,4% του συνόλου του
αγροτικού προϊόντος.
Συµπέρασµα; Το συµπέρασµα είναι ότι πράγµατι µέσα στις
δυνατότητες τις οποίες έχουµε, συµβάλλουµε στο να βελτιώσουµε
τη θέση του αγροτικού τοµέα.
Εγκαταλείπουν, µας λένε οι ερωτώντες, οι αγρότες την ύπαιθρο.
Είναι γνωστό όµως ότι υπάρχει µία φυσιολογική εξέλιξη. Οι αγρότες
από τα χωριά πηγαίνουν στις ηµιαστικές περιοχές, διότι εκεί
υπάρχουν περισσότερες δυνατότητες απασχόλησης, υπάρχουν
καλύτερες συνθήκες ζωής.
Το θέµα είναι να διαπιστώσουµε αν υπάρχει αυτήν τη στιγµή µία
φυγή των αγροτών από την ύπαιθρο προς τις ηµιαστικές περιοχές.
Τα στατιστικά στοιχεία δεν δείχνουν κάτι τέτοιο. Το ποσοστό των
αγροτών είναι τα τελευταία χρόνια περίπου στο ίδιο επίπεδο.
Κυµαίνεται γύρω στο 18% µε 19%, ήταν πριν στο 20% και η
Ελλάδα διαθέτει ακόµα το µεγαλύτερο αγροτικό πληθυσµό απ' όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Ο µέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση είναι πολύ χαµηλότερος, κυµαίνεται γύρω στο
8%. Εµείς θα επιδιώξουµε και επιδιώκουµε µία ολοκληρωµένη
πολιτική υπαίθρου, για να µπορέσουµε να συγκρατήσουµε όσο το
δυνατόν γίνεται υπό τις σηµερινές συνθήκες τον αγροτικό
πληθυσµό στην ύπαιθρο.
'Ερχεται τώρα το πιο συγκεκριµένο ερώτηµα: τι γίνεται για τα
αγροτικά χρέη και ακούγοντας τις δύο ερωτήσεις νοµίζει κανείς ότι
δεν έχει γίνει τίποτε για τα αγροτικά χρέη.
Αν όµως κοιτάξει από το 1993 και µετά, θα διαπιστώσει ότι υπάρχει
µια πληθώρα αποφάσεων της Αγροτικής Τράπεζας και όλων των
αρµοδίων, για να ρυθµιστούν οφειλές και των αγροτών και των
συνεταιρισµών και των επιχειρήσεων στον αγροτικό τοµέα.
Υπάρχουν δεκαεννέα αποφάσεις ρυθµίσεων και διευκολύνσεων.
Και η πιο πρόσφατη απόφαση είναι γνωστή. Αφορά εκατόν εξήντα
δισεκατοµµύρια (160.000.000.000) χρέη των συνεταιρισµών.
Απόφαση, η οποία πάρθηκε εδώ, εγκρίθηκε µε ενέργειες της
ελληνικής Κυβέρνησης από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και για την
οποία είχε λεχθεί από πλευράς της Αντιπολίτευσης ότι δεν
επρόκειτο ποτέ να εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και την
πήραµε έτσι για τα µάτια του αγροτικού κόσµου και αποδείχθηκε ότι
δεν είναι καθόλου έτσι.
'Οσον  αφορά  τώρα  τη  µείωση  του  κόστους  του  χρήµατος  για
τους  αγρότες,  η  µείωση  του  κόστους  του  χρήµατος
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επιδιώκεται µέσα από τη γενική πολιτική. Η γενική πολιτική είναι
εκείνη η οποία ωθεί προς τα κάτω τον πληθωρισµό και ωθώντας
προς τα κάτω τον πληθωρισµό, ωθεί προς τα κάτω τα επιτόκια και
υπάρχει σηµαντική βελτίωση, όσον αφορά τα επιτόκια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας διαβάσω ορισµένους
αριθµούς, γιατί οι προβαλλόµενοι ισχυρισµοί αγνοούν τα
πραγµατικά γεγονότα και καλό είναι να ακούγονται οι αριθµοί.
Τα βραχυπρόθεσµα επιτόκια της Αγροτικής Τράπεζας µειώθηκαν
από 22% το 1993 σε 14% το 1999 για τους µεµονωµένους αγρότες.
Για τους συνεταιρισµένους αγρότες µειώθηκαν από 21% το 1993
στο 13% το 1999. ∆εν θέλω να σας κουράσω µε τους αριθµούς. Η
µέση µείωση των επιτοκίων είναι επτά εκατοστιαίες µονάδες και
όποιος ξέρει από δάνεια µπορεί να διαπιστώσει πολύ εύκολα ότι
επτά εκατοστιαίες µονάδες είναι µια σηµαντική µείωση. Μιλάµε για
την Ελλάδα και για τις συνθήκες, οι οποίες επικρατούν στην
Ελλάδα.
'Οσον αφορά τώρα τα υπόλοιπα προβλήµατα τα οποία
αναφέρθηκαν, ήδη το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, το Υπουργείο
Γεωργίας και η Αγροτική Τράπεζα βρίσκονται σε συνεννόηση µε
διάφορες τεχνικές τραπεζικές ρυθµίσεις, να δώσουν τη δυνατότητα
στους αγρότες να διευκολυνθούν στην πληρωµή των οφειλών τους.
'Οσον αφορά το κόστος παραγωγής, θέλω να υπενθυµίσω ότι
µειώσαµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης από το
30% στο 40%, δηλαδή 40% λιγότερο είναι ο ειδικός φόρος
κατανάλωσης, 12% µειώθηκαν τα φυτοφάρµακα, τα λιπάσµατα
έµειναν στο ίδιο ύψος φέτος και όλα αυτά συντελούν στην µείωση
του κόστους παραγωγής. Για να υπάρχει διάθεση των προϊόντων
χρειάζονται και πολλά άλλα µέτρα, που αφορούν την ποιότητα.
Θέλω κλείνοντας να τονίσω ότι για την Κυβέρνηση και το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ο αγρότης είναι πάντα στο επίκεντρο του ενδιαφέροντός µας και η
αγροτική πολιτική είναι, µια από τις πολιτικές µε τις οποίες θέλουµε
να ενισχύσουµε αποτελεσµατικά την ελληνική ύπαιθρο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Κωνσταντόπουλος
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Αυτός λοιπόν ο
αγρότης, που κατά τα λεγόµενα του κυρίου Πρωθυπουργού είναι
στο επίκεντρο του ενδιαφέροντός του, είναι εκείνος ο οποίος
υποφέρει σήµερα. Σε πείσµα της πραγµατικότητας την οποία
αντιµετωπίζει ο αγρότης, σε πείσµα των προβληµάτων ζωής και
προοπτικής που έχει η αγροτική οικονοµία, ο κύριος
Πρωθυπουργός για µια ακόµη φορά δηλώνει ικανοποιηµένος από
τον εαυτό του. Φταίνε, λοιπόν, οι αγρότες.
Εγώ ρωτάω συγκεκριµένα: Θα µειώσετε τα επιτόκια της Αγροτικής
Τράπεζας στο 8%, την ώρα που και οι άλλες εµπορικές τράπεζες
έχουν επιτόκια 8% εως 12%; Θα αυξήσετε το συντελεστή
επιστροφών από ΦΠΑ στους αγρότες, στο 3% για την αλιεία, στο
6% για τη φυτική παραγωγή, στο 7% για τη ζωική παραγωγή; Θα
ρυθµίσετε χρέη κατά περίπτωση για κάθε αγρότη συνεκτιµώντας
την πραγµατικότητα που αντιµετωπίζει στην παραγωγική του
δραστηριότητα και τους λόγους της υπερηµερίας του, αντί να τους
στέλνετε εγκυκλίους µε τις οποίες κοινοποιείτε διαταγές πληρωµής
και κατασχέσεων; Θα µειώσετε το κόστος στα καύσιµα; Θα
προχωρήσετε στην εξίσωση της τιµής του πετρελαίου κίνησης για
τα αγροτικά µηχανήµατα µε την τιµή του πετρελαίου θέρµανσης;
Θα χρησιµοποιήσετε το Μητρώο Αγροτών, που το έχετε εδώ και
ένα χρόνο στα κυβερνητικά συρτάρια και δεν το αξιοποιήσατε προς
αυτήν την κατεύθυνση; Είναι συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία έπρεπε
και πρέπει να πάρετε.
Αυτά που λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, τα λέτε κάθε φορά. Ενώ οι
αγρότες βρίσκονται µπροστά σε ανυπέρβλητες δυσκολίες. Σεις σε
κάθε κοινωνικό πρόβληµα, το οποίο προκύπτει, αντιτάσσετε
µονάχα µια πολιτική, την πολιτική του "άσ'το να σαπίσει". Είναι
αυτές, επιτρέψτε µου να πω, οι αντιδραστικές και οι συντηρητικές
πολιτικές, οι οποίες οδηγούν στη θεωρία του κοινωνικού
αυτοµατισµού. Φίλοι σας, που έχουν γαλλικές εµπειρίες, θα σας
πούν, ότι η ίδια θεωρία του Lαissez pourrir αντιτάχθηκε και στο
Γαλλικό Μάη. Αυτήν τη νοοτροπία ακολουθείτε, του "άσ'το να
σαπίσει". Σήµερα ο 'Ελληνας αγρότης είναι ο πιο φτωχός στην

Ευρώπη, πληρώνει το πιό ακριβό κόστος, βρίσκει µε τις
µεγαλύτερες δυσµενείς δεσµεύσεις χρήµα και έχει τους
πιεστικότερους όρους ανταγωνισµού στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Θα προχωρήσετε σε αυτά τα µέτρα; Στα καύσιµα, στα εφόδια, στο
χρήµα της Αγροτικής Τράπεζας και στη ρύθµιση των χρεών κατά
περίπτωση, έτσι ώστε να µη γίνονται οι χιλιάδες των
πλειστηριασµών και των κατασχέσεων που γίνονται σε
µηχανήµατα, σε ακίνητα και σε άλλα περιουσιακά στοιχεία των
αγροτών;
Να δείτε τους αριθµούς, κύριε Πρωθυπουργέ και να δείτε ποια είναι
η πραγµατικότητα µε τα όσα ισχύουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Απαντήστε συγκεκριµένα, θα πάρετε αυτά τα µέτρα; Αν πρέπει να
γίνουν και άλλα µέτρα, γιατί δεν τα παίρνετε; Απαντήστε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και
της Προόδου κ. Νικόλαος Κωνσταντόπουλος καταθέτει για τα
Πρακτικά προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξης:

"ΚΟΣΤΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑ
ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΕΛΛΑ∆ΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΩΝ ΧΩΡΩΝ
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 ΚΡΑΤΗ ΠΛΗθΩΡΙΣΜΟΣ ΕΠΙΤΟΚΙΑ

∆ΑΝΕΙΣΜΟΥ
ΑΓΡΟΤΩΝ

ΕΛΛΑ∆Α 3,9 15%-21%
ΙΣΠΑΝΙΑ 1,4 4,7%
ΙΤΑΛΙΑ 1,7 6,5%
ΓΕΡΜΑΝΙΑ 0,4 3,5%
ΠΟΡΤΟΓΑΛΙΑ 2,8 8%
ΓΑΛΛΙΑ 0,3 5%
ΒΕΛΓΙΟ 0,7 5,5%
ΑΥΣΤΡΙΑ 0,5 6,5%
Ο 'Ελληνας αγρότης ξεκινά την παραγωγή του µε 4πλάσιο κόστος
από τον Ισπανό, υπερδιπλάσιο από τον Πορτογάλο και τον Ιταλό
και υπερτριπλάσιο από τον µέσο όρο των ανταγωνιστικών χωρών.
'Ετσι πριν καν αρχίσει να πωλεί το προϊόν του έχει αθροιστική
επιβάρυνση:
19-24% ο 'Ελληνας αγρότης
6,1% ο Ισπανός αγρότης
8,2% ο Ιταλός αγρότης
Γι' αυτό χάθηκαν οι αγορές και έγιναν ακριβά τα αγροτικά προϊόντα
µε αποτέλεσµα να διευρύνεται το έλλειµµα ανταγωνιστικότητας για
τον 'Ελληνα αγρότη αντί να µειώνεται.

ΑΓΡΟΤΙΚΟ ΕΙΣΟ∆ΗΜΑ ΕΛΛΗΝΩΝ ΑΓΡΟΤΩΝ
Περίοδος  Τάση
1995-1996  - 2,5%
1996-1997  - 2,6%
1997-1998  - 3,8%

Στην περίοδο 1995-1998 το εισόδηµα των Ελλήνων Αγροτών
µειώθηκε σε πραγµατικές τιµές. Γι' αυτό δεν µπορεί να ανταπεξέλθει
στον ανταγωνισµό, αλλά και να βελτιώσει το βιοτικό του επίπεδο.

ΑΓΡΟΤΙΚΑ ΚΑΥΣΙΜΑ ΕΛΛΗΝΩΝ ΑΓΡΟΤΩΝ
Σχεδόν τριπλάσια από το µέσο όρο όλων των χωρών της Ε.Ε. είναι
η συµµετοχή των καυσίµων στη διαµόρφωση του κόστους
παραγωγής για τους 'Ελληνες αγρότες.
Στην 'Ελλάδα είναι 27,7%
Στην Ε.Ε. είναι µόλις 10 8%/%
Ο 'Ελληνας αγρότης πληρώνει δυσανάλογα υψηλό κόστος, γι' αυτό
και πρέπει να µειωθούν οι τιµές των καυσίµων µε αποφασιστικά
µέτρα, αµέσως, όπως η εξίσωση της τιµής του πετρελαίου κίνησης
για τα αγροτικά µηχανήµατα µε την τιµή του πετρελαίου θέρµανσης.
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Το Μητρώο Αγροτών που εδώ και ένα χρόνο είναι έτοιµο, πρέπει να
γίνει το εργαλείο γι' αυτήν την µείωση, αντί να παραµένει στα
κυβερνητικά ντουλάπια.
ΑΓΡΟΤΙΚΑ ΧΡΕΗ
Σύνολο οφειλών στην Α.Τ.Ε. (στις 31.12.1998) 2,6 τρις δρχ., έναντι
2,3 τρις δρχ.το 1997.
Από αυτά το 1,4 τρις δρχ. είναι βραχυπρόθεσµα / καλλιεργητικά
δηλαδή αγροτών και αγροτικών επιχειρήσεων.
Από αυτά, τα 800 δις είναι ληξιπρόθεσµα.
365 δις έληξαν το '96

135 δις έληξαν το '97
300 δις έληξαν το '98
Ταυτόχρονα λόγω:
Υψηλών επιτοκίων εντοκισµού
Υψηλών επιτοκίων ρυθµίσεων της οριακής βιωσιµότητας των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων και της µείωσης του αγροτικού
εισοδήµατος, τα νέα δάνεια που προέκυψαν από τις ρυθµίσεις των
χρεών εξυπηρετούνται σε πολύ µικρότερο βαθµό σήµερα από ότι
στο παρελθόν.
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ΥΠΟ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΕΩΝ
ΓΡΑΦΕΙΟ ΠΡΟΙΣΤΑΜΕΝΟΥ ΥΠΟ∆ΙΕΥΘΥΝΣΗΣ
Α.Π. 83

Αθήνα, 26/10/98
ΕΓΚΥΚΛΙΟΣ

ΡΕΥΣΤΟΠΟΙΗΣΗ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ ΤΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ
ΣΕ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΗ

Η Τράπεζα τα τελευταία χρόνια, έδωσε τη δυνατότητα σε
πιστούχους της που καθυστερούν την αποπληρωµή των
υποχρεώσεων τους να τις τακτοποιήσουν, εφαρµόζοντας ρυθµίσεις
που αποφάσισε είτε η ίδια (εγκ.50/96 -εξώδικοι διακανονισµοί κλπ.)
είτε η Πολιτεία εγκ.50/94, 19/98, 20/98 κλπ.).
Επειδή παρατηρήθηκε απροθυµία τόσο για ένταξη στις
προαναφερόµενες ρυθµίσεις όσο και εκπλήρωση των
υποχρεώσεων των οφειλετών, γεγονός που αποδίδεται σε
προσδοκία νέων ευνοϊκότερων διευκολύνσεων, µε συνέπεια το
ποσοστό ρευστοποίησης να κινείται σε χαµηλώτερα επίπεδα απ' ότι
τα τελευταία δύο χρόνια θα πρέπει άµεσα οι υπηρεσίες της
Τράπεζας να δραστηριοποιηθούν συντονισµένα και µεθοδικά ώστε
να βελτιωθεί το κλίµα και το εισπρακτικό έργο της ΑΤΕ να
ακολουθήσει ανοδική πορεία.
Στόχος και επιδίωξη να πληρώσουν τις οφειλές τους χωρίς καµία
άλλη καθυστέρηση όσοι πιστούχοι µας έχουν οικονοµική
δυνατότητα.
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
Από λήψη της παρούσας θα προχωρήσετε χωρίς άλλη
καθυστέρηση στη λήψη δικαστικών µέτρων σε βάρος όλων των
κτηνοτρόφων αλιέων και φορέων θερµοκηπιακών επιχειρήσεων
που είτε δεν εντάχθηκαν στις ρυθµίσεις (εγκ. 19 και 20/98) είτε δεν
φάνηκαν συνεπείς στην τακτοποίηση των ρυθµισθεισών οφειλών
τους (Εγκ. 50/94).
Ανεξάρτητα από τα παραπάνω τα καταστήµατα θα επιλέξουν από
κάθε χωριό τις πλέον χαρακτηριστικές περιπτώσεις κακόπιστων
οφειλετών (δύο τουλάχιστον από κάθε χωριό βάρος των οποίων θα
κοινοποιηθεί "επιταγή για πληρωµή" ανεξάρτητα από τα υπάρχοντα
σε εξέλιξη δικαστικά µέτρα για άλλους πιστούχους.
Οι επιταγές θα συνταχθούν σύµφωνα µε τις οδηγίες της ∆Κ, 1/16
παρ. 16.10.05-16.10.07 θα υπογράφονται από το Νοµικό Σύµβουλο
και όπου αυτό δεν είναι εύκολο ή εφικτό από το ∆/ντή του
Καταστήµατος και θα επιδοθούν µε δικαστικό επιµελητή.
Η επιλογή των πιστούχων θα γίνει µε τρόπο που να παγιώνεται η
αίσθηση της δικαιοσύνης και της ίσης µεταχείρισης µε κριτήρια την
οικονοµική κατάσταση, τις διασφαλίσεις που υπάρχουν, το χρόνο
καθυστέρησης, τη συναλλακτική τάξη κλπ.
Ειδικότερη αντιµετώπιση πρέπει να έχουν περιπτώσεις πιστούχων
που προσπαθούν να εξαπατήσουν τις Υπηρεσίες της Τράπεζας είτε
φυγαδεύοντας την παραγωγή τους είτε παρακρατώντας τις
εισπράξεις από τις πωλήσεις προϊόντων.
ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΕΝΤΡΙΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ
Η κοινοποίηση των επιταγών θα γίνει το αργότερο µέχρι 10-11-98
και την ίδια µέρα θα γνωστοποιηθεί µε Fax στο αρµόδιο Τµήµα της
Υποδ/νσης Καθυστερήσεων ο αριθµός των κοινοποιηθέντων
επιταγών.
Από τότε και µετά οι ∆/ντές των Καταστηµάτων και οι ορισθέντες ως
υπεύθυνοι ρευστοποίησης θα παρακολουθούν την πορεία καθώς
και το αποτέλεσµα της κοινοποίησης των επιταγών ώστε στο τέλος
Νοεµβρίου µε ειδική αναφορά τους θα γνωρίσουν τις συνέπειες, τα
αποτελέσµατα καθώς και τις απόψεις τους για τις περαιτέρω
ενέργειές µας.

Ο ∆ΙΟΙΚΗΤΗΣ
ΠΕΤΡΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥ")

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Aπόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, µάταια προσπαθεί ο κύριος Πρωθυπουργός να
ωραιοποιήσει την άθλια κατάσταση στην οποία βρίσκεται η

συντριπτική πλειοψηφία του αγροτικού πληθυσµού της Ελλάδος
είτε είναι γεωργοί είτε κτηνοτρόφοι είτε ψαράδες.
Κύριε Πρωθυπουργέ, ο αγροτικός πληθυσµός είναι ένα καζάνι που
βράζει, που είναι έτοιµο να εκραγεί και ο θόρυβος θα είναι πολύ
µεγάλος. 'Οσο και αν σας βοηθήσουν τα γνωστά κανάλια, τα
γνωστά Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, για να πείτε ότι υπάρχουν
άλλοι που τους καθοδηγούν, δεν θα είναι αρκετά αυτήν τη φορά µε
αυτά τα προβλήµατα που έχει συσωρρεύσει η έλλειψη της
αγροτικής πολιτικής και η αδιαφορία των κυβερνήσεων και της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ µετά το 1990 και µέχρι σήµερα στον
αγροτικό πληθυσµό.
Είναι γνωστό σε όλους ότι αυτά που είπατε περί των επιτοκίων είναι
οικονοµικά ανορθόδοξα.
Κύριε Πρωθυπουργέ, µε αυτά τα στοιχεία που δώσατε πριν απο
λίγο, ότι το επιτόκιο το 1993 ήταν 22% στα βραχυπρόθεσµα δάνεια
και το 1999 πήγε στο 14%, όταν το 1993 ήταν 14% ο πληθωρισµός,
σηµαίνει ότι τα πραγµατικά επιτόκια ήταν οκτώ µονάδες, ενώ τώρα
που είναι τέσσερις µονάδες ο πληθωρισµός και όπως είπατε είναι
14% το 1999 τα επιτόκια, σηµαίνει ότι αυξήθηκαν τα πραγµατικά
επιτόκια και από 8% τα πήγατε 10%. Γιατί τότε ήταν άλλες οι
αυξήσεις στα εισοδήµατα όλων των κατηγοριών και άλλα είναι
σήµερα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ειδικώς η Αγροτική Τράπεζα
έχει τα υψηλότερα επιτόκια, ενώ επιδοτείται.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Τότε οι
αυξήσεις υποτίθεται ότι ακολουθούσαν τον πληθωρισµό που ήταν
14%. Τώρα ακολουθούν τις αυξήσεις του πληθωρισµού που είναι
4%.
Τα πανωτόκια από την άλλη µεριά έχουν τινάξει στον αέρα τον
αγροτικό πληθυσµό αλλά και όλους τους µικροµεσαίους εµπόρους
και βιοτέχνες.
Είναι γνωστό, επίσης, ότι έχετε αφήσει στο έλεος τους αγρότες των
µεγαλοµεσαζόντων, που παίρνουν όποτε θέλουν αντί
οποιασδήποτε τιµής και καταβάλλουν το ελάχιστο τίµηµα των
αγροτικών προϊόντων, ενώ οι αγρότες καταβάλλουν τα πανωτόκια,
τους τόκους υπερηµερίας και τους υψηλούς συµβατικούς τόκους
στην Αγροτική Τράπεζα.
Αν δεν αντιληφθείτε τώρα, που δεν είναι πάρα πολύ αργά -αν και
είναι ήδη αργά- το µεγάλο πρόβληµα που έχει ο αγροτικός
πληθυσµός, αν συνεχίσετε αυτήν την πολιτική της µείωσης του
αγροτικού πληθυσµού, που τον θεωρήσατε δυστυχώς -µε λύπη
άκουσα πριν από λίγο- ως φυσιολογική µετακίνηση από τα χωράφια
στα αστικά κέντρα, τότε πραγµατικά προσφέρετε πολύ κακές
υπηρεσίες στην ελληνική οικονοµία, στην Ελλάδα, στον αγροτικό
πληθυσµό, αλλά και στον πληθυσµό των αστικών κέντρων, όπου
και εκεί υπάρχει µεγάλη ανεργία και προστίθενται συνεχώς οι
µετακινούµενοι νέοι και οι αγρότες από τα χωριά στα µεγάλα αστικά
κέντρα.
Εµείς προτείναµε συγκεκριµένη εναλλακτική αγροτική πολιτική, την
οποία την έχουµε καταθέσει συγκεκριµένα, επαναλαµβάνω και
συνολικά στη Βουλή. Ας αφήσετε αυτές τις ωραίες κουβέντες, ας
δείτε την πραγµατικότητα, που είναι η εξαθλίωση του αγροτικού
πληθυσµού, γιατί πραγµατικά δεν προσφέρετε στην Ελλάδα και
στην ελληνική οικονοµία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µε λύπη άκουσα τους κυρίους συναδέλφους
να εκφράζουν απόψεις περί του πρακτέου, χωρίς να τεκµηριώνουν
αυτό το οποίο θέλουν να γίνει, πώς γίνεται. Ακούσαµε το γνωστό
επιχείρηµα ότι στην Ελλάδα οι τόκοι είναι υψηλότεροι από όλην την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Μα, ξέρουµε όλοι ότι και ο πληθωρισµός ήταν
υψηλότερος από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 'Αρα,
και τα επιτόκια θα ήταν αντίστοιχα υψηλότερα. Και γι'αυτό γίνεται
προσπάθεια να µειωθεί τώρα ο πληθωρισµός, για να πέσουν τα
επιτόκια και όχι µόνο για τις επιχειρήσεις, για τους πολίτες, αλλά
ειδικά  για  τους  αγρότες  να  υπάρχουν  καλύτερες  συνθήκες.  ∆εν
µπορεί  να  επικαλούµαστε  το  τι  έγινε  στη  Γερµανία  ή  στη
Γαλλία  µε  πληθωρισµό  0%  ή  µε  πληθωρισµό  0,2%  ή  0,3%,
για  να  πάρουµε  παράδειγµα  τους  δικούς  µας  αγρότες  ή  να
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επικαλούµαστε µία κατάσταση η οποία δεν υπήρχε στην Ελλάδα.
Θα πρέπει να βλέπουµε την κατάσταση που υπήρχε στην Ελλάδα,
για να διαπιστώνουµε ποια πρόοδος έγινε.
Ακούσαµε ότι θα πρέπει να µειωθούν τα επιτόκια στο 8%, στο 6%,
να µειώσουµε τους φόρους. Και εγώ θέλω να ρωτήσω. Με ποια
χρήµατα θα γίνουν όλα αυτά; Πού τα βρίσκει έτσι εύκολα ο κ.
Κωνσταντόπουλος και ο κ. Τσοβόλας όλα αυτά τα χρήµατα, τα
οποία απλόχερα διανέµουν εδώ, για να ακούσουν οι αγρότες; Ποια
είναι η τακτική την οποία ακολουθούν οι κύριοι συνάδελφοι εδώ
µέσα στην Αίθουσα; Είναι η τακτική να εκτοξεύουν υποσχέσεις, είναι
η κλασική τακτική των παροχών, είναι η τακτική να πείσουν ότι
έχουµε καλές προθέσεις και απέναντι είναι οι κακοί, οι οποίοι δεν
θέλουν να κάνουν αυτό το οποίο είναι τόσο εύκολο να γίνει. Αλλά
αυτή η κλασική τακτική είναι µία παλαιοκοµµατική τακτική και -για να
χρησιµοποιήσω τις λέξεις του κ. Κωνσταντόπουλου- είναι
αντιδραστική και συντηρητική τακτική, διότι ψεύδεται, διότι
παρουσιάζει µία εικόνα, η οποία δεν είναι αληθινή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
∆ιότι δίνει υποσχέσεις ανέξοδα, διότι δεν έχει να εφαρµόσει καµία
άλλη πρακτική, δεν έχει να πάρει πρακτικά µέτρα, δεν µπορεί να
επιτύχει τη µείωση του πληθωρισµού, τη µείωση των ελλειµµάτων
και τη βελτίωση της συνολικής οικονοµίας.
Μας λένε "είσθε ικανοποιηµένοι". 'Οχι, κύριε Κωνσταντόπουλε, δεν
είµαστε ικανοποιηµένοι και εµείς θα θέλαµε και τα επιτόκια να είναι
φθηνότερα, και εµείς θα θέλαµε το κόστος παραγωγής να είναι
φθηνότερο, και εµείς θα θέλαµε οι συνεταιρισµοί να έχουν
περισσότερα κεφάλαια, αλλά το ερώτηµα είναι, όταν δεν υπάρχουν
τα µέσα, πώς θα πετύχουµε αυτό το αποτέλεσµα; Και για να
πετύχουµε αυτό το αποτέλεσµα, εφαρµόζουµε µία οικονοµική
πολιτική, η οποία δηµιουργεί µεν πιέσεις, αλλά έχει βελτιώσει
αισθητά το γενικό επίπεδο. Και θα συνεχίσουµε σ'αυτήν την
κατεύθυνση, γιατί οι αγρότες και ο 'Ελληνας εργαζόµενος είναι
πράγµατι στο επίκεντρο της προσοχής µας. Αν δεν ήταν στο
επίκεντρο της προσοχής µας και εύκολα λόγια θα λέγαµε και
εύκολες πράξεις θα κάναµε. Αλλά, ούτε εύκολα λόγια θέλουµε ούτε
εύκολες πράξεις.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Επανερχόµεθα στην
αρχή του δελτίου των επικαίρων ερωτήσεων.
Πρώτη είναι η µε αριθµό 532/29-1-1999 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αλέξανδρου
Βούλγαρη προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση για την αποπεράτωση των έργων επέκτασης στο
Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο Βόλου.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πάντως, κύριοι συνάδελφοι, η Αίθουσα είναι πολύ καλύτερη από
ό,τι είναι οι διάδροµοι, όπου υπάρχουν καπνοί, συνωστισµός κλπ.
Ενώ εδώ είναι πολύ πιο καθαρή η ατµόσφαιρα και υπάρχει άνετος
χώρος. Να καθήσετε λοιπόν εδώ να παρακολουθήσετε τη
συνεδρίαση. Κέρδος θα έχετε!
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βούλγαρη έχει ως εξής:
"Στο Νοµαρχιακό Γενικό Νοσοκοµείο Βόλου και ειδικότερα στη νέα
πτέρυγα-προσθήκη εκτελείται σήµερα το έργο "Ολοκλήρωση
σκελετού από οπλισµένο σκυρόδεµα και κατασκευή κελύφους", µε
χρόνο υπογραφής της σύµβασης 27.04.98 και διάρκεια κατασκευής
του έργου δώδεκα µήνες.
Το κόστος του έργου θα ανέλθει στα 2.185.000.000 δρχ. και
υπολογιζοµένου και του κόστους των 118.000.000 δρχ της µελέτης
για την επόµενη φάση του έργου, το συνολικό κόστος ανέρχεται στα
2.300.000.000 δρχ.
Επειδή η εγκεκριµένη πίστωση είναι 2.700.000.000 δρχ. και µε το
υπολειπόµενο ποσό των 400.000.000 δρχ µπορεί να καλυφθούν
πρόσθετες εργασίες της εν εξελίξει εργολαβίας,
Ερωτάται ο Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας:
Εάν το υπολειπόµενο ποσό των 400.000.000 δρχ. θα διατεθεί για
το Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο Βόλου, προκειµένου να καλυφθεί το
κόστος εκτέλεσης πρόσθετων εργασιών, που µπορούν να

εκτελεστούν στη φάση αυτή του έργου, παραµένοντας βέβαια σε
εκκρεµότητα το µεγάλο πρόβληµα της εξασφάλισης της
χρηµατοδότησης για την πλήρη αποπεράτωση του έργου".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Φαρµάκης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι το έργο "ολοκλήρωση σκελετού
από οπλισµένο σκυρόδεµα και κατασκευή κελύφους στο
Νοσοκοµείο του Βόλου" βρίσκεται σε εξέλιξη και προχωρεί µε
ικανοποιητικούς ρυθµούς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Οχι και µε ικανοποιητικούς
ρυθµούς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, πώς το γνωρίζετε; ∆εν γνωρίζω να έχετε πολλή
σχέση µε το Βόλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Το γνωρίζω, διότι εγώ το
θεµελίωσα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν ξέρω για ποιο πράγµα µιλάτε, κύριε Πρόεδρε. ∆εν ξέρω τι σας
υπέδειξαν να θεµελιώσετε. 'Η µάλλον γνωρίζω, αλλά δεν απαντώ
σε εσάς. Θα απαντήσω στον κ. Βούλγαρη.
Προχωρεί, λοιπόν, µε ικανοποιητικούς ρυθµούς, έχει προχωρήσει
κατά το 40% περίπου και έχει απορροφήσει επτακόσια εκατοµµύρια
σε ένα συνολικό αντικείµενο ενός δισεκατοµµυρίου επτακοσίων
ενενήντα οκτώ εκατοµµυρίων (1.798.000.000) δραχµών.
Γνωρίζετε επίσης ότι σε αυτό το τίµηµα δεν περιλαµβάνεται η
αναθεώρηση, όπως επίσης απρόβλεπτες δαπάνες και ο Φ.Π.Α.
'Ολα αυτά µαζί υπολογίζετε εσείς -έτσι φαίνεται από το σκεπτικό της
ερώτησής σας- ότι θα ανεβάσουν τη δαπάνη στα δύο
δισεκατοµµύρια τριακόσια εκατοµµύρια (2.300.000.000) δραχµές.
Και συνεπώς µας ρωτάτε, αν τα υπόλοιπα τετρακόσια εκατοµµύρια
(400.000.000), που υπολείπονται έως την αξία του
δηµοπρατηθέντος προϋπολογισµού του έργου, µπορούν να
διατεθούν, για να γίνουν επιπλέον εργασίες χωρίς άλλη εργολαβία
στο νοσοκοµείο.
Θα πρέπει να τονίσω κατ'αρχήν ότι δεν γνωρίζουµε το ακριβές
ύψος του ποσού που θα αποµείνει µετά την περαίωση της πρώτης
φάσης του έργου. ∆ιότι µε την παράταση των τεσσάρων µηνών θα
υπάρξει και άλλη αναθεώρηση, τα απρόβλεπτα δεν µπορούν από
σήµερα να υπολογιστούν και ο Φ.Π.Α. θα είναι µεγαλύτερος.
Εποµένως δεν γνωρίζουµε ποιο θα είναι το αποµένον ποσό, ώστε
να µπορούµε σήµερα να δεσµευθούµε ότι θα υπάρξει ανάθεση
εργασιών αυτού του συγκεκριµένου ύψους δαπάνης.
∆εύτερον, είναι µεγάλης αξίας το αντικείµενο που θα έπρεπε να
αναθέσουµε απευθείας για επέκταση εργασιών στην ίδια εργολαβία,
ώστε να δίνει λαβή για σχόλια οποιουδήποτε είδους και συνεπώς
δεν θεωρώ ότι πρέπει να προχωρήσουµε προς την επέκταση αυτής
της εργολαβίας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Α'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βούλγαρης έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το Νοµαρχιακό
Νοσοκοµείο Βόλου είναι ένα µεγάλο πρόβληµα που κληρονόµησε η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η οποία βέβαια το 1997 ανταποκρίθηκε
µε µία έγκριση πίστωσης τριών δισεκατοµµυρίων τριακοσίων
πενήντα εκατοµµυρίων (3.350.000.000) δραχµών προκειµένου να
προχωρήσει αυτή η εργολαβία, η οποία βρίσκεται σήµερα σε
εξέλιξη και µε εγκεκριµένη πίστωση δύο δισεκατοµµύρια επτακόσια
εκατοµµύρια (2.700.000.000) δραχµές.
Αυτή η εργολαβία, όπως ανέφερε και ο κύριος Υφυπουργός
εκτελείται σύµφωνα µε το πρόγραµµα. Υπάρχει µία καθυστέρηση
στην υλοποίηση του έργου λόγω της ειδικής κατασκευής των όψεων
του συγκροτήµατος από οπλισµένο σκυρόδεµα, αλλά αυτήν τη
στιγµή το µεγάλο πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο νοµός για τη
δευτεροβάθµια περίθαλψη είναι η πλήρης αποπεράτωση του
Νοσοκοµείου Βόλου, η οποία πράγµατι έχει ξεκινήσει.
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Κύριε Υφυπουργέ, κάθε τετραγωνικό µέτρο που αποδίδεται στην
επέκταση του Νοσοκοµείου του Βόλου, για να συµπληρώσει την
υπάρχουσα λειτουργία είναι µία ανάσα ζωής, γιατί πραγµατικά το
υφιστάµενο νοσοκοµείο δεν διαθέτει τους απαιτούµενους χώρους
για να µπορέσει να καλύψει τη δευτεροβάθµια περίθαλψη όλου του
νοµού. Υπάρχουν προβλήµατα έλλειψης χώρων. Και ενώ υπάρχει
εξοπλισµός, ο οποίος έχει αγοραστεί, δεν είναι δυνατόν να
αναπτυχθεί, διότι πραγµατικά η έλλειψη του χώρου είναι το πρώτο
ζητούµενο αυτήν τη στιγµή.
Εποµένως, εκτιµώ ότι, µια και το ποσόν το οποίο βρίσκεται στο όριο
πληρωµών, το οποίο δεν προβλέπεται από την ισχύουσα
εργολαβία να καλυφθεί -όµως σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία
στη χώρα µας αλλά και τις κοινοτικές οδηγίες µπορεί µε πρόσθετες
εργασίες να δοθεί στον υφιστάµενο ανάδοχο- αυτό αποτελεί ένα
λόγο κυρίως ταχύτητας απόδοσης και άλλων χώρων στο κτίριο της
προσθήκης του νοσοκοµείου του Βόλου.
Κλείνοντας θα ήθελα, κύριε Υφυπουργέ, να αναφερθώ στο γεγονός
ότι, πέρα από αυτήν την εργολαβία, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη
και η οποία έχει εγκεκριµένη πίστωση, το µεγάλο πρόβληµα για το
Νοσοκοµείο του Βόλου αποτελεί η πλήρης αποπεράτωσή του, της
οποίας το κόστος έχει υπολογιστεί, σύµφωνα µε µελέτες που έχει
συντάξει η ∆ΕΠΑΝΟΜ, και πραγµατικά το πρώτο µέληµα και του
Υπουργείου και της Κυβέρνησης στον τοµέα της υγείας θα πρέπει
να είναι η πλήρης αποπεράτωση, η οποία έχει ήδη δροµολογηθεί µε
συγκεκριµένες ενέργειες, αλλά και µε πιστώσεις οι οποίες όπως
ανέφερα και πριν ξεκίνησαν από το 1997. ∆εν ξέρω αν θα είναι από
τις δηµόσιες επενδύσεις ή από το Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης,
αλλά αυτό που ξέρω και αυτό που µεταφέρω σαν ένα κοινό αίτηµα
της τοπικής κοινωνίας είναι ότι το θέµα της τριτοβάθµιας
περίθαλψης του Νοµού Μαγνησίας θα πρέπει να κλείσει και για να
γίνει αυτό, θα πρέπει να έχουµε εξασφαλισµένη την πλήρη
αποπεράτωση του νοσοκοµείου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υφυπουργός
Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, ανέφερα δύο λόγους για τους οποίους δεν είναι
δυνατή, κατά τη γνώµη µου, η επέκταση της εργολαβίας για
τετρακοσία επιπλέον εκατοµµυρία (400.000.000). Γνωρίζετε και
εσείς, αλλά και εµείς, ότι υπάρχει εγκεκριµένος προϋπολογισµός και
για τη δεύτερη φάση του έργου. Βεβαίως δεν είναι ενταγµένο σε
πρόγραµµα αυτό. Το εθνικό πρόγραµµα είναι έτσι συµπιεσµένο,
που δεν µπορεί να αντέξει µία τέτοια δαπάνη, ένα τέτοιο έργο.
'Οµως θα µας απασχολήσει το θέµα τώρα που αρχίζουν οι
συζητήσεις για την κατάρτιση του Γ' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης,
µήπως αυτό το έργο του νοσοκοµείου µπορεί από πιστώσεις αυτών
των προγραµµάτων να προχωρήσει.
Οι µελέτες στις οποίες αναφερθήκατε, πρέπει να σας πω ότι δεν
έχουν ακόµα ολοκληρωθεί. Γίνονται από τον ίδιο µελετητή που
εκπόνησε και τη µελέτη της πρώτης φάσης. Μέσα στο µήνα θα
κατατεθούν στη ∆ΕΠΑΝΟΜ, η οποία επιβλέπει και κατασκευάζει το
νοσοκοµείο και νοµίζω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα να
συζητήσουµε µε τους εµπλεκόµενους φορείς για τον
προγραµµατισµό παραπέρα του έργου.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δυόµισι δισεκατοµµύρια
(2.500.000.000) χρειάζονται. Είναι απαραίτητο να βρεθούν τα
χρήµατα αυτά, έτσι ώστε να µη βασανιζόσαστε ούτε εσείς ούτε και
εµείς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω τη χαρά να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας σαράντα εννέα µαθητές και
πέντε συνοδοί-καθηγητές από το 1ο Γυµνάσιο Πεύκης Αττικής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕNΙΖΕΛΟΣ".
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό
527/28.1.99 του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σταύρου

Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών-∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε την εκτέλεση των έργων
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), την οικονοµική
επιχορήγησή τους κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδόπουλου έχει ως εξής:
"Με την από 14.12.1998 εγκύκλιό σας πληροφορείτε τους Ο.Τ.Α. ότι
τα έσοδα, γνωστά ως ΣΑΤΑ (Συλλογική Απόφαση Τοπικής
Αυτοδιοίκησης), θεωρούνται δηµόσιες επενδύσεις και δεν θα
προβλεφθούν στους προϋπολογισµούς των δήµων, αλλά θα
εγγραφούν σε αυτούς µε αναµόρφωση.
Εάν όµως ισχύσει η ως άνω οδηγία, τότε οι δήµοι και οι κοινότητες
δεν θα µπορέσουν να εγγράψουν στον προϋπολογισµό τους το
µεγαλύτερο µέρος του προγράµµατος εκτελέσεως έργων και τούτο
διότι από τις τέσσερις δόσεις της ΣΑΤΑ, η πρώτη δόση φθάνει
στους Ο.Τ.Α. το Μάιο κάθε έτους.
Επειδή, από την ως άνω οδηγία σας κινδυνεύουν να µην
πραγµατοποιηθούν µεγάλα έργα στους δήµους και στις κοινότητες
και επειδή οι δήµοι και οι κοινότητες, ιδιαίτερα στην περιφέρεια,
στηρίζουν το µεγαλύτερο µέρος των έργων τους στη ΣΑΤΑ, ως
ανεγράφετο αυτή µε το παλαιό καθεστώς στον προϋπολογισµό
τους, γι'αυτό ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι µέτρα πρόκειται να λάβει για την αντιµετώπιση του οξύτατου
προβλήµατος που δηµιουργείται στην εκτέλεση των έργων των
Ο.Τ.Α. από την από 14.12.1998 υπ'αριθµ. 41580 εγκύκλιό σας;".
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης κ. Φλωρίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριοι συνάδελφοι, µε το ν.
1828/89 το 1/3 του 20% του φόρου εισοδήµατος φυσικών και
νοµικών προσώπων, που αποτελεί έσοδο των κεντρικών
αυτοτελών πόρων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
πρώτου βαθµού, εγγράφεται στον προϋπολογισµό δηµοσίων
επενδύσεων και διατίθεται για τη χρηµατοδότηση επενδυτικών
δραστηριοτήτων. Αυτό το έσοδο µέχρι 31.12.1997 εθεωρείτο ως
τακτικό έσοδο.
'Εγινε µια εκτενής συζήτηση µε τα συλλογικά όργανα της
αυτοδιοίκησης και υπήρξε τελικά µια συµφωνία, το έσοδο αυτό να
θεωρηθεί ως προερχόµενο από τις δηµόσιες επενδύσεις, ως
έκτακτο έσοδο.
'Ετσι, µε βάση την απόφαση αυτή, το Υπουργείο έχει στείλει ένα
νεότερο έγγραφο -εσείς έχετε υπόψη σας το έγγραφο του
∆εκεµβρίου- µε ηµεροµηνία 25.1.1999, µε το οποίο λέµε ότι το
ποσό που προέρχεται από τη ΣΑΤΑ θα πρέπει να εγγραφεί ως
έκτακτο έγγραφο στους προϋπολογισµούς εξυπαρχής. Και ο
υπολογισµός του θα γίνει µε βάση τα ποσά τα οποία είχαν λάβει
κατά το έτος 1998. Η τυχόν προσαύξηση θα γίνει µε αναµόρφωση
του προϋπολογισµού τους. 'Ετσι, λοιπόν, λύνεται το ζήτηµα αυτό.
Πρέπει δε να σας πω ότι ο λόγος που η αυτοδιοίκηση θέλησε να
θεωρηθεί ως έκτακτο είναι γιατί σ'αυτές τις περιπτώσεις των
εσόδων, που πηγαίνουν στα έργα, το εργολαβικό όφελος
υπολογίζεται αντί 28%, που ήταν µε την άλλη ρύθµιση, στο 18%.
Και έτσι αποµένουν περισσότερα χρήµατα στον προϋπολογισµό
των έργων που θέλουν να εκτελέσουν.
Με τη ρύθµιση που κάνουµε τελικώς και µε τη νέα εγκύκλιο που
έχουµε αποστείλει το θέµα ρυθµίζεται εξυπαρχής και δεν θα έχουν
πρόβληµα πλέον να καταρτίσουν τους προϋπολογισµούς τους, γιατί
τα έσοδα αυτά θα είναι εξυπαρχής γνωστά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σταύρος
Παπαδόπουλος έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι ιδιαίτερα
γιατί πραγµατικά µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα το αρµόδιο
Υπουργείο και ο αρµόδιος Υπουργός είδαν ότι ήταν ένα σφάλµα,
ένα µεγάλο λάθος, ένα ολίσθηµα µπορώ να πω, που θα οδηγούσε
τους δήµους και τις κοινότητες, ιδιαίτερα στην περιφέρεια, προς τα
πίσω. Χαίροµαι ιδιαίτερα, γιατί επανέρχεσθε στο παλαιό καθεστώς.
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Γιατί, κύριε Υπουργέ, µε το νέο σύστηµα, µε τη νέα εγκύκλιό σας,
δεν θα µπορούσαν να εγγράφουν τα µεγάλα έργα στον
προϋπολογισµό. Και είναι γνωστό ότι η ΣΑΤΑ δίνεται σε τέσσερις
δόσεις και ότι η πρώτη δόση φθάνει το Μάϊο µήνα. 'Ολο αυτό το
χρονικό διάστηµα λοιπόν, δεν θα µπορούσαν να κάνουν κανέναν
προϋπολιγισµό. Οπότε θα τελείωνε ο χρόνος χωρίς να
προϋπολογιστούν ιδιαίτερα τα µεγάλα έργα.
Και εδώ θα ήθελα να επισηµάνω και να σας τονίσω ιδιαίτερα το
εξής: Συνεχώς µιλάµε για αποκέντρωση. Συνεχώς µιλάµε για
περιφερειακή ανάπτυξη. Οι πράξεις µας όµως αυτές καθ'αυτές
οδηγούν σε διαφορετικά πράγµατα. Οδηγούν σε ένα
συγκεντρωτισµό και σε µια εν δυνάµει κακή ανάπτυξη της Αθήνας,
δηµιουργώντας καθηµερινά ένα µεγαλύτερο και χειρότερο από
άποψη ποιότητας αθηνοκεντρικό κράτος.
Η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο η Αθήνα. Είναι και όλη η
άλλη περιφέρεια. Είναι οι παραµεθόριες περιοχές. Είναι το
τελευταίο κοµµάτι της ελληνικής γης, που χρειάζεται µεγαλύτερη
φροντίδα, για να ζήσουν επιτέλους αυτοί που ζουν εκεί στην
εσχατιά της Ελλάδος και είναι ακρίτες και φυλάνε θερµοπύλες κάτω,
µάλιστα, από αντίξοες συνθήκες.
∆ώστε µεγαλύτερη προσοχή στην περιφέρεια, στις παραµεθόριες
περιοχές, για να κρατήσουµε επιτέλους την Ελλάδα ζωντανή.
Επαναλαµβάνω: η Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Συµπληρωµατικά να πω ότι
φέτος ειδικά η κατανοµή της ΣΑΤΑ θα γίνει την επόµενη εβδοµάδα.
'Ετσι, λοιπόν, δύο ή τρεις µήνες νωρίτερα από τις προηγούµενες
χρονιές οι δήµοι θα έχουν τα χρήµατα στα χέρια τους, για να
µπορέσουν να πληρώσουν τα έργα που θέλουν να εκτελέσουν.
Πρέπει δε να σας πω ότι στους επόµενους δύο µε τρεις µήνες θα
καταλήξουµε επιτέλους µε την ΚΕ∆ΚΕ οριστικά στα νέα κριτήρια
κατανοµής της ΣΑΤΑ -να φύγουµε λίγο από το πληθυσµιακό
κριτήριο, το οποίο είναι σε βάρος της ελληνικής περιφέρειας- έτσι
ώστε και η ΣΑΤΑ να υπηρετεί µία πολιτική συνοχής στον ελληνικό
χώρο, µε την έννοια ότι θα πρέπει και στην ελληνική περιφέρεια να
διαλέξουµε τις περιοχές του "Στόχου 1", όπως συνηθίζουµε στο
Υπουργείο να λέµε.
Η Ελλάδα είναι χώρα του "Στόχου 1" στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και ακολουθείται µία ειδική πολιτική συνοχής και,
εποµένως, πρέπει και εµείς στο εσωτερικό της χώρας να
επιλέξουµε ορισµένες περιοχές, τις οποίες θα ενισχύσουµε
ιδιαίτερα, για να µπορέσει να υπάρξει η ποθούµενη συνοχή µε τις
αναπτυγµένες περιοχές.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρίτη είναι η µε
αριθµό 552/1-2-99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις κινητοποιήσεις
των νοσοκοµειακών γιατρών, την πληρωµή των εφηµεριών κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Η 'Ενωση Νοσοκοµειακών Γιατρών (ΕΙΝΑΠ) πραγµατοποίησε
πρόσφατα κινητοποιήσεις καταγγέλλοντας την οικονοµική ασφυξία
που έχει επιβάλει η Κυβέρνηση στα δηµόσια νοσοκοµεία, η οποία
τα έχει φέρει στα όρια της εξαθλίωσης.
Απαράδεκτες συνθήκες νοσηλείας, δραµατικές ελλείψεις
προσωπικού, παµπάλαια µηχανήµατα, αδυναµία να πληρωθούν οι
εργαζόµενοι νοσοκοµειακοί γιατροί ακόµη και τις εφηµερίες που
πραγµατοποίησαν µε βάση τα προγράµµατα των επιστηµονικών
οργάνων το 1998.
Οι νοσοκοµειακοί γιατροί τόσο σε Αθήνα όσο και Θεσσαλονίκη
αρνούνται να προσφέρουν απλήρωτη εργασία και ιδιαίτερα
εφηµερίες, αν δεν πληρωθούν τις εφηµερίες του 1998.
Στο Λαϊκό Νοσοκοµείο εκτός από την απλήρωτη ιατρική εργασία οι
νοσοκοµειακοί γιατροί καταγγέλλουν επικίνδυνες συνθήκες στα
χειρουργεία, παµπάλαια µηχανήµατα (αναπνευστήρες-µόνιτορ) στη
µονάδα εντατικής θεραπείας και τροµακτικές ελλείψεις σε
νοσηλευτικό προσωπικό.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Θα εξασφαλίσει τα κονδύλια, να πληρωθούν οι γιατροί τις εφηµερίες
που έκαναν το 1998 και πότε;
Θα κάνει αποδεκτό το πόρισµα της επιτροπής, που το ίδιο το
Υπουργείο έφτιαξε, για το πρόβληµα των εφηµεριών, ώστε να
υπάρχουν ασφαλή προγράµµατα εφηµεριών στα δηµόσια
νοσοκοµεία;
Θα αντιµετωπίσει τα προβλήµατα υποδοµής του Λαϊκού
Νοσοκοµείου;".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Φαρµάκης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, περιλαµβάνονται στην επίκαιρη ερώτησή σας τα
θέµατα που βρίσκονται αυτόν τον καιρό στην επικαιρότητα και
προβάλλονται µε τον ίδιο υπερβολικό τρόπο που εµφανίζονται και
στη δηµοσιότητα.
Μας ρωτάτε εάν έχουν εξασφαλιστεί τα απαραίτητα κονδύλια.
Γνωρίζετε, είµαι βέβαιος, ότι έχει εξασφαλιστεί το 100% των
δαπανών για την πληρωµή και των τακτικών και των προσθέτων
αποδοχών του πάσης φύσεως προσωπικού των νοσοκοµείων.
'Εχουν εκταµιευθεί, δηλαδή, για το 1998 πεντακόσια τριάντα
δισεκατοµµύρια (530.000.000.000) δραχµές έναντι τετρακοσίων
εβδοµήντα πέντε δισεκατοµµυρίων (475.000.000.000) δραχµών,
που ήταν εγγεγραµµένα στον προϋπολογισµό εξαιτίας του νέου
µισθολογίου των γιατρών.
Ειδικότερα για τους γιατρούς γνωρίζετε ότι η δαπάνη για την
κάλυψη των τακτικών και των πρόσθετων αποδοχών τους φθάνει
τα εκατόν ενενήντα ένα δισεκατοµµύρια (191.000.000.000) δραχµές
έναντι των εκατόν σαράντα εννέα δισεκατοµµυρίων
(149.000.000.000) δραχµών, που ήταν το 1997. Υπάρχει, δηλαδή,
αύξηση ποσού σαράντα δύο δισεκατοµµυρίων (42.000.000.000)
δραχµών µέσα στο 1998 και πάρα ταύτα υπάρχουν σε πολλά
νοσοκοµεία οι γνωστές αντιδράσεις. 'Εχουν πληρωθεί σε όλα τα
νοσοκοµεία τα αναδροµικά και από τις πρόσθετες αποδοχές µέχρι
και τον Οκτώβριο. Πληρώνονται κανονικά έκτοτε οι τακτικές
αποδοχές.
Υπάρχει ένα πρόβληµα µε τις πρόσθετες αποδοχές, µε τις
εφηµερίες του Νοεµβρίου και του ∆εκεµβρίου που πληρώνονται
πάντοτε δεδουλευµένες. Σε κάποια νοσοκοµεία έχουν πληρωθεί οι
εφηµερίες του Νοεµβρίου. Ο ∆εκέµβριος έτσι και αλλιώς τώρα θα
πληρωθεί. Συνεπώς όσοι γι'αυτό το λόγο διαµαρτύρονται, δεν
µπορούµε να κατανοήσουµε γιατί διαµαρτύρονται. Είναι αµοιβές της
υπερωριακής τους απασχόλησης αµοιβές εφηµεριών, που ποτέ δεν
µπορούν να πληρώνονται στο τέλος του µήνα. Πληρώνονται µε
καθυστέρηση ενός µηνός και πλέον. Αυτό γίνεται πάντοτε, όχι µόνο
τώρα.
Θέλω επίσης να σηµειώσω σε ό,τι αφορά την πρόταση που µας
έχει υποβληθεί για το καθεστώς εφηµεριών του έτους 1999. 'Εχει
γίνει δήλωση από τον Υπουργό πολλές φορές γι'αυτό. Αυτή η
πρόταση αξιολογείται και δεν έχει κοστολογηθεί ακόµη πλήρως.
Είναι µία πρόταση που έχει πολλά θετικά, αλλά µία πρόταση που
δεν µπορεί να εφαρµοστεί σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας γιατί
υπάρχει διαφορά στη στελέχωση των νοσοκοµείων. Οι προτάσεις
που θεωρούν ότι υπάρχει η συγκεκριµένη σύνθεση προσωπικού σε
µία κλινική δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Υπάρχει
διαφορά στις συνθέσεις των κλινικών από νοσοκοµείο σε
νοσοκοµείο.
Συνεπώς δεν µπορεί να έχει γενική εφαρµογή αυτή η πρόταση.
'Εχουµε όµως δεσµευθεί ότι λαµβάνοντας υπόψη και τα θετικά
αυτής της πρότασης, µέχρι 15.2.99 θα έχει εκδοθεί η
προβλεπόµενη από το νόµο κοινή υπουργική απόφαση που θα
καθορίζει τις εφηµερίες και το κόστος σε ετήσια βάση. Γνωρίζουµε
βέβαια ότι υπάρχει ένα θέµα που µένει ανοιχτό. Ποιες είναι οι
πραγµατικές ανάγκες του νοσοκοµείου και αν οι εφηµερίες για τα
επιστηµονικά  όργανα  του  νοσοκοµείου,  χωρίς  την  έγκριση  της
διοίκησης,  πρέπει  να  πληρωθούν.  Αυτό  είναι  ένα  άλλο  θέµα.
Θα  µπορούσαµε  ίσως  να  συµφωνήσουµε  ποιες  είναι  οι
πραγµατικές  εφηµερίες.  Πάντως  δεν  µπορεί  να  είναι
περισσότερες  από  όσες  προσδιορίζονται  στα  νοσοκοµεία  όλου
του  κόσµου.  Στην  Αγγλία,  στο  Λονδίνο,  δεν  υπάρχει
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νοσοκοµείο που να εφηµερεύουν το βράδυ εκατόν πενήντα γιατροί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τασούλας έχει το
λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
βεβαίως τα προβλήµατα του δηµόσιου υγιειονοµικού συστήµατος
στη χώρα είναι µεγάλα, όπως η ανυπαρξία πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, τα νοσοκοµεία, όσα λείπουν και όσα έχουν
προβλήµατα εξοπλισµού ή και επέκτασης και ανακαίνισης, το
προσωπικό, η ιδιωτικοποίηση. ∆εν θέλω να πω γι'αυτά. Είναι
γενικότερα προβλήµατα.
Μέσα όµως σ'αυτό το πλαίσιο οξύνονται προβλήµατα, όπως στο
Λαϊκό Νοσοκοµείο και όχι µόνο, αλλά και στη Θεσσαλονίκη και σε
µία σειρά άλλα νοσοκοµεία, που έχουν να κάνουν µε τις αµοιβές, µε
τις εφηµερίες, µε τα εγκεκριµένα κονδύλια, που είναι λιγότερα
απ'ό,τι σας πρότειναν τα διοικητικά συµβούλια -είναι γνωστό το
θέµα- και ακόµη περισσότερο οξύνονται- και γι'αυτά σας ρωτάµε για
τα δεδουλευµένα πολλών γιατρών. Σήµερα ήµουν στο "Λαϊκό". ∆εν
ξέρω, λέτε ότι προχωράνε. Εγώ όµως ξέρω ότι τα του Νοεµβρίου
που θεωρείτε δεδουλευµένα, τα ελέγχετε το Φεβρουάριο. Είναι,
όµως ο ∆εκέµβριος, άντε οι αρχές Γενάρη. ∆εν είναι ο Φλεβάρης.
Εποµένως δεν έχετε πληρώσει δεδουλευµένα και επειδή έχετε
ευθύνη και δεν καθορίσατε τι θεωρείτε ότι τέλος πάντων θα µπορεί
να είναι αυτό που θα εγκριθεί ως προγράµµατα εφηµερίας, τα
νοσοκοµεία δεν έχουν καταθέσει προγράµµατα εφηµεριών. Και
σήµερα µε όξυνση, όπως στο Λαϊκό, έχουµε το πρόβληµα να µη
λειτουργεί. Και τα άλλα νοσοκοµεία δεν έχουν εγκεκριµένα
προγράµµατα.
Αυτό σε συνδυασµό µε µία σειρά ζητήµατα, όπως του εξοπλισµού,
του προσωπικού, δηµιουργεί µία πολύ άσχηµη κατάσταση και για
τους εργαζόµενους, αλλά και για τους νοσηλευόµενους, πράγµα το
οποίο οφείλετε να το αντιµετωπίσετε µε θετικό τρόπο, γιατί εµείς δεν
θέλουµε να µας δώσετε µόνο µία απάντηση, σχετικά µε τι δυσκολίες
έχετε και τι δεν θα κάνετε. Θέλουµε να µας δώσετε µία απάντηση ότι
θα αντιµετωπίσετε το πρόβληµα έτσι, ώστε να λειτουργήσουν τα
νοσοκοµεία µε τις πραγµατικές εφηµερίες. Μη µας πείτε ότι τα
χρήµατα που θα πάρουν οι εργαζόµενοι θα είναι λιγότερα και από
το 1997. Αυτά δεν συµβιβάζονται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, συνηθίζετε να κάνετε πρόταση χωρίς πρόταση.
Καταλήξατε πάλι ότι "θα πρέπει να κάνετε τα πράγµατα έτσι -το
επαναλαµβάνω όπως το είπατε- ώστε να λειτουργήσουν καλά τα
νοσοκοµεία". Πέστε µας αν έχετε συγκεκριµένη πρόταση, διότι
γνωρίζετε ότι από 'Ενωση σε 'Ενωση Γιατρών η πρόταση διαφέρει.
Η Οµοσπονδία έχει άλλη πρόταση . Η 'Ενωση Ιατρών Αθηνών και
Πειραιώς έχει άλλη πρόταση, η 'Ενωση Ιατρών Θεσσαλονίκης έχει
άλλη πρόταση. Και όταν πρόκειται κανείς να συµφωνήσει µε τις
ενώσεις, αρχίζουν οι διαφορετικές προτάσεις των επί µέρους
νοσοκοµείων. ∆εν υπάρχει ένας φερέγγυος συνοµιλητής, µε τον
οποίο να κουβεντιάζουµε, που να µας δώσει µία πρόταση
εφηµεριών, µε την οποία να συµφωνούν και οι άλλοι. Αν τη
γνωρίζετε, να µας την πείτε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Πάρτε ένα πρότυπο από το εξωτερικό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
'Εχετε δίκιο κύριε Σιούφα.
Από κει και πέρα για να αντιπαρέλθω όλα τα άλλα, γιατί επιχειρείται
µία απαράδεκτη εκµετάλλευση των θεµάτων της υγείας, θα πω δυο
λόγια για το "Λαϊκό" και τη Θεσσαλονίκη. Το "Λαϊκό" έχει εκείνα τα
προβλήµατα που έχουν και τα άλλα νοσοκοµεία της χώρας.
Ασφυκτιά από άποψη χώρων. 'Εχει και τα προβλήµατα στελέχωσης
που έχουν και τα άλλα νοσοκοµεία της χώρας.
Βρίσκονται όµως σε εξέλιξη έργα που καλυτερεύουν την κατάσταση.
Αν πρέπει να τα αναφέρω, να το κάνω. 'Οµως είναι γνωστά.
Υπάρχει το πρόβληµα της εκκαθάρισης των αναδροµικών. Από
λάθος του νοσοκοµείου, στα στοιχεία που έδωσε στο ΚΗΥΚΥ,

υπήρξε µια καθυστέρηση. 'Οχι όµως να γίνει και επανάσταση. Ο
Νοέµβριος και ο ∆εκέµβριος ήταν οι τελευταίοι µήνες του χρόνου,
όπου για τις αµοιβές των εφηµεριών πάντα υπάρχει µια καθυστέρη
ενός ή ενάµιση µηνός. ∆ηλαδή ο ∆εκέµβριος έτσι και αλλιώς τώρα
θα πληρωνόταν.
∆εν ξέρω, λοιπόν, γιατί υπάρχει τόση ένταση. Μάλλον, µπορώ να
αντιληφθώ γιατί, αλλά δεν υπάρχει κανένας λόγος να το σχολιάσω
εδώ. Σήµερα έχουν σταλεί τα εντάλµατα και τα δικαιολογητικά για
θεώρηση γι' αυτό το δίµηνο στην επίτροπο, µε την οποία
επικοινωνήσαµε το πρωί για να επιταχύνει τη διαδικασία.
Υποβλήθηκαν -επαναλαµβάνω- λάθος στοιχεία από το νοσοκοµείο
προς το ΚΗΥΚΥ. ∆εν γνωρίζω τι άλλο συµβαίνει στο Λαϊκό, που να
δικαιολογεί το κλείσιµο του νοσοκοµείου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επίκαιρες ερωτήσεις
δευτέρου κύκλου.
Η πρώτη µε αριθµό 537/29.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης, σχετικά µε την κατάργηση προγραµµάτων της ΕΡΑ-1
και ΕΡΑ-2, την εφαρµογή της ψηφιακής τεχνολογίας κλπ.
διαγράφεται λόγω κωλύµατος του ερωτωµένου κυρίου Υπουργού.
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 534/29.1.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον
Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την έκδοση προεδρικού
διατάγµατος για την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών φορέων
παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας (∆ιαγνωστικά
Κέντρα).
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σιούφα έχει ως εξής:
"Με το ν. 2071/92 (άρθρο 13) προβλεπόταν η έκδοση προεδρικού
διατάγµατος για την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών φορέων
παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας (∆ιαγνωστικά
Κέντρα).
Σχέδιο προεδρικού διατάγµατος υπήρχε ήδη έτοιµο και είχε
προωθηθεί η έκδοσή του από την κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας. Μετά τις εκλογές του 1993 η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
δεν προχώρησε αυτό το διάταγµα και προήλθε στην επεξεργασία
νέων, τόσων, όσων και οι διάφοροι Υπουργοί Υγείας στις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, τα οποία δεν έφθασαν ποτέ στο τελικό
τους στάδιο. 'Εχουν παρέλθει ήδη πέντε χρόνια, µε αποτέλεσµα η
δραµατική αυτή καθυστέρηση να έχει αναµφίβολα σηµαντικές
επιπτώσεις στον όλο εκσυγχρονισµό του συστήµατος υγείας και
στην άναρχη ανάπτυξη των ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών
πρωτοβάθµιας φροντίδας.
Επειδή είναι δυσεξήγητη αυτή η στάση του Υπουργείου, καλείσθε
να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία πού βρίσκεται το
πρόβληµα και η αδυναµία έκδοση προεδρικού διατάγµατος, γιατί
υπάρχει αυτή η δραµατική καθυστέρηση και για το τι προτίθεται το
Υπουργείο να πράξει γι' αυτό το θέµα και το χρονοδιάγραµµα των
ενεργειών έκδοσης του σχετικού προεδρικού διατάγµατος".
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
Μονοπωλείτε τη συζήτηση σήµερα, κύριε Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κάθε µέρα τη µονοπωλούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά πρόκειται για µια µεγάλη και
µακροχρόνια εκκρεµότητα. Υπάρχει µια σηµαντική καθυστέρηση και
ένα διαρκές "πήγαινε-έλα" σχεδίων προεδρικών διαταγµάτων
ανάµεσα στο Υπουργείο Υγείας και στο Συµβούλιο Επικρατείας.
Ακόµη δεν έχει οριστικοποιηθεί ένα σχέδιο, που να προωθηθεί για
υπογραφή στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.
Τέσσερα σχέδια, ένα από τη Νέα ∆ηµοκρατία και άλλα τρία µέχρι
τώρα έχουν πάει και έχουν έλθει στο Συµβούλιο Επικρατείας.
Ξέρετε  τις  διαφορές  απόψεων.  Κάποιες  πολιτικές  ηγεσίες  του
Υπουργείου  υπεστήριξαν  την  άποψη  των  ιατρικών  εταιρειών,
δηλαδή  της  παµψηφίας  των  µετόχων  και  των
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µετοχών των διαγνωστικών κέντρων στους γιατρούς.
Είχε αντίρρηση το Συµβούλιο της Επικρατείας και εθεώρησε ότι οι
λόγοι για τους οποίους το Υπουργείο επρότεινε την παµψηφία
µπορούσαν να εξυπηρετηθούν και µε την πλειοψηφία των µετόχων
και των µετοχών στους γιατρούς.
'Αλλη άποψη και άλλο σχέδιο συνεπώς που εστάλη προς το
Συµβούλιο της Επικρατείας επρότεινε καθαρά κεφαλαιουχικές
εταιρείες. Να τις φτιάχνει όποιος θέλει, αλλά µε υπεύθυνους
γιατρούς στα διάφορα τµήµατα. Το Συµβούλιο της Επικρατείας
επίσης το ανέπεµπε µε την παρατήρηση "η πλειοψηφία στους
γιατρούς". Το τελευταίο σχέδιο το οποίο παραλάβαµε ως νέα
πολιτική ηγεσία είχε ηµεροµηνία 15 Νοεµβρίου του 1998.
Αυτό που θέλω να πω, για να µην ταλαιπωρώ τη Βουλή, είναι ότι
πράγµατι υπάρχει σηµαντική καθυστέρηση αλλά η απόφασή µας
αυτήν την ώρα, της σηµερινής πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου,
είναι µέχρι της 15ης Μαρτίου να έχουµε ολοκληρώσει σχέδιο που
θα πάει στο Συµβούλιο Επικρατείας, για να τελειώνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν αρχίσετε να µου
χρεώνετε το χρόνο, θα ήθελα να µεταφέρετε στον Πρόεδρο του
Σώµατος ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος των επικαίρων ερωτήσεων
-και δεν αναφέροµαι στον παρόντα Υφυπουργό- καταστρατηγείται
και µάλιστα µε ευθύνη του Προεδρείου. Ο Κανονισµός ορίζει ότι
οφείλουν να έρχονται στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων οι
Υπουργοί και αν έρθουν για δεύτερη φορά την ίδια εβδοµάδα, τότε
έρχεται Υφυπουργός εξουσιοδοτηµένος από τον Υπουργό.
Αυτό το πράγµα και µε δική σας ευθύνη, κύριε Πρόεδρε,
υποβαθµίζει τη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Και θέλω θερµά να
σας παρακαλέσω να το µεταφέρετε στον Πρόεδρο του Σώµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ξέρετε τις
υποχρεώσεις που υπάρχουν, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τελικά έχει καταλήξει η ώρα των
επικαίρων ερωτήσεων να είναι ώρα των Υφυπουργών, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είναι υπεύθυνο
πρόσωπο ο Υφυπουργός;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Με συγχωρείτε πολύ. Ειλικρινά, λυπάµαι
τον Υφυπουργό Υγείας, που είναι τέσσερις και πέντε φορές την
ηµέρα εδώ, για να απαντάει στις ερωτήσεις. Οφείλει να είναι και ο
Υπουργός εδώ, ο κάθε Υπουργός, όπως ορίζει ο Κανονισµός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν θα
διαφωνήσουµε. Εφόσον έχει τη δυνατότητα να είναι, να είναι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να εφαρµόσετε τον Κανονισµό. ∆εν θα
κάνετε χατίρια, κύριε Πρόεδρε. Να εφαρµόσετε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και ο Υφυπουργός
είναι υπεύθυνο πρόσωπο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να εφαρµόσετε τον Κανονισµό. Το έργο
σας, στη θέση που βρίσκεστε, είναι να εφαρµόσετε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τον Κανονισµό τον
εφαρµόζουµε στο µέτρο του δυνατού, όπως ξέρετε.
Ορίστε, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η απάντηση την οποία
έδωσε ο κύριος Υφυπουργός δεν είναι καθόλου ικανοποιητική. Θα
έλεγα ότι αυτά τα έξι χρόνια δεν γίνεται τίποτα άλλο στο
συγκεκριµένο τοµέα παρά το γκρέµισµα του συγκεκριµένου έργου
των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας, του Υπουργού του κ.
Σούρλα, µε το ν. 2071 µε τη συγκεκριµένη διάταξη, την οποία
ήρθατε και τροποποιήσατε. Βρήκατε έτοιµο προεδρικό διάταγµα,
δεν το προχωρήσατε και εδώ και έξι χρόνια θεάσθε παγερά µία
κατάσταση ανάπτυξης των συγκεκριµένων υπηρεσιών
πρωτοβάθµιας φροντίδας και δεν κάνετε απολύτως τίποτα.
∆εύτερον, σας κατέθεσε πρόταση νόµου η Νέα ∆ηµοκρατία, πάλι µε
τον κ. Σούρλα, και την απορρίψατε µε την πρόφαση ότι θα φέρετε

το συγκεκριµένο προεδρικό διάταγµα. Τι κάνετε εδώ, προσπαθείτε
να ανακαλύψετε τον τροχό και την πυρίτιδα; ∆εν βλέπετε ότι
προχωράει µία ανάπτυξη τέτοιων δραστηριοτήτων, που το
Υπουργείο θεάται απλώς τα πράγµατα;
Αν θα θέλαµε να τοποθετηθούµε ειδικότερα σ' αυτό το θέµα, θα
λέγαµε, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε τεράστιες ευθύνες και σας λέω
αυτό που σας έλεγα και προχθές: απορώ πώς κοιµάσθε ήσυχοι.
Χάος επικρατεί. Το νιώθετε και το ζει ο ελληνικός λαός κάθε µέρα.
Συµβουλευτείτε τουλάχιστον τον Ελία Μπρεκοζίν, να σας πει πώς
µπορείτε να το βάλετε σε µία τάξη. Αλλά ταυτόχρονα υπάρχει και
κόλαση την οποία υφίστανται εκείνοι που κάνουν χρήση των
υπηρεσιών υγείας. Υπάρχει κενό και στη φύση και στην κοινωνία,
όταν υπάρχει κενό, αυτό καλύπτεται εκ των πραγµάτων. Εσείς
παγερά, αδιάφορα -το κυβερνητικό λογιστήριο- βλέπετε τα
πράγµατα αδιάφορα. 'Εξι φορές πήγατε στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. ∆εν µπορείτε µε προεδρικό διάταγµα να λύσετε το
θέµα; Φέρτε ένα νόµο. Τόσο δύσκολο είναι να καταλάβετε πού είναι
το πρόβληµα και ότι δεν µπορείτε µε τους δογµατισµούς και τις
ιδεοληψίες σας να λύσετε θέµατα, που είναι λυµένα σε όλον τον
κόσµο µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο; Σεις προσπαθείτε µε κάθε
ένα προεδρικό διάταγµα ο κάθε Υπουργός να βάλει τη δική του
άποψη για το πώς θα λύσει τα θέµατα.
'Εχω την αίσθηση ότι ο Πρωθυπουργός ή έχει χάσει την επαφή µε
την πραγµατικότητα ή δεν µπορεί να συντονίσει την Κυβέρνηση ή
αδιαφορεί για τις περιπέτειες που έχει η υγεία του ελληνικού λαού.
Αυτά είναι πολύ σοβαρά πράγµατα. ∆εν είναι τρία τα προεδρικά
διατάγµατα που στείλατε στο Συµβούλιο της Επικρατείας, είναι
πέντε, και τώρα το τελευταίο το γυρίσατε πίσω, για να το ξαναδείτε
ως νέα πολιτική ηγεσία. Καλά κάνατε. Αλλά, επιτέλους, δεν υπάρχει
στην Κυβέρνηση, στον Πρωθυπουργό, η αίσθηση ότι υπάρχει ένα
κενό επί έξι χρόνια, µε ένα προεδρικό διάταγµα το οποίο πηγαίνει
και έρχεται;
Κλείνω µε την εξής παρατήρηση: ∆εν αρκεί να συνοµολογείτε ότι
κάνετε λάθη. 'Αλλωστε, τον τελευταίο καιρό αυτό το
παρακολουθούµε από όλα τα µέλη της Κυβέρνησης. "Λάθος" λέει ο
κ. Πάγκαλος, "σωστό" λέει ο κ. Τσοχατζόπουλος. Στο τέλος-τέλος
είστε µία λάθος Κυβέρνηση! Επιτέλους!
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Σιούφα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αυτή είναι µία πραγµατικότητα, και για µας
η διαπίστωση είναι µία: ότι και στραβός είναι ο γυαλός, κύριε
Υπουργέ, και στραβά αρµενίζετε, γι'αυτό φθάσατε τα πράγµατα εδώ
που τα φθάσατε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, καλές είναι οι φωνές, αλλά δεν λύνουν τα
προβλήµατα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Μιλάω µε επιχειρήµατα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Και δεν µπορώ να καταλάβω πώς σε όλα τα θέµατα εµπλέκετε τον
Πρωθυπουργό και πώς γίνεται µε τόση ευελιξία, στα πλαίσια των
δύο λεπτών µιας επίκαιρης ερώτησης, δήθεν για κάποιο θέµα, να τα
ανακατεύετε όλα. Και ούτε λίγο ούτε πολύ φέρατε εδώ και τον κ.
Τσοχατζόπουλο και άλλους Υπουργούς για όλα τα θέµατα, για τα
οποία εγώ τώρα πρέπει να σας απαντήσω.
Λοιπόν, εγώ θα περιοριστώ στο θέµα µου, γιατί δεν µε ενδιαφέρουν
οι εντυπώσεις, κύριε Σιούφα!
Το θέµα είναι δύσκολο! Επαναλαµβάνω, δεν µίλησα για λάθος!
Ξαναλέω, το θέµα είναι δύσκολο. Υπάρχει µία πραγµατικότητα και
αυτή  η  πραγµατικότητα  είναι  που  δυσκολεύει  την  επίλυση.
Είναι  πιο  εύκολο  κανείς  να  προγραµµατίσει  κάτι  από  την
αρχή,  παρά  να  ανατρέψει  µία  κατάσταση  που  υπάρχει.
Γνωρίζετε  ότι  υπάρχουν  εταιρείες  αυτού  του  είδους  στο
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χρηµατιστήριο. Γνωρίζετε ότι υπάρχουν κεφάλαια που έχουν
επενδυθεί σε πολλά τέτοια διαγνωστικά κέντρα. Γνωρίζετε τι
συµβαίνει!
Εµείς αυτόν τον καιρό κάνουµε µία γιγάντια προσπάθεια να
περιορίσουµε τις δαπάνες υγείας. Θα ήµασταν οι τελευταίοι που δεν
θα είχαµε το πάθος να φέρουµε µία ώρα γρηγορότερα το διάταγµα
αυτό.
∆εν είστε εσείς που ενδιαφέρεστε για τις δαπάνες έχετε ευθύνη για
το "ξεχύλωµα" στην πρωτοβάθµια φροντίδα! Εσείς το ευνοήσατε!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν µίλησα γι' αυτό! Εγώ µίλησα για την
ουσία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Αν δείτε πότε αναπτύχθηκαν αυτά τα κέντρα, πόσα αναπτύχθηκαν
και σε ποια χρονική περίοδο έγιναν τα περισσότερα, θα δείτε ότι
έγιναν στη δική σας περίοδο διακυβέρνησης! Αλλά δεν είναι αυτό το
θέµα µας απόψε!
Θέλω κλείνοντας να σας πω ότι η απόφασή µας είναι οριστική. Σε
ένα, ενάµιση µήνα από σήµερα θα έχουµε οριστική λύση αυτού του
προβλήµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρίτη και τελευταία
επίκαιρη ερώτηση είναι η µε αριθµό 538/1.2.99 του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Αναστασίου Παπαληγούρα προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την
κατασκευή των αναγκαίων έργων για την υδροδότηση και άρδευση
της παραλιακής Κορινθίας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαληγούρα σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Το µέγα πρόβληµα της Κορίνθου -αλλά και της παραλιακής
Κορινθίας γενικότερα- είναι η έλλειψη νερού για ύδρευση και
άρδευση. Η περαιτέρω ανάπτυξη της περιοχής -κοινωνική,
εµπορική, αγροτική, τουριστική κλπ.- ακυρώνεται σήµερα από την
έλλειψη του πολύτιµου αυτού αγαθού. Στην κατάσταση αυτή
περιήλθε η πεδινή Κορινθία, καθώς επετράπη η επί δεκαετίες
υπεράντληση των υδάτινων πόρων και υπήρξε κακή διαχείρισή
τους.
Σήµερα η Κόρινθος και η µείζων προβληµατική από την άποψη του
νερού περιοχή στρέφεται στην ορεινή Κορινθία και δη στην περιοχή
της Στυµφαλίας, όπου κατ' εξοχήν υπάρχει άφθονο νερό, που όµως
χάνεται λόγω έλλειψης έργων υποδοµής προς συγκράτησή του.
Το πρόβληµα του νερού έχει κατ' επανάληψη απειλήσει την
κοινωνική ειρήνη στην Κορινθία, τείνει δε σήµερα να τη διαιρέσει
στα δύο, καθώς η ορεινή Κορινθία επιθυµεί την εξασφάλιση της
επάρκειας της δικής της υδροδότησης και της προστασίας του εν
γένει οικοσυστήµατός της, πριν συνηγορήσει στην παραχώρηση
νερού.
Προς αντιµετώπιση του προβλήµατος το Σεπτέµβριο του 1997 οι
αρµόδιοι φορείς των περιοχών συµφώνησαν στην προς
υδροδότηση της Κορίνθου και του Κιάτου προηγούµενη εκπόνηση
µελετών και έναρξη κατασκευής των αναγκαίων έργων υποδοµής
για αξιοποίηση των νερών της Στυµφαλίας και εξασφάλιση της
συνεχούς ροής του Ασωπού ποταµού, αλλά και για την προστασία
των αντίστοιχων οικοσυστηµάτων τους.
Ερωτώνται οι αρµόδιοι Υπουργοί, εάν προτίθεται η Κυβέρνηση:
α. Να εξασφαλίσει την άµεση εκπόνηση των αναγκαίων µελετών και
την κατά προτεραιότητα χρηµατοδότηση των σχετικών έργων από
εθνικούς ή κοινοτικούς πόρους.
β. Εάν θα ενισχύσει ηθικά και υλικά τη θεσµοθέτηση νοµαρχιακού
φορέα διαχείρισης των υδάτινων πόρων του Νοµού Κορινθίας".
Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης κ. Φλωρίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα
του νερού στο Νοµό Κορινθίας και ιδιαίτερα στην παραλιακή ζώνη
υφίσταται εδώ και πολλά χρόνια και ανάγεται τόσο στην ποσότητα
όσο και στην ποιότητα για κάθε χρήση. Το 80% της παραλιακής

ζώνης για κάθε χρήση καλύπτεται από το υπόγειο υδατικό
δυναµικό.
Για την ποιοτική και ποσοτική προστασία του υπόγειου υδατικού
δυναµικού από το 1970 έχουν θεσπιστεί περιοριστικά µέτρα µε
κανονιστικές αποφάσεις, οι οποίες έχουν ως βασικό στόχο τον
περιορισµό της αντλούµενης ποσότητας νερού.
Η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Κορινθίας έχει προτείνει διάφορες
λύσεις για την αντιµετώπιση του ζητήµατος, µε στόχο την
ορθολογική χρήση του διαθέσιµου υδάτινου δυναµικού, τον
περιορισµό των απωλειών και την αύξηση του διαθέσιµου υδατικού
δυναµικού µε την εκµετάλλευση των επιφανειακών απορροών.
Για την επιτυχία αυτών των στόχων έχουν εκτελεστεί ορισµένα
συλλογικά εγγειοβελτιωτικά έργα εφαρµογής των αρδεύσεων µε
τεχνητή άρδευση καθώς επίσης και επενδύσεις υδραυλάκων και
κλειστών αγωγών µεταφοράς νερού.
Ως έργα των επιφανειακών νερών έχουν προταθεί η κατασκευή
τριών ταµιευτήρων, δηλαδή, το πρώτο, ο εγκiβωτισµός της Λίµνης
Στυµφαλίας, το φράγµα Σκουπέη-Κουφόνησας και το φράγµα ∆όξα-
Φενεού. Το φράγµα ∆όξα-Φενεού έχει ολοκληρωθεί από το έτος
1997, είναι χωρητικότητας πέντε εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων και
βεβαίως µπορεί ήδη να αξιοποιηθεί.
Το Υπουργείο Γεωργίας τώρα έχει αυτήν τη στιγµή µία εγκεκριµένη
µελέτη για τις πηγές της Στυµφαλίας και στο πλαίσιο της µελέτης
αυτής έχει καταρτιστεί το υδατικό ισοζύγιο των πηγών, έχει
προσδιοριστεί ο µηχανισµός λειτουργίας τους, καθώς και το υδατικό
ισοζύγιο της λεκάνης τροφοδοσίας τους.
Το πρόβληµα είναι ότι η µελέτη αυτή τελικά δεν µπόρεσε να
υλοποιηθεί λόγω των αντιδράσεων των κατοίκων της ευρύτερης
περιοχής της Στυµφαλίας.
'Οσον αφορά το έργο του εγκιβωτισµού της Στυµφαλίας,
παρουσιάζει σηµαντικά τεχνικά προβλήµατα. Τα προβλήµατα αυτά
σχετίζονται κυρίως µε τη στεγανοποίηση του πυθµένα και, βεβαίως,
απαιτείται µια µεγάλη επιστηµονική τεκµηρίωση, µε δεδοµένη τη
σεισµικότητα της περιοχής.
Για την επίλυση των προβληµάτων, που προκύπτουν από την
ελλειµµατικότητα του υδατικού ισοζυγίου της παραλιακής ζώνης, το
Υπουργείο Γεωργίας χρηµατοδοτεί µέσω της συλλογικής απόφασης
081 ένα ερευνητικό πιλοτικό πρόγραµµα τεχνητού εµπλουτισµού
των υπογείων υδροφορέων, που έχει προϋπολογισµό εκατόν
ενενήντα εκατοµµύρια (190.000.000) δραχµές το οποίο εκπονείται
από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Η µελέτη αυτή αναµένεται να
υποβληθεί προς έγκριση τον Ιούνιο. Είναι ένα πρωτοποριακό
πρόγραµµα για όλη τη χώρα και εφαρµόζεται πιλοτικά στην περιοχή
της Κορινθίας, γιατί είναι γνωστά και τα προβλήµατα της περιοχής
αυτής.
Το Υπουργείο Εσωτερικών τώρα στα πλαίσια του ειδικού
προγράµµατος Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τον κανονισµό και τις
προτεραιότητες του οποίου έχουµε ήδη κοινοποιήσει στις
περιφέρειες και θα ενηµερωθούν οι δήµοι, εισάγει τη δυνατότητα να
έχουµε γενικά σχέδια διαχείρισης στις περιπτώσεις των αναγκών
για ύδρευση.'Ετσι, λοιπόν, οι περιφέρειες σε συνεργασία µε τους
δήµους θα εκπονήσουν αυτά τα γενικά διαχειριστικά σχέδια, έτσι
ώστε να χρηµατοδοτηθούν οι µελέτες που χρειάζονται και στη
συνέχεια. Θα ενταχθούν για χρηµατοδότηση είτε πάλι στο ειδικό
πρόγραµµα Τοπικής Αυτοδιοίκησης είτε ενδεχοµένως στα ΠΕΠ, τα
οποία καταρτίζονται τώρα και έχουν χρονικό ορίζοντα έναρξης το
έτος 2000 στα πλαίσια του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Νοµίζουµε ότι όλες αυτές οι προσπάθειες, οι πρωτοβουλίες και οι
µελέτες µπορούν πλέον συστηµατικά να αντιµετωπίσουν το µεγάλο
πρόβληµα όντως που έχει η περιοχή αυτή.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παπαληγούρας
έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σπάνια ένας
µόνο παράγοντας αναδεικνύεται τόσο καθοριστικός για την
περαιτέρω ανάπτυξη ενός ολόκληρου νοµού. Το νερό
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αποτελεί σήµερα για την Κορινθία το πρόκριµα για την αγροτική,
την εµπορική, την τουριστική, την κοινωνική ανέλιξή της.
Οι για την υδροδότηση της πεδινής Κορινθίας µελέτες και τα
αντίστοιχα αναγκαία έργα θα εξασφάλιζαν τη συγκέντρωση του
πολύτιµου νερού -που άφθονο υπάρχει, αλλά χάνεται στην ορεινή
Κορινθία- και τη µεταφορά του στην πεδινή που στενάζει από την
έλλειψή του.
Η χρηµατοδότηση αυτών των µελετών και των αντίστοιχων έργων
θα απέτρεπε ακόµη την απειλούµενη µε διχασµό κοινωνία της
Κορινθίας και τη σύγκρουση ορεινών και πεδινών, που υποβόσκει.
Ζητώ από την Κυβέρνηση -όχι έτσι αόριστα, αφηρηµένα και
συγχεχυµένα όπως φρόντισε να µιλήσει ο κύριος Υφυπουργός,
αλλά συγκεκριµένα- πρώτον, να αναγνωρίσει την προτεραιότητα
του προβλήµατος, την προτεραιότητα της αντιµετώπισής του.
∆εύτερον, να δεσµευτεί χρονικά σε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα
πότε και ποιες συγκεκριµένες έργα, µελέτες κατ' αρχήν και αµέσως
µετά έργα θα χρηµατοδοτήσει είτε µε εθνικούς είτε µε κοινωνικούς
πόρους.
Θέλω εντελώς ενδεικτικά να πω ότι σε αυτά τα αναγκαία έργα
οπωσδήποτε συµπεριλαµβάνονται ο µερικός εγκιβωτισµός της
λίµνης Στυµφαλίας -στην οποία αναφερθήκατε- η κατασκευή
φραγµάτων αλλά και δεξαµενών για τη συγκέντρωση των
επιφανειακών νερών, και ακόµα η κατασκευή αποχετευτικών έργων
στη Στυµφαλία και στη Νεµέα για την προστασία του
περιβάλλοντος, αλλά και των οικοσυστηµάτων των περιοχών
αυτών, καθώς επίσης και για την εξασφάλιση της ποιότητας του
νερού µε το οποίο θα υδροδοτηθεί η Κόρινθος και το Κιάτο.
Ακόµα ζητώ, κύριε Υφυπουργέ, να ενισχυθεί από την πολιτεία η
θεσµοθέτηση νοµαρχιακού φορέα διαχείρισης των υδάτινων πόρων
της Κορινθίας, προκειµένου το πρόβληµα της έλλειψης νερού σε
µεγάλο τµήµα του Νοµού να αντιµετωπιστεί µε πρίσµα
Παγκορινθιακό, σε παγκορινθιακή βάση, έτσι ώστε η αντιµετώπιση
του προβλήµατος να µην αποβεί σε βάρος µίας περιοχής του
νοµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Θέλω να ξεκινήσω από το
τελευταίο: Σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο, µε το νόµο
1739/1987, η διαχείριση του υδάτινου δυναµικού γίνεται πλέον κατά
υδατικά διαµερίσµατα και όχι κατά νοµούς. Ο νοµός Κορινθίας
ανήκει στο υδατικό διαµέρισµα της Βορείου Πελοποννήσου και είναι
στη χωρική αρµοδιότητα του τµήµατος διαχείρισης υδατικών πόρων
της περιφέρειας ∆υτικής Ελλάδας.
Εκδόθηκε στις 13.1.1999, δηλαδή πριν από είκοσι µέρες περίπου,
µία κοινή υπουργική απόφαση για τη σύσταση περιφερειακών
επιτροπών των υδατικών διαµερισµάτων της χώρας, στην οποία
επιτροπή ο Νοµός Κορινθίας εκπροσωπείται από το νοµάρχη, έναν
εκπρόσωπο του νοµαρχιακού συµβουλίου, έναν εκπρόσωπο της

'Ενωσης Γεωργικών Συνεταιρισµών και έναν εκπρόσωπο της
'Ενωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων.
'Οσον αφορά την απαίτηση για συγκεκριµένες αναφορές, νοµίζω ότι
ανέφερα πριν πολύ συγκεκριµένα πράγµατα, που αφορούν και το
Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Περιβάλλοντος και το
Υπουργείο Γεωργίας. Ανέφερα, δηλαδή, ότι το φράγµα της ∆όξας
Φενεού έχει ολοκληρωθεί και αυτό και χωράει 5.000.000 κυβικά
µέτρα νερού.
ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Αυτό έχει τελειώσει εδώ και
καιρό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Τέλος του 1997.
Αυτό εποµένως µπορεί να µπει σε αξιοποίηση και είναι ζήτηµα των
τοπικών αρχών να το κάνουν.
∆εύτερον, ανέφερα ότι υπάρχει πλήρης εγκεκριµένη µελέτη για τις
πηγές της Στυµφαλίας. Εκεί βεβαίως είπα ότι υπάρχουν αντιδράσεις
των κατοίκων της περιοχής, που θα πρέπει να δούµε ή να δείτε σε
τοπικό επίπεδο πώς αυτές µπορούν να ξεπεραστούν.
Τρίτον, αναγνωρίζοντας την προτεραιότητα στην περιοχή της
Κορινθίας το Υπουργείο Γεωργίας ανέθεσε τη µοναδική πιλοτική
µελέτη στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο ακριβώς για την
παραλιακή ζώνη. Είπα συγκεκριµένα ότι αυτή η µελέτη θα δοθεί
ολοκληρωµένη, προκειµένου να εγκριθεί το µήνα Ιούνιο του 1999,
έτσι ώστε να µπορεί στη συνέχεια να υλοποιηθεί. Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής εργασίας,
θα σας ανακοινώσω ότι ζητούν άδειες απουσίας τους στο εξωτερικό
οι κάτωθι συνάδελφοι:
Ο κ. Κωνσταντόπουλος Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς
και της Προόδου, ζητεί άδεια απουσίας του στο εξωτερικό από 4
έως και 7 Φεβρουαρίου 1999.
Επίσης ο κ. Ιωάννης Ζιάγκας ζητεί άδειας απουσίας του στο
εξωτερικό από 3 έως και 10 Φεβρουαρίου 1999.
Ο κ. Γεώργιος Τζιτζικώστας ζητεί άδεια απουσίας του στο εξωτερικό
από 3 έως και 6 Φεβρουαρίου 1999.
Τέλος, η κ. Μαριέτα Γιαννάκου και η κ. 'Αννα Ψαρούδα-Μπενάκη
ζητούν άδεια για ολιγοήµερη απουσία τους στο εξωτερικό,
προκειµένου να συµµετάσχουν στις εργασίες του 8ου Συνεδρίου
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος για τις 4, 5 και 6 Φεβρουαρίου
1999.
Εγκρίνει το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς,
εγκρίθηκσαν οι ζητηθείσες άδειες.
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ότι το 10% παραχωρείται ως εγγύηση για να µην υπάρξει η
πιθανότητα στο µέλλον να κυριαρχήσει ο ιδιωτικός τοµέας που θα
συµµετάσχει στο κεφάλαιο της έκθεσης, γιατί, εάν υπήρχε τέτοιος
φόβος, αυτό που θα έπρεπε να πούµε είναι 51% στο κράτος -
κρατίστικη και αυτή εδώ η εταιρεία- 40% ή 45% -δεν µ' ενδιαφέρει- ο
ιδιώτης και το υπόλοιπο στους κοινωνικούς φορείς κατανεµηµένο
κατά µικρά µερίδια. Εξάλλου η συµµετοχή είναι για να υπάρξει
συµβολισµός- λόγος στη διοίκηση και όχι για να διαµορφώσουµε
τους συσχετισµούς.
Συνεπώς νοµίζω ότι είναι λάθος, θα µπορούσα να οµιλήσω και για
ολίσθηµα αν επιχειρήσει η Βουλή να ιεραρχήσει, και να κατατάξει
κοινωνικούς φορείς. Και φοβάµαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, ότι θα
βρεθούµε στην ανάγκη ως Βουλή, όσοι θα το υιοθετήσουν, να
απολογηθούν, να απαντήσουν σε κάποιους, οι οποίοι θα
παραπονεθούν, θα διατυπώσουν την εύλογη αντίρρηση για το πώς
κανείς µπορεί να αµφισβητεί, αν θέλετε, έτσι και το ηθικό τους κύρος
και από την άλλη µεριά τη συνείδησή τους ως συλλογικών φορέων
έκφρασης µιας τοπικής κοινωνίας, όπως είναι η Θεσσαλονίκη.
Νοµίζω ότι δεν πρέπει να υπάρξει αυτό και να είναι ελεύθερο το
45% - 10% - 45% ή εάν η Αίθουσα δεν το επιθυµεί, 51%, 45% ή
40% δεν µ' ενδιαφέρει και το υπόλοιπο.
Σε ό,τι αφορά το άρθρο 4 που αφορά τους εργαζόµενους, θέλω να
εκφράσω την ικανοποίησή µου ότι πράγµατι υπήρξε µέριµνα και
ευαισθησία και έτσι όλα τα εύλογα αιτήµατα έχουν ικανοποιηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, να
διευκρινίσω και πάλι, ότι τη συζήτηση του νοµοσχέδιου -αυτού που
ήταν µια τροπολογία η οποία ήρθε σε άλλο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας που ακολουθεί, αλλά σωστά
εκρίθη στην επιτροπή ότι έπρεπε να κατατεθεί ως αυτοτελές
νοµοσχέδιο- αποφασίσαµε ότι θα την ολοκληρώναµε χθες.
Εάν παρίσταντο εδώ οι κύριοι συνάδελφοι και δεν υπήρχε
πρόβληµα για την ψηφοφορία, θα συνεχίζαµε χθες το βράδυ και θα
τελειώναµε την συζήτηση και επί των άρθρων.
Η σηµερινή µέρα και η αυριανή έχουν διατεθεί για τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας. Γι' αυτό, επειδή
έγιναν δεκτές κάποιες από τις προτάσεις -υποθέτω ότι άλλα ίσως
και πολύ, σηµαντικότερα κατά την άποψη συναδέλφων, δεν έγιναν
δεκτά- και επειδή όλοι όσοι µίλησαν διατύπωσαν κατά τη συζήτηση
επί της αρχής τις απόψεις τους, πρότεινα να πάρουν το λόγο οι
εισηγητές των κοµµάτων και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
να κλείσει έτσι η συζήτηση και επί των άρθρων, διότι εάν µιλήσετε
όλοι, όσοι µιλήσατε επί της αρχής και στα άρθρα, δεν θα
τελειώσουµε.
Κανονικά θα έπρεπε να κηρύξω περαιωµένη τη συζήτηση και να
ρωτήσω το Σώµα αν δέχεται τα άρθρα. ∆εν θέλω να το κάνω, διότι
πρέπει να πείτε την άποψή σας.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Αύριο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι αύριο. ∆εν είναι
σωστό. ∆ιότι εάν λέµε αύριο και µεθαύριο, δεν θα τελειώνουµε ποτέ.
Είναι ένα θέµα το οποίο έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές.
Καθορίζουµε έναν αριθµό συνεδριάσεων και από κει και πέρα
τοποθετούµεθα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βουλγαράκη,
είπατε χθες την άποψή σας στον κ. Κατσαρό. Είναι
καταγεγραµµένη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Να την ξαναπώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα, έτσι δεν θα
τελειώσουµε ποτέ. Θα ζητήσετε όλοι τώρα το λόγο επί της
διαδικασίας. ∆εν θα τελειώσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Kύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Και
αυτά που είπατε τώρα εσείς ελέχθησαν χθες από τον κ. Κατσαρό.
Ωστόσο τα επαναλάβατε. Και εγώ µε τη σειρά µου να επαναλάβω
µέρος αυτών που είπα και χθες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εν πάση περιπτώσει
πέστε την άποψή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Ακολουθώ τα δικά σας µονοπάτια,
κύριε Πρόεδρε.

Χθες κύριε Πρόεδρε, µε µονοµερή δέσµευση των συναδέλφων,
ουδείς εκ των οµιλησάντων δευτερολόγησε. Και µάλιστα είπαµε ότι
επειδή τα θέµατα τα οποία ο κύριος Υπουργός, εισάγει µε τη µορφή
τροπολογιών -ατύπων χθες, περισσότερο τυπικών σήµερα- και
επειδή υπάρχουν κάποιοι συνάδελφοι, ιδίως Θεσσαλονικείς, οι
οποίοι θέλουν να τοποθετηθούν επί αυτών, να δοθεί µια άνεση
χρόνου να µιλήσουν λίγο παραπάνω.
Σήµερα εσείς λέτε, να µη µιλήσουν καν οι συνάδελφοι εκ
Θεσσαλονίκης, ή µη µόνον οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι.
Θεωρώ ότι θα είναι λάθος, ένα νοµοσχέδιο που αφορά ένα µεγάλο
θέµα εντοπιότητας των συναδέλφων της Θεσσαλονίκης, να µην
ακουσθεί η άποψη των εκ Θεσσαλονίκης συναδέλφων.
Θα έλεγα, λοιπόν, εγώ, αν θέλετε ορθώς να περιορισθεί ο χρόνος
όσο περισσότερο γίνεται.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ∆ύο λεπτά νοµίζω ότι αρκούν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Πιστεύω ότι αυτός ο χρόνος φθάνει.
'Αλλωστε, εγώ ως Κοιβουλευτικός Εκπρόσωπος θα περιορίσω
πάρα πολύ το χρόνο, για να δοθεί άνεση στους υπόλοιπους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε
Βουλγαράκη. Πρέπει να προχωρήσουµε. Χάνουµε χρόνο.
Να έχουν υπόψη µόνον οι συνάδελφοι ότι, εκ των πράγµατων, θα
σπρώξουµε προς το τέλος της βραδιάς την έναρξη της συζήτησης
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσαµε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε συνάδελφε.
'Οταν λέµε κάτι, πρέπει να το τηρούµε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα σας δώσω το λόγο
να µιλήσετε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ζητώ το λόγο επί της διαδικασίας. ∆εν
συµφωνώ µε αυτά που είπατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, κύριε
συνάδελφε. Θα το πει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, ο
οποίος θα πάρει το λόγο. Εσείς θα πάρετε το λόγο, µε τη σειρά σας,
ως εισητητής.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Σύµφωνοι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Γεώργιος Ρόκος, έχει το λόγο.
∆ιαφωνείτε, κύριε Ρόκο. 'Ετσι δεν είναι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Και είναι ουσιαστική η διαφωνία µου, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το αντιλαµβάνοµαι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Γιατί, όπως καταλαβαίνετε, εδώ έγινε µια
ολόκληρη συζήτηση, η οποία σήµερα προκαταλαµβάνει και το
υπόλοιπο της συζήτησης και δηµιουργεί και µια παραδοξία.
Αυτήν τη στιγµή εγώ δεν µπορώ να καταλάβω, ποια είναι η
πραγµατική θέση της Κυβέρνησης. Είναι αυτή που εκφράζεται διά
του Υπουργού µε τις τροπολογίες ή είναι αυτή που εκφράζεται διά
του εισηγητού, ο οποίος έχει µια εντελώς διαφορετική άποψη;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ρόκο, µε
συγχωρείτε. Ζητήσατε το λόγο επί της διαδικασίας. Και κάνετε, αν
µου επιτρέπετε, ένα παιχνίδι περί του Υπουργού και του εισηγητού.
∆εν είναι πράγµατα αυτά τώρα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Να µου επιτρέψετε να τελειώσω.
Για να µπορέσουµε λοιπόν και εµείς αυτά τα παράδοξα να τα
αφοµοιώσουµε, θεωρούµε ότι πρέπει να ξανασυζητηθεί και από
τους εισηγητές ολοκληρωµένα, αλλά και από οµιλητές, οι οποίοι
µέσα από αυτήν τη διαδικασία, αλλάζουν στάση από χθες µέχρι
σήµερα, χωρίς και οι ίδιοι να είναι σίγουροι...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ρόκο, µε
συγχωρείτε. ∆εν σας έδωσα το λόγο, για να ασκήσετε κριτική περί
της στάσεως των συναδέλφων, των Κοινοβουλευτικών
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Εκπροσώπων ή του Υπουργού, αλλά για να µιλήσετε επί της
διαδικασίας.
Γνωρίζετε, γιατί µετέχετε και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, πως
όταν αποφασίζουµε έναν ορισµένο αριθµό συνεδριάσεων, αυτό και
τηρούµε. 'Οταν δεν το τηρούµε, αποβαίνει σε βάρος του
νοµοσχεδίου, το οποίο ακολουθεί. Και το οποίο, εκ των πραγµάτων
-και είναι ένα µεγάλο νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας- δεν θα έχει χρόνο να συζητηθεί επί της
αρχής. Και θα πάµε µέχρι το πρωί απόψε, για να συζητούµε ένα
νοµοσχέδιο.
Ενώ, για το θέµα της τροπολογίας του Ο.Λ.Π., επαναλαµβάνω,
εξετέθησαν εδώ επί της αρχής όλες οι απόψεις.
Ο κ. Κουβέλας έχει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, χθες ο κύριος Υπουργός,
δευτερολογώντας, εδήλωσε ότι συµφωνεί µε όσα είπα εγώ. 'Οµως,
τα παρουσίασε διαφορετικά ή τα κατάλαβε εν πάση περιτπώσει,
καλοπίστως, διαφορετικά από ό,τι εγώ τα είπα. Επίσης,
πιθανολόγησε ότι συµφωνώ και εγώ µε αυτά που είπε εκείνος στη
συνέχεια.
Εγώ θέλω να πιστεύω, επειδή ο κύριος Υπουργός είναι και εκ
Θεσσαλονίκης και Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης, ότι έχει τη
φιλοδοξία, εκεί που µπορούµε να συµφωνήσουµε, να καταβάλει
κάθε καλή προσπάθεια, για να το πράξουµε.
Για να διευκολύνω τα πράγµατα, του έστειλα ένα σηµείωµα, το
οποίο είναι πέντε αράδες. Εφόσον µπουν αυτά µέσα, τότε θα
συµφωνήσουµε. Και χάρηκα που µου είπε: "Ναι, εγώ συµφωνώ µε
αυτά που λέτε εδώ."
∆εν θέλω, λοιπόν, να τελειώσει αυτή η συζήτηση και να µην έχουµε
συνεννοηθεί. Εάν διαφωνούµε, διαφωνούµε. Εάν όµως νοµίζουµε
πως συµφωνούµε, να το ξεκαθαρίσουµε.
Προτείνω, λοιπόν, το εξής: Να πούµε τις σκέψεις µας και να µην
ψηφίσουµε αµέσως. Να κρατήσουµε την ψήφιση για λίγο αργότερα.
Να αρχίσει η συζήτηση του άλλου νοµοσχεδίου. Και να κάτσουµε να
κουβεντιάσουµε ήρεµα οι Εκπρόσωποι των κοµµάτων και µπορεί
να τα βρούµε. Μήπως και ο κύριος Υπουργός δεχθεί πράγµατι αυτά
που δηλώνει ότι δέχεται.
Αν συµφωνείτε, κύριε Πρόεδρε, και αν συµφωνεί και η Κυβέρνηση.
Παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό είναι πολύ σωστό.
Μπορούµε, αφού ολοκληρώσουµε τη συζήτηση των άρθρων, να
έχουν µια συνεργασία οι έχοντες και άµεση αντίληψη, οι εισηγητές,
οι Θεσσαλονικείς κλπ. Γιατί όχι;
Και αν υπάρχουν κάποια περιθώρια, κύριε Υπουργέ...
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Στα τρία λεπτά που αποµένουν θα
ολοκληρώσω αυτό που θέλω να πω.
Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δηλώσαµε ότι πρέπει να διακρίνουµε
ανάµεσα στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό φορέα. Ο µεν δηµόσιος να
ασκεί δηµόσια λειτουργήµατα, όπως είναι η χάραξη πολιτικής, ο δε
ιδιωτικός να εκτελεί, να παράγει έργο, κατά παραγγελία.
Τι είναι χάραξη πολιτικής, λοιπόν, που θα µπορούσε να ανατεθεί εξ
ολοκλήρου στην πρώτη εταιρεία και να συµφωνήσουµε 100%; Τι
είναι εκτέλεση; Να ανατεθεί στη δεύτερη εταιρεία και δεν µας
ενδιαφέρει εµάς, ας είναι και εξ ολοκλήρου ιδιώτες µέσα.
Τι θα ήταν λοιπόν πολιτική; Είναι οι σκοποί και τα προγράµµατα.
Στην πρώτη εταιρεία να µπουν οι σκοποί του ν. 735. Επίσης στην
πρώτη εταιρεία να µπει η σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου,
όπως είναι στο ν. 735 που εκπροσωπεί την Κυβέρνηση, την Τοπική
Αυτοδιοίκηση και τους παραγωγικούς οργανισµούς της
Θεσσαλονίκης. 'Ετσι εξασφαλίζεται και η Θεσσαλονίκη.
Στους σκοπούς της πρώτης εταιρείας να µπει ο προγραµµατισµός
των εκθέσεων που θα πραγµατοποιούνται. Να αποφασίζει η πρώτη
εταιρεία ποιες εκθέσεις θα πραγµατοποιούνται.
Η δεύτερη εταιρεία θα εκτελεί τις αποφάσεις της πρώτης εταιρείας.
Αυτά είναι διατυπωµένα σε ένα σηµείωµα που κρατάει στα χέρια
του ο κύριος Υπουργός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βεζδρεβάνης και ο
κ. Παπαφιλίππου ζήτησαν το λόγο προφανώς επί του Κανονισµού.
Ποια διάταξη έχει παραβιαστεί;
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν πρόκειται περί
παραβίασης του Κανονισµού µου επιτρέπεται ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κατ' οικονοµίαν δηλαδή.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Εστω κατ' οικονοµία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, χθες το βράδυ ως υπεύθυνος από την πλευρά της
Νέας ∆ηµοκρατίας, αναπληρωτής γενικός γραµµατέας του
κόµµατος, είχα την υποχρέωση να υλοποιήσω µια απόφαση του
κόµµατος που ήταν να κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία. Εν τω
µεταξύ η ώρα είχε φθάσει 01.15' και επειδή έβλεπα ότι ούτως ή
άλλως η συζήτηση θα διακοπεί λόγω της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
παρεκάλεσα όλους τους συναδέλφους εισηγητές των κοµµάτων,
του ΚΚΕ, του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου, του
∆Η.Κ.ΚΙ., της δικής µας πλευράς, να µην δευτερολογήσει κανείς
γιατί θα διακοπεί η συνεδρίαση.
Επειδή είµαι εκτεθειµένος στο θέµα αυτό διότι πίστεψα αυτά που
σηµείωσε ο κ. Βουλγαράκης, γι' αυτό θέλω να ακουστεί η άποψή
µου. 'Επρεπε να δοθεί το δικαίωµα στους Βουλευτές,οι οποίοι χθες
παραιτήθησαν του δικαιώµατος να δευτερολογήσουν χάριν της
διαδικασίας, να δευτερολογήσουν σήµερα. Γι' αυτό ζήτησα το λόγο
επί της διαδικασίας και όχι επί του Κανονισµού γιατί καµία
παραβίαση Κανονισµού δεν έγινε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, αν µου
επιτρέπετε, διαχειριστήκατε ένα θέµα επί του οποίου δεν έχετε τον
κύριο λόγο.
Επαναλαµβάνω ότι εµένα χαρά µου είναι να ακούω τους
συναδέλφους να δευτερολογούν, να είναι παρόντες, να οµιλούν
κλπ. Εδώ ίσως κάναµε ένα λάθος στην οργάνωση αυτού του
θέµατος.
Το νοµοσχέδιο αυτό είχε κατατεθεί ως τροπολογία. Πολύ σωστά
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου που συνεζητήθη, ελέχθη
ότι έπρεπε να ακουστούν φορείς από τη Θεσσαλονίκη, να έρθουν οι
συνάδελφοι Θεσσαλονικείς να µιλήσουν κλπ. Και απεφασίσθη από
την Κυβέρνηση να κατατεθεί ως αυτοτελές νοµοσχέδιο.
Φανταζόµουν, και αυτό εισηγήθηκα και στη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων και συµφωνήσαµε, ότι µια τροπολογία για την οποία θα
διατίθονταν κάποιος χρόνος στην επιτροπή, αρκούσε µια µέρα
συζήτησης στην Ολοµέλεια. ∆υστυχώς ή ευτυχώς, πήραν το λόγο
πάρα πολλοί συνάδελφοι, όπως µου είπε ο κ. Κατσαρός, που
έκλεισε τη συνεδρίαση.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Αφού είναι χαρά σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ωραία. Λέω δυστυχώς
σε ό,τι αφορά αυτό που είχαµε εµείς προγραµµατίσει και ευτυχώς
σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή. Βλέποντας και το διαδικαστικό και το
ουσιαστικό θέµα, καταλήγω σε κάτι και αυτό σας πρότεινα. Ο κύριος
Υπουργός έκανε αυτές τις αλλαγές, που τις είχε πει και είχαν
καταγραφεί στα Πρακτικά από χθες το βράδυ. Κάποια πράγµατα
καλύπτει, κάποια πράγµατα δεν καλύπτει, απ' ότι κατάλαβα,
ιδιαίτερα µετά την αγόρευση του πρώτου συναδέλφου της
Αντιπολιτεύσεως.
Αυτό που προτάθηκε είναι σωστό. Ας ολοκληρωθεί η διαδικασία
αυτή τώρα, να µιλήσουν οι εισηγητές. Θα δώσω το λόγο και σε
όσους εκ των συναδέλφων θέλουν για ένα-δύο λεπτά να πουν την
άποψή τους επ'αυτών και να µην κάνουµε την ψηφοφορία. Να γίνει
ένας κύκλος συζήτησης µε τον Υπουργό, µη τυχόν µπορεί να
υπάρξουν και άλλες βελτιώσεις. Και αν µεν γίνουν, θα τις δεχθούµε,
άλλως θα κάνουµε την ψηφοφορία. Νοµίζω ότι είναι µία λογική
σκέψη αυτή.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Παρα-
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σκευόπουλε, γιατί θα δώσω τότε το λόγο και σε άλλους. Ο κ.
Βεζδρεβάνης ως παλαιότερος, πήρε και την υπογραφή του κ.
Παπαφιλίππου και µίλησε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο
επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω όσο
γίνεται πιο σύντοµα να απαντήσω στην τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού. Κανείς δεν αρνείται τον προχωρητικό χαρακτήρα της
ζωής, την εµφάνιση καινούριων φαινοµένων και την ανάγκη
αλλαγών και προσαρµογών. 'Οπως επίσης ότι καινούριες εξελίξεις
επιδρούν και στο χαρακτήρα των εκθέσεων, για να µην πούµε ότι
σε πολλές περιπτώσεις τον επηρεάζουν ή µελλοντικά θα τον
επηρεάζουν ακόµη περισσότερο. Και αναφέροµαι στο ρόλο του
ΙΝΤΕΡΝΕΤ, στο ρόλο του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, που παρέχει
τόσο στους παραγωγούς όσο και στους προµηθευτές τη
δυνατότητα να ενηµερώνονται για τα διάφορα προϊόντα, για τις
διάφορες επιχειρήσεις, ν' αποκτούν άµεση επαφή και έτσι να
λύνουν µία σειρά προβλήµατα που σήµερα αυτό το ρόλο παίζουν οι
διεθνείς εκθέσεις.
Τα επιχειρήµατα που χρησιµοποιήσατε, για να µας απαντήσετε, ότι
δηλαδή οι διαρθρωτικές αλλαγές που πραγµατοποιείτε, αποδίδουν,
δεν µας βρίσκουν σύµφωνους, γιατί δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε
το παράδειγµα των τραπεζών, τη συνένωση των τραπεζών, που
δηµιούργησαν καινούριες θέσεις εργασίας. Γιατί όλο αυτό το
διάστηµα, µε τις διαρθρωτικές αλλαγές, δεν είχαµε µόνο τη
δηµιουργία καινούριων θέσεων, αλλά σε πολλές περιπτώσεις,
είχαµε και απώλειες θέσεων. Αναφέροµαι στις περιπτώσεις του
πετρελαίου βορείου Αιγαίου µε µαζικές απολύσεις, στις απολύσεις
από την TVX Gold.
Επίσης, το επιχείρηµα αυτό λειτουργεί ακριβώς στην αντίθετη
κατεύθυνση. Γιατί οι θέσεις εργασίας δηµιουργήθηκαν από τη
συνένωση των τραπεζών και όχι από τον τεµαχισµό τους, το
χωρισµό τους, όπως γίνεται στην προκειµένη περίπτωση µε τη
∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, όπου δηµιουργούνται δύο εταιρείες.
'Οσον αφορά το διάλογο, ποτέ δεν τον αρνηθήκαµε. Αλλά πώς τον
εννοείτε; Εσείς θέλετε ένα διάλογο, στον οποίο να πάρετε υπόψη
σας επιµέρους βελτιώσεις και όχι τις προτάσεις µας, που είναι
ριζικά αντίθετες µε τις δικές σας θέσεις. Κάτι τέτοιο φυσικά δεν έχει
σχέση µε την ουσία του διαλόγου. Θέλετε πάντα ένα διάλογο
κρατώντας την ουσία, κρατώντας την ψυχή των διάφορων
νοµοσχεδίων που φέρνετε για συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή.
'Οσον αφορά το δικαίωµα διοργάνωσης εκθέσεων, µας είπατε ότι
αυτό το έχει ο καθένας. Θα συµφωνήσω απόλυτα µαζί σας.
'Οµως για να διοργανώσει κάποιος εκθέσεις, θα πρέπει να υπάρχει
και η αντίστοιχη υποδοµή. 'Αλλως θα πρέπει να κάνει δική του
υποδοµή, για την οποία απαιτούνται τεράστια έξοδα. Οπότε πρέπει
να χρησιµοποιήσει τις υφιστάµενες υποδοµές. Αυτές οι υποδοµές
που υπάρχουν στη χώρα µας είναι γνωστές.
Τώρα, σε σχέση µε το ν.735/77 είπατε ότι ο πρόεδρος ήταν το
ανώτατο όργανο. Αυτό µπορούσε να αντιµετωπισθεί χωρίς να
χρειασθεί να αλλάξετε ριζικά το χαρακτήρα και τη µορφή της
σηµερινής 'Eκθεσης. ∆εν µπορεί αυτό να αποτελεί την αιτία. Για σας
αυτό το επιχείρηµα αποτελεί την αφορµή και όχι την αιτία για να
προχωρήσετε στη ψήφιση αυτού του σχεδίου νόµου.
Για το ρόλο των κλαδικών εκθέσεων θα ήθελα να πω επειδή
κάποιοι συνάδελφοι είπαν ότι ούτε λίγο ούτε πολύ, το ΚΚΕ είναι
υπερ του κρατισµού, ότι δεν έχω ώρα να αναπτύξω τις απόψεις µας
γι' αυτό το ζήτηµα. Θέλω µόνο να πω ότι επειδή επισκέπτοµαι
εκθέσεις τόσο στην ίδια τη χώρα µας, όσο και στο εξωτερικό,
διαπιστώνω ότι σε όλες σχεδόν τις εκθέσεις που
πραγµατοποιούνται στη χώρα µας, η συµµετοχή των ξένων
εταιρειών είναι ασύγκριτα µεγαλύτερη από αυτήν των εγχωρίων
επιχειρήσεων. Απουσιάζουµε δε σχεδόν τελείως απο ανάλογες
κλαδικές διεθνείς εκθέσεις, που πραγµατοποιούνται στο εξωτερικό.

Συνεπώς ύστερα από όλα αυτά δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε
µε κανένα τρόπο µε το παρόν σχέδιο νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Υπουργέ, είπατε χθες ότι η ελληνική
πολιτεία έδωσε δύο δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) στον
Οργανισµό Προώθησης Εξαγωγών. 'Οµως πρέπει να πω ότι έχει
δώσει δέκα δισεκατοµµύρια (10.000.000.000). Η συµφωνία µεταξύ
του ΥΠΕΘΟ και του ΟΠΕ λέει -απο εκεί αρχίζει να βάλλεται η ∆ΕΘ-
τα εξής: "Ως σύµβουλος της πολιτείας σε θέµατα εξωτερικού
εµπορίου". Και πρέπει να πούµε εδώ ότι οι εκθέσεις είναι εργαλείο
εξωτερικού εµπορίου. Με αυτήν την έννοια ο ρόλος της ∆ΕΘ
καταργείται. Αυτό ήταν λοιπόν. 'Ηταν δέκα δισεκατοµµύρια
(10.000.000.000) και όχι δύο δισεκατοµµύρια (2.000.000.000).
Το δεύτερο θέµα είναι ότι υπάρχει ένα µπέρδεµα µεταξύ της
κυβερνητικής πολιτικής όσον αφορά τις εξαγωγές και την εκθεσιακή
πολιτική.
'Ερχοµαι στα άρθρα. Εµείς επιµένουµε ότι η πολιτική που φέρνει
εδώ η Κυβέρνηση, είναι πολιτική διάσπασης. Υπερασπιστήκαµε τη
∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, γιατί πιστεύουµε ότι δεν πρέπει όλες
οι υπηρεσίες να συγκεντρώνονται στην Αθήνα. Κάναµε
συγκεκριµένες προτάσεις. Για την πρώτη εταιρεία πιστεύαµε ότι το
πρόβληµα θα µπορούσε να λυθεί µε µία θυγατρική εταιρεία.
Προτείναµε κάποιους άξονες, που τους περιείχε ο ν. 735.
Αυτοί οι άξονες λένε: Σχεδιασµός εκθεσιακής πολιτικής σε εθνικό
επίπεδο. Καθορισµός προτεραιοτήτων ανάπτυξης εκθεσιακής
υποδοµής. Συντονισµός της διεθνούς δραστηριοποίησης των
ελληνικών εκθεσιακών φορέων. Καθορισµός διαδικασιών εποπτείας
και ελέγχου της εκθεσιακής αγοράς και της εφαρµογής πλαισίου
εθνικής εκθεσιακής πολιτικής. Η άλλη λοιπόν εταιρεία που εµείς τη
θεωρούσαµε και µπορούσε να είναι θυγατρική, θα µπορούσε να
πράττει, αφού εσείς θέλετε να κάνετε δύο εταιρείες.
'Οµως οι τροπολογίες που ήρθαν εδώ στα έδρανα είναι πολύ
µακριά από αυτό που είπατε εσείς χθες βράδυ. ∆εν ξέρω αν
υπάρχει πρόβληµα επικοινωνίας µεταξύ µας και µεταξύ σας. Εµείς
καταθέσαµε και προτείναµε συγκεκριµένα πράγµατα. Εδώ θα ήθελα
να πω ότι σοβαρά νοµοσχέδια περνούν µε συνοπτικές διαδικασίες.
Υπάρχει ένα θέµα για το πως το ελληνικό Κοινοβούλιο βάζει τέτοια
ζητήµατα και προχωρά σε τόσο σοβαρά οικονοµικά θέµατα.
Το δεύτερο θέµα αφορά το άρθρο 1 και καταθέσαµε τις προτάσεις
µας, τις συγκεκριµένες, σχετικά µε τη δηµόσια επιχείρηση. Στην
παράγραφο 4 του άρθρου 1 µπαίνει ένα ζήτηµα σοβαρό, που
αφορά τα καταστατικά. 'Επρεπε να είναι συγκεκριµένα και να
υπήρχαν εδώ για να ξέρουµε τι ψηφίζουµε. Αυτή η αναφορά θεωρώ
ότι δεν µπορεί να γίνει δεκτή από την πλευρά του Συνασπισµού,
γιατί είναι αόριστη και ξέρουµε πολύ καλά πως τα καταστατικά
καθορίζουν τις εταιρίες.
Εσείς, εδώ, έρχεστε να περιφρονίσετε το ν.2414/96 και λέτε ότι για
µία φορά θα διορίσετε εσείς και ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας το
διευθύνοντα σύµβουλο, όπως ορίζει ο συγκεκριµένος νόµος. Εδώ
πρέπει να σας πούµε ότι πρέπει να πάµε στην Επιτροπή του
Κανονισµού της Βουλής άρθρο 49α. Τουλάχιστον αυτό έπρεπε να
το κάνετε, γιατί αναφέρεται στην προκήρυξη και υποβολή
υποψηφιοτήτων.
Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι η εποχή των κοµµατικών
υποψηφιοτήτων έχει παρέλθει. Καλό είναι, ακόµα και για µία φορά
που λέτε εσείς, να εφαρµόσετε το ν.2414/96. Αυτός ο νόµος
υπάρχει. Αύριο ίσως να µην υπάρχει. Αφού υπάρχει καλείστε να τον
εφαρµόσετε και εµείς επιµένουµε στην εφαρµογή του ν. 2414/96,
που πάει να πει, προκήρυξη και υποβολή υποψηφιοτήτων για το
διευθύνοντα σύµβουλο.
Πάµε τώρα για τη δεύτερη εταιρία. Και εδώ πάλι µπαίνει το ζήτηµα
ότι αυτή η εταιρία δεν µπορεί να λειτουργήσει, έτσι θεωρούµε εµείς,
µε αυτούς τους όρους. ∆ιασπάται η ∆ΕΘ και δηµιουργούνται τα
γνωστά προβλήµατα.
Το βήµα που κάνετε, εµείς το θεωρούµε βηµατάκι, δεν
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ολοκληρώνεται, είναι για τον καθορισµό των παραγωγικών τάξεων.
Γιατί δεν κάνετε ένα µεγάλο βήµα; Εµείς τη δική σας περιοχή
υπερασπιζόµαστε και δεν µπορώ να το καταλάβω.
Επίσης, πρέπει να γίνει κατανοητό στους εργαζόµενους ότι
ανατρέπονται οι εργασιακές σχέσεις. 'Ολα τα άλλα είναι
πασαλείµµατα. Πρέπει να καταλάβουν οι εργαζόµενοι ότι αυτές οι
προτάσεις δεν είναι κοµµατικές, αλλά βγαίνουν µέσα από τους
όρους της αγοράς που χρησιµοποιείτε και εσείς και ή πρέπει να
επιλέξουν σε ποιο δηµόσιο φορέα θα πάνε και έχουν το δικαίωµα
των µετατάξεων, διαφορετικά υπάρχει µία ανατροπή των
εργασιακών σχέσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αναστάσιος Ιντζές
έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δηλώσαµε την
αντίθεσή µας στο νοµοσχέδιο αυτό, γιατί πιστεύουµε ότι µε τις
ρυθµίσεις που γίνονται απαξιώνεται ο θεσµός της ∆ιεθνούς
Εκθέσεως Θεσσαλονίκης ως οργάνου άσκησης εκθεσιακής
πολιτικής για την υποστήριξη της εγχώριας παραγωγής και της
εθνικής οικονοµίας και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Ακόµα,
φρονούµε ότι υπάρχει σύγχυση µεταξύ των δύο εταιριών και θα
διαβάσω δύο φράσεις από το άρθρο 1, παράγραφος 3, περίπτωση
β' που λέει: "Σκοπός της εταιρίας είναι η διοργάνωση
περιφερειακών εκθέσεων ως και εκθέσεων εκτός Ελλάδας." Η
εταιρία που συνιστάται µε το άρθρο 2 αναφέρει: "Στους σκοπούς
της εταιρίας περιλαµβάνονται η διοργάνωση εκθέσεων, συνεδρίων
και γενικότερα εκδηλώσεων, κυρίως στην ευρύτερη περιοχή της
Θεσσαλονίκης." Το ερώτηµα που τίθεται είναι, εκτός της περιοχής
Θεσσαλονίκης η εταιρία του άρθρου 2 δεν δύναται να διοργανώσει
εκθέσεις; Εάν ναι και µπορεί να διοργανώνει η εταιρία του άρθρου
1, εγώ θα συµφωνούσα µε αυτήν τη ρύθµιση. Αλλά αν είναι ικανή η
εταιρία του άρθρου 1 να διοργανώνει εκθέσεις σε όλη την Ελλάδα, η
δε εταιρία του άρθρου 2 να διοργανώνει εκθέσεις µόνο στην
περιφέρεια Θεσσαλονίκης, κοιτάξτε την αντίφαση του σκοπού του
νοµοσχεδίου. ∆ιασπάται η υπάρχουσα εταιρία του ν. 735/77 για να
εισαχθεί νέα τεχνολογία, νέες µέθοδοι κλπ.
∆ηλαδή, αυτή η αναγκαιότητα της προσαρµογής της β' εταιρείας
στα σηµερινά δεδοµένα διαπιστώνεται µόνο για την περιφέρεια
Θεσσαλονίκης και όχι για όλη την Ελλάδα; Εάν είναι έτσι, µας
ενδιαφέρει δηλαδή η διοργάνωση εκθέσεων µε τις σύγχρονες
µεθόδους και τεχνογνωσία µόνο στην περιφέρεια Θεσσαλονίκης και
για την υπόλοιπη Ελλάδα αρκεί η τεχνογνωσία και η εώς τώρα
αποκτηθείσα πείρα της εταιρείας του άρθρου 1; Πού αποβλέπει;
Εγώ πιστεύω ότι αυτή η διατύπωση είναι για να µας παραπλανήσει.
∆ιότι και οι δύο εταιρείες θα λειτουργήσουν µε τα καταστατικά που
θα συνταχθούν και θα εκδοθούν µε υπουργικές αποφάσεις. Και
περιγράφονται τόσο αόριστα και γενικά οι σκοποί και των δύο
εταιρειών, που συνιστώνται για να έχουν ίδιους και παράλληλους
σκοπούς όσον αφορά τη διοργάνωση εκθέσεων εντός Ελλάδος -σε
πρώτη φάση- για να µετατεθούν, µετά µε την οριστικοποίηση και
συγκεκριµενοποίηση των σκοπών κάθε εταιρείας στο καταστατικό,
όλες οι δυνατότητες διοργάνωσης της Εκθέσεως στην β' εταιρεία,
που θα είναι -όπως είπαµε επί της αρχής- σχεδόν ιδιωτική. Η α'
εταιρεία, δηλαδή η εταιρεία του άρθρου 1, θα γίνει διαχειριστής
ακίνητης περιουσίας, η οποία συν τω χρόνω θα απαξιωθεί, διότι θα
δύναται η εταιρεία του άρθρου 2 να διοργανώνει εκθέσεις σε όλη
την Ελλάδα και σε δικές της εγκαταστάσεις και να µισθώνει
εγκαταστάσεις που δεν θα ανήκουν στην εταιρεία του άρθρου 1.
'Ετσι η α' εταιρεία θα γίνει µόνο διαχειριστής, θα εισπράττει ενοίκια,
που και αυτά, δηλαδή η εκµίσθωση, η παραχώρηση της χρήσης
στην εταιρεία του άρθρου 2, θα γίνει πάλι µε υπουργική απόφαση.
'Ετσι, διαλύεται η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
Επαναλαµβάνω, ότι εµείς σήµερα και χθες υπογράψαµε τη
ληξιαρχική πράξη θανάτου και εκφωνούµε τον επικήδειο της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η τοποθέτηση των Εισηγητών.
Ο κ. Κουρουµπλής δεν είναι παρών.

Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τις αλλαγές που
έγιναν, νοµίζω ότι αρµονίζονται οι αντίθετες απόψεις και εκτιµήσεις.
Το θεωρώ θετικό!
∆εύτερον, στα τέσσερα άρθρα αρθρώνεται η συνολική προοπτική
που µε συγκεκριµένες πλέον διατάξεις προσλαµβάνει το αντίστοιχο
σχήµα της.
Να σηµειώσω µε ιδιαίτερη ικανοποίηση, ότι η πρόνοια και η
ευαισθησία για τους εργαζόµενους είναι χαρακτηριστικό της
Κυβέρνησης. Πιστεύω, ότι µε τη συνολική απεικόνιση των
διατάξεων δεν αδικείται το προσωπικό.
Η πρόνοια δε για τις αποδοχές τους εξαλείφει και την τελευταία
ανησυχία και αγωνία για τους εργαζόµενους.
Οι προτάσεις που έγιναν για ξεκαθάρισµα των δύο απόψεων
νοµίζω ότι οδηγούν σε περισσότερη ιδιωτικοποίηση, που αλλάζει
πλέον το συνολικό σκηνικό.
Πιστεύω ότι η εναρµόνιση που γίνεται είναι η καλύτερη λύση.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ορφανός έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι µετά τη
διαδικασία που ακολουθήθηκε, ένας βασικός στόχος τον οποίο
ζητήσαµε και ζητούµε, να καταγραφεί, δηλαδή, ότι η ∆ιεθνής
'Εκθεση της Θεσσαλονίκης θα παραµείνει ο εκθεσιακός φορέας και
ο φορέας εκφράσεως της πολιτικής της χώρας σε αυτόν τον τοµέα,
δεν εµφανίζεται. Αυτό θα µπορούσε να γίνει µε την πρόταση που
έκανε και ο κ. Κούβελας, ότι η πρώτη εταιρεία, η οποία είναι
συµφερόντων του κράτους, χαράζει την πολιτική των εκθέσεων, η
δε δεύτερη έχει τη δυνατότητα να εκτελεί αυτήν την πολιτική, ώστε
να υπάρχει η ευελιξία και η δυνατότητα να έχουµε καλύτερα
αποτελέσµατα.
'Ενα δεύτερο στοιχείο το οποίο δεν έχει ξεκαθαρίσει και δεν νοµίζω
ότι ξεκαθαρίζει, είναι το γεγονός ότι έχω στα χέρια µου ένα έγγραφο
το οποίο οι εργαζόµενοι µου έδωσαν και µου είπαν ότι ήταν µία
συµφωνία σηµερινή µε τον Υπουργό η οποία όµως δεν περιέχεται
στις βελτιώσεις προσθήκες τις οποίες µας έδωσε ο κύριος
Υπουργός.
Κυρίως είναι δύο άρθρα αυτά τα οποία δεν περιέχονται.
Το ένα αφορά το σύνολο των αποδοχών των εργαζοµένων οι
οποίοι θα πάνε σε κάποιες άλλες υπηρεσίες. Υπήρχε µια συµφωνία
ότι θα κρατούν το υπερβάλον ποσό σε σχέση µε κάποιους ανάλογα
εργαζοµένους σε ίδιες θέσεις και να συµψηφίζεται µε µελλοντικές
αυξήσεις.
Το δεύτερο αφορά την αποζηµίωση την οποία θα µπορούσαν να
εισπράξουν µε το άρθρο 22 του ν. 735/77. Είναι δύο στοιχεία τα
οποία δεν αναφέρονται σε αυτές τις τροποποιήσεις. Η δική µου η
άποψη είναι ότι θα µπορούσε να µπει ένα άρθρο το οποίο να λέει
ότι οι εργαζόµενοι έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν τη θέση στην
οποία θα πάνε µε αποδοχές οι οποίες δεν θα είναι µικρότερες από
αυτές που παίρνουν σήµερα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παρασκευόπουλος
έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ολοφάνερο από την
αρχική του µορφή και το αρχικό περιεχόµενο ότι στο νοµοσχέδιο
έχουµε και βελτιώσεις αλλά και διευκρινίσεις. Οι βελτιώσεις είναι
προς το θετικότερο και οι διευκρινίσεις στοχεύουν να αναιρέσουν
αµφισβητήσεις που οδηγούν στην καχυποψία. ∆ηλαδή, οι
διευκρινίσεις έχουν να κάνουν µε το αυτονόητο. Οι βελτιώσεις έχουν
να κάνουν µε τη δυνατότητα της πρώτης εταιρείας να διοργανώνει
τη γενική ∆ιεθνή 'Εκθεση. Οι διευκρινίσεις και οι αποσαφηνίσεις
έχουν να κάνουν µε την κατοχύρωση των δικαιωµάτων του
προσωπικού και µε τη συγκεκριµενοποίηση των κοινωνικών
οργανώσεων και φορέων που θα συµµετάσχουν ως µέτοχοι στις
εταιρείες και στο διοικητικό συµβούλιο.
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Νοµίζω, παρότι είµαι άνθρωπος κατ' εξοχήν συναινετικός, ότι η
διαδικασία που αποδεχθήκατε -και το λέω αυτό γιατί δεν θα έχω
εγώ συµµετοχή σ' αυτό εκ των πραγµάτων- δεν έχει νόηµα.'Εχουµε
ένα νοµοσχέδιο µε τέσσερα άρθρα. Τι είναι ο κάβουρας τι είναι το
ζουµί του! Στα δε τέσσερα άρθρα περιγράφονται οι βασικοί στόχοι
και οι σκοποί των δύο εταιρειών. Αυτά δεν µπορεί να είναι
αντικείµενο συζήτησης µιας διαδικασίας έξω από αυτό που ψήφισε
στην κατ' αρχήν τοποθέτηση το Κοινοβούλιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γι' αυτό γίνεται συζήτηση
στα άρθρα, για να αλλάζει κανείς τα άρθρα.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Μα, ο κ. Κούβελας ξέρετε τι
είπε; Η µία εταιρεία να αποφασίζει, να χαράζει στρατηγικές και η
άλλη να υλοποιεί. Αυτό είναι πρωτόγνωρο. Οι εταιρείες έχουν µια
αυτοτέλεια και µια αυτονοµία και στις αποφάσεις και στην
υλοποίηση των όποιων αποφάσεων. 'Εχουν και µια αυτονοµία στην
ευθύνη τους. Εάν πάµε σε κάτι τέτοιο δεν θα είναι µόνο
πρωτόγνωρο αλλά ανατρέπει και την κατ' αρχήν συµφωνία που
έχουµε στο νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία που
αποφασίστηκε πιστεύω να φέρει το σωστό αποτέλεσµα. Ο κ.
Κούβελας έστειλε µια επιστολή προς τον κύριο Υπουργό και
άκουσα τον κ.Κούβελα να την επαναλαµβάνει και παρατήρησα τον
κύριο Υπουργό να συναινεί. Αν λοιπόν, το πνεύµα αυτό υλοποιηθεί
µε µια διάταξη στο νόµο κατά τη συζήτηση που θα ακολουθήσει κατ'
ιδίαν νοµίζω ότι πολλά πράγµατα µπαίνουν σε καλύτερη τροχιά.
'Ενα είναι αυτό.
'Ενα δεύτερο που θα παρακαλέσω να συµπεριληφθεί είναι το εξής:
Να καθορισθεί σαφώς ότι η 'Εκθεση Θεσσαλονίκης καθορίζει
πρώτον την εκθεσιακή πολιτική της χώρας και δεύτερον ότι όλοι οι
εργαζόµενοι που θα συµπεριλαµβάνονται στη δεύτερη εταιρεία θα
έχουν µια κατοχύρωση για την απασχόλησή τους. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ρεγκούζας έχει το
λόγο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να επισηµάνω ότι το
κοµβικό σηµείο της διαφωνίας στο νοµοσχέδιο που έφερε ο κύριος
Υπουργός είναι ακριβώς η απαγκίστρωση από τις διατάξεις του 735
και ειδικότερα από το άρθρο 2 παράγραφος 3 του 735, δηλαδή, του
αποκλειστικού δικαιώµατος άσκησης εκθεσιακής πολιτικής για τη
χώρα από τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης. Εκεί είναι όλη η
διαφορά. Τα υπόλοιπα είναι διορθώσεις αναζήτησης συµµαχιών και
συµφωνίες για το νοµοσχέδιο. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό.
∆εν θα µπορέσει η ∆ιεθνής 'Εκθεση της Θεσσαλονίκης να αντέξει
στον ανταγωνισµό και µοιραία θα οδηγηθεί στο θάνατο. 'Οσες
φορές επιχείρησα και στις κατ' ιδίαν συζητήσεις και µε τον κύριο
Υπουργό και µε τον κύριο Γενικό Γραµµατεία Εθνικής Οικονοµίας,
µόλις άκουγε να αναφέρεται ο ν. 735 από εµένα, λες και κάτι τον
έπιανε, αρρώσταινε.
Εποµένως, η βασική και η κοµβική µας διαφωνία είναι ακριβώς η
απαγκίστρωση της σηµερινής µορφής των δύο εταιρειών από τον ν.
735. Και κάνω έκκληση οι συνάδελφοι που δέχτηκαν αυτές τις
τροπολογίες και την ιεράρχηση των ποσοστών για το δηµόσιο
χαρακτήρα της δεύτερης εταιρείας -είναι δευτερεύον ζήτηµα αυτό-
να δεχθούν την απαγκίστρωση από τον ν. 735 και το τονίζω αυτό,
θα το δούµε µπροστά µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει άλλος
συνάδελφος να οµιλήσει. Να κλείσουµε εδώ τη συζήτηση των
άρθρων;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν θα δευτερολογήσουµε κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Ιντζέ. Αν θέλει
να πει κάτι ο κ. Ρόκος..
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Χθές
παραιτηθήκαµε της δευτερολογίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ιντζέ, πέντε λεπτά

µιλήσατε. Εγώ θυµάµαι και πώς κλείσατε την οµιλία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: 'Ενα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οταν εκφωνείται ο
επικήδειος, τελειώνει. Τι άλλη συζήτηση να κάνετε; ∆εύτερον
επικήδειο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: 'Ενα λεπτό κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπατε "και εκφωνούµε
τον επικήδειο".
Ο κ. Ρόκος, επειδή είναι και Θεσσαλονικιός και εκπρόσωπος θα έχει
προφανώς να πει δύο λόγια και να κάνετε τη συζήτηση αυτή που
είπατε. Και αν καταλήξετε κάπου, να το ενσωµατώσουµε στα άρθρα
και να προχωρήσουµε.
Ορίστε, κύριε Ρόκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς διαφωνούµε ριζικά µε τη
γενικότερη φιλοσοφία. Εξάλλου σε κάθε περίπτωση που έρχονται
νοµοσχέδια περί ιδιωτικοποιήσεων έχουµε εκφράσει τις αντιθέσεις
µας για λόγους βεβαίως πολιτικούς. Λέµε ότι τελικά βρήκαµε τον
παπά της ιδιωτικοποίησης και τους θάβουµε όλους. Το ίδιο γίνεται
και εδώ. ∆ιότι το πρόσχηµα που χρησιµοποιούσαν κάθε φορά στις
ιδιωτικοποιήσεις, που είχε σχέση µε τη δηµιουργία µιας Α.Ε., δεν
υφίσταται διότι εδώ ήταν µια Α.Ε. κλπ.
Εν τοιαύτη περιπτώσει, πρέπει να επισηµάνουµε ένα πράγµα. Και
το κάνουµε αυτό, επειδή θεωρούµε ότι είναι αναγκαίο, γιατί θα
προκύψει στο µέλλον και θα δηµιουργήσει δυσλειτουργία ακόµα και
στη δική τους επιλογή. ∆εν διασφαλίζονται, κύριε Πρόεδρε, οι
εργαζόµενοι και αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό. 'Εχει αποφανθεί το
Συµβούλιο Επικρατείας ότι διασφάλιση θέσεων στις Α.Ε. δεν
υφίσταται. Εν τοιαύτη περιπτώσει, σαν ελάχιστο εµείς ζητάµε, αν
θέλει να συνεχίσει την έκφραση καλής βούλησης η Κυβέρνηση, να
αναφέρει όσο αφορά το εργασιακό καθεστώς, να ισχύει, όπως
καθοριζόταν µε τον ν.735. Είναι το ελάχιστο που µπορεί να γίνει, για
να µπορέσει να, υπάρχει µια επιπλέον οπτική γωνία για τους
εργαζόµενους, να παλευθεί στο µέλλον, γιατί εµείς εκτιµούµε ότι στο
τέλος θα έχουν αυτές τις συνέπειες.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, δύο λέξεις θα πω µόνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Βουλγαράκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο για
λόγους τάξεως. Ετέθησαν ζητήµατα από τους κυρίους συναδέλφους
και από τον εισηγητή µας και από άλλους. 'Εχω την αίσθηση ότι ο
Υπουργός οφείλει να δώσει µια απάντηση να τοποθετηθούµε και
εµείς πλέον ως κόµµατα για να κλείσει η συζήτηση. ∆εν µπορεί να
κλείσει η συζήτηση, χωρίς να έχει να µιλήσει ο κύριος Υπουργός και
χωρίς εµάς να έχουµε εκφράσει γνώµη
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Ασφαλώς και θα απαντήσω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Ας γίνει τάχιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ νοµίζω ότι αν ο
Υπουργός µελετά τις απόψεις που διατυπώθηκαν και πρόκειται να
γίνει αυτή η συνεργασία µετά την ολοκλήρωση αυτής της
συζήτησης, εγώ θα προτιµούσα να µη δεσµευτεί τώρα ο Υπουργός
µε κάποιες απόψεις, εκτός αν µας πει ότι επιφυλάσσεται να
ολοκληρώσει και τη συζήτηση αυτή που θα κάνει µε τους
εκπροσώπους και τους Θεσσαλονικείς Βουλευτές και τους
εισηγητές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Θα ήθελα να το ακούσουµε και από
τον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, να
ακουστεί δευτερολογώντας ο κ. Ιντζές που επιµένει.
Ορίστε, κύριε Ιντζέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Θέλω να τονίσω την απαξιωτική µέθοδο
ρύθµισης των θεµάτων της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης. Για
τα λιµάνια Πειραιώς και Θεσσαλονίκης υπάρχουν τα καταστατικά
στο νοµοσχέδιο. Εκεί παραπέµπονται σε υπουργικές αποφάσεις.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΒ' - 3 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1999 4017

∆εύτερον, πράγµατι, οι εργαζόµενοι που θα παραµείνουν στην
εταιρεία του άρθρου 1 διασφαλίζονται, κύριε Υπουργέ. Οι
εργαζόµενοι που τυχόν θα µεταταγούν στην εταιρεία του άρθρου 2,
δεν διασφαλίζονται, κύριε Πρόεδρε, και λέµε: 'Οσοι τυχόν
προσληφθούν από την εταιρεία του άρθρου 2, να έχουν τις
εργασιακές και ασφαλιστικές κατοχυρώσεις που είχαν στην εταιρεία
του ν. 735/1977.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Ούτε στο άρθρο 1 κατοχυρώνονται. 'Οποτε
θέλουν τους διώχνουν.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Παναγιώτου, θα
πείτε το ίδιο και έχετε δίκιο, διότι αυτό που είπε τώρα ο κ. Ιντζές, το
είπε µόλις προ ολίγου ο Κοινοβουλευτικός του Εκπρόσωπος, για το
ν. 735.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Παναγιώτου.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Θα πω δύο πράγµατα στον κύριο
Υπουργό, που αφορούν τις θέσεις εργασίας.
Ισχυρίστηκε ότι οι εργαζόµενοι θα ζητήσουν να πάνε στη δεύτερη
εταιρεία. Εκείνο που ξέρουµε όµως είναι ότι, όταν η δεύτερη
εταιρεία θα λειτουργεί στη βάση των ιδιωτικοοικονοµικών κριτηρίων,
θα κοιτάζει µε λιγότερους εργαζόµενους να βγάζει περισσότερη
δουλειά, µεγαλύτερο αποτέλεσµα. ∆ηλαδή, θα αποσκοπεί στην
ενίσχυση της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων. Αυτό είναι το
πρώτο σηµείο.
Και δεύτερον, αφού θα κυνηγάει το κέρδος, θα επιδιώκει να τους
δίνει και χαµηλότερες αµοιβές. Συνεπώς, σε καµία περίπτωση το
επιχείρηµα δεν στέκει, κατά την άποψή µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Ακριτίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόλις µας διενεµήθη η
επιστολή που αναφέρθηκε εδώ προηγουµένως ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα το συζητήσετε
νοµίζω µετά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: 'Oχι, ένα λεπτό.
...και την οποία είδα τώρα. Εκείνο, το οποίο διαπιστώνω είναι ότι
αυτές οι παρατηρήσεις -η επιστολή έχει χθεσινή ηµεροµηνία- χθες
συζητήθηκαν κατά κόρον και απαντήθηκαν τα πάντα ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, θα το
συζητήσετε αυτό µετά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: 'Οχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν αφορά τη συζήτησή
µας, πάντως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: 'Οχι, γιατί πρέπει να ακούν όλοι, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Η προσωπική µου άποψη είναι ότι
υπήρξε η απάντηση -εγώ τουλάχιστον έτσι θεωρώ τον εαυτό µου-
και ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί τη βάσει των απαντήσεων. Εγώ
δεν µπορώ να συµµετάσχω κατόπιν αυτού σε έναν τέτοιο διάλογο,
επειδή υπήρξε ο ανοικτός διάλογος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Για διαβάστε την επιστολή, να δείτε την
ηµεροµηνία. Τρεις του µηνός είναι σήµερα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Γιατί συγχύζεστε;
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ∆εν συγχύζοµαι. Εσείς έχετε σύγχυση
ηµεροµηνιών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι διαφορετικοί οι τόνοι στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. ∆εν θα το
σχολιάσω, για να µην να ξανανέβουν οι τόνοι. 'Οµως, είναι πολύ
σηµαντικό και θέλω να το τονίσω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Είναι διαφορετικό το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Θέλω να το τονίσω, κύριε Βουλγαράκη. ∆εν είναι καθόλου
διαφορετικό το νοµοσχέδιο.
Χαίροµαι γι' αυτό το πνεύµα της συνεννόησης που επικρατεί. Θέλω,
όµως, να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις και σε αυτά ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µου
επιτρέπετε; Επειδή ο χρόνος που συµφωνήσαµε είναι ελάχιστος...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Είναι
πολλές οι παρατηρήσεις ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ...αν θέλετε µπείτε
κατευθείαν επί της ουσίας...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Αµέσως µπαίνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, αλλά λέτε πράγµατα
για τα οποία κάποιος θα σηκωθεί να πει ότι δεν συναινώ ή άλλος θα
πει ...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Κύριε Πρόεδρε, απλώς διαπιστώνω διάθεση συνεννόησης. Τίποτα
άλλο...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν σας κάνω
υποδείξεις, αλλά µε ενδιαφέρει...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): ∆εν
το σχολιάζω τη διάθεση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ...να µπω στο άλλο
νοµοσχέδιο που περιµένει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Νοµίζω ότι είναι και δική σας επιθυµία να υπάρχει διάθεση
συνεννόησης στο Κοινοβούλιο.
Θέλω όµως, να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις σε θέµατα που
ακούστηκαν σήµερα και δεν είχαν διατυπωθεί χθες.
Κατ' αρχήν, στην πρώτη εταιρεία την HELEXPO-∆ΕΘ ΑΕ, όπως
δηµιουργείται από το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα, την
ενισχύουµε µε πρόσθετες αρµοδιότητες από αυτές που είχε µέχρι
σήµερα ως HELEXPO-∆ΕΘ ΑΕ. Και αυτές είναι:
Πρώτον, ότι καθίσταται σύµβουλος της Πολιτείας στην εκθεσιακή
πολιτική της. ∆εν υπήρχε στο ν.735/77.
∆εύτερον, είναι αυτή που θα καταγράφει όλη την εκθεσιακή
δραστηριότητα και θα ενηµερώνει γι' αυτήν που πραγµατοποιείται
στα όρια της επικράτειας. Σήµερα υπάρχει αναρχία. ∆εν υπήρχει η
καταγραφή.
Τρίτον, της δίνουµε τη δυνατότητα να πραγµατοποιεί εκθέσεις στο
εξωτερικό, κάτι που µέχρι τώρα το είχε ως µονοπώλιο ο ΟΠΕ. Και
όταν τις πραγµατοποιούσε, παρατύπως τις πραγµατοποιούσε και
αυτό δεν το αποσιωπούµε. Πρέπει να το τονίσουµε. Είναι µία νέα
αρµοδιότητα που παίρνει από τον ΟΠΕ και δεν την είχε µέχρι
σήµερα.
Θέλω να κάνω και δύο διευκρινίσεις όσον αφορά το master plan και
το Business Plan. ∆ύο επιλογές του διοικητικού συµβουλίου της
"HELEXPO-∆ΕΘ ΑΕ" που ανέθεσε σε δύο εταιρείες: Σε µία εταιρεία
της Θεσσαλονίκης το master plan µε εντολή να υπάρξει µία µελέτη
για την ανάπτυξη της ∆ΕΘ στις υπάρχουσες εγκαταστάσεις.
Με βάση αυτήν την εντολή, εκπονήθηκε ένα master plan, αρκετά
σηµαντικό, µε κατεύθυνση και εντολή, για τον υπάρχοντα χώρο.
'Οµως, εδώ και πολλά χρόνια, οι φορείς της πόλης συζητούν, αν
πρέπει να αναπτυχθεί εκεί η ∆ΕΘ ή να µετεγκατασταθεί περιµετρικά
της Θεσαλλονίκης, στο Καλοχώρι ή στη Θέρµη.
Αυτή είναι µία µεγάλη συζήτηση χρόνια τώρα στη Θεσσαλονίκη
πρέπει να πραγµατοποιηθεί για να γίνει µέσα από µία µελέτη η
τελική επιλογή. ∆εν µπορεί να γίνει µε την απόφαση ενός
συµβουλίου ή ενός Υπουργού. Πρέπει να γίνει µια µελέτη για τη
χωροθέτηση ευρύτερα των δραστηριοτήτων της πόλης. Aυτό
ακριβώς λέµε στην εισηγητική έκθεση και κακώς παρεξηγήθη από
ορισµένους συναδέλφους.
'Οσον αφορά το business plan πρέπει να σας πω, ότι η Ιονική
Finance προτείνει αυτό που και µεις προτείνουµε µε το παρόν
νοµοσχέδιο,  τη  δηµιουργία  δύο  νέων  εταιρειών.  'Εχω  εδώ  και
το  business  plan  και  το  καταστατικό  που  έχει  διαµορφώσει.
Είναι  πανοµοιότυπα  µε  τη  δική  µας  πρόταση.  Επειδή
χρησιµοποιήθηκαν  αυτές  οι  δύο  µελέτες,  γι'  αυτό  κάνω
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τις αναγκαίες διευκρινίσεις. Νόµιζα πως αυτά ήταν αυτονόητα.
Υπήρξε µία αναφορά από την κ. Αλφιέρη, όσον αφορά τον ΟΠΕ.
Κυρία Αλφιέρη πέρυσι ο ΟΠΕ υπελείπετο στη χρηµατοδότηση από
τις δηµόσιες επενδύσεις από ό,τι η ∆ΕΘ. Περίπου τρία
δισεκατοµµύρια (3.000.000.000) ήταν η χρηµατοδότηση της ∆ΕΘ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Αλφιέρη ήρθε να
µιλήσει για τον ΟΛΠ. Μη της βάζετε, λοιπόν, πειρασµό τώρα να σας
απαντήσει σε αυτό. Γι' αυτό περιµένει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Τρία
δισεκατοµµύρια (3.000.000.000), σε ένα τζίρο µιας εταιρείας
συνολικά των πέντε δισεκατοµµυρίων (5.000.000.000), κατανοείτε τι
σηµαίνει. Οι δηµόσιες επενδύσεις να την χρηµατοδοτούν µε τρία
δισεκατοµµύρια (3.000.000.000). Η χρηµατοδότηση του ΟΠΕ από
τις δηµόσιες επενδύσεις δεν ήταν ούτε για υποδοµές, ούτε για
δραστηριότητες στο εσωτερικό. 'Ηταν για δραστηριότητες της στο
εξωτερικό, για να υποστηρίξει την εξαγωγική δραστηριότητα της
χώρας. Αυτή είναι η καταστατική αρµοδιότητα του ΟΠΕ, κανείς δεν
την έχει αναιρέσει και καλώς δεν την αναιρεί.
Φέτος ο ΟΠΕ τα χρήµατα που παίρνει τα παίρνει για προγράµµατα
κατάρτισης των στελεχών και των επιχειρηµατιών για την ανάπτυξη,
πάλι εξαγωγικής δραστηριότητας. Καθόλου για την εσωτερική
αγορά ή για εσωτερικές δραστηριότητες.
Τρίτον ο ΟΠΕ την επόµενη Τρίτη υπογράφει µε το ∆ΙΠΕΚ στη
Θεσσαλονίκη µια προγραµµατική σύµβαση συνεργασίας στη
νοτιοανατολική Ευρώπη, δίνοντας πολλές δικές του αρµοδιότητες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Θα
ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, αλλά επί της ουσίας
αυτών που σας πρότειναν, διότι έδωσα ένα λεπτό να πουν οι
συνάδελφοι την άποψή τους και σεις επιχειρηµατολογείτε περί του
ΟΠΕ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Μου
ζήτησαν, κύριε Πρόεδρε, διευκρίνιση των θεµάτων, για να ψηφίσουν
το νοµοσχέδιο οι συνάδελφοι της αντιπολιτεύσεως.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ε, πείτε αν δέχεσθε ή
δεν δέχεσθε αυτά που σας πρότειναν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
'Οσον αφορά τα καταστατικά, η πρώτη θα λειτουργεί µε τον 2414
και τον 2190 και η δεύτερη θα είναι µια απλή ανώνυµος εταιρεία του
2190. Το διευθύνοντα σύµβουλο µε πολύ αυστηρά αξιοκρατικά
κριτήρια θα επιλέγει η γενική συνέλευση και το διοικητικό
συµβούλιο. Κανένας Υπουργός, κανένα κράτος, καµιά Κυβέρνηση
δεν θα ορίζει και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
'Οσον αφορά τους σκοπούς που ανέπτυξε ο κ. Κούβελας, για την
πρώτη εταιρεία βεβαίως και µπορούν οι σκοποί -µε την προσθήκη
που έχουµε µοιράσει και από χθες έχουµε διατυπώσει- που
αναφέρονται στην εν γένει προώθηση και προβολή της ελληνικής
παραγωγής και του τουρισµού να συνενωθούν στους σκοπούς της
πρώτης εταιρείας. Καµιά αντίρρηση.
Θεωρούσαµε ότι και για τον κ. Κούβελα, θα ήταν πιο σηµαντικό να
είναι στη δεύτερη εταιρεία, γιατί αυτή θα αναπτύσσει την κύρια
δραστηριότητα στους χώρους της Θεσσαλονίκης. ∆εν έχουµε καµία
αντίρρηση λοιπόν για τους σκοπούς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µου επιτρέψετε να πω µια φράση για τους
εργαζόµενους, το θεωρώ πολύ σηµαντικό.
Για τους εργαζόµενους υπάρχει απόλυτη διασφάλιση. Θέλω να πω,
όµως, ότι υπάρχει ένα θέµα όσον αφορά την πρόταση για τα
συνταξιοδοτικά που έχουν καταθέσει, οι εργαζόµενοι για τη
µετάταξή τους σε ταµείο του δηµοσίου, εάν µεταταχθούν σε νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.

Αυτό δεν µπορεί να γίνει στο παρόν νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση στο
πρώτο συνταξιοδοτικό βεβαίως θα ζητήσει και θα δει αυτήν τη
δυνατότητα, όπως και για τις αποζηµιώσεις τους, όπως και για τις
αποδοχές τους. Βεβαίως δεν πρέπει να υπάρξει µείωση των
αποδοχών, όταν µεταταχθούν.
Πρέπει, όµως αυτά, να αναφερθούν µε ακρίβεια στο νοµοσχέδιο και
αυτό δεσµεύεται να πράξει η Κυβέρνηση. Εάν µπορούµε στο παρόν
νοµοσχέδιο, καλώς. ∆ιαφορετικά σε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών και Εθνικής Οικονοµίας, πρέπει να
υπάρξει λύση.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης κ. Μαγκριώτης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες βελτιώσεις-
προσθήκες οι οποίες έχουν ως εξής:

"Βελτιώσεις - Προσθήκες
στο συζητούµενο νοµοσχέδιο

1. 'Αρθρο 1 παρ. 3
α) Στην περίπτωση α διαγράφονται οι λέξεις "αποκλειστική" και "των
επισήµων εκδηλώσεων"
β) Στο τέλος της παραγράφου αυτής προστίθενται οι λέξεις "...και
ιδιαίτερα εκείνοι που αποβλέπουν στη διατήρηση και ενίσχυση του
εθνικού εκθεσιακού της ρόλου".
2. 'Αρθρο 2, παράγραφος 3 (πως έχει αναδιατυπωθεί).
Μετά την περίπτωση β προστίθεται περίπτωση γ (η επόµενη
περίπτωση σηµειώνεται µε το στοιχείο δ) ως εξής: "γ. Η προβολή
της ελληνικής εν γένει παραγωγής και του τουρισµού".
3. 'Αρθρο 3 παρ. 1, εδαφ. δ
Μετά τη λέξη "απόφαση" προστίθενται οι λέξεις: "...ύστερα από
γνώµη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας του άρθρου 1 που
διατυπώνεται το αργότερο εντός δύο (2) µηνών από τον ορισµό
του".
4. 'Αρθρο 3 παρ. 1
Στο τέλος της παραγράφου αυτής προστίθεται εδάφιο ως εξής:
"Με σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ των παραπάνω εταιρειών
µπορεί να ανατίθεται η διοργάνωση της ετήσιας γενικής 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης στην εταιρεία του άρθρου 2".
5. 'Αρθρο 3 παρ. 8
α. εδάφιο α.
Οι εντός παρενθέσεως λέξεις: "(αρχικού ή µετά από κάθε αύξηση)"
αντικαθίστανται ως εξής: "(αυτού που θα ορισθεί µετά την
απογραφή και αοτίµηση των περιουσιακών στοιχείων, κατά τα
οριζόµενα στην παράγραφο 2, ή µετά από κάθε άλλη αύξηση)".
6. 'Αρθρο 3 παρ. 8
Το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται ως εξής:
"Από το υπόλοιπο πενήντα πέντε τοις εκατό (55%) του παραπάνω
κεφαλαίου το σαράντα πέντε τοις εκατό (45%) κατ' ελάχιστο θα
διατεθεί στην εταιρεία του άρθρου 1 του παρόντος νόµου και το
υπόλοιπο µέχρι 10% δύναται να διατεθεί στους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού Θεσσαλονίκης, τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση Θεσσαλονίκης, το Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης,
την 'Ενωση ∆ηµοσιοϋπαλληλικών Οργανώσεων Θεσσαλονίκης και
σε οργανώσεις παραγωγικών τάξεων που έχουν την έδρα τους στο
νοµό Θεσσαλονίκης".
7. 'Αρθρο 3 παρ. 9, εδάφιο α
∆ιαγράφονται οι λέξεις: "στην εταιρεία του παρόντος νόµου" και
αντικαθίστανται οι λέξεις: "παραπάνω φορείς" από τις λέξεις: "σ'
αυτούς".
8. 'Αρθρο 3 παρ. 9
Μετά το πρώτο εδάφιο προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:
"Μεταξύ  των  φορέων  της  προηγούµενης  παραγράφου  που  θα
εκδηλώσουν  ενδιαφέρον  για  την  διάθεση  σε  αυτούς  ποσοστού
του  µετοχικού  κεφαλαίου,  προτάσσονται  µε  σειρά  προτιµήσεως
ο  ∆ήµος  Θεσσαλονίκης,  η  Νοµαρχιακή  Αυτοδιοίκηση
Θεσσαλονίκης,  οι  Οργανισµοί  Τοπικής  Αυτοδιοίκησης  του
Νοµού  Θεσσαλονίκης  και  οι  πολυπληθέστερες  σε  αριθµό
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µελών οργανώσεις των παραγωγικών τάξεων και των εργαζοµένων
που έχουν την έδρα τους στο νοµό Θεσσαλονίκης".
9. 'Αρθρο 4 παρ. 1, εδάφιο β (όπως έχει αναδιατυπωθεί).
Με τις λέξεις "κενές θέσεις" (και στα δύο σηµεία που αναγράφονται)
προστίθενται οι λέξεις "...ή σε προσωποπαγείς θέσεις που
συνιστώνται µε την πράξη της µεταφοράς..."
10. 'Αρθρο 4 παρ. 4
Το δεύτερο εδάφιο, όπως έχει αναδιατυπωθεί, αντικαθίσταται ως
εξής: "Με την ίδια απόφαση προσδιορίζονται οι προβλεπόµενες στο
δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου θέσεις και
ορίζονται τα κριτήρια και η διαδικασία επιλογής για την µεταφορά
του προσωπικού σ' αυτές.
11. 'Αθρο 4 παρ. 6 (προστεθείσα)
Η παράγραφος αυτή αναδιατυπώνεται ως εξής: "1. Για το
προσωπικό, που δεν θα µεταφερθεί στις υπηρεσίες των
παραγράφων 1 και 3 ή στην εταιρεία του άρθρου 2, εξακολουθούν
να εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 735/77, όπως αυτές ισχύουν,
εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου".").
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βουλγαράκης ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκατίας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκα χθες δια
µακρόν στη συµµετοχή του Προέδρου της ∆ιεθνούς Εκθέσεως της
Θεσσαλονίκης στη ∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και
µάλιστα ανέγνωσα από τα Πρακτικά ένα σχετικό κοµµάτι µε το
οποίο διατύπωνε την αντίρρησή του στο σήµερα συζητούµενο
νοµοσχέδιο, για τη διαδικασία την οποία έχουµε ακολουθήσει.
Επέκρινα την Κυβέρνηση διότι δεν έχει συνοδευτικές µελέτες αυτής
της διαδικασίας που σήµερα συζητάµε, µε αποτέλεσµα να βαδίζει
στα τυφλά, χωρίς να ξέρει τι µέλλει γενέσθαι την επαύριο που θα
ισχύει αυτός ο νόµος.
Ο κύριος Υπουργός σήµερα αναφέρθηκε σε µελέτες οι οποίες
υπάρχουν, σε business plan σε master plan κλπ. Παρέλειψε, όµως,
να πει ότι όλες αυτές οι µελέτες απαντούσαν στο ερώτηµα της
µετοχοποίησης της ∆ιεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης µε το ν.
2414, διότι αυτό ήταν το ερώτηµα το οποίο είχε τεθεί. Σήµερα κύριε
Υπουργέ, το ερώτηµα δεν είναι αυτό, το ερώτηµα είναι τελείως
διαφορετικό απ' αυτό το οποίο λέτε, άρα και όλες οι µελέτες τις
οποίες σήµερα επικαλείσθε κινούνται σε τελείως διαφορετική τροχιά
απ' αυτήν την οποία εσείς είπατε.
Πρέπει να καταστεί σαφές, κύριε Πρόεδρε, ότι τη Νέα ∆ηµοκρατία
την ενδιαφέρει η σωστή, η ουσιώδης πραγµατική λειτουργία της
Εκθέσεως. Αυτό ενδιαφέρει τη Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτό σηµαίνει ένα
κείµενο δωρικό, λιτό, σαφές χωρίς τρικ, χωρίς προχειρότητα.
Λυπούµαι να πω ότι η Κυβέρνηση ακόµη και σήµερα παρά τις
κάποιες βελτιώσεις που επεχείρησε την τελευταία στιγµή τη διέπει
πολύ µεγάλη προχειρότητα. Φέρνει νόµο χωρίς καταστατικά στα
οποία ωστόσο επικαλείται, χωρίς ακριβείς συνθέσεις διοικητικών
συµβουλίων τις οποίες επίσης ωστόσο επικαλείται, φέρνει
διαδικασίες τις οποίες µε υπουργικές αποφάσεις και άλλα
υπουργικά διατάγµατα τα οποία λέει, τα οποία επίσης δεν γνωρίζει
ποια θα είναι, δηλαδή, µε λίγα λόγια φέρνει ένα κείµενο το οποίο
είναι παντελώς στον αέρα από πλευράς πρακτικής εφαρµογής και
λειτουργίας.
Ο εισηγητής µας ο κ. Κούβελας κατέθεσε µία επιστολή σήµερα το
πρωί προς τον κύριο Υπουργό στον οποίο διατυπώνει σαφείς και
συγκεκριµένες προτάσεις.
Πρόθεση της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι τέτοιου είδους εκθέσεις,
τέτοιου είδους γεγονότα να µένουν στο πολιτικό και κοµµατικό
απειρόβλητο. Αλλά πρόθεση της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι να
προστατεύσει ένα θεσµό ο οποίος τιµά τη Θεσσαλονίκη, ο οποίος
τιµά την Ελλάδα τα τελευταία εβδοµήντα χρόνια. Αυτή είναι η
πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί των άρθρων.
Εάν συµφωνείτε δεν θα κάνουµε τώρα την ψηφοφορία ώστε µέχρι
το τέλος της συνεδριάσεως εάν υπάρξει οποιαδήποτε τροποποίηση
άλλη, χωρίς να γίνει συζήτηση -εφόσον ο Υπουργός µε όποιους εκ
των κοµµάτων της Αντιπολιτεύσεως συµφωνήσει σε κάποια αλλαγή

στις διατάξεις αυτές- θα προταθεί και θα τεθεί σε ψηφοφορία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Πότε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Η σε µία ώρα ή στο
τέλος της συνεδριάσεως, όποτε θέλετε.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Και αύριο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι αύριο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: 'Οπως είπε και ο κ. Κούβελας και
αύριο, κύριε Πρόεδρε. ∆εν µας κυνηγάει τίποτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, δεν θα
ήθελα στην περίπτωση που δεν θα συµφωνήσετε σε κάτι να
διακοπεί αύριο η συνεδρίαση. Γι' αυτό σας το λέγω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε ήδη
εξαντλήσει τα επιχειρήµατά µας εκατέρωθεν. Μία τελευταία
προσπάθεια θα καταβληθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σύµφωνοι, εγώ το
καταλαβαίνω αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Εάν εννοείτε µήπως καταθέσουµε
πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας, σας λέγω όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Θα εξαντληθεί η διαδικασία. Εάν
αυτό γίνει έχει καλώς, διαφορετικά αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, για
να µην υποχρεώσω σε παραµονή και συναδέλφους, οι οποίοι δεν
θα θέλουν να συζητήσουν όπως ελέχθη ήδη, επαναλαµβάνω, η
ψηφοφορία µπορεί να γίνει αργά απόψε, µπορεί και να γίνει αύριο,
εφόσον υπάρχει αυτή η δέσµευση από πλευράς σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, να γίνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό θα εξαρτηθεί από
σας.
Μέχρι λοιπόν το τέλος της συνεδριάσεως, ό,τι ώρα µας πείτε
µπορούµε να κάνουµε την ψηφοφορία.
Ολοκληρώθηκε συνεπώς η συζήτηση επί των άρθρων του
νοµοσχεδίου αυτού.
Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση επί της αρχής των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας: "Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος
Πειραιώς και του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες
εταιρείες".
Θα συζητηθεί σε δύο συνεδριάσεις. Σήµερα θα συζητηθεί επί της
αρχής και αύριο επί των άρθρων.
Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζεται
η κ. Θεοδώρα Μπακογιάννη.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ορίζει ως Κοινοβουλευτικό του
Εκπρόσωπο την κ. Μαρία Μπόσκου.
Ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου ως ειδική
αγορήτρια ορίζει την κ. Στέλλα Αλφιέρη.
Το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα ορίζει ως ειδικό αγορητή τον κ.
Γεώργιο Ρόκο και ως Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο τον κ.
Ιωάννη Αράπη.
Εισερχόµαστε, λοιπόν, στη συζήτηση της αρχής του νοµοσχεδίου
απόψε και αύριο θα συζητηθούν τα άρθρα και οι όποιες
τροπολογίες.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Ευάγγελος
Βλασσόπουλος.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ).
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι γνωστό πως τα µεγάλα λιµάνια της χώρας,
κυρίως αυτά του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης, παρουσιάζουν
πολλά προβλήµατα που σχετίζονται και συνδέονται µε υποδοµές,
νοοτροπίες αλλά και µε λιµενική πολιτική, προβλήµατα που τείνουν
να επηρεάσουν και γιατί όχι να καθορίσουν, την επιβίωσή τους.
Είναι επίσης γνωστός ο ρόλος των λιµανιών στην αναπτυξιακή
πορεία µιας χώρας, ιδιαίτερα της δικής µας που έχει
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αποδυθεί σε µια µεγάλη αναπτυξιακή προσπάθεια που κατατείνει
να καλύψει κενά και να αγγίξει ορατούς και συγκεκριµένους
στόχους.
Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια της Βουλής
"Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και του Οργανισµού
Λιµένος Θεσσαλονίκης σε Ανώνυµες Εταιρείες" επιχειρείται µία
αναγκαία και επιτακτική νοµοθετική τοµή και παρέµβαση σχετική µε
τα δύο µεγάλα λιµάνια της χώρας του Πειραιά και της
Θεσσαλονίκης, νοµοθετική παρέµβαση που κατατείνει και σχετίζεται
µε τη διεύρυνση της αναπτυξιακής πορείας τους, που σχετίζεται µε
την ενίσχυση κυρίως του ανταγωνιστικού ρόλου µέσα στα διεθνή
πλαίσια, ώστε να αναδειχθούν σε πρώτα λιµάνια της Μεσογείου,
νοµοθετική παρέµβαση για τη συνολική ανάπτυξη της χώρας και
γιατί όχι του ευρύτερου συνόλου της Ενωµένης Ευρώπης.
Τέλος, γίνεται νοµοθετική παρέµβαση και τοµή για να καταστούν τα
δύο µεγάλα λιµάνια µας του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης επαρκή
διαµετακοµιστικά κέντρα.
Συνοπτικά οι βασικοί στόχοι της µετεξέλιξης των δύο λιµανιών από
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε ανώνυµες εταιρείες, όπως
καταγράφονται στην εισηγητική έκθεση είναι: Η ανάδειξη της
Ελλάδος ως λιµενικού σηµείου αναφοράς στο σταυροδρόµι τριών
ηπείρων της Ευρασίας και της Αφρικής. Η εξασφάλιση
µακροπρόθεσµης βιωσιµότητας των οργανισµών και εργασίας για
τους εργαζοµένους στους οργανισµούς αυτούς. Η εξασφάλιση
δυνατότητας χρηµατοδότησης των απαραιτήτων και πλέον
προχωρηµένων τεχνολογικών υποδοµών, αλλά και υπερδοµών. Η
αναβάθµιση της ανταγωνιστικότητας καθώς και η οικονοµική και
λειτουργική εξυγίανσή τους. Η ριζική ποιοτική αναβάθµιση των
παρεχοµένων υπηρεσιών και η συµπίεση του κόστους. Η
προσέλκυση κεφαλαίων που είναι απαραίτητα για την περαιτέρω
ανάπτυξη των λιµανιών. Η ανάπτυξη πρωτοβουλιών και
δραστηριοτήτων µη εφικτών µε το τρέχον δύσκαµπτον και
χρονοβόρο σχήµα. Η εποπτεία της πολιτείας δια του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας σε επιτελικό και στρατηγικό επίπεδο και
βεβαίως όχι σε επίπεδο καθηµερινής διαχείρισης και λειτουργίας.
Και τέλος η εξασφάλιση της αναγκαίας όσο και ουσιαστικής,
θεσµικής ευελιξίας και ανεξαρτησίας για την άµεση λήψη των
αποφάσεων και την παράκαµψη των υπαρχουσών αγκυλωτικών και
ποδηγετικών γραφειοκρατικών διαδικασιών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ανώνυµες εταιρείες ΟΛΠ Α.Ε. και
ΟΛΘ Α.Ε. που θα προκύψουν από την επιχειρούµενη νοµοθετική
µετεξέλιξη, θα παρουσιάζουν τα εξής χαρακτηριστικά:
1. Το ελληνικό δηµόσιο θα παραµείνει ιδιοκτήτης µέτοχος των
ανωνύµων εταιρειών.
2. Θα λειτουργούν ως οργανισµοί κοινής ωφέλειας προς
εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος.
3. Θα λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και τους κανόνες
της ιδιωτικής οικονοµίας και θα απολαµβάνουν διοικητικής και
οικονοµικής αυτοτέλειας υπό την εποπτεία του ΥΕΝ.
4. Θα διατηρήσουν τον εθνικό και κοινωνικό τους χαρακτήρα.
5. Θα υπάρξει πλήρης διασφάλιση των εργαζοµένων, θέσεις
εργασίας, απολαβές, ασφαλιστικά δικαιώµατα και µετά βεβαιότητος
αναβάθµιση των δικαιωµάτων τους.
6. 'Ολη η κινητή και ακίνητη περιουσία των µετατρεποµένων
νοµικών προσώπων οργανισµών περιέρχεται στις συσταθεισόµενες
ανώνυµες εταιρίες, οι οποίες και τα υποκαθιστούν σε όλα τα
δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τους. Κύριος µέτοχος των
µετατρεποµένων οργανισµών είναι το ελληνικό δηµόσιο και οι
µετοχές είναι ονοµαστικές.
Τέλος, οι µετοχές µπορούν να εισαχθούν στο χρηµατιστήριο και
µέχρι 49%.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να κατανοήσει κανένας την
ανάγκη βαθιάς νοµοθετικής τοµής και παρεµβάσεως στα δυο
µεγάλα λιµάνια µας, του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης, θα πρέπει
να γνωρίζει την πραγµατική τους κατάσταση, τη σηµερινή τους
εικόνα. Θα πρέπει να ξέρει ότι υπολείπονται σε υποδοµές, πως το

κόστος χρήσης τους είναι υψηλό, πως υπάρχει δυσκαµψία και
συγκεντρωτισµός στη λειτουργία τους και στη λήψη των
αποφάσεων, πως το νοµοθετικό πλαίσιο, που καθορίζει τη διοίκηση
και την εκµετάλλευσή τους είναι αναχρονιστικό και στερείται
ευελιξίας και προσαρµογής. Θα πρέπει να ξέρει πως µε το ισχύον
νοµικό πλαίσιο δεν είναι δυνατόν να αντεπεξέλθουν στον
υπάρχοντα και αυξανόµενο ανταγωνισµό. Θα πρέπει να εκτιµήσει
πως η σηµασία τους στην αναπτυξιακή προσπάθεια και πορεία της
χώρας, αλλά και των δύο πόλεων που τα φιλοξενούν, είναι
αναγκαία και κρίσιµη. Θα πρέπει επίσης να λάβει υπόψη πως µε τα
προεδρικά διατάγµατα 50 και 51 του 1998 τα δύο λιµάνια µας, του
Πειραιά και της Θεσσαλονίκης, αντίστοιχα έχουν υπαχθεί στις
διατάξεις του νόµου 2414/96, που τα χαρακτηρίζει δηµόσιες
επιχειρήσεις, υπαγωγή που τα υποχρεώνει να αλλάξουν το θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας τους από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
σε ανώνυµες εταιρίες.
Θα πρέπει, τέλος, να λάβει υπόψη του πως όλοι οι
προαναφερθέντες παράγοντες αποτελούν αιτίες αρνητικές για την
ανάπτυξή τους και γιατί όχι, για την απογείωσή τους. Αρνητικές
αιτίες, που τους στερούν τη δυνατότητα να γίνουν ανταγωνιστικά και
να εισπράξουν κερδοφορία, αρνητικές αιτίες που τα οδηγούν σε
προϊούσα συρρίκνωση και σε οριακό σηµείο επιβίωσης.
Και αν αυτήν την εικόνα δεν την γνωρίζουν όλοι, δεν την
γνωρίζουµε όλοι, τη γνωρίζουν όµως πολύ καλά οι χρήστες των
λιµανιών και των υπηρεσιών τους. Τη γνωρίζει ακόµα η Κυβέρνηση
και ο αρµόδιος Υπουργός, που καλείται να απολογείται καθηµερινά,
παρά τις θετικές ρυθµίσεις, που έχει µέχρι τώρα επιφέρει.
Τελευταία, ευτυχώς, την υποπτεύονται και οι εργαζόµενοι. Αυτοί
όµως που βιώνουν καθηµερινά και πραγµατικά το πρόβληµα, είναι
οι συναλλασσόµενοι, αυτοί που µε διαµαρτυρίες, µε υποµνήµατα,
παραστάσεις διεκτραγωδούν την κατάσταση, αυτοί που µε
καταγγελίες και απειλές επιχειρούν και προσπαθούν να ταράξουν
τα λιµνάζοντα νερά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου τώρα να επιχειρήσω
µία διαφορετική προσέγγιση του νοµοσχεδίου, µία απαντητική
προσέγγιση σε όλα, όσα κατά καιρούς έχουν γραφεί και ειπωθεί
από επίσηµες και ανεπίσηµες γραφίδες, από επίσηµα ή ανεπίσηµα
χείλη, στις πόλεις κυρίως που φιλοξενούν τα µεγάλα µας λιµάνια. Σε
όλα όσα απαξιωτικά έχουν γραφεί και ειπωθεί για το νοµοσχέδιο,
µία απαντητική τοποθέτηση σε όσα ακούστηκαν στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου στη ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου. ∆ιότι πράγµατι στην επιτροπή υπήρξε το εξής
παράδοξο. 'Ολοι οι εισηγητές και αγορητές των κοµµάτων ξόρκισαν
το νοµοσχέδιο και δαιµονολόγησαν στις διατάξεις και τις ρυθµίσεις
του, ξεκινώντας όµως από διαφορετικές αφετηρίες.
Ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας το επιτίµησε, διότι προχώρησε
δειλά και δεν τα έδωσε όλα στους ιδιώτες και την ιδιωτική
πρωτοβουλία, ενώ οι αγορητές των άλλων κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης απέρριψαν το νοµοσχέδιο, γιατί µε το νοµοσχέδιο
ξεπουλιούνται τα λιµάνια µας και παραχωρούνται στο όργιο της
ιδιωτικής κερδοσκοπίας.
Υπήρξαν βέβαια και νηφάλιες φωνές από την Αντιπολίτευση, όπως
υπήρξε και η καθαρή φωνή του συναδέλφου Γιάννη Καψή, που
επανέφερε στην τάξη τον εισηγητή της Μειοψηφίας, λέγοντας ότι
"εµείς δεν έχουµε εκχωρήσει τους εαυτούς µας και τις σκέψεις µας
στην πολιτική της ανεξέλεγκτης ελεύθερης οικονοµίας. Εµείς
χρησιµοποιούµε την ελεύθερη οικονοµία, για να χτίσουµε το δικό
µας κόσµο, για να οικοδοµήσουµε τη δική µας πολιτική".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιχειρήσω τώρα να ερευνήσω αν
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δίνει πειστικές απαντήσεις σε κάποια
εύλογα ερωτήµατα, σε κάποιες δικαιολογηµένες απορίες και σε
κάποιες υπαρκτές ανησυχίες, ερωτήµατα, ανησυχίες και απορίες
που απασχολούν όλους µας.
Το πρώτο ερώτηµα είναι αν µε τη µετατροπή και τη µετεξέλιξη, τα
δύο µεγάλα λιµάνια µας, του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης,
διατηρούν το δηµόσιο χαρακτήρα τους και τον
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εθνικό τους ρόλο, δηµόσιο και εθνικό χαρακτήρα και ρόλο
σχετιζόµενο µε τη συνολική ανάπτυξη της χώρας δια της
συµµετοχής τους στην ανάπτυξη, σχετιζόµενο µε την εθνική µας
άµυνα και ασφάλεια, αλλά και την εθνική µας στρατηγική και
µάλιστα σε κρίσιµους καιρούς όπως είναι η σηµερινή. Σχετιζόµενο
τέλος, µε τη χρησιµοποίησή τους ως διακοµετακοµιστικών κέντρων
και πυλών προσπελάσεως και διεισδύσεως προς τη βαλκανική
ενδοχώρα και τις χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης.
Χωρίς δισταγµό, διατείνοµαι πως απο τη µετατροπή δεν θίγεται ο
δηµόσιος και εθνικός της χαρακτήρας.
Εξηγούµαι: Οι µετοχές των ανωνύµων εταιρειών ΟΛΠ Α.Ε. και ΟΛΘ
Α.Ε. είναι ονοµαστικές και ανήκουν στο κράτος. Σε περίπτωση δε
εισαγωγής τους στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών ή σε κάποιο ξένο
διεθνώς αναγνωρισµένο χρηµατιστήριο, το ποσοστό του µετοχικού
κεφαλαίου που µπορεί να διατεθεί, δεν µπορεί να υπερβεί το 49%.
Εξάλλου τόσο η θαλάσσια όσο και η χερσαία ζώνη των λιµένων και
εν προκειµένω των δύο µεγάλων λιµανιών, έχει παραχωρηθεί από
το κράτος µόνο για χρήση στον Ο.Λ.Π. και στον Ο.Λ.Θ.
Τέλος, το άρθρο ενδέκατο και στην παράγραφο 1 αναφέρει ρητώς:
"Οι ΟΛΠ Α.Ε. και ΟΛΘ Α.Ε. διασφαλίζουν όλες τις λιµενικές
εξυπηρετήσεις στις δηµόσιες υπηρεσίες και στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις".
Το δεύτερο µεγάλο ερώτηµα που απασχολεί όλους είναι αν µε τη
µετατροπή και µετεξέλιξη των Ν.Π.∆.∆. σε ανώνυµες εταιρείες,
διατηρούν τον κοινωνικό τους χαρακτήρα. Κατά την άποψη µου ναι.
Εξηγούµαι:
Πέραν, του εµµέσου κοινωνικού οφέλους που θα προκύψει από τη
συµβολή τους στην αναπτυξιακή προσπάθεια και την ανάπτυξη της
χώρας, θα προκύψει και άµεσο όφελος και για τις επιχειρήσεις και
για το κράτος και τους εργαζοµένους. Η κοινωνική τους όµως
προσφορά θα προέλθει από την ανάπτυξη και επέκταση των
δραστηριοτήτων τους, τις νέες θέσεις εργασίας που θα
δηµιουργηθούν και τις καλύτερες απολαβές.
Από τη συµµετοχή των εργαζοµένων στα ∆.Σ. και εποµένως στη
συνδιαµόρφωση των αποφάσεων µε τους εργαζοµένους από τη
συµµετοχή της οικονοµικής, κοινωνικής επιτροπής στο ∆.Σ., από τη
συµµετοχή ενός εκπροσώπου του δήµου της έδρας της εταιρείας.
Με αυτές τις νοµοθετικές προβλέψεις διατηρείται ο κοινωνικός
χαρακτήρας των λιµανιών, εξασφαλίζεται η κοινωνική συµµετοχή
και επιτυγχάνεται ο κοινωνικός έλεγχος.
Εξάλλου ο κοινωνικός έλεγχος θα είναι συνεχής και θα
πραγµατοποιείται µέσω του ελληνικού Κοινοβουλίου στην ειδική
επιτροπή του οποίου υποχρεούται ο ΟΛΠ Α.Ε. και ο ΟΛΘ Α.Ε. να
καταθέτουν κάθε χρόνο το στρατηγικό σχέδιο, το επιχειρησιακό
σχέδιο, το συµβόλαιο διαχείρισης και την ετήσια έκθεση των
πεπραγµένων σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στον 2414/1996.
Τα σχέδια αυτά, το στρατηγικό σχέδιο και το επιχειρησιακό σχέδιο
και την ετήσια έκθεση πεπραγµένων, τα ∆.Σ. των ανωνύµων
εταιρειών ΟΛΠ Α.Ε. και ΟΛΘ Α.Ε. υποχρεούνται να καταθέτουν και
στους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας.
Το τρίτο µεγάλο και καίριο ερώτηµα σχετίζεται µε τους
εργαζοµένους. Τι γίνεται µε τους εργαζοµένους υπαλλήλους και
εργάτες; Τι γίνεται µε τους συνταξιούχους; Τι γίνεται µε τα
ασφαλιστικά τους δικαιώµατα και τις ασφαλιστικές τους προσδοκίες;
Νοµίζω και επιµένω ότι µε τις προτεινόµενες διατάξεις επιλύονται
όλα τα θέµατα που έχουν σχέση µε τους εργαζοµένους. Νοµίζω
πως επιλύονται µε τρόπο ακριβοδίκαιο και θετικό.
Χωρίς αµφιβολία, οι εργαζόµενοι πρέπει να αισθάνονται απόλυτα
ικανοποιηµένοι έχουν βέβαια δίκιο και καλά κάνουν να διεκδικούν.
Ας αναφέρω µερικές ρυθµίσεις που βεβαιώνουν αυτά τα οποία
είπα, που βεβαιώνουν του λόγου το αληθές:
1. Το µόνιµο προσωπικό των µετατρεποµένων Ν.Π.∆.∆. διατηρεί τη
µονιµότητά του και δικαιούται αποδοχών, τουλάχιστον ίσων µε
αυτές που ελάµβανε κατά το χρόνο της µετατροπής.
2. Σε περίπτωση διάλυσης των ανωνύµων εταιρειών, το

προσωπικό µετατάσσεται µε αίτησή του στο δηµόσιο τοµέα.
3. Το προσωπικό που υπηρετεί στα µετατρεπόµενα Ν.Π.∆.∆.
Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου ή έµµισθης
εντολής, αποτελεί αυτοδικαίως προσωπικό των ΟΛΠ Α.Ε. και ΟΛΘ
Α.Ε. και καταλαµβάνει αντίστοιχες θέσεις, ειδικότητες ή κατηγορίες
που θα συσταθούν µε τον κανονισµό εσωτερικής οργάνωσης και
λειτουργίας των ανωνύµων εταιρειών.
4. Οι τακτικές µηνιαίες αποδοχές του υπηρετούντος, κατά τη
δηµοσίευση του νόµου, προσωπικού δεν µπορεί να είναι κατώτερες
από αυτές που ελάµβανε το προσωπικό πριν υπαχθεί στις εταιρείες
Ο.Λ.Π.-Α.Ε. και Ο.Λ.Θ.-Α.Ε.
5. Ειδικότερα, οι λιµενεργάτες ή οι αρχιεργάτες και οι επόπτες του
Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. και οι σηµειωτές, που υπηρετούν κατά την
έναρξη της ισχύος του νόµου, δεν µπορούν να έχουν µηνιαίες
αποδοχές κατώτερες από την εκάστοτε ισχύουσα εικοστή ογδόη
κλάση του Ι.Κ.Α. Είναι µια σωστή ασφαλιστική δικλείδα για τους
εργαζοµένους.
6. Το αυτοδίκαια µεταφερόµενο προσωπικό από τους Ο.Λ.Π. και
Ο.Λ.Θ. στις ανώνυµες εταιρείες µεταφέρει µαζί του το χρόνο
υπηρεσίας του σε αυτούς τους οργανισµούς, αλλά και αυτόν το
χρόνο που του αναγνωρίσθηκε, εξαγοράσθηκε ή προσµετρήθηκε.
7. Οι υπηρετούντες, κατά τη δηµοσίευση του νόµου, σε θέσεις
τακτικού προσωπικού του Ο.Λ.Π. και του Ο.Λ.Θ. υπάγονται στην
ασφάλιση του κλάδου σύνταξης του Ι.Κ.Α., στον οποίο µεταφέρουν
όλα τα δικαιώµατά τους και το χρόνο υπηρεσίας τους, καθώς και
αυτόν που έχουν αναγνωρίσει, εξαγοράσει ή προσµετρήσει, που
θεωρείται ως χρόνος ασφάλισης στο Ι.Κ.Α.
8. Οι συνταξιούχοι, πρώην υπάλληλοι του Ο.Λ.Π. και του Ο.Λ.Θ. και
οι οικογένειές τους, που µεταφέρονται στο Ι.Κ.Α., λαµβάνουν το
ύψος της συντάξεως που ελάµβαναν κατά την ένταξή τους, µαζί µε
τις προβλεπόµενες κάθε φορά αυξήσεις που αφορούν τους
συνταξιούχους ασφαλισµένους του Ι.Κ.Α.
9. Προβλέπονται ειδικές ρυθµίσεις για την επικούρηση και αρωγή
τόσο των τακτικών υπαλλήλων, µονίµων ή µε σύµβαση εργασίας
αορίστου χρόνου, καθώς και των εργατών, ώστε να µη θιγούν τα
κεκτηµένα δικαιώµατά τους.
10. Προβλέπεται η υπαγωγή των υπαλλήλων και των συνταξιούχων
υπαλλήλων των Ο.Λ.Π. στην υγειονοµική περίθαλψη των δηµοσίων
υπαλλήλων. 'Ενα πραγµατικά, µεγάλο γεγονός και µια µεγάλη
προσφορά για τους υπαλλήλους και τους συνταξιούχους
υπαλλήλους του Ο.Λ.Π.
11. Προβλέπεται η κάλυψη της ασφαλιστικής δαπάνης από τον
κρατικό προϋπολογισµό µέσω πιστώσεων που θα εγγράφονται στο
Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τα όσα αναλυτικά εξέθεσα,
πιστεύω ότι και οι πλέον δύσπιστοι πρέπει να έχουν πεισθεί. Γιατί
πράγµατι, µε την επιχειρουµένη µετατροπή, επιτυγχάνεται η
αναγκαία ευελιξία, διαφάνεια, παραγωγικότητα, ανταγωνιστικότητα
και αποτελεσµατικότητα των λιµανιών και των λειτουργιών τους.
Εξασφαλίζεται ο κοινωνικός έλεγχος και η διαφάνεια. Επιζητείται -
και µόνον έτσι θα επιτευχθεί- η ταχύτητα διεκπαιρέωσης, η
ασφάλεια των εµπορευµάτων, η συµπίεση του κόστους τους και η
σύντµηση του χρόνου των υπηρεσιών τους. ∆ιασφαλίζεται, τέλος, η
αναγκαία µετάβαση από το ισχύον δυσκίνητο σύστηµα, στην
ουσιώδη και υπό έλεγχο απελευθέρωση, χωρίς κλυδωνισµούς και
χωρίς να θιγούν τα συµφέροντα και οι προσδοκίες των
εργαζοµένων. ∆ηλαδή, µετάβαση στην ουσιώδη απελευθέρωση,
χωρίς να περάσουµε στην ανεξέλεγκτη ιδιωτική ασυδοσία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η
Κυβέρνηση τόλµησε. Και νοµίζω ότι τόλµησε και ο Υπουργός.
Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται µια επανάσταση στο χώρο
των λιµανιών και της πολιτικής τους. Επιχειρείται µια ειρηνική
επανάσταση.
Πριν κλείσω, θα ήθελα, επειδή τα στοιχεία είναι αριθµητικά, να
καταθέσω στην Ολοµέλεια της Βουλής πίνακες για τη
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λειτουργία, των λιµανιών για τους επιβάτες που έχουν µετακινηθεί,
για τα πλοία, για τα φορτία. Στοιχεία, τα οποία αφορούν τα τελευταία
χρόνια και βεβαίως έχουν σχέση µε τα δύο λιµάνια, τα οποία
µετατρέπονται από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε
ανώνυµες εταιρείες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Ευάγγελος Βλασσόπουλος,
καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Βλασσόπουλε.
Ο κ. Τζωάννος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αναφορές
του αγαπητού εισηγητού της Πλειοψηφίας σε κοινωνικές
ευαισθησίες, κοινωνικό έλεγχο από τη µια µεριά και από την άλλη οι
αναφορές του σε ασύδοτη ιδιωτική πρωτοβουλία, µου θύµισαν τις
διακηρύξεις και τις πρακτικές των κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στη
δεκαετία του '80 το γνωστό υπόδειγµα του τρίτου δρόµου προς το
σοσιαλισµό, που µε τους πειραµατισµούς του επέφερε πολλά
προβλήµατα, προκάλεσε µεγάλη ζηµιά στην εθνική οικονοµία
γεγονός που σήµερα αναγνωρίζεται. Και βλέπουµε τώρα τελικά ένα
νέο τρίτο δρόµο, τον τρίτο δρόµο προς το φιλελευθερισµό, ο οποίος
δηµιουργεί νέα προβλήµατα στην ελληνική οικονοµία, λόγω του
θολού περιεχοµένου του και της ασάφειας στόχων και πρακτικών.
Το λέω αυτό διότι το σηµερινό νοµοσχέδιο ακριβώς εκφράζει αυτή
τη νοοτροπία, να διακηρύσσουµε οράµατα σοσιαλιστικά στην
πράξη, να προσπαθούµε -εννοώ την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. του
κ. Σηµίτη- να παντρέψουµε πράγµατα που δεν παντρεύονται µεταξύ
τους, χωρίς να οριοθετούµε τους ρόλους του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα σε κάθε οικονοµική δραστηριότητα. Αυτό έχει ως
αποτέλεσµα τελικά να έχουµε µεγαλύτερη αδιαφάνεια, χαµηλή
παραγωγικότητα, ελλείµµατα στον κρατικό προϋπολογισµό και
συσσωρευµένο δηµόσιο χρέος. Με αυτόν τον τρόπο αποτυγχάνουν
όλες οι απόπειρες ουσιαστικής εξυγίανσης των δηµοσίων
επιχειρήσεων, παρά τα όσα λέγονται και όσα υπόσχονται οι
κυβερνώντες προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ποιο είναι το µοντέλο; Το µοντέλο είναι το κράτος και οι κοµµατικοί
µηχανισµοί του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να διατηρήσουν τον απόλυτο έλεγχο στην
επιχείρηση. Συγχρόνως, εµφανίζεται ότι δήθεν αναπτύσσεται
ιδιωτική πρωτοβουλία µε εκχωρήσεις δραστηριοτήτων όπου όµως
δεν έχουµε ανάπτυξη ιδιωτικής πρωτοβουλίας µε διαφάνεια, αλλά
ανάπτυξη ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ελεγχόµενης και διαπλεκόµενης
µε το κράτος, κατά την εκχώρηση διαφόρων δικαιωµάτων.
Παράλληλα, όµως, δεν παύουν να διατηρούνται οι µονοπωλιακές
καταστάσεις, οι οποίες, όπως είναι γνωστό, είναι αντιπαραγωγικές
και βλάπτουν το σύνολο της οικονοµίας και ειδικότερα τους χρήστες
των υπηρεσιών που παράγουν οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις.
Αυτό το µοντέλο έχει οδηγήσει σε σύγχυση στόχων, όπως το ζούµε,
και στην περίπτωση της Ολυµπιακής και στην περίπτωση του ΟΤΕ
και στην περίπτωση της ΕΥ∆ΑΠ. Σηµειωτέον σήµερα άκουσα ότι η
ΕΥ∆ΑΠ οδηγείται στην Επιτροπή Ανταγωνισµού για παράλογες
αυξήσεις τελών.
Ας δούµε σε σχέση µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου ποιοι είναι οι
στόχοι που επαγγέλλεται η Κυβέρνηση και αν πράγµατι
υλοποιούνται µε το υπόδειγµα που πάει να αναπτύξει και να
εφαρµόσει. Λέει η εισηγητική έκθεση, ότι µε την µετατροπή τους σε
ανώνυµες εταιρείες οι οργανισµοί γίνονται περισσότερο ευέλικτοι
ανεξάρτητοι και ανταγωνιστικοί µε δυνατότητα βελτίωσης των
προσφεροµένων υπηρεσιών κλπ. Και ακούσαµε στη συζήτηση στη
∆ιαρκή Επιτροπή από όλους τους φορείς ότι τέτοιο πράγµα δεν
πρόκειται να συµβεί, εφόσον διατηρούνται οι µονοπωλιακές
καταστάσεις. Και τι αντιπροτείναµε ως Νέα ∆ηµοκρατία; Εµείς
αντιπροτείναµε διακριτούς ρόλους. Και εδώ έγινε µία παραποίηση
των θέσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας από τον εισηγητή της

Πλειοψηφίας. Εµείς είπαµε ότι οι υποδοµές πρέπει να παραµείνουν
στο κράτος. Ο ρόλος του κράτους είναι αναγκαίος σε ό,τι αφορά τις
υποδοµές και για λόγους εθνικής ασφαλείας για την άσκηση των
βασικών δικαιωµάτων, που έχουν εκχωρηθεί προς τους
Οργανισµούς Λιµένος Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, από το κράτος.
Εκεί που µπορεί να υπεισέλθει ο ανταγωνισµός είναι σε διάφορες
λειτουργίες, διάφορες χρήσεις. Και εκεί πλέον δεν είναι θέµα να
έχεις µια θυγατρική εταιρεία του οργανισµού η οποία θα διατηρήσει
µονοπωλιακό χαρακτήρα και θα λέµε ότι έγινε πιο ευέλικτη και πιο
ανταγωνιστική επειδή απλώς θα βρει συνεταίρους ιδιώτες. Αυτό δεν
λύνει το βασικό πρόβληµα του ανταγωνισµού µε διαφάνεια.
Η λύση θα βρεθεί αν επιτρέψεις κάτω από διαφανείς συνθήκες να
εκχωρηθούν σε πάρα πολλές εταιρείες -εκεί όπου είναι δυνατό να
λειτουργήσεις υπηρεσίες από πολλούς και δεν υπάρχει ο
χαρακτήρας του φυσικού µονοπωλίου- διάφορες χρήσεις.
Αναφέρθηκαν δε πρότυπα συγκεκριµένα όπως το λιµάνι της
Γένοβας. Ακόµα αναφέρθηκε το τι γίνεται στην Ισπανία και την
Ολλανδία. ∆ηλαδή, αυτά τα θέµατα της οριοθέτησης του δηµόσιου
και του ιδιωτικού τοµέα έχουν λυθεί, κατά τρόπο διαφανή και
αποτελεσµατικό, σε άλλες χώρες, έτσι ώστε να διασφαλίζεται το
δηµόσιο συµφέρον.
Εδώ δεν ακολουθείται αυτή η πεπατηµένη για το γνωστό λόγο που
σας ανέφερα, δηλαδή, τη διατήρηση του απόλυτου κοµµατικού
ελέγχου που οδηγεί σε διορισµούς από την πίσω πόρτα,
µειώνοντας την ανταγωνιστικότητα. Αυτή η σύγχυση στόχων
φαίνεται καθαρά και στους σκοπούς των εταιρειών που θα
δηµιουργηθούν, Ο.Λ.Π και Ο.Λ.Θ.
Λέει λοιπόν το νοµοσχέδιο ότι θα µετατραπούν σε ανώνυµες
εταιρείες κοινής ωφέλειας. Αυτό δεν λέει τίποτε, διότι δεν υπάρχει
ορισµός για το τι είναι ανώνυµη εταιρεία κοινής ωφέλειας. Ρώτησα
ειδικούς στο εµπορικό δίκαιο και µου είπαν ότι αυτή είναι παγκόσµια
πρωτοτυπία. Υπάρχει όρος Public Utility όπου υπάρχουν φυσικά
µονοπώλια, αλλά τότε υπάρχει εποπτεύουσα αρχή ανεξάρτητη,
όπως είναι στη περίπτωση των εταιρειών παραγωγής ηλεκτρισµού,
η οποία εποπτεύει αυτό το µονοπώλιο για να µην προβαίνει σε
καταχρηστικές δραστηριότητες.
Ακόµα δεν αποσαφηνίζεται αν αυτοί οι οργανισµοί επιδιώκουν το
κριτήριο της µεγιστοποίησης του κέρδους ή κάποιο άλλο κριτήριο
κοινής ωφέλειας. Σε δηµόσιες επιχειρήσεις που έχουν µονοπωλιακό
χαρακτήρα, επειδή η µεγιστοποίηση της κοινής ωφέλειας, που
ορίζεται ως άθροισµα του πλεονάσµατος του παραγωγού και του
καταναλωτή, οδηγεί σε πολιτική τιµών οριακού κόστους, η οποία
είναι ζηµιογόνος για τον οργανισµό, τίθενται κάποια όρια
κερδοφορίας. Ποιο απ' όλα αυτά τα υποδείγµατα θα ακολουθήσετε
εδώ;
Και εφόσον έρχεται το κράτος να ζητήσει από το ευρύ επενδυτικό
κοινό να συµµετάσχει ως χρηµατοδότης σ' αυτές τις θυγατρικές
εταιρείες για να καλύψει ελλείµµατα ή για να τονώσει την ιδιωτική
πρωτοβουλία, θα πρέπει να γνωρίζουν οι υποψήφιοι µέτοχοι τι θα
πρέπει να αναµένουν για το κεφάλαιο που θα επενδύσουν.
Και εδώ θα ανοίξω το θέµα της στάσης του κράτους απέναντι στην
κεφαλαιαγορά, διότι εσείς λέτε στους επενδυτές δώστε µας
χρήµατα, γίνετε συνεταίροι, αλλά από κει και πέρα εµείς θα κάνουµε
κουµάντο και τα κριτήρια που θα εφαρµόσουµε στο κουµάντο θα
είναι δικά µας. Τι κέρδος θα έχετε , τι µερίσµατα θα έχετε, πώς θα
γίνεται η πολιτική αποθεµατικών, πώς θα γίνονται οι διορισµοί, είναι
δικό µας λογαριασµός. Αυτή είναι η νοοτροπία του εξυπνάκια που
θέλει να αντλήσει κεφάλαια από το ευρύ επενδυτικό κοινό
δηµιουργώντας κάποτε κλίµα κερδοσκοπίας στο Χρηµατιστήριο.
'Οµως, δεν είναι αυτό το ζητούµενο. Το είδαµε και στη περίπτωση
του ΟΤΕ. Αλλάζουν οι διοικήσεις αλλά λογαριασµό στους
υπόλοιπους µετόχους δεν δίνουν. Οι τυπικές γενικές συνελεύσεις
δεν λένε πολλά πράγµατα.
Επαναλαµβάνω, καιρός είναι να σταµατήσει αυτό το µοντέλο, γιατί
δηµιουργεί ζηµιές στην εθνική οικονοµία.
'Ερχοµαι τώρα στο ζητούµενο. Εφόσον διατηρείτε τις
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µονοπωλιακές καταστάσεις, πέραν των παρενεργειών που θα
υπάρχουν στην ελαχιστοποίηση του κόστους παροχής λιµενικών
υπηρεσιών προς τους χρήστες -και αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο
για την εθνική οικονοµία, να έχουµε χαµηλό κοστολόγιο για την
ανάπτυξη του εµπορίου, της βιοµηχανίας και του τουρισµού- πέραν
αυτών, θα έλθετε αντιµέτωποι και µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
εξαιτίας της παραβίασης των κανόνων του ανταγωνισµού.
Αναφέροµαι στο άρθρο 86 της Συνθήκης της Ρώµης. 'Ηδη η Ιταλία
προσαρµόστηκε διότι θεωρήθηκε ότι οι µονοπωλιακές πρακτικές
κάνουν κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης. ∆ηλαδή, εδώ φτιάχνουµε
κάτι το οποίο σε λίγο καιρό θα πρέπει να το προσαρµόσετε στα
κοινοτικά δεδοµένα.
Επίσης, αναφέρεται -και εδώ επανέρχοµαι -στο θέµα της σύγχυσης
ότι θα εφαρµόζονται ο ν.2190 περί ανωνύµων εταιρειών και
αντίστοιχα ο ν.2414/96 για τις δηµόσιες επιχειρήσεις. Πώς θα
δέσουν αυτοί οι δύο νόµοι όσον αφορά τους στόχους. Και εν πάση
περιπτώσει, εφ'όσον ο ν.2414 ισχύει δυο χρόνια τώρα, γιατί δεν
εφαρµόστηκε; Βέβαια στη Βουλή λέτε, δώστε µας εξουσιοδότηση να
φτιάξουµε ένα γενικό πλαίσιο και το τι θα κάνει αυτή η νέα ανώνυµη
εταιρεία µαζί µε τις θυγατρικές της, θα το αποφασίσουµε στο µέλλον
βάσει κάποιας µελέτης την οποία θα πραγµατοποιήσουµε.
Στην πράξη βέβαια, έχετε προκηρύξει ένα διαγωνισµό που
εγκρίθηκε στις 23 Νοεµβρίου από το ∆.Σ. του ΟΛΠ, ποσού εκατόν
ογδόντα εκατοµµυρίων (180.000.000) και η µελέτη που θα γίνει, θα
διαµορφώσει τους κύριους άξονες της επιχειρηµατικής στρατηγικής,
θα καθορίσει προτεραιότητες για επιλογή και υιοθέτηση διαδικασιών
για την υλοποίηση των γενικών στόχων που έχετε βάλει. Θα
µελετήσει το µοντέλο εκµετάλλευσης και οργανωτικού σχήµατος και
θα προτείνει νέα οργανωτική δοµή. Θα προτείνει την ανάπλαση του
κεντρικού λιµένα και την τόνωση στον ευρύτερο χώρο των
εµπορικών, εκθεσιακών, συνεδριακών, πολιτιστικών
δραστηριοτήτων. ∆εν θα διαβάσω όλη την προκηρυξη αλλά θα την
καταθέσω.
( Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ι. Τζωάννος καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα προκήρυξη η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής )
Στρατηγικό σχεδιασµό για το πώς θα δέσουν αυτά τα πράγµατα,
δεν έχετε. Λέτε ότι θα τα πράξετε. Αυτό σηµαίνει εκ των προτέρων
ότι κινείσθε στο σκοτάδι. Πώς, λοιπόν, θα επιτύχετε όλη αυτήν την
εξυγίανση και την ανάπτυξη των λιµένων µε αυτό το θολό µοντέλο;
Ακόµα δεν ξέρετε ποιοι είναι οι στόχοι σας. Γι'αυτό σας
αντιπροτείναµε ένα ξεκάθαρο µοντέλο πάνω στο οποίο θα
βασισθείτε αξιοποιώντας οποιαδήποτε µελέτη.
Επειδή συνεχώς µιλάµε για τα δηµόσια ελλείµµατα και το
νοικοκύρεµα των δηµοσίων οικονοµικών, νοµίζω ότι θάπρεπε
τουλάχιστον να µας πείτε µια κουβέντα -δεν το λέω µε
µικροπολιτική σκοπιµότητα- για το τι έγιναν οι προηγούµενες
µελέτες, που κόστισαν τριακόσια εξήντα εκατοµµύρια (360.000.000)
αν θυµάµαι καλά. 'Εγιναν µελέτες για το έργο του ΟΛΠ από την
προηγούµενη διοίκηση πάλι επί ΠΑΣΟΚ. Τι έγιναν;
Αν δεν είχαν καµία αξία, γιατί παρελήφθησαν και πληρώθηκαν; ∆εν
είναι λίγα τα τριακόσια εξήντα εκατοµµύρια (360.000.000) δραχµές!
Συνεπώς, είναι φανερό ότι σήµερα µας ζητάτε µια εν λευκώ
εξουσιοδότηση, χωρίς να έχετε πρόγραµµα και πάλι βασιζόµενοι σε
ένα θολό µοντέλο, που ουσιαστικά διατηρεί τον έλεγχο της
δηµόσιας επιχείρησης από τους κοµµατικούς µηχανισµούς του
κυβερνώντος κόµµατος. Και να είναι η Νέα ∆ηµοκρατία κυβέρνηση -
που θα είναι σύντοµα- εµείς δεν θέλουµε να επαναλάβουµε το ίδιο
µοντέλο, να ελέγχουµε τις δηµόσιες επιχειρήσεις κοµµατικά.
Θέλουµε να τις εξυγιάνουµε και να αναπτυχθούν ανταγωνιστικά.
Υπάρχει και ένα άλλο θέµα. Εκ των προτέρων εκχωρείτε το
δικαίωµα στα διοικητικά συµβούλια -µια άλλη ακόµη αδιαφάνεια- να
εκποιούν την περιουσία των οργανισµών και µάλιστα οργανισµών
που έχουν στρατηγική σηµασία. Με τι κριτήριο θα εκποιούν
περιουσία; Πώς θα ελέγχονται;
Υπάρχει και ένα άλλο σηµείο που δείχνει την προχειρότητα της

σύνταξης, πέραν των στόχων που σας ανέφερα που είναι ασαφείς.
Λέει το νοµοσχέδιο ότι θα ιδρυθούν νέες ανώνυµες εταιρείες, στις
οποίες θα προσφερθεί όλη η περιουσία του κάθε οργανισµού. Και
στο ξεκίνηµα για κάθε εταιρεία θα υπάρχει ένα µετοχικό κεφάλαιο
εκατό εκατοµµυρίων (100.000.000) δραχµών και µετέπειτα θα γίνει
εκτίµηση της περιουσίας, η οποία µπορεί να κρατήσει ένα χρόνο και
περισσότερο- διότι ο Υπουργός θα έχει δικαίωµα να δώσει
παράταση στους εκτιµητές- και θα εµφανιστεί κατόπιν ο
ισολογισµός.
Μα, η νέα εταιρεία θα δηµιουργηθεί από την ηµέρα που θα
δηµοσιευθεί στο Φύλλο της Κυβερνήσεως ο νέος νόµος, οπότε θα
έχουµε µια ανώνυµη εταιρεία που θα εµφανίζεται µε µετοχικό
κεφάλαιο εκατό εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές και δεν λέτε
τίποτε για το ποιο θα είναι το ενεργητικό της και ποιο θα είναι το
υπόλοιπο παθητικό! Αυτό από απόψεως λογιστικής δεν το
καταλαβαίνω. Πώς θα το παρακολουθήσετε αυτό το θέµα; Με
λογαριασµούς τάξεως;
Μου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι στην έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου δεν υπάρχει καµία αναφορά για δαπάνη του δηµοσίου
γι' αυτά τα ποσά. Πού θα βρεθούν αυτά τα εκατό εκατοµµύρια
(100.000.000) δραχµές ως µετοχικό κεφάλαιο; Ποιος θα τα
καταβάλει; Και επαναλαµβάνω τι θα εµφανιστεί στο ενεργητικό;
Εκατό εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές ρευστά στο ταµείο; Και
τα υπόλοιπα πώς θα εµφανίζονται σε λογαριασµούς; Και οι
οργανισµοί δεν έχουν υποχρεώσεις; Στο παθητικό τι άλλο κονδύλι
θα εµφανίζεται; Αυτά δείχνουν µεγάλη προχειρότητα.
Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο που συζητούσαµε για την 'Εκθεση
της Θεσσαλονίκης, υπήρχε αναφορά ότι θα καταβληθούν πενήντα
εκατοµµύρια (50.000.000) δραχµές από το δηµόσιο για το αρχικό
µετοχικό κεφάλαιο.
'Ερχοµαι τώρα σε ένα άλλο εξ ίσου σοβαρό θέµα. Αυτό είναι η
περιοχή Περάµατος.
Ο Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς είναι ιδιοκτήτης της περιοχής, η
οποία αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα ανεργίας, έλλειψη
ανταγωνιστικότητας κλπ. ∆εν µπορούµε να δίνουµε εν λευκώ
εξουσιοδότηση για εκποίηση περιουσίας, όταν δεν έχουµε σαφές
στρατηγικό σχέδιο για την ανάπτυξη της ναυπηγοεπισκευαστικής
βιοµηχανίας της χώρας. Το έχουµε ξανασυζητήσει αυτό το θέµα στα
πλαίσια της επερώτησης προς το Υπουργείο Ανάπτυξης. Αυτό
πρέπει να το αντιµετωπίσετε διότι υπάρχει τροµερή ανεργία σ'
αυτήν την περιοχή!
Τελευταία παρατήρηση: Θα πρέπει στα πλαίσια αυτού του
σχεδιασµού που λέτε ότι θα κάνετε, να έχουµε πλέον ρεαλιστικές
λύσεις, προτάσεις γι' αυτό που λέµε ναυσιπλοϊα µικρής
αποστάσεως, να διευκολυνθεί η ροή εµπορευµάτων από τους
δρόµους, από τις χερσαίες µεταφορές προς τη θάλασσα. Κύριο
λόγο σ' αυτήν την περίπτωση διαδραµατίζουν τα λιµάνια.
∆εν µπορούµε, λοιπόν, να µιλάµε για σχεδιασµούς, χωρίς να
λάβουµε υπόψη και αυτήν τη διάσταση.
Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους λόγους, εµείς καταψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο επί της αρχής, αφού δεν εκφράζει την πραγµατική
φιλελεύθερη άποψη, αλλά είναι ένα συνονθύλευµα θέσεων, που
τελικά προσπαθούν να υπηρετήσουν και τον Μαµωνά και τον
Χριστό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κυρία
Μπακογιάννη.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από πέντε
λεπτά στις 22.50' µας µοιράστηκαν δύο τροπολογίες, εκ των
οποίων η µία αφορά το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας.
Είναι ευθεία παραβίαση, κύριοι συνάδελφοι, της συµφωνίας την
οποία έχουµε κάνει µέσα στο Σώµα και η οποία λέει ότι τροπολογίες
άλλων Υπουργείων δεν µπορεί να έρχονται να
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συζητιώνται σε άσχετα νοµοσχέδια.
Και εντυπωσιάζοµαι, κύριε Πρόεδρε -καλά οι Υπουργοί θέλουν να
κάνουν τη δουλειά τους και να φέρνουν τέτοιου είδους τροπολογίες-
για το πώς είναι δυνατόν το Προεδρείο να αποδέχεται µία τέτοια
ιστορία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κυρία Μπακογιάννη,
προήδρευε προηγουµένως ο Πρόεδρος, ο κ. Απόστολος
Κακλαµάνης, και δεν ξέρω αν έχει γνώση. Θα τη δω και εγώ την
τροπολογία.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι µία συµφωνία που την έχουµε
τηρήσει µέχρι τώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως θα λάβω υπόψη
την παρατήρηση που κάνετε.
Η κ. Μπόσκου έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τι λέτε σιγοψιθυρίζοντας,
κύριε Καψή; 'Εχω δώσει το λόγο τώρα. Είναι αυτό που λέει "ψίθυροι
καρδιάς"!
Ορίστε, κυρία Μπόσκου.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ήδη χάθηκαν είκοσι
δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κυρία Μπόσκου, αφού
θέλετε τα είκοσι δευτερόλεπτα θα σας τα δώσω και θα σας δώσω
και προίκα ακόµη µερικά!
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: 'Εχει καταργηθεί η προίκα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Καλοδεχούµενη η
προίκα, κύριε Καψή, ακόµη και αν έχει καταργηθεί!
Ορίστε, κυρία Μπόσκου.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν
προχωρήσουµε στην ανάλυση του τι επιχειρεί η Κυβέρνηση να
κάνει µε το νοµοσχέδιο, πρέπει να δούµε µε τι αντικείµενο έχουµε
να κάνουµε.
Μιλάµε για τα δύο µεγάλα λιµάνια της χώρας αυτά του Πειραιά και
της Θεσσαλονίκης.
Ειδικά για το λιµάνι του Πειραιά µιλάµε για µια χερσαία έκταση
τεσσεράµισι χιλιάδων στρεµµάτων, που εκτείνεται από το αριστερό
άκρο του λιµένα του Πειραιά, το Παλατάκι, µέχρι το Πέραµα και
περιλαµβάνει και µία περιοχή της Σαλαµίνας. Μιλάµε για έναν
τεράστιο όγκο εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων θαλάσσιων και
χερσαίων εγκαταστάσεων και εξοπλισµού, µε εφαρµογή της
τελευταίας τεχνολογίας. Μιλάµε για πρωτοποριακή εφαρµογή
µηχανογραφικού συστήµατος από το 1965 που κοστολογεί
λεπτοµερώς κάθε εκτελούµενη εργασία. Μιλάµε για ένα
εργατοϋπαλληλικό προσωπικό µε συσσωρευµένη πείρα δεκαετιών
στη φορτοεκφόρτωση, αποθήκευση κλπ. Απόδειξη αυτού είναι για
παράδειγµα το γεγονός ότι οι διαχειριστές αποθηκών του ΟΛΠ είναι
περιζήτητοι σε ιδιωτικές αποθήκες, όταν συνταξιοδοτηθούν. Το ίδιο
συµβαίνει και µε τους λιµενεργάτες.
Μιλάµε για το πρώτο διεθνές εµπορικό λιµάνι της ανατολικής
Μεσογείου και το δεύτερο ή τρίτο της Μεσογείου. Μιλάµε για ένα
λιµάνι βιώσιµο, παραγωγικό και κερδοφόρο. Ο ίδιος ο πρόεδρος
της Οµοσπονδίας των Υπαλλήλων Λιµένων Ελλάδας µας είπε -και
κανείς δεν το διέψευσε- ότι το τελευταίο διάστηµα το λιµάνι αύξησε
την παραγωγικότητά του κατά 51%. Το 1998 εµφανίζει έσοδα
αυξηµένα κατά 20%.
Με το ισχύον νοµικό καθεστώς έχει γνωρίσει αλµατώδη ανάπτυξη
της διαµετακοµιστικής του δραστηριότητας, ανταγωνιζόµενο τα
υπόλοιπα λιµάνια της Μεσογείου. Από άποψη τιµολογίων το λιµάνι
του Πειραιά, είναι εξαιρετικά ανταγωνιστικό σε σχέση µε άλλα
λιµάνια της Ευρώπης και Βόρειας Αµερικής. Παραδείγµατος χάρη
τα λιµανιάτικα, οι λιµενικές εξυπηρετήσεις στον ΟΛΠ είναι τριάντα
µονάδες, ενώ στα ξένα είναι χίλιες µονάδες.
'Ολα αυτά τα επιτεύγµατα έγιναν χωρίς την οποιασδήποτε µορφής
κρατική επιχορήγηση-χρηµατοδότηση. Μιλάµε για ένα λιµάνι

πολλαπλών χρήσεων -και αυτό έχει σηµασία για το θέµα που
συζητάµε- και λειτουργιών. Πλήρης εξυπηρέτηση πλοίων,
ελλιµενισµός, προσόρµηση, εφοδιασµός κλπ. Εξυπηρέτηση
επιβατών, εξυπηρέτηση φορτίων τόσο γενικά, κιβώτια, κοντέινερς,
όσο και χύδην φορτίων σιλό, κάρβουνο µε εγκαταστάσεις
εκφόρτωσης, αποθήκευσης κλπ. Κάλυψη και άλλων λειτουργιών,
όπως αυτής της ζώνης του Περάµατος. Μιλάµε για οργανισµούς µε
τεράστια σηµασία για την κοινωνικοοικονοµική πολιτική ζωή της
χώρας, που ασκούν δηµόσια εξουσία.
Είναι οι πύλες εισόδου της χώρας. Εδώ ελέγχονται τα προϊόντα που
εισέρχονται και καταβάλλονται οι δασµοί για προϊόντα τρίτων
χωρών µε τεράστια σηµασία για την οικονοµία της χώρας µας.
Αποτελούν, ιδιαίτερα το λιµάνι του Πειραιά, µοχλούς ανάπτυξης και
στήριξης της ενδοχώρας για τον Πειραιά και την Αθήνα µε τον
εφοδιασµό τους σε προϊόντα, εφοδιασµό των βιοµηχανικών και
άλλων δραστηριοτήτων. Αποτελούν στήριξη στην ανάπτυξη του
νησιωτικού συµπλέγµατος εξασφαλίζοντας επικοινωνία και
εφοδιασµό. Σε περιόδους κρίσεως µπορούν να λειτουργήσουν ως
µοχλοί άµυνας της χώρας, παραδείγµατος χάρη εφοδιασµός του
πληθυσµού. Αποτελούν εργαλείο άσκησης διακρατικών σχέσεων
εξωτερικής πολιτικής.
Να αναφέρουµε εδώ για παράδειγµα το ενδιαφέρον κινεζικής
αντιπροσωπείας υπό τον Υπουργό Εξωτερικών Εµπορίου, που
εκδηλώθηκε το 1996 για χρησιµοποίηση του ΟΛΠ για το
διαµετακοµιστικό εµπόριο της Κίνας ή το ενδιαφέρον της
Γιουγκοσλαβίας και της FYROM για αξιοποίηση του λιµένος
Θεσσαλονίκης προς εξυπηρέτηση του εξωτερικού τους εµπορίου.
Ο ΟΛΠ εξυπηρετεί επιπλέον και τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, στρατό και
ναυτικό, που έχουν στρατιωτικές εγκαταστάσεις σε χώρο που έχει
παραχωρήσει ο ΟΛΠ. 'Ολοι οι παραπάνω λόγοι συνηγορούν στο να
παραµείνουν αυτά τα δύο λιµάνια της χώρας υπό το υπάρχον
νοµικό καθεστώς, ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και να µην
ιδιωτικοποιηθούν. Και δεν το λέµε µόνο εµείς αυτό, το λένε οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι στα λιµάνια. Με µία µικρή βόλτα στο λιµάνι του Πειραιά
µαζεύτηκαν περίπου διακόσιες υπογραφές που καταγγέλλουν το
σχέδιο ιδιωτικοποίησης των λιµανιών που επιχειρεί η Κυβέρνηση
και τις καταθέτουµε στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Μαρία Μπόσκου καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Αυτή τους την αντίθεση µας εξέφρασε και ο πρόεδρος των
Υπαλλήλων Λιµένων Ελλάδος και ο πρόεδρος της Οµοσπονδίας
Φορτοεκφορτωτών Ελλάδας. Την ίδια αντίθεση εκφράζουν και
πρώην κορυφαία στελέχη που εσείς είχατε διορίσει επικεφαλής ή σε
κρίσιµες θέσεις του ΟΛΠ και ΟΛΘ. Εξ άλλου η διεθνής εµπειρία
δείχνει ότι τα µεγαλύτερα λιµάνια και κυρίως τα λιµάνια πολλαπλών
χρήσεων και εθνικής σηµασίας είναι δηµόσια.
Εντυπωσιακό είναι το παράδειγµα του λιµανιού της Νέας Υόρκης,
που αν και βρίσκεται στην καρδιά του καπιταλισµού και της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας, όχι µόνο παραµένει κρατικό, αλλά έχει
τεράστια ανάπτυξη και οικονοµική ευρωστία.
Επιχειρήθηκε η ιδιωτικοποίηση µεγάλων λιµανιών στη Μεγάλη
Βρετανία (επί Θάτσερ) που αποδείχθηκε πλήρως
αναποτελεσµατική και αντιπαραγωγική. Σχετική µελέτη που έγινε
από το Πανεπιστήµιο του LEEDS έδειξε για παράδειγµα ότι είχαµε:
Απορύθµιση της απασχόλησης (µόνο στο διάστηµα 1989-1993 οι
θέσεις εργασίας µειώθηκαν κατά 46%).
Τα λιµάνια του δηµόσιου τοµέα υποσκέλισαν τα ιδιωτικά λιµάνια.
Ο τζίρος την περίοδο 1983-1993 (στο διάστηµα της
ιδιωτικοποίησης) έπεσε κατά 13% όταν το διάστηµα 1970-1982
(υπό δηµόσιο έλεγχο των λιµανιών) παρουσίαζε αύξηση 3%.
Πολλά θα ήταν τα στοιχεία που θα µπορούσα να αναφέρω, αλλά ο
χρόνος δεν µου το επιτρέπει.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αποσιωπά όλα αυτά και µε επιχειρήµατα
σαθρά του τύπου "το καθεστώς αυτό δεν πάει άλλο, οι
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όροι του ανταγωνισµού επιβάλλουν...", επιχειρεί την ιδιωτικοποίηση
των δύο λιµανιών της χώρας. Πώς το κάνει αυτό;
Πρώτον, µε τη µετατροπή των ΟΛΠ και ΟΛΘ από Ν.Π.∆.∆. σε
ανώνυµες εταιρίες που θα λειτουργήσουν µε ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια, δηλαδή το κέρδος.
Και δεύτερον, µε την πρόβλεψη για δηµιουργία θυγατρικών εταιριών
που ανοίγει το δρόµο για την παράδοση των λειτουργιών των
λιµανιών στους ιδιώτες και τον κατατεµαχισµό των υπηρεσιών,
προωθεί το αντιπαραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης που στηρίζεται
στην αντίληψη για µετατροπή των λιµανιών από µοχλούς
ανάπτυξης της οικονοµίας της χώρας σε κέντρο διαµετακόµισης και
επιβατικά λιµάνια χωρίς καµποτάζ.
Γι' αυτό κάνει λόγο για ανταγωνισµό µεταξύ των λιµανιών της
Μεσογείου και κινδυνολογεί ότι αν δεν προχωρήσουµε στο νέο
νοµικό καθεστώς θα χάσουµε εµπορεύµατα που θα πάνε στα
λιµάνια της Τουρκίας και της Ιταλίας. Την ενδιαφέρει κύρια το
διαµετακοµιστικό εµπόριο.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί να συσκοτίσει την πραγµατικότητα και να
ρίξει στάχτη στα µάτια των εργαζοµένων και του λαού που αντιδρά
στην ιδιωτικοποίηση. Γι' αυτό διατείνεται ότι τάχα δεν ιδιωτικοποιεί
τίποτα, αφού κρατάει το δηµόσιο το 51% των µετοχών των ΟΛΠ και
ΟΛΘ Α.Ε. και η πλειοψηφία των µελών του ∆.Σ. των εταιριών είναι
διορισµένη από το δηµόσιο. Γι' αυτό κάνει λόγο δήθεν για ανώνυµες
εταιρίες κοινής ωφέλειας που θα λειτουργούν µε κοινωνικά κριτήρια.
Γι' αυτό κάνει λόγο για κοινωνικό έλεγχο και συναπόφαση των
εργαζοµένων µέσα από τη συµµετοχή τους και της ΟΚΕ στο ∆.Σ.
των Α.Ε.
Για να περιορίσει τις αντιδράσεις των εργαζοµένων στο ξεπούληµα
βάζει διατάξεις που δήθεν εξασφαλίζουν τη µονιµότητα του
προσωπικού και τις αποδοχές τους.
Η Κυβέρνηση αποκρύπτει το γεγονός ότι το 49% των µετοχών θα
περάσει στους ιδιώτες και µάλιστα µέσα από το Χρηµατιστήριο -
ίσως να είναι και παγκόσµια πρωτοτυπία αυτό- και επιτρέπει στους
ιδιώτες να έχουν και µάλιστα σοβαρό λόγο, για την πολιτική των
εταιρειών προς όφελος της εξυπηρέτησης των συµφερόντων τους.
Αποκρύπτει πόσο µικρή αξία έχει αυτό το 51%, όταν µέσα από τις
θυγατρικές, θα έχει ξεπουλήσει τις λειτουργίες του λιµανιού στους
ιδιώτες. Τι θα κατέχει το δηµόσιο, όταν τις διάφορες λειτουργίες θα
εκµεταλλεύονται οι ιδιώτες; Απλά θα εισπράττει το τίµηµα της
παραχώρησης των δραστηριοτήτων που θα αναπτύσσουν οι
ιδιώτες για δικό τους όφελος και κέρδος και µάλιστα µε µία έτοιµη
υποδοµή δεκάδων δισεκατοµµυρίων που θα τους παρέχει το
δηµόσιο.
Αποκρύπτει η Κυβέρνηση το γεγονός ότι µε την επέκταση των
δραστηριοτήτων των εταιρειών σε ξενοδοχεία, εκθεσιακά κέντρα
κλπ., που θα παραδοθούν στους ιδιώτες θα γίνει προσπάθεια να
καρπωθούν κάποιοι επιτήδειοι τα έργα εν όψει της Ολυµπιάδας του
2004 και όχι µόνο.
Αποκρύπτει το γεγονός ότι η επέκταση σε αυτές τις δραστηριότητες
και η αξιοποίηση των λιµανιών κύρια ως διαµετακοµιστικών
κέντρων θα σηµάνει, -µιας και ο χώρος είναι συγκεκριµένος και ήδη
καλυµµένος από τις υπάρχουσες δραστηριότητες των λιµανιών-
συρρίκνωση βασικών λειτουργιών των λιµανιών µε πρώτη της
ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης.
Αποκρύπτει η Κυβέρνηση ότι από τη στιγµή που παύει να υπάρχει
η εξασφαλισµένη από το Σύνταγµα -από το άρθρο 103 του
Συντάγµατος- η µονιµότητα που προβλέπεται για τους δηµοσίους
υπαλλήλους και περνάµε σε σχέση ιδιωτικού δικαίου, οι όποιες
διατάξεις για δήθεν µονιµότητα, µικρή κατοχύρωση παρέχουν και
µπορούν να αλλάξουν ανά πάσα στιγµή µε νέα νοµοθετική ρύθµιση.
'Αλλωστε η µονιµότητα δεν είναι εξασφαλισµένη και για έναν άλλο
λόγο. Αυτή θα υπάρχει όσο θα υπάρχουν οι θέσεις.'Οµως, µε
αποφάσεις της διοίκησης των ανωνύµων εταιρειών που ιδρύονται,
καταρτίζεται ο κανονισµός εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας
που µπορεί να περιορίσει αυτές τις θέσεις. Αλλά και η µεταφορά του
προσωπικού σε θυγατρικές για τις οποίες καµία πρόβλεψη
µονιµότητας δεν υπάρχει, µπορεί να καταστρατηγήσει τη διάταξη

για µονιµότητα. Η όποια εξασφάλιση άλλωστε υπάρχει µόνο για το
υπηρετούν προσωπικό. Οι νεοπροσλαµβανόµενοι στις ΟΛΠ και
ΟΛΘ Α.Ε. δεν καλύπτονται και θα είναι εύκολη λεία και οι πρώτοι
που θα κινδυνεύουν από απολύσεις.
Αποκρύπτει ακόµα η Κυβέρνηση το γεγονός ότι το διοικητικό
συµβούλιο καταρτίζει το γενικό κανονισµό προσωπικού µονοµερώς
µε απλή γνώµη και όχι σύµφωνη γνώµη των εργαζοµένων. 'Υστερα
από διαπραγµατεύσεις ανοίγει το δρόµο για χτύπηµα των
εργασιακών σχέσεων, οκτάωρο κλπ.'Εχουµε αντίστοιχη εµπειρία
από γενικούς κανονισµούς προσωπικού που πέρασαν µε
νοµοθετική ρύθµιση από εδώ παραδείγµατος χάρη για τους
εργαζόµενους του Ο.Σ.Ε., των ΕΛ.Τ.Α. και του Ο.Α.Σ.Α.
Ποιους εξυπηρετεί αυτή η πολιτική της Κυβέρνησης για την
ιδιωτικοποίηση των λιµανιών της χώρας; Μα, φυσικά, τα ευρωπαϊκά
µονοπώλια και πολυεθνικές που θέλουν µε το χαµηλότερο κόστος
να επιτύχουν τη µεταφορά των προϊόντων και την οικονοµική τους
διείσδυση στις βαλκανικές χώρες, τις χώρες της Μέσης Ανατολής
και του Ευξείνου Πόντου, τις χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης.
Θέλει να εξυπηρετήσει τους εφοπλιστές που απαιτούν την
παράδοση της εκµετάλλευσης των λειτουργιών του λιµανιού στους
ιδιώτες µε χρήση της υποδοµής που θα παρέχει το δηµόσιο και µε
µείωση των θέσεων εργασίας. Είναι χαρακτηριστική η τοποθέτηση
στην επιτροπή του κ. Σαρλή, µέλους της ∆ιοικούσας Επιτροπής του
Ναυτικού Επιµελητηρίου Ελλάδας. Θέλουν το λεγόµενο ιταλικό
µοντέλο.
Τι προβλέπει αυτό το µοντέλο; ∆ιαβάζω από τα πρακτικά της
δεύτερης συνεδρίασης σελίδες 24, 25 και 28.
Λέει ο κ. Σαρλής: "Σε αυτά τα λιµάνια µπορεί να υπάρχει ιδιωτικής
ιδιοκτησίας χώρος, υπάρχει δηµόσιος χώρος, ο οποίος έχει
εκχωρηθεί έναντι φυσικά κάποιου τιµήµατος σε ιδιώτες και µε
υποχρέωση να δηµιουργήσει την υποδοµή και την υπερδοµή
έχοντας δηµιουργήσει συνθήκες τέτοιες, ώστε να απορροφηθούν
κάποιοι από τους προηγούµενους εργαζόµενους στη δηµόσια
επιχείρηση από αυτούς τους ιδιώτες και τέλος, έχουν διατηρήσει
κάποιους χώρους δηµόσιου χαρακτήρα όπου είναι υποχρεωµένη η
Αρχή Λιµένος να επιτρέπει σε χρήστες εταιρείες ναυτιλιακών
γραµµών να λειτουργούν υπό το καθεστώς της επιχειρησιακής
αυτονοµίας".
Και παρακάτω λέει: "Με εργαζόµενους που προσλαµβάνει η ίδια
ναυτιλιακή εταιρεία να ξεφορτώσουν και να φορτώσουν το λιµάνι".
Μεταφορά δηλαδή της µαύρης εργασίας από τα πλοία στο λιµάνι.
Και πιο κάτω λέει: "Το ιταλικό µοντέλο εξασφάλισε τις θέσεις των
εργαζοµένων υποχρεώνοντας όσους πήραν άδειες λειτουργίας
δικών τους σταθµών να προσλάβουν προσωπικό ενώ το ιταλικό
δηµόσιο εγγυήθηκε για το εισόδηµά του". Με ξένα κόλυβα δηλαδή
µνηµόσυνο!
Αυτή η προοπτική όπως την περιγράφει ο κ. Σαρλής είναι ανοικτή
και δεν αποκλείεται από το νοµοσχέδιο.
Αυτόν το ρόλο µπορεί να παίξουν οι θυγατρικές που µπορεί να
περάσουν στους ιδιώτες και θα αναλάβουν την εκµετάλλευση
λειτουργιών του λιµανιού.
Αυτό που ανησυχεί τον εκπρόσωπο των εφοπλιστών είναι µήπως η
Κυβέρνηση µείνει µόνο στην ΑΕ και δεν προχωρήσει στην
παραχώρηση της εκµετάλλευσης των λειτουργιών στους ιδιώτες.
Πρέπει ακόµα να πούµε καθαρά κάτι που αποκρύφθηκε
τουλάχιστον κατά τη συζήτηση στην επιτροπή και από τα κόµµατα
του Συνασπισµού και του ∆Η.Κ.ΚΙ που κατηγορούν την Κυβέρνηση
ότι ασκεί απλώς νεοφιλελεύθερη πολιτική µε την ιδιωτικοποίηση
των λιµανιών.
Η πολιτική αυτή της ιδιωτικοποίησης είναι µία πολιτική που
προωθείται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  επιθυµεί  τη  λειτουργία  των  λιµανιών  και
της  πατρίδας  κύρια  ως  διαµετακοµιστικών  κέντρων.  Αυτό,
δηλαδή,  το  αντιπαραγωγικό  µοντέλο,  για  να  διευκολυνθούν  τα
ευρωπαϊκά  µονοπώλια,  στα  πλαίσια  του  ανταγωνισµού  τους  µε
αµερικάνικα  και  ιαπωνικά,  να  διεισδύσουν  οικονοµικά  στις
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παραευξείνιες περιοχές και χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης.
Φαίνεται καθαρά από το κείµενο της λεγόµενης "Πράσινης Βίβλου"
για τα λιµάνια.
Επειδή τα ιδιοκτησιακά καθεστώτα στα λιµάνια της Ευρώπης είναι
διάφορα και ποικίλουν επιχειρεί να περάσει την πολιτική της η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε δύο µέσα.
Πρώτα την τιµολογιακή πολιτική, εναρµόνιση που να εξασφαλίζει το
χαµηλότερο κόστος για το διαµετακοµιστικό εµπόριο χωρίς να
λαµβάνονται υπόψη για τα τιµολόγια άλλα κριτήρια, όπως
κοινωνικά, αναπτυξιακά του κάθε λιµανιού. Γι'αυτό και οι
εκπρόσωποι των επιµελητηρίων µιλούν για τιµολόγια που να
ανταποκρίνονται στις συνθήκες της αγοράς και όχι στις ανάγκες του
λιµανιού.
Το δεύτερο µέσο είναι µέσω της χρηµατοδότησης. Η Ευρωπαϊκή
'Ενωση θεωρεί ότι αντίκειται προς το Κοινοτικό ∆ίκαιο και έτσι
αντιµετωπίζεται η χρηµατοδότηση άµεση ή έµµεση προς τα λιµάνια,
υποδοµές, υπερδοµές που ανήκουν στο δηµόσιο.
Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν έχει ολοκληρώσει το πλαίσιο της δράσης
της όσον αφορά την εκµετάλλευση των κοινοτικών λιµανιών. Στόχος
της όµως είναι η απελευθέρωση της αγοράς λιµενικών υπηρεσιών
στους µεγαλύτερους λιµένες διεθνούς κυκλοφορίας, προκειµένου να
εξασφαλιστεί ένα πεδίο δράσης επί ίσης όροις µεταξύ των
κοινοτικών λιµένων αλλά και στο εσωτερικό τους.
'Ετσι, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση όχι µόνο υπακούει
πιστά στις εντολές και οδηγίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αλλά
συµµετέχει ενεργά στη διαµόρφωση του θεσµικού πλαισίου που
είναι αναγκαίο για την εφαρµογή αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής
προς όφελος των πολυεθνικών.
Τι συνέπειες θα έχει όµως η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών. Θα
έχουµε παραπέρα απελευθέρωση της ασυδοσίας του
εµπορευµατικού κεφαλαίου µε την απουσία κάθε ελέγχου, τη
δηµιουργία κλειστού κυκλώµατος και µονοπωλιακών καταστάσεων
µέσα στο λιµάνι.
Ακούστε τι λέει ο κ. Πρασιανάκης, ο επί δεκαετία Γενικός ∆ιευθυντής
και Πρόεδρος του λιµανιού του Πειραιά: " 'Οποιος αποκτήσει τον
οικονοµικό έλεγχο θα επιβάλει και τον λειτουργικό προς όφελός του,
ιδίως εάν είναι επιχειρηµατίας αυτού του αντικειµένου.
Επιβάλλοντας µονοπωλιακή λειτουργία υπέρ του µε την κατάργηση
του κανόνα της χρονικής προτεραιότητας στην εξυπηρέτηση του
πλοίου, θα αποµακρύνει τους λοιπούς χρήστες, οι οποίοι θα βρουν
διέξοδο στα λιµάνια των γειτόνων µας". ∆εν τα λέει το ΚΚΕ αυτά.
Η µαύρη τρύπα του γενικού κρατικού προϋπολογισµού θα
µεγαλώσει ακόµα περισσότερο δεδοµένου ότι η απουσία
τελωνειακού ελέγχου θα επεκταθεί και σε εµπορεύµατα τρίτων
χωρών και θα εκτινάξει το λαθρεµπόριο και τη δασµοφοροδιαφυγή
σε ακόµα µεγαλύτερα ύψη.
Είναι χαρακτηριστικό ότι οι εφοπλιστές ανάµεσα στα άλλα που
ζητούν είναι να φύγουν από τη µέση τα τελωνεία.
Θα έχουµε παραπέρα προώθηση ενός αντιπαραγωγικού µοντέλου
ανάπτυξης και για τα λιµάνια µε υδροκεφαλισµό της διαµετακόµισης
σε βάρος των υπόλοιπων παραγωγικών δραστηριοτήτων και
λειτουργιών του λιµανιού, εµπορικό λιµάνι, γενικού χύδην φορτίου,
ναυπηγοεπισκευαστικής κλπ.
'Οταν η Κυβέρνηση αναφέρεται σε ανταγωνισµό εννοεί µόνο τη
διαµετακόµιση, που είναι µια εντελώς αντιπαραγωγική
δραστηριότητα χωρίς καµία οργανική σύνδεση µε την παραγωγή
και την οικονοµία της χώρας.
Επίσης υδροκεφαλισµό του επιβατικού λιµανιού µε ταυτόχρονη
άρση του καµποτάζ. Με την ιδιωτικοποίηση θα έχουν τη δυνατότητα
να επεκτείνουν την µαύρη εργασία µέσα από τα καράβια και στα
λιµάνια.
Μία ιδιωτικοποίηση θα σηµάνει εκτίναξη στα ύψη των τιµολογίων
των λιµενικών υπηρεσιών µε αρνητικότατες συνέπειες στους
µικροµεσαίους συναλλασσόµενους, αλλά και στη σύνδεση του
λιµανιού µε το νησιωτικό σύµπλεγµα.
Αναφέρω χαρακτηριστικά µια σύγκριση των τιµολογίων αυτών µε τα
αντίστοιχα των λιµανιών της Ευρώπης και της Βόρειας Αµερικής.

Στον Ο.Λ.Π. πληρώνουν 30 µονάδες και στα ξένα 1000.
∆ύο πράγµατα ξεχωριστά ή ταυτόχρονα µπορεί να συµβούν και τα
τιµολόγια να πολλαπλασιαστούν όπως µιλάει για "εξορθολογισµό" η
κυβέρνηση και αποσυµφόρηση του λιµανιού εν όψει της άρσης του
καµποτάζ µε ταυτόχρονη µετακύληση του κόστους στα εισιτήρια
των επιβατών και την κατανάλωση αλλά και την επιδότηση του
τιµολογίου των εφοπλιστών από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Θα σηµαίνει ανατροπή των εργασιακών σχέσεων µε άρση της
µονιµότητας για τους υπαλλήλους µε σχέση εργασίας δηµοσίου
δικαίου, απελευθέρωση των απολύσεων.
'Αλλες κοινωνικές δυνάµεις που θίγονται από την ιδιωτικοποίηση
είναι οι ναυτεργάτες, µεταλλεργάτες, επαγγελµατοβιοτέχνες της
ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης δεδοµένου ότι το µέλλον της θα γίνει
ακόµα περισσότερο αβέβαιο και η κατάσταση εντελώς ανεξέλεγκτη
από τους ιδιώτες.
Θα ήθελα τελειώνοντας να πω ότι από τα παραπάνω γίνεται
φανερό ότι από αυτό που πρέπει να αλλάξει δεν είναι το νοµικό
καθεστώς των λιµανιών αλλά η κυβερνητική πολιτική που πρέπει να
ανατραπεί, δεδοµένου ότι τα λιµάνια αποτελούν τοµείς στρατηγικής
σηµασίας για την οικονοµία και τη χώρα, αποτελούν απαραίτητα
εργαλεία για µία παραγωγική ανάπτυξη αντιµονοπωλιακή,
φιλολαϊκή για στήριξη της απασχόλησης και της παραγωγής.
Μπορούν να συµβάλουν αποφασιστικά µε αξιοποίηση και
επανεργοποίηση του τελωνειακού µηχανισµού στον περιορισµό της
ασυδοσίας των µονοπωλίων στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων,
στο χτύπηµα της δασµοφοροδιαφυγής και φοροκλοπής και στην
αντιµετώπιση της "µαύρης τρύπας" του προϋπολογισµού. Είναι
εργαλεία άσκησης διακρατικών σχέσεων ακόµη και εξωτερικής
πολιτικής όπως από το λιµάνι της Θεσσαλονίκης ζητούν
εξυπηρέτηση η Νέα Γιουγκοσλαβία και η FYROM .
Χρειάζεται µία άλλη πολιτική µε σύνδεση των λιµανιών µε την
παραγωγή και την οικονοµία της χώρας που θα υπηρετεί την
ανάπτυξη , θα στηρίζει την απασχόληση και δεν θα αποτελεί έναν
ακόµα θύλακα που θα γεννάει ανεργία. Μια άλλη πολιτική που θα
εξυπηρετεί και θα στηρίζει το νησιώτικο σύµπλεγµα, την οικονοµία
του και θα φέρνει πιο κοντά τη θέση των ναυτεργατών για
δηµιουργία εθνικού φορέα ακτοπλοϊας µε καµποτάζ κλπ.
Για όλους αυτούς τους λόγους ζητάµε από την Κυβέρνηση να
αποσύρει το νοµοσχέδιο και αν δεν το κάνει αυτό, το ΚΚΕ θα το
καταψηφίσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές µας
δηµιουργούνται ερωτηµατικά για τις συνοπτικές διαδικασίες που
εφαρµόζει η Κυβέρνηση για να συζητήσει θέµατα σοβαρά, που
έχουν σχέση µε την εθνική οικονοµία, την εξυπηρέτηση του
ευρύτερου δηµόσιου και κοινωνικού συµφέροντος. 'Ισως για να
προλάβει τις αντιδράσεις των εργαζοµένων, ίσως για να µην
ενηµερωθούν ουσιαστικά και γρήγορα οι πολίτες.
Μέσα σε µια νύχτα διέσπασε τη ∆ιεθνή 'Εκθεση Θεσσαλονίκης µε
σκοπό να τη φέρει στο κέντρο και αργότερανα τη δώσει σε αυτούς
που άµεσα ενδιαφέρονται. Σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα και µε
συνοπτικές διαδικασίες επίσης ολοκληρώνονται οι περιπέτειες των
Οργανισµών Λιµένων Πειραιώς και Θεσσαλονίκης που ξεκίνησαν το
1996.
Για µια ακόµη αφορά ο Πρωθυπουργός της χώρας ελέγχεται για την
φερεγγυότητα των πολιτικών του δεσµεύσεων. Προεκλογικά
δήλωνε ότι τα λιµάνια είναι στρατηγικής σηµασίας χώροι για την
Ελλαδα και θα παραµείνουν κρατικά. Και είναι σηµαντικό να πούµε
ότι στις χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης το ιδιοκτησιακό
καθεστώς των λιµανιών ποικίλει.
Η  Κυβέρνηση  υπερβαίνει  το  δηµόσιο  χαρακτήρα  των  λιµανιών
και  το  γεγονός  ότι  οι  υποδοµές  τους  είναι  δηµόσια  αγαθά  από
τα    οποία    κανένας    χρήστης    δεν    µπορεί    να    αποκλειστεί,
τη    στιγµή    που    µετέχει    στο    κόστος    παραγωγής    του,
το    οποίο    δεν    επηρεάζεται    από    την    αυξοµείωση    της
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κατανάλωσης, τα λιµάνια είναι υποχρεωµένα να παρέχουν δηµόσιες
υπηρεσίες προς όφελος του γενικού οικονοµικού συµφέροντος της
εθνικής ασφάλειας και της προστασίας του περιβάλλοντος. Το
δηµόσιο όφελος ακυρώνεται µε την µετοχοποίηση και τη εισαγωγή
των λιµανιών ΟΛΠ και ΟΛΘ στο Χρηµατιστήριο. Τον πρώτο λόγο
έχει η µετοχή και η κερδοφορία των ιδιοκτητών, είτε το θέλουµε είτε
δεν το θέλουµε είτε λέµε άλλα στην εισηγητική έκθεση είτε
καταγράφονται συγκεκριµένα πράγµατα στα άρθρα.
Ερωτηµατικά προκαλεί αυτή η πολιτική συµπεριφορά της
Κυβέρνησης, γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι ο Ο.Λ.Π. από το 1930 και
µετά, ουδέποτε χρηµατοδοτήθηκε. Οι Οργανισµοί Λιµένων Πειραιά
και Θεσσαλονίκης είναι αυτόνοµοι, αυτοδιοικούµενοι και
κερδοφόροι.
Το θεσµικό καθεστώς λειτουργίας τους είναι νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, τους επιτρέπει να αναπτύσσουν πολιτικές
µεγάλων πελατών, όπως και το κάνουν.
Ας δούµε τώρα την οικονοµική κατάσταση του Οργανισµού Λιµένος
Πειραιά, που το γνωρίζω περισσότερο, τον τελευταίο χρόνο. Κέρδη
δύο δισεκατοµµύρια περίπου για τη χρήση 1998. Κίνηση
εµπορευµατοκιβωτίων οκτακόσιες ογδόντα εννέα χιλιάδες TΚU
µέχρι 31.12.1998. Εµπορευµατική κίνηση για το 1997, που έχουµε
στοιχεία, είναι δέκα εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες τόνους. Κίνηση
επιβατών για το 1997, οκτώ εκατοµµύρια πενήντα χιλιάδες
επιβάτες. Κατάπλοι πλοίων για το 1997, είκοσι επτά χιλιάδες εκατό.
Είναι, µε λίγα λόγια, το τρίτο λιµάνι της Μεσογείου.
Την ίδια στιγµή έχουµε µείωση του εν ενεργεία προσωπικού του
Οργανισµού Λιµένος Πειραιά. Η ανταγωνιστικότητα και η
κερδοφορία του Ο.Λ.Π. είναι εµφανής. Η γεωγραφική θέση των
λιµανιών Πειραιά και Θεσσαλονίκης και οι επενδύσεις που έχουν
γίνει τα τελευταία χρόνια εξασφαλίζουν τον υγιή ανταγωνισµό, τη
βιωσιµότητα και τη µελλοντική τους ανάπτυξη.
Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει είναι γιατί ο Ο.Λ.Π. και ο
Ο.Λ.Θ. οδηγούνται σήµερα στην ιδιωτικοποίηση και µετοχοποίηση.
Η απάντηση του Υπουργού είναι για να αντέξουν το µελλοντικό
ανταγωνισµό. ∆εν είναι όµως ειλικρινής ούτε µε τον εαυτό του ούτε
µε τον ελληνικό λαό.
∆ιστάζετε, κύριε Υπουργέ, να οµολογήσετε την αλήθεια. Η αλήθεια
είναι ότι έχετε επιλέξει σαν Κυβέρνηση να εξυπηρετήσετε την
ανεξέλεγκτη πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων που στηρίζεται σε
συγκεκριµένη ιδεολογική βάση, προκειµένου µέσα από
φιλελεύθερες πολιτικές να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα ιδιωτικά
συµφέροντα.
Καταθέτω εδώ δύο ενδιαφέροντα δηµοσιεύµατα του ηµερήσιου
Τύπου που αποδεικνύουν ότι πριν ολοκληρωθεί η ψήφιση του
νοµοσχεδίου υπάρχουν επίδοξοι συγκεκριµένοι µνηστήρες που
εκδηλώνουν το ενδιαφέρον τους για το ΣΕΜΠΟ, για τη Ζώνη
Περάµατος και για το Εκθεσιακό Κέντρο.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σ. Αλφιέρη καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να επισηµάνουµε ότι οι
Οργανισµοί Πειραιά και Θεσσαλονίκης δεν είναι κρατικά µονοπώλια
ως προς το σύνολό τους. Λειτουργούν µονοπωλιακά µόνο, όσον
αφορά τη διακίνηση των εγχώριων φορτίων. Ενώ λειτουργούν σε
ανταγωνιστική βάση για το µεταφορτώµενο φορτίο.
Στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή σας είχα προειδοποιήσει ότι οι
στόχοι της ιδιωτικοποίησης των λιµανιών είναι δύο. Οι εργαζόµενοι
να γίνουν απασχολήσιµοι και τα "φιλέτα" να δοθούν στους δικούς
σας ανθρώπους. Και αυτό φαίνεται: ΣΕΜΠΟ, υδροδότηση,
επισκευαστική βάση Περάµατος.
Και για τον ανταγωνισµό που ο Υπουργός επικαλείται µονότονα,
νοµίζω ότι είναι ένα παραµύθι που δεν έχει σήµερα κανένα
αντίκρυσµα.
Ο Συνασπισµός επιµένει ότι η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών εκεί
που εφαρµόστηκε έχει περιορίσει τον ανταγωνισµό και δηµιούργησε

σοβαρά και οικονοµικά προβλήµατα µε τοπική και εθνική διάσταση.
Η ιδιωτική λειτουργία των λιµανιών της Μεγάλης Βρετανίας νέκρωσε
ολόκληρες πόλεις και ανέβασε την ανεργία στα ύψη. Και δεν είναι
τυχαίο ότι σήµερα εξετάζεται η αναθεώρηση αυτής της πολιτικής,
αφού η ζηµιά που προκλήθηκε στους φορολογούµενους και στην
εθνική οικονοµία είναι τεράστια.
Η Κυβέρνηση Σηµίτη ετεροχρονισµένα ακολουθεί πολιτικές που
έχουν δοκιµαστεί, έχουν αποτύχει και καταδικαστεί από τους
πολίτες.
Με το παρόν σχέδιο νόµου, παρ'όλο που κατά κόρον έχει
υπερασπιστεί ο κύριος Υπουργός ότι διασφαλίζεται η βιωσιµότητα,
η ανταγωνιστικότητα κλπ., θα ήθελα να πω ότι δε διασφαλίζεται
ούτε η βιωσιµότητα ούτε η ανάπτυξη των λιµανιών, δεν
αναβαθµίζεται η ανταγωνιστικότητα, δεν προχωρεί στην οικονοµική
και λειτουργική τους εξυγίανση, δεν σχεδιάζει πολιτικές φιλικές προς
το περιβάλλον, δεν δηµιουργεί ναυτιλιακές υποδοµές, δεν
αναπτύσσει λιµενικές πολιτικές, ούτε βέβαια δεν βιώνει το επίπεδο
παροχής υπηρεσιών.
Ποιος ιδιώτης θα επενδύσει σε νέες υποδοµές και κεφαλαιακό
εξοπλισµό, όταν ο στόχος του είναι η αύξηση κέρδους και όταν
ξέρουµε ότι οι υποδοµές στοιχίζουν πάρα πολύ ακριβά;
Για το παρόν σχέδιο νόµου δεν έγινε ο στοιχειώδης ειλικρινής
διάλογος µε τους εργαζόµενους, µε τους εµπλεκόµενους
κοινωνικούς και επαγγελµατικούς φορείς και τους χρήστες
υπηρεσιών που θίγονται από την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου
του Ο.Λ.Π. και του Ο.Λ.Θ.
Ανοίγουν οι ασκοί του Αιόλου για την ιδιωτικοποίηση και τη
µετοχοποίηση των λιµανιών, που συνεπάγεται την ελαστικοποίηση
των εργασιακών σχέσεων, την αµφισβήτηση των κεκτηµένων
εργασιακών δικαιωµάτων. Και, κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές σ'
αυτήν την Αίθουσα µιλάµε για εργασιακά δικαιώµατα λέγοντας ότι
είναι κεκτηµένο δικαίωµά µας να τα αφαιρέσουµε. Θεωρώ για την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια ότι δεν είναι δικό µας κεκτηµένο δικαίωµα
να αφαιρέσουµε τα εργασιακά δικαιώµατα. Επίσης ανοίγουν οι
ασκοί του Αιόλου για τη µείωση των θέσεων εργασίας και τη
συρρίκνωση του κοινωνικού ρόλου των λιµανιών. Πουθενά δεν
εξασφαλίζεται η αποκλειστική χρήση των λιµανιών του Πειραιά και
της Θεσσαλονίκης από τον ΟΛΠ και τον ΟΛΘ. Αντίθετα
κατακερµατίζονται οι δραστηριότητές τους µέσα από το θεσµό των
θυγατρικών εταιρειών, χωρίς ταυτόχρονα να ορίζεται το ποσοστό
συµµετοχής του δηµοσίου.
Το σηµαντικότερο είναι ότι οι πλέον προσοδοφόρες δραστηριότητες
και κυρίως τα εµπορευµατοκυβώτια εκχωρούνται σε ιδιώτες.
Πουθενά επίσης δεν αναφέρεται ότι το µάνατζµεντ της εταιρείας θα
παραµείνει στο δηµόσιο. ∆εν καταγράφεται µε ποιο τρόπο θα είναι
δυνατή η βιωσιµότητα και η ανάπτυξη του ΟΛΠ και της ΟΛΘ ΑΕ,
δεδοµένου και του γεγονότος ότι από την πρόσοδο της
µετοχοποίησης και µέχρι ποσοστού 70% θα γίνει η κάλυψη της
ασφαλιστικής δαπάνης από την υπαγωγή των εργαζοµένων σε
νέους φορείς ασφάλισης και συνταξιοδότησης. Eποµένως, τα
λιµάνια γίνονται ιδιωτικά µε την επιχορήγηση του δηµοσίου.
'Οσον αφορά τα εργασιακά δικαιώµατα, τα άρθρα 12 και 13 του
σχεδίου νόµου είναι ασαφή και δεν υπάρχει θεσµική κατοχύρωση.
Οι εργαζόµενοι πρέπει να γνωρίζουν ότι είναι στον αέρα.
Καταργείται η προστασία του άρθρου 103 του Συντάγµατος περί
µονιµότητας και πηγαίνουµε σε ένα καθεστώς εύθραυστης
µονιµότητας, που µε µια άλλη νοµοθετική ρύθµιση µπορεί να αρθεί.
∆εν καθορίζονται επίσης µε σαφήνεια οι συνολικές αποδοχές, όπως
και η µελλοντική τους εξέλιξη, αν δηλαδή θα διαµορφώνεται από τις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας ή βάσει του µισθολογίου του
δηµοσίου. Μέσα από τις διατάξεις του σχεδίου νόµου
διαµορφώνονται εργασιακές σχέσεις πολλαπλών ταχυτήτων µε
στόχο να πλήξουν την υπηρεσιακή κατάσταση και τη µισθολογική
και ιεραρχική εξέλιξη των εργαζοµένων.
Οι κανονισµοί εσωτερικής οργάνωσης και λειτουργίας, οι γενικοί
κανονισµοί προσωπικού και οι κανονισµοί εργασίας
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παραλαβής και παράδοσης εµπορευµάτων συντάσσονται
µονοµερώς. ∆εν απαιτείται η σύµφωνη γνώµη των οικείων
σωµατείων των εργαζοµένων, αλλά παραπέµπονται στη διαιτησία.
Αυτή η τροποποίηση που ήλθε την τελευταία στιγµή δεν
διαµορφώνει κλίµα συνεργασίας και διαλόγου µεταξύ διοικούντων
και εργαζοµένων, παλιές αντιλήψεις που θέλουν τους εργαζόµενους
στη γωνία.
Η ιδιωτικοποίηση του λιµανιού δεν δηµιουργεί µόνο προβλήµατα
στους εργαζόµενους, αλλά και στους χρήστες, στους εκτελωνιστές
που απειλούνται µε εξαφάνιση, στους ναυτιλιακούς πράκτορες, στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στους ακτοπλόους και ακόµα σε µικρούς
ή µεγάλους εφοπλιστές, στα επιµελητήρια, στους δήµους και τις
νοµαρχίες και τελικά σε όλους τους πολίτες.
Αλήθεια, το κοινωνικό κόστος δεν το υπολογίζετε, κύριε Υπουργέ;
Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι στον Πειραιά και στην ευρύτερη
περιοχή, όχι µόνο στην Α' Πειραιά, σήµερα η ανεργία ξεπερνά το
20% και φθάνει σε ποσοστά ρεκόρ 75% στη ζώνη Περάµατος.
Το λιµάνι του Πειραιά, φαντάζοµαι οµοίως και της Θεσσαλονίκης,
δίνει ζωή και αντικείµενο εργασίας σε χιλιάδες εργαζόµενους και
µικροµεσαίους επαγγελµατίες που σήµερα απειλούνται από την
ανεργία και τη φτώχεια εξ αιτίας της δικής σας πολιτικής που
ιδιωτικοποεί ίσως το σηµαντικότερο πόλο ζωής και ανάπτυξης για
την πόλη, για την τοπική κοινωνία, µε απρόβλεπτες συνέπειες στο
βιοτικό επίπεδό τους.
Σας καταθέτω τις υπογραφές φορέων, εργαζοµένων και πολιτών
που εκφράζουν την αντίθεσή τους στην ιδιωτικοποίηση του λιµανιού
και την αγωνία για το µέλλον τους. Σας διαβάζω δε και τη
διαµαρτυρία των υπαλλήλων του ΟΛΠ:
"Η Κυβέρνηση µε την κατάθεση του νοµοσχεδίου στη Βουλή
προχωρά στην ιδιωτικοποίηση-µετοχοποίηση των Ο.Λ.Π.-Ο.Λ.Θ.,
µε αποτέλεσµα την κατάργηση κατοχυρωµένων δικαιωµάτων των
εργαζοµένων και παράλληλα την ουσιαστική κατάργηση του
δηµόσιου χαρακτήρα των λιµανιών Πειραιά-Θεσσαλονίκης, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την κρατική ασφάλεια και την εθνική
οικονοµία.
Εµείς οι εργαζόµενοι που υπογράφουµε παρακάτω, από τη στιγµή
που άρχισε να συντελείται το ανοσιούργηµα αυτό, αλλά και τώρα
που συζητείται στη Βουλή, έχουµε εκφράσει την κατηγορηµατική
αντίθεσή µας σε αυτό.
∆ιαψεύδουµε τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, που σε κάθε
ευκαιρία δηλώνει ότι έχει τη συναίνεση των εργαζοµένων. Αυτό
αποδείχθηκε µε τη συµµετοχή µας στις απεργίες. (Ποσοστό 97%).
Ζητούµε να µην προωθηθεί το νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια της
Βουλής και ζητούµε επίσης από τις συνδικαλιστικές µας οργανώσεις
να ξεκινήσουν αγωνιστικές κινητοποιήσεις". Σας καταθέτω περίπου
πεντακόσιες υπογραφές.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σ. Αλφιέρη καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα κατάσταση µε τις υπογραφές των
διαµαρτυροµένων υπαλλήλων του ΟΛΠ, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
'Οσον αφορά την άσκηση της διοίκησης, πηγαίνουµε σε ένα
συγκεντρωτικό µοντέλο, όπου ο διευθύνων σύµβουλος και το ∆.Σ.
της εταιρείας, έχουν ανεξέλεγκτες εξουσίες.
Ο διορισµός του προέδρου και του διευθύνοντα συµβούλου γίνεται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Εµπορικής Ναυτιλίας. Με τον τρόπο αυτό κρατάτε για τον εαυτό σας
το δικαίωµα να επιλέγετε µε κοµµατικά κριτήρια τα ανώτατα στελέχη
της διοίκησης περιφρονώντας τον ν.2414/96 που οµιλεί για
προκήρυξη θέσεων και υποβολή αιτήσεων ενδιαφεροµένων, καθώς
και την επιτροπή του άρθρου 49 του Κανονισµού της Βουλής.
Τέλος δεν προβλέπεται η εκπροσώπηση της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και των χρηστών. Πουθενά δεν προβλέπεται η
δυνατότητα αγοράς µετοχών από τους τοπικούς, κοινωνικούς και
επαγγελµατικούς φορείς του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης. Θα
µπορούσε κάλλιστα να προβλεφθεί η Τοπική Αυτοδιοίκηση, η
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, Εργατικό Κέντρο, παραγωγικές
οργανώσεις, επιµελητήρια, Επαγγελµατικό, Βιοτεχνικό,

Βιοµηχανικό.
Και έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα. Το ύψος του µετοχικού κεφαλαίου
δεν προκύπτει από την αποτίµηση της κινητής και ακίνητης
περιουσίας των οργανισµών. ∆εν αντιµετωπίζεται ο κίνδυνος
εκποίησης των περιουσιακών στοιχείων της παραπάνω περιουσίας
µέχρι να ολοκληρωθεί η αποτίµησή του. Στο άρθρο 12 µπορεί να
εκχωρήσει και ο διευθύνων σύµβουλος µέρος της περιουσίας. Ο
Συνασπισµός καταθέτει τις δικές του εναλλακτικές προτάσεις για την
ανάπτυξη των λιµανιών και καλεί την Κυβέρνηση να τις λάβει
υπόψη. Προτείνουµε:
Τον εκσυγχρονισµό του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου λειτουργίας
των Οργανισµών Λιµένων Πειραιά και Θεσσαλονίκης µε διατήρηση
του καθεστώτος του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου που
διασφαλίζει το δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα των λιµανιών.
Τη δηµιουργία σύγχρονων κανονισµών λειτουργίας.
Τη συµµετοχή των εργαζοµένων, των χρηστών της Τοπικής
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης στη διοίκηση των λιµανιών.
Την προσαρµογή της οργανωτικής δοµής των υπηρεσιών στις
σηµερινές απαιτήσεις.
Το συντονισµό των υπηρεσιών που εµπλέκονται στη λειτουργία του
λιµανιού, Λιµεναρχείο, Τελωνείο, Πλοηγική Υπηρεσία.
Την αξιοποίηση και αναβάθµιση του ανθρώπινου δυναµικού που
απασχολείται στους Οργανισµούς Λιµένων Πειραιά και
Θεσσαλονίκης.
Η ρύθµιση των εργασιακών σχέσεων µε εσωτερικούς κανονισµούς
υπηρεσίας που θα καταρτίζονται µετά από συλλογικές
διαπραγµατεύσεις των εργαζοµένων και των διοικήσεων των
οργανισµών.
Σε περίπτωση αποτυχίας θα δίδεται το δικαίωµα προσφυγής στη
διαιτησία σύµφωνα µε το άρθρο 16 του ν. 1876/90.
Τη συνεχή επιµόρφωση των εργαζοµένων στα σύγχρονα
συστήµατα λόγω των ταχέων εξελίξεων στον τοµέα των
µεταφορών.
Τον εκσυγχρονισµό του οργανισµού υπηρεσίας και το
καθηκοντολόγιο.
Τη διατήρηση των θέσεων εργασίας.
Την κατοχύρωση της συµµετοχής των εκπροσώπων των
εργαζοµένων, των κοινωνικών φορέων και των χρηστών των
υπηρεσιών σε όλα τα κέντρα λήψης των αποφάσεων των
Οργανισµών Λιµένων.
Η εποπτεία του καθ' ύλην αρµοδίου Υπουργού δεν θα ασκείται στην
καθηµερινή λειτουργία των λιµανιών αλλά θα περιορίζεται στην
παρακολούθηση υλοποίησης του επιχειρησιακού σχεδίου όπως θα
εγκριθεί τελικά από τη Βουλή.
Το συµβόλαιο διαχείρισης θα υπογράφεται για πέντε χρόνια µεταξύ
του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας και της διοίκησης των
Οργανισµών Λιµένων και θα αποτελεί την ουσιαστική δέσµευση
µεταξύ των δύο µερών, καθορίζοντας µε ακρίβεια τα ποσοτικά και
ποιοτικά µεγέθη και τους στόχους δράσης.
Την αξιοποίηση των νέων αγορών που ανοίγονται στις χώρες της
Βαλκανικής, του Ευξείνου Πόντου, της Ασίας και της Αφρικής.
Την αναµόρφωση της δοµής των τιµολογίων και τον καθορισµό
τιµολογιακής πολιτικής µε βάση το κόστος κάθε υπηρεσίας και όχι
εµπειρικά και κατά προσέγγιση όπως γίνεται σήµερα.
Οι συµβάσεις ανάθεσης έργων και προµηθειών να γίνονται µε βάση
σύγχρονους εσωτερικούς κανονισµούς και να υπόκεινται σε διαρκή
έλεγχο από τη ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή και σε
προληπτικό έλεγχο από ανεξάρτητη διοικητική αρχή.
Την πολιτική προστασία του περιβάλλοντος βάσει των διεθνών
κανόνων και της Σύµβασης MARPOL που επιβάλλει κατάλληλες
εγκαταστάσεις παραλαβής αποβλήτων στα λιµάνια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης που θα µπορούν να χρησιµοποιούνται από τα πλοία.
Την αποτελεσµατικότερη διαχείριση των τοξικών αποβλήτων που
επί χρόνια είναι θαµένα στα λιµάνια µας.
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Την ένταση του ελέγχου του θαλασσίου περιβάλλοντος και των
ρυπογόνων εργασιών που γίνονται στα λιµάνια, όπως αµµοβολές
σε ανοιχτούς χώρους.
Τις υποχρεωτικές περιβαλλοντικές µελέτες για τα υπό κατασκευή
µεγάλα έργα που πρέπει να έχουν τη σύµφωνη γνώµη των τοπικών
αρχών, της Τοπικής και Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Ο Συνασπισµός ζήτησε την απόσυρση του νοµοσχεδίου για την
ιδιωτικοποίηση και µετοχοποίηση των Οργανισµών Λιµένων
Πειραιά και Θεσσαλονίκης γιατί πιστεύει ότι δεν προστατεύετε την
τοπική και εθνική οικονοµία και εκχωρεί δικαιώµατα δηµόσιας γης
και περιουσίας σε ολίγους πλην εκλεκτούς ιδιώτες.
Η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης
θα επιφέρει δηµόσια απώλεια στην εθνική και τοπική οικονοµία. Και
καλώ τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας και τους συναδέλφους της
Πλειοψηφίας να λάβουν σοβαρά υπόψη τους τα αποτελέσµατα
αυτών των πολιτικών. Εκεί που εφαρµόστηκαν είχαµε τραγικά
αποτελέσµατα.
Ο Συνασπισµός επιµένει στην απόσυρση του νοµοσχεδίου.
Ευχαριστώ.
(Θόρυβος στο βάθος της Αίθουσας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Καψή, πήγατε εκεί
και ταράξατε τα ύδατα βλέπω!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Εγώ πάντοτε ταράζω τα ύδατα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Επειδή συζητούµε για τα
λιµάνια, γι' αυτό µίλησα για ύδατα.
Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ζούµε πράγµατι µια περίοδο γενικότερων πολιτικών και κοινωνικών
ανακατατάξεων, αυτές που θέλουν να καταργήσουν ιδεολογίες και
οράµατα, αυτές που θέλουν όλα να τα ισοπεδώσουν στην
προοπτική της διαχείρισης και στη λογική της διαχείρισης.
'Οµως, πρέπει κάποια στιγµή να καταλάβουµε πως δεν είναι
πανάκεια ούτε η ιδιωτικοποίηση, όπως δεν ήταν ασφαλώς ούτε η
γενική κρατικοποιηµένη δράση µέχρι σήµερα σαν οικονοµικό
σύστηµα. Και αυτά αποδείχθηκαν και κρίθηκαν στην ιστορία. Και
έτσι κατέρρευσε το καθεστώς στη Σοβιετική 'Ενωση. 'Ετσι όµως,
κάποιοι σήµερα θέλουν και σε αυτήν την Αίθουσα να µας περάσουν
τη µοναδική σκέψη, τη µοναδική τους πολιτική φιλοσοφία, τη λογική
της νεοφιλελεύθερης άποψης, πως όλα πια επαφίονται στην
οικονοµία της αγοράς.
Ανακαλύψαµε στη χώρα µας, ανακάλυψε η Κυβέρνηση, µε
καθυστέρηση φαίνεται, την έννοια της ιδιωτικοποίησης και του
ρόλου της. Βρήκε, δηλαδή, τον παπά για να θάψει τα πάντα!
Μιάµιση ώρα πριν, όσον αφορά τη Θεσσαλονίκη, µε τη δική της
λογική, προχώρησε στην ιδιωτικοποίηση της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης, παραβλέποντας τον ιδιαίτερο στρατηγικό της ρόλο,
παραβλέποντας την κοινωνική προσφορά, αλλά και την προσφορά
στην ανάπτυξη της οικονοµίας και της περιοχής, αλλά και της
Ελλάδας γενικότερα.
Αυτήν τη στιγµή, στο όνοµα της ανάπτυξης, προχωράει στην
ιδιωτικοποίηση των σηµαντικότερων λιµανιών της χώρας µας.
Το προηγούµενο νοµοσχέδιο, λίγες ώρες πριν, έλεγε ότι προχωράει
σ' αυτήν τη µορφή, γιατί έτσι θα υπάρξει καλύτερη διαχείριση. ∆εν
µπόρεσε βέβαια να πει αυτό που λέει στο συζητούµενο νοµοσχέδιο,
ότι προχωράει στη µετατροπή των λιµανιών σε ανώνυµες εταιρείες,
γιατί είναι πλέον ευέλικτες.
Ανώνυµη εταιρεία όµως, µε ιδιαίτερο διαχειριστικό ρόλο και σχέδιο
ήταν και η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης.
Είναι όλα δικαιολογίες, είναι όλα προσχήµατα σε µια απόφαση που
έχει πάρει, χωρίς να είναι η ίδια αποφασισµένη, γιατί δεν µπορεί να
πείσει ούτε τον εαυτόν της, πως κάποια πράγµατα πρέπει να
αλλάξουν. Πρέπει να υπάρξουν κάποιες προσαρµογές. Εάν όµως,
κύριοι, αφεθούµε έτσι άκριτα, χωρίς σκέψη, χωρίς ανάλυση και
λογική, πού θα οδηγηθούµε;
Σήµερα, ο ειδικός µας εισηγητής για τη ∆ιεθνή 'Εκθεση

Θεσσαλονίκης είπε πως γίνατε "νεκροθάφτες" της Θεσσαλονίκης.
Με το δεύτερο, στην ίδια ηµέρα, νοµοσχέδιο εγώ εκτιµώ πως έχετε
πάρει τέτοια φόρα που µε αγωνία περιµένω, µήπως τελικά περάσει
σε αυτήν τη βιασύνη και η σκέψη πως θα χρειαστεί και ο Λευκός
Πύργος να ιδιωτικοποιηθεί, να γίνει ίσως καµιά ψαροταβέρνα µε το
όνοµα -ξέρω εγώ;-"'Ικαρος", ίσως και το Σέιχ-Σου. Αλλά αυτό ίσως
δεν σας συµφέρει, γιατί κάηκε µε τη δική σας απουσία από τη
στήριξή του...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Ελεος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: 'Ελεος, κύριε Σπυριούνη. Αυτό λέµε και εµείς
τόσα χρόνια τώρα εδώ, για να καταλάβετε πως κάποια πράγµατα
αναλύονται πράγµατι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μηδέν άγαν!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Υπάρχει ανάγκη να υπάρχει και ο ιδιωτικός
τοµέας, όπως και ο δηµόσιος, αρκεί αυτά να µην τα διαχωρίζεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Ακουσον µεν, πάταξον
δε. Πρώτα θα ακούσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Και εµείς στο ∆Η.Κ.ΚΙ. λέµε πως είναι κρίσιµος
και αναγκαίος ο δηµόσιος τοµέας, υπάρχει ανάγκη συνύπαρξης µε
τον ιδιωτικό τοµέα, που πρέπει να υπάρχουν και να
συναγωνίζονται, να ανταγωνίζονται προς όφελος της οικονοµίας και
της ανάπτυξης της χώρας. Αυτό που κάνετε εσείς είναι ένα
µόρφωµα, το πάντρεµα δύο διαφορετικών αντιλήψεων, δηλαδή του
ιδιωτικού τοµέα και του δηµόσιου τοµέα στην ίδια επιχειρηµατική
δράση. ∆εν καταλαβαίνετε τελικά, παρ' ότι έχετε παραδείγµατα από
τις µέχρι τώρα ιδιωτικοποιήσεις, ότι δεν µπορούν να υπάρχουν δύο
διαφορετικές λογικές; ∆εν µπορεί να συνυπάρχει ο ένας, που έχει
στόχο το κέρδος και µόνο το κέρδος -και είναι ο ιδιωτικός τοµέας,
που έτσι πράγµατι είναι- µε τον άλλο, το δηµόσιο τοµέα, που έχει τη
λογική της εθνικής στρατηγικής και πορείας αυτής της χώρας. Το
δοκιµάσατε στον ΟΤΕ και ζείτε τους κραδασµούς σήµερα αυτού του
αποτυχηµένου συστήµατος. Πριν λίγες µέρες ο κ. Χρυσολούρης
αναγκάστηκε σε παραίτηση, διότι ενώ είχε συµπεφωνηµένα πριν
µπει στο χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης, υπαγορεύτηκε από
ιδιωτικές λογικές, για να αλλάξει πολιτική ώστε σήµερα να
κρεµόµαστε στα διεθνή δικαστήρια, µετά από προσφυγές της
κεφαλαιαγοράς και να πληρώνουµε δισεκατοµµύρια συνέπειες απ'
αυτές τις ατολµίες που σας χαρακτηρίζουν. Υπάρχει η δυνατότητα
κάποιες επιχειρήσεις να δουλέψουν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
και τη λογική του κέρδους. Σε µία οικονοµία ελεύθερης αγοράς
µπορεί και πρέπει έτσι να είναι. Αυτές του δηµόσιου χαρακτήρα,
που έχουν εθνικό και στρατηγικό ρόλο πρέπει να υπάρχουν, για να
χαράζουν µία εθνική στρατηγική στην πορεία της ανάπτυξης.
Μπορούν να λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, αφού έτσι
το θέλετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Αυτό γίνεται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ∆εν γίνεται αυτό. Υπάρχουν συγκρούσεις, γιατί
υπάρχουν διαφορετικές αντιλήψεις. Συµµετέχουν διαφορετικές
αντιλήψεις και διαφορετικοί στόχοι. Ο ένας πρέπει να έχει τον εθνικό
στόχο και ο άλλος έχει εκ των πραγµάτων τον προσωπικό στόχο, το
κέρδος. Αυτά τα πράγµατα δεν µπορούν να συνυπάρχουν.
Εξάλλου κάθε φορά σ' αυτές τις προσπάθειές σας διαπιστώνετε ότι
δεν έχετε συµµάχους ούτε από τη µία πλευρά ούτε από την άλλη.
Και εννοώ τους φορείς. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ενώ περίµενα
-διότι θεωρείται από τα καλά παιδιά ο κύριος Υπουργός στην
προτίµηση των εφοπλιστών- να έχει µία συναίνεση τουλάχιστον
από εκεί ούτε εκεί την έχει. Περίµενα να έχει αντίθετους µόνο τους
εργαζόµενους ως φυσιολογική αντίδραση, αλλά είχε και τους ίδιους
τους φορείς, τα επιµελητήρια. Και υπαγορεύει η πραγµατικότητα
αυτό  που  λέει  το  ∆Η.Κ.ΚΙ.,  συνύπαρξη  των  δύο  φορέων,  των
δύο  στρατηγικών  και  του  δηµόσιου  τοµέα  και  του  ιδιωτικού.
'Ηδη  αυτό  γίνεται  στην  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  στα  λιµάνια.  Γιατί
δεν  θέλετε  να  το  δείτε;  Στη  Γένοβα  έχει  επιλεγεί  αυτή  η
στρατηγική  και  λειτουργεί  περίφηµα.  Υπάρχει  ένα  κοµµάτι  του
λιµανιού,  το  οποίο  λειτουργεί  κάτω  από  τον  έλεγχο  του
δηµόσιου  τοµέα,  διότι  εξυπηρετεί  δηµόσιο  συµφέρον  σε
συγκεκριµένους  τοµείς  και  άλλες  ζώνες  του  λιµανιού,  που
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έχουν εκχωρηθεί σε καθαρόαιµα ιδιωτικοοικονοµικού κριτηρίου
συγκροτήµατα, τα οποία αποδίδουν και αυτά µε τη σειρά τους και
έχουν δώσει λύσεις εκεί που θέλουν αυτοί που διεκδικούν την
αλλαγή του συστήµατος και του φορέ τους. Το ίδιο συµβαίνει στο
λιµάνι της Βαρκελώνης. Υπάρχει παράλληλη δράση και του
δηµόσιου χαρακτήρα και του ιδιωτικού σε έναν ανταγωνισµό, ο
οποίος φέρνει αποτελέσµατα, ο οποίος προχωράει στη νέα λογική,
αυτή που εσείς ονοµάζετε εκσυγχρονισµό. Μα, εν τοιαύτη
περιπτώσει, αν δεν είσθε πολιτικοί του οράµατος -τα έχετε
καταργήσει πράγµατι, τα έχετε αποφύγει- είσθε διαχειριστές. Αλλά
είσθε ανίκανοι διαχειριστές. Στο ίδιο πλαίσιο της λογικής, που
κινείται σήµερα η νεοφιλελεύθερη ευρωπαϊκή κοινωνία ούτε εκεί
µπορείτε να προσαρµοστείτε. Και γιατί; Εδώ είναι το µεγάλο θέµα.
Γιατί επιµένετε να διατηρείτε πελατειακές σχέσεις µε συγκεκριµένα
και συγκροτηµένα οικονοµικά συµφέροντα. Είναι δικοί σας
σηµερινοί πελάτες. Είναι αυτοί, που ήδη έχουν αναγραφεί στις
εφηµερίδες ότι διεκδικούν κοµµάτι της ιδιωτικοποίησης. Είναι αυτοί
που αν δεν εκσυγχρονίσουµε το κοµµάτι του δηµόσιου χαρακτήρα
και του δηµόσιου τοµέα, στην πορεία θα το απορροφήσουν, αλλά
προς όφελός τους.
Πρέπει να καταλάβετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι µιλάµε για µία
δραστηριότητα που έχει ιδιαίτερο στρατηγικό χαρακτήρα για τη
χώρα µας, όπου η νέα τάξη πραγµάτων διατηρεί ακόµα ανοιχτά
προβλήµατα. Μετά τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας, µετά τους
κραδασµούς της οικονοµίας της Βουλγαρίας, µετά τα όσα έχουν
συµβεί στην Αλβανία και τα όσα συµβαίνουν στο Κόσοβο,
καταλαβαίνει κανείς τον ιδιαίτερο στρατηγικό ρόλο που έχουν και
πρέπει να παίξουν τα λιµάνια µας. Είχα ρωτήσει και στην επιτροπή,
µήπως ήταν τυχαία η εξαγορά του λιµανιού της Αυλώνας από την
Τουρκία; 'Εγινε για επιχειρηµατικούς λόγους ή για επιχειρησιακούς
λόγους; Φυσικά συνέβη το δεύτερο, κύριοι συνάδελφοι.
Με αυτά που περνάτε σήµερα δίνετε τη δυνατότητα στην Τουρκία,
αλλά και σε άλλες χώρες που θέλουν να εκµεταλλευθούν τη
στρατηγική µας θέση να γίνουν µέτοχοι. Και µη µου πείτε ότι
µπορείτε να το ελέγξετε αυτό. Πώς θα διασφαλίσετε ότι δεν θα
αγοραστούν µετοχές από συγκεκριµένα συµφέροντα που
υπαγορεύουν στρατηγικές και επιλογές της γειτονικής χώρας; Αυτοί
καταλαβαίνουν ότι σήµερα υπάρχει περιθώριο άσκησης πολιτικής
µέσα από τα λιµάνια.
Ξεχνάτε την πρόσφατη ιστορία µε το εµπάργκο και το στρατηγικό
ρόλο του λιµανιού της Θεσσαλονίκης; 'Ηταν µια πολιτική απόφαση
µιας κυβέρνησης για άλλους θετική και για άλλους αρνητική. Για µας
ήταν θετική. Για τον κ. Σπυριούνη απ' ό,τι βλέπω ήταν αρνητική.
'Οµως ασκήθηκε εξωτερική πολιτική και σε κάθε περίπτωση από τα
λιµάνια ασκείται εθνική στρατηγική και εξωτερική πολιτική.
Είπε ο κύριος Υπουργός ότι χρησιµοποιεί το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης και το λιµάνι του Πειραιά σε ένα πιλοτικό πρόγραµµα
για να δει τι θα κάνει µε το σύνολο των λιµανιών της χώρας µας.
Σοβαρά το λέτε αυτό; Θα ξεκινήσετε πιλοτικό πρόγραµµα από τα
µεγαλύτερα λιµάνια, από αυτά που έχουν το µεγάλο βάρος, τη
µεγάλη ευθύνη άσκησης πολιτικής, οικονοµικής, εθνικής κλπ.;
'Οµως, προανήγγειλε στην επιτροπή ότι από τώρα άλλα πέντε
λιµάνια θα προχωρήσουν. Κατά συνέπεια η απόφαση δεν είναι
πιλοτική. Είναι µια γενικότερη στρατηγική της Κυβέρνησης, στην
υπηρεσία συγκεκριµένων συµφερόντων, για πλήρη απελευθέρωση
της αγοράς σε αυτούς που µόνιµα πια από δω και πέρα θα
επιδιώκουν κυριαρχία και κέρδος. Μπαίνουµε σε µεγάλες
περιπέτειες. ∆εν έχουν κλείσει τα προβλήµατα που µας
περιβάλλουν. Η ανησυχία µας µεγαλώνει. Το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης έχει έναν ιδιαίτερο στρατηγικό ρόλο και για την
ανάπτυξη, γιατί και η ανάπτυξη είναι πολιτική επιλογή. 'Εχει
σηµασία και για τη χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής γιατί δεν έχει
κλείσει το θέµα της νέας τάξης πραγµάτων που επιδιώκει τα δικά
της συµφέροντα µε δικές της στρατηγικές.
'Ερχοµαι στους εργαζόµενους. ∆ιαπιστώνει κανείς ότι βρισκόµαστε
σε µια εποχή που υπάρχει ανεργία, γενικότερη δυσπραγία, µε
κορυφωµένη αγωνία. Εγώ θεωρώ ότι είναι ιεροσυλία αυτήν την
ανασφάλειά τους κάθε φορά να την παρηγορείτε µε ψευδολογίες.

Γνωρίζουµε όλοι -έχει αποφανθεί εξάλλου το Συµβούλιο
Επικρατείας- ότι στις ανώνυµες εταιρείες δεν υπάρχει µονιµότητα.
Κάθε στιγµή θα είναι πια θέµα πολιτικής επιλογής στην οποία θα
προχωρήσουν τα συγκεκριµένα συµφέροντα, ο τρόπος µε τον
οποίο θα προχωρήσουν στις δικές τους εργασιακές πολιτικές.
Τους βρίσκετε σήµερα σε αδυναµία και µε τη φόρα που έχετε πάρει
και τα βήµατα που έχετε κάνει σε ανασφάλεια και τους βάζετε σε
διαπραγµάτευση, η οποία οδηγεί σε συµβιβασµό. 'Οµως, προχθές
προειδοποιηθήκατε στην επιτροπή από τους φορείς των
εργαζοµένων ότι αυτά τα πράγµατα θα οδηγήσουν στο µέλλον σε
εκρηκτικές καταστάσεις αν δείξετε ασυνέπεια. Και θα δείξετε
ασυνέπεια εκ των πραγµάτων γιατί δεν θα µπορείτε να κάνετε
διαφορετικά.
'Ελεγα προηγουµένως ότι θα έπρεπε να έχετε τουλάχιστον τη
στοιχειώδη στήριξη των επιµελητηρίων και ακούσατε στην επιτροπή
ότι σας αµφισβητούν. Αυτοί θέλουν µία πλήρη ιδιωτικοποίηση γιατί
αυτό είναι σήµερα το σύγχρονο µοντέλο του φιλελευθερισµού και
αυτοί µέσα από αυτήν τη λογική θέλουν να πορεύονται. Βλέπουν ότι
αυτό το σύστηµα που εσείς επιλέγετε, το άτολµο, το βήµα του
πελαργού δεν µπορεί να τους ικανοποιήσει. Ενώ περιµένουν
επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες που θα δίνουν λύση στα καθηµερινά
τους προβλήµατα δεν το διαβλέπουν.
Μιλάτε βέβαια και για το πρόσωπο του εκσυγχρονισµού. 'Οµως,
εκατοντάδες δισεκατοµµύρια τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν δοθεί
για τον εκσυγχρονισµό αυτών των λιµανιών και δεν είναι τυχαία τα
οικονοµικά τους αποτελέσµατα, µε πέντε έως δέκα δισεκατοµµύρια
(5.000.000.000 έως 10.000.000.000) κάθε χρόνο. Συνεπώς ούτε
αυτός είναι ο στόχος σας. Ποιος είναι; Μένει µόνο ένας, αυτός που
προείπα. Η ικανοποίηση κάποιων που επιδιώκουν µέσα από την
αδυναµία του σηµερινού πολιτικού συστήµατος να περάσουν τα
συγκεκριµένα συµφέροντά τους, να τα ιδιοποιηθούν, να τα κάνουν
δικά τους µε τις µετοχές που θα αγοράσουν γιατί είναι οι µοναδικοί,
οι λίγοι οι οποίοι θα έρθουν σε αυτήν τη φάση να εκµεταλλευθούν
την ευκαιρία που τους δίνεται.
'Οµως, έτσι, κύριε Υπουργέ, παίρνετε µεγάλες ευθύνες επάνω σας
για το µέλλον της χώρας. 'Ετσι καταλαβαίνετε ότι κάνοντας βήµατα
που είναι απλές αντιγραφές χωρίς επιχειρησιακά σχέδια και χωρίς
µελέτες. Μα, αλήθεια λέτε τώρα ότι θα κάνετε πρώτα την ανώνυµη
εταιρεία και µετά θα κάνετε τις εκτιµήσεις των περιουσιακών της
στοιχείων και µετά θα καλέσετε από το εξωτερικό ένα σύµβουλο για
να µας βάλει γυαλιά, αφού πρώτα έχετε διασφαλίσει από αυτήν τη
Βουλή τη νοµιµότητα των κινήσεών σας; Μετά ό,τι βρέξει η αγορά.
∆εν είναι ο µοναδικός τοµέας ούτε ο µοναδικός Υπουργός, είναι µια
γενικότερη φιλοσοφία της Κυβέρνησης που έχει βάλει στο
περιθώριο τον παραγωγικό ιστό της χώρας και τον έχει
υπονοµεύσει και στον πρωτογενή τοµέα και στο δευτερογενή.
Από εδώ και πέρα µένει εν όψει των κραδασµών που υπάρχουν
στην κοινωνία να αντιληφθείτε ότι αυτό το σύστηµα δεν περπατάει.
Πρέπει µε τόλµη να προχωρήσετε πολιτικά, πρέπει µε ρεαλισµό στη
σύγχρονη εποχή να αναλύσετε τα γεγονότα. ∆εν µπορείτε να
έρχεσθε εδώ µε θολά νοµοσχέδια και δικαιολογίες οι οποίες
ανατρέπονται στο επόµενο νοµοσχέδιο και να προσπαθείτε να
πείσετε το Κοινοβούλιο για να πάρετε εξουσιοδότηση όπως πήρατε
και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο και όπως θα επιδιώξετε και για το
σηµερινό.
'Ελεγα προχθές πως θα αποδειχθεί ότι αυτοί που χλεύαζαν τον
Υπουργό χθες και το νοµοσχέδιο, θα έρθουν στο τέλος σαν
στρατιώτες να ταυτισθούν και να υπερψηφίσουν το προηγούµενο
νοµοσχέδιο. ∆εν διαψεύσθηκα. 'Οµως, στο τέλος χάριν της
ενότητας του κόµµατος που καταρρέει και καταρρέει στη λαϊκή βάση
επιδιώκετε µε τέτοιους συµβιβασµούς που δεν δίνουν πολιτική
ταυτότητα και όραµα ούτε ελπίδα στο λαό να µείνετε όσο µπορείτε
στην εξουσία.
'Ερχονται  µέσα  από  αυτό  το  κενό  οι  άλλες  δυνάµεις  για  την
επόµενη  δεκαετία  να  σχεδιάσουν  µέσα  από  τη  δηµιουργία
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άλλων δογµάτων, άλλων διαπλεκοµένων συµφερόντων, άλλης
µοιρασιάς της πίτας, για να δώσουν αδιέξοδο στα µικρά καθηµερινά
προβλήµατα. 'Ετσι οι ίδιοι πάτε όπου σας πάει ο άνεµος, αδύναµοι
να αντιµετωπίσετε πράγµατι µία δύσκολη παγκόσµια
πραγµατικότητα, αυτή που επιβάλλει η παγκοσµιοποίηση και η
διεθνοποίηση της οικονοµίας και της αγοράς, αυτή που επιβάλλουν
οι ίδιες οι εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αυτή που επιβάλλει η
νέα τάξη πραγµάτων.
Για τους πολιτικούς χρειάζεται πολιτική σκέψη, χρειάζεται όραµα,
που θα γεννήσει την ελπίδα στους πολίτες, για να µπορέσουν να
ξαναέλθουν µαζί µας. Και τότε ο καθένας µε τις δικές του προτάσεις
ας µοιραστεί την πίτα της πολιτικής άποψης και όχι της καθηµερινής
διαχείρισης, η οποία τελικά καταντά φθηνό εµπόρευµα σε αυτούς
που έχουν σήµερα τη µεγάλη ισχύ.
Φυσικά είναι αυτονόητο ότι το καταψηφίζουµε!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Γεωργακόπουλε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
προτείνω στο Σώµα, να µιλήσουν δύο-τρεις συνάδελφοι ακόµα και
να διακόψουµε για απόψε, έτσι ώστε αύριο το πρωϊ να µιλήσουν και
οι υπόλοιποι συνάδελφοι, χωρίς βέβαια να έχουν δικαίωµα
δευτερολογίας ο Υπουργός και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
µε την υπόσχεση βεβαίως από τα κόµµατα της Βουλής ότι θα
τελειώσει το νοµοσχέδιο µέχρι τις 16.00'. Γιατί σήµερα ήδη θα πάει
δώδεκα η ώρα µε τους συναδέλφους που θα µιλήσουν και δεν έχει
νόηµα να συνεχίζεται η συζήτηση σε µία άδεια Αίθουσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αν γίνεται δεκτή η
πρόταση από όλες τις πτέρυγες, από εµένα δεν υπάρχει καµία
αντίρρηση!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ας µιλήσουµε όσοι είµαστε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι όσοι είσαστε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Θα µιλήσει απόψε ένας από κάθε κόµµα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να µιλήσουν απόψε άλλοι
τρεις-τέσσερις συνάδελφοι!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
µιλήσει ένας από κάθε κόµµα, δηλαδή τρεις συνάδελφοι και δεν θα
έχετε δικαίωµα δευτερολογίας οι υπόλοιποι συνάδελφοι, όπως
έκανε την πρόταση ο κ. Γεωργακόπουλος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι
γραµµένοι οκτώ. ∆εν ξέρω αν είναι γραµµένοι από το Συνασπισµό ή
από το Κ.Κ.Ε. Νοµίζω ότι από το Κ.Κ.Ε. δεν είναι γραµµένοι. 'Αρα
να µιλήσουν απόψε οι τέσσερις πρώτοι και οι υπόλοιποι τέσσερις
αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μάλιστα! ∆ηλαδή, θα
µιλήσουν απόψε ο κ. Καλός, ο κ. Μελάς, ο κ. Καψής και ο κ.
Σπυριούνης. Αύριο θα έχουν δικαίωµα και πρωτολογίας και µικρής
δευτερολογίας οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και ο κύριος
Υπουργός και δεσµεύεται το Σώµα ότι θα τελειώσει το νοµοσχέδιο
αύριο. Νοµίζω ότι αυτή είναι οµόφωνη απόφαση! Συµφωνούµε,
λοιπόν, σε αυτήν τη διαδικασία.
Ο κ. Καλός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µεγάλοι οικονοµολόγοι, όπως ο Μάρσαλ, ο Πιγκό και άλλοι,
αναφέρουν στα κείµενά τους σήµερα ότι η κοινωνικοοικονοµική
ανάπτυξη του 20ου αιώνα δεν οφείλεται τόσο στη βιοµηχανική
επανάσταση όσο στην ανάπτυξη των µεταφορών.
'Ενα από τα βασικότερα στοιχεία της διεθνούς µεταφορικής
αλυσίδας είναι και τα λιµάνια είτε αυτά είναι θαλάσσια είτε είναι
ποτάµια. Περίπου το 90% των εµπορευµάτων των κοινοτικών
χωρών από και προς τις τρίτες χώρες και το 30% του διακοινοτικού
εµπορίου διακινείται από τα λιµάνια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Παράλληλα µε την παραγωγή και την προσφορά υπηρεσιών σε
εµπορεύµατα και σε µεταφορικά µέσα, µεγάλη είναι η προσφορά
των λιµένων και στη διακίνηση των επιβατών. Το λέµε συχνά ότι

δεκάδες εκατοµµύρια άνθρωποι διακινούνται ετησίως µέσω των
κοινοτικών λιµένων.
Η 'Ενωση αναγνωρίζοντας τη µεγάλη προσφορά ακριβώς αυτών
των κοµβικών σηµείων και της οικονοµικής της ανάπτυξης, αλλά και
της µεταφορικής της πολιτικής, τα ενέταξε στα διευρωπαϊκά δίκτυα,
αλλά και στα πανευρωπαϊκά δίκτυα και µαζί στους τέσσερις
πανευρωπαϊκούς χώρους του Ελσίνκι.
'Εχουµε έτσι µια συνέχεια πολιτικής στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση στον
τοµέα. Θα ήταν, λοιπόν, αντιεπιστηµονικό και αντίθετο νοµίζω στην
οικονοµία των µεταφορών, η µη συµπερίληψη από την ένωση των
λιµένων στον ολοκληρωµένο στρατηγικό σχεδιασµό της για την
ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό των µεταφορικών συστηµάτων
της Ευρώπης.
Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι και η χώρα µας έχει
εντάξει µεταξύ των άλλων στα διευρωπαϊκά δίκτυα τον ΠΑΦΕ και
την Εγνατία, ενώ στην Ελλάδα καταλήγουν τρία από τα δέκα
πανευρωπαϊκά αυτά δίκτυα, καθώς βρισκόµαστε µπροστά στους
τέσσερις πανευρωπαϊκούς χώρους αντίστοιχων µεταφορικών
συνδυασµένων συστηµάτων που είναι η Μαύρη Θάλασσα, η
Μεσόγειος και η Αδριατική, το Ιόνιο.
Είναι επίσης γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µέσω της
Πράσινης Βίβλου για τα λιµάνια και τις θαλάσσιες µεταφορές
κοντινών αποστάσεων, αυτό που λέµε σήµερα Short Sea Shipping,
προωθεί εκτός των άλλων την ενιαία πολιτική για τα κοινοτικά
λιµάνια, τη δηµιούργησε στα σπάργανα και κάνει ό,τι µπορεί για να
την εφαρµόσει, να τη συντονίσει θα έλεγα καλύτερα. Μιλά σήµερα
για εσωτερίκευση του εξωτερικού κόστους και για το Private Public
Partnership το PPS που λέµε, δηλαδή σχήµατα µικτά µεταξύ
ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα για την αποτελεσµατικότερη
χρηµατοδότηση, άρα και την ανάπτυξη λιµενικών και γενικά
µεταφορικών συνδυασµένων υποδοµών.
Και εδώ τι γίνεται, στην Ελλάδα, στη χώρα µας; Θα περιµέναµε η
Κυβέρνηση και ιδιαίτερα το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας και τα
συναρµόδια µε αυτό Υπουργεία, να φέρουν κάποτε στη Βουλή -το
έχουµε πει και σε άλλες συναντήσεις κοινοβουλευτικού ελέγχου-
προς συζήτηση ένα ολοκληρωµένο στρατηγικό σχεδιασµό για την
ανάπτυξη, τον εκσυγχρονισµό των µεταφορικών συστηµάτων της
χώρας µας. Περισσότερο θα έλεγα για την εναρµόνιση των
ελληνικών µεταφορικών συστηµάτων µε εκείνα των άλλων χωρών
της 'Ενωσης και ιδιαίτερα επιτέλους για τη θεσµοθέτηση µιας
ολοκληρωµένης λιµενικής πολιτικής που την έχει ανάγκη η χώρα και
η οποία θα µπορούσε να λειτουργήσει πιλοτικά στα πλαίσια της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αφού και χώρα νησιωτική είµαστε και χώρα
ναυτιλιακή είµαστε και χώρα απ' ό,τι αποδεικνύεται ανάγκης
συνδυασµένων µεταφορών είµαστε.
Κανείς δεν πρέπει σήµερα να αµφιβάλλει, λοιπόν, ότι υπάρχει µια
σοβαρή ασυµµετρία και το λέω µε καθαρή συνείδηση, κύριε
Υπουργέ, µεταξύ των µεταφορικών συστηµάτων στην Ελλάδα, σε
σχέση µε εκείνα των άλλων χωρών και των κοµβικών σηµείων των
µεταφορικών συστηµάτων, δηλαδή των λιµανιών.
Υπάρχει χάος το οποίο έχει δηµιουργηθεί χρόνια τώρα µεταξύ των
µεταφορικών συστηµάτων, αλλά και µεταξύ εκείνων των πολιτικών
που θα συνέδεαν µεταξύ τους τον άξονα µιας λιµενικής πολιτικής,
που σήµερα θα µπορούσαµε να την ακολουθήσουµε και θα ήταν
ευχής έργο για τη χώρα.
Η απόσταση διευρύνεται αντί να µικραίνει σε σχέση µε τις αρνητικές
συνέπειες που προκαλεί στην οικονοµία και αυτό γιατί η σηµερινή
Κυβέρνηση δεν διαθέτει σύγχρονη σκέψη, θα έλεγα, για να
αντιµετωπίσει αυτήν τη νέα τάξη πραγµάτων στις πανευρωπαϊκές
µεταφορές και διεθνώς.
Τα παραπάνω γίνονται κατανοητά µε µια µατιά γύρω µας. Απλά
παραδειγµατικά θα πω: Στο λιµάνι του Πειραιά είχαµε το 1998 -και
ας µε διαψεύσετε αν κάνω λάθος- µια κίνηση περίπου επτακοσίων
χιλιάδων  TEU  σε  φόρτωση  και  εκφόρτωση,  ενώ  την  ίδια
χρονική  περίοδο  τα  λιµάνια  της  κεντρικής  και  της  ανατολικής
Μεσογείου  εµφάνιζαν  µιαν  αύξηση  κίνησης  σε  ίδιες  µονάδες  µ'
αυτές  που  προείπα,  πολλαπλάσια  εκείνης
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που είχαν εξασφαλίσει ο ΟΛΠ και ο ΟΛΘ.
Συγκεκριµένα παραδείγµατα θα πω. Το λιµάνι της Τσογια Τάουρο,
διακίνησε το 1998 ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες χιλιάδες TEU, το
λιµάνι της Γένοβας ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες TEU στην
Ιταλία, ενώ στη Μάλτα το Μάρσαξλοκ, περίπου εξακόσιες χιλιάδες
TEU και προβλέπει ότι για τον επόµενο χρόνο θα τα διπλασιάσει.
Να µιλήσω και για τα λιµάνια της Τουρκίας, για τη Σµύρνη, για το
Χαιδάρ Πασά, για το Κούµπορτ και για τη Μερσίνα; Να πάω στη
Κύπρο µε το λιµάνι της Λεµεσού; Να πάµε στη Χάιφα που και αυτή
στην περιοχή µας την ευρύτερη είναι από πλευράς Ισραήλ;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
'Η να αναφερθώ στα λιµάνια της δυτικής Μεσογείου, όπως είναι
αυτό της Αλγκεφύρας, της Βαρκελώνης, της Βαλέντσια κλπ., στα
οποία η διακίνηση τον τελευταίο καιρό έχει αυξηθεί αναλογικά πολύ
δυναµικότερα, απ' ό,τι εµείς µπορέσαµε να την αυξήσουµε και στο
ένα κεντρικό λιµάνι, που είναι το µητρικό λιµάνι της χώρας, αλλά και
στη Θεσσαλονίκη;
Να θυµίσω ότι στο λιµάνι του Τάραντα δηµιουργούνται -για να
δούµε και το θέµα των υποδοµών- υποδοµές µε συµµετοχή και
ιδιωτών για τη υποδοχή φέτος ενός εκατοµµυρίου πεντακοσίων
χιλιάδων TU, µε τη βοήθεια µιας παράλληλης κατασκευής -
προσέξτε το αυτό- ενός διεθνούς εµπορευµατικού
συµπληρωµατικού κέντρου στην περιοχή της Πούλιας, για να
εξυπηρετηθούν τρία-τέσσερα αδελφικά λιµάνια, δηµιουργώντας ένα
αξονικό σύστηµα.
Συµφωνούµε, λοιπόν, και σηµειώνουµε όλα αυτά, για να δούµε
καθαρά µία αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ότι τα ελληνικά λιµάνια
δυστυχώς -και πρέπει να το προσέξουµε αυτό, εφ' όσον κάνουµε
ήδη την αρχή- έχουν µία παθολογία αυτήν τη στιγµή. Ποια; Γίνονται
λιµάνια φίντερινγκ, χάνοντας µοιραία την ευκαιρία να γίνουν mοther-
ports, όπως τα γειτονικά ανταγωνιστικά τους, µε δικαίωµα να λένε
ότι µπορούν τουλάχιστον να κάνουν υπηρεσίες σύγχρονες CLC.
Μιλώ για τη φόρτωση των κοντέϊνερς, τουλάχιστον για το άµεσο
µέλλον.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό το λέει και ο κύριος
Υπουργός, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Εντάξει, εσείς που είσθε και γιατρός και βλέπετε
αυτό το φίντερινγκ, που είπα ή τα κοντέϊνερς µε περισσότερη, κύριε
συνάδελφε, συµπάθεια, θα έχετε και το χρόνο, γιατί είσθε και
εισηγητής. Λοιπόν, µη µε διακόπτετε. Να τα πείτε αυτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε...
ΓΕΩΡΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Αν τα ακούσει ο Πρόεδρος, θα µε
προικοδοτήσει σαν την κυρία συνάδελφο του ΚΚΕ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ναι, αλλά δεν θα
πρέπει να λέµε ότι οι γιατροί δεν µπορούν να έχουν άποψη...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: 'Οχι. 'Ισα-ίσα είπα ότι θα το γιατρέψει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): "Με συµπάθεια"
σηµαίνει ότι έχει γνώσεις και µια και είναι και εισηγητής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: 'Ισα-ίσα, µου είναι πολύ αγαπητός ο
συνάδελφος κι εγώ δεν θα µπορούσα να αρνηθώ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ιότι γιατρός είναι κι ο
Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και παράλληλα µέσα σ'
αυτήν την Αίθουσα, όσοι βρισκόµαστε, µπορεί να έχουµε
διαφορετικά επαγγέλµατα, µπορεί να έχουµε διαφορετική
επιστηµονική κατάρτιση, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µπορούµε
να πραγµατευόµαστε σε βάθος κάποια νοµοσχέδια.
ΓΕΩΡΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι προσπαθείτε να µου
εκµαιεύσετε -προσέξτε το ρήµα που χρησιµοποιώ- καλά σχόλια για
τον κύριο Υπουργό, για τον κύριο συνάδελφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Πάντως δεν είµαι
γιατρός, είµαι µηχανικός. 'Αρα, δεν εκµαιεύω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΟΣ: Αυτά, λοιπόν, είναι αυτονόητα.

Ας περάσουµε στην ουσία. Σηµειώνω όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, για
να δούµε καθαρά µία αλήθεια, αυτή που είπα. Κρούοµε τον κώδωνα
του κινδύνου. Τα αίτια είναι πολλά. Τα κυριότερα είναι η έλλειψη
πληροφορικής και τηλεµατικής, παρ'όλο που εµείς είχαµε
παραδώσει το 1993 µια ολοκληρωµένη µελέτη για την έλλειψη
σύγχρονου ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού.
Να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, αύριο που θα κλείσετε αυτήν τη
συζήτηση, ώστε να έχουµε µία πληροφόρηση -µε καλή καρδιά το
λέω- γιατί µε τόση µανία και ο ΟΛΠ και ο ΟΛΘ παραµένουν πιστά
στα ΟΣΜΕ, ενώ είναι πολύ καλύτερα τα τρανστρεϊνερ; Και να µας
πείτε και η έλλειψη του αξιόπιστου τιµολογίου, καθώς δεν υπάρχει
σταθερό κοστολόγιο, θα µεταφερθεί ως παθολογική κατάσταση και
στο νέο θεσµικό πλαίσιο; Τι θα γίνει;
Επίσης, ας οµολογήσει η Κυβέρνηση το γεγονός ότι αποτελούµε
φαινόµενο χώρας, καθώς ο σταθµός εµπορευµατοκιβωτίων στο
Νέο Ικόνιο είναι από τα µοναδικά τέρµιναλς -ελπίζω να µην έχει
νόηµα αυτό- που δεν διαθέτουν ίχνος σταθερών σιδηροδροµικών
υποδοµών, ενώ είναι ανύπαρκτο ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο για
τα θαλάσσια και χερσαία συνδυασµένα και πολύτροπα συστήµατα,
που θα θεράπευαν τουλάχιστον από πλευράς λιµενικής πολιτικής
αυτές τις ανάγκες.
Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι τελικώς, χωρίς καταστροφολογίες και
χωρίς να λέµε πάντοτε αυτά που είναι αυτονόητα -στο κάτω-κάτω ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας σας τα ανέλυσε από πλευράς
ελαττωµάτων θεσµικού πλαισίου πάρα πολύ αποτελεσµατικά και
πολύ αναλυτικά, κατά τη γνώµη µου- πρέπει να καταλήξουµε κάπου
και να πούµε ποιες είναι οι διαφορές, που θέλει να καλύψει αυτό το
θεσµικό πλαίσιο και ποιες θα έπρεπε να καλύψει.
Πρώτον, είναι φανερό, κύριε Υπουργέ, ότι το νοµοσχέδιο που
φέρατε προς ψήφιση, δεν αποδίδει ουσιαστικά πολλά θετικά,
εφόσον δεν βοηθάει προς καµία κατεύθυνση -το λέω γενικά, αλλά
είναι καταστάλαγµα αυτό- στην ανάπτυξη των δύο µεγάλων
λιµανιών της χώρας και ιδιαίτερα του Πειραιά. ∆εν βελτιώνει ή δεν
δείχνει να κινείται προς την κατεύθυνση της βελτίωσης. Θα µου
πείτε, θα περάσουµε σε ευκολότερες προσεγγίσεις του θέµατος, θα
κάνουµε χίλια-δυο άλλα. Αυτά όµως είναι στο επίπεδο των
επιθυµητών ενεργειών. ∆εν φαίνεται πρακτικά να πηγαίνουµε προς
αυτήν την κατεύθυνση.
∆εύτερον, µιλάµε για αποτίµηση της περιουσίας του ΟΛΠ.
Γνωρίζετε ότι εδώ θα συναντήσετε µεγάλα προβλήµατα και για τις
υποδοµές και για τις υπερδοµές. Και δεν θέλω να επεκταθώ, θα τα
πούµε ίσως στην ανάλυση των άρθρων.
Τρίτον, αόριστα λέτε ότι θα µπορεί ο νέος οργανισµός να δηµιουργεί
θυγατρικές εταιρείες -το είπε και ο κ. Τζωάννος- και εγώ ερωτώ για
ποιες υπηρεσίες συγκεκριµένα; Μήπως θέλετε να δηµιουργήσετε
θυγατρική εταιρεία και για την εκµετάλλευση του σταθµού, για τη
διακίνηση εµπορευµατοκιβωτίων κλπ.; Τι προθέσεις υπάρχουν;
Τουλάχιστον στο σχεδιασµό να τις µάθουµε, τώρα που θα το
ψηφίσουµε.
'Ηδη απ' ό,τι µαθαίνω, έχουν παρουσιαστεί -το είπε και η
συνάδελφος από το Συνασπισµό- πάρα πολλοί µνηστήρες για να
εξαγοράσουν ακριβώς τέτοιες συµµετοχές. Και έχω τη γνώµη ότι θα
έχετε πολλά προβλήµατα, κυρίως µε τους χρήστες του ΣΕΜΠΟ,
που δεν έχετε προβλέψει τη συµµετοχή τους, όπως δεν
προβλέψατε και τη συµµετοχή της δευτεροβάθµιας τοπικής
αυτοδιοίκησης τουλάχιστον και για λόγους ουσίας, στα διοικητικά
συµβούλια όλων αυτών των φορέων.
Τέλος, πέρα από τις διαφορές που έχουµε όσον αφορά το θεσµικό
πλαίσιο, πέρα από τις ιδεολογικές διαφορές που έχουµε για το αν
αυτό που κάνετε είναι άτολµο ή είναι, όπως λέτε εσείς, πρακτικό, θα
ήθελα να πω: Προσέξτε τους εργαζοµένους. Και δεν το λέω για να
χαϊδέψω τα αυτιά κανενός. Και δεν το λέω γιατί θα ήθελα να είµαι
αρεστός στην περιφέρειά µου. Το γνωρίζετε.
'Εχουν  τη  διαβεβαίωσή  σας  από  καιρό  -και  δεν  είναι  ανάγκη
να  καταθέσω  στα  Πρακτικά  εφηµερίδες  τοπικές  και  άλλες-  ότι
δεν  θα  υποβιβασθεί  το  επίπεδο  εργασίας,  αµοιβών,  αλλά  και
ασφάλισής  τους.  Τηρήστε  τουλάχιστον  απέναντι  σ'  αυτούς
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όλα όσα µας είχατε πει στην τελευταία µας επερώτηση, για τους
υπαλλήλους, αλλά και για τους εργάτες και για τους χειριστές
κυρίως και για τους επί συµβάσει, οι οποίοι όλοι µαζί δεν πρέπει να
δουν το µέλλον τους να φαλκιδεύεται αν -ας ευχηθούµε- και ο ΟΛΠ
δεν δει το µέλλον του να ξεπουλιέται.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μελάς έχει το
λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήλθε τελικά προς ψήφιση στη Βουλή το νοµοσχέδιο
που αλλάζει το θεσµικό πλαίσιο του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς
και του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης από νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου σε ανώνυµη εταιρεία.
Και λέω "ήλθε τελικά", διότι επί ενάµιση και πλέον χρόνο
διοχετεύονται στο λιµάνι του Πειραιά και πιστεύω και της
Θεσσαλονίκης φήµες για αλλαγή µε αντιφατικό περιοδικά
περιεχόµενο.
Στο διάστηµα αυτό οι εργαζόµενοι ευρίσκοντο σε αναστάτωση, σε
αγανάκτηση ανησυχώντας για τα εργασιακά και ασφαλιστικά τους
δικαιώµατα και προέβησαν επανειληµµένως σε απεργιακές
κινητοποιήσεις µε επιπτώσεις οικονοµικές τόσο στους ίδιους τους
εργαζόµενους όσο και στους συναλλασσόµενους µε τους
οργανισµούς.
Στην εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου αναφέρεται το εξής: "Με τη
µετατροπή τους σε ανώνυµες εταιρείες οι Οργανισµοί γίνονται
περισσότερο ευέλικτοι, ανεξάρτητοι και ανταγωνιστικοί µε
δυνατότητα βελτίωσης των προσφεροµένων υπηρεσιών χωρίς" -και
το τονίζω- "να θίγονται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, αντίθετα
εκτιµάται ότι θα βελτιωθεί η θέση τους".
Επίσης ο εισηγητής της Πλειοψηφίας τόνισε ότι επιλύονται όλα τα
θέµατα που σχετίζονται µε τους εργαζόµενους και αντιµετωπίζονται
µε τρόπο ακριβοδίκαιο και θετικό. Και είπε επί λέξει ότι και οι
δύσπιστοι θα πρέπει να πεισθούν και να αισθάνονται όλοι απόλυτα
ικανοποιηµένοι.
Πώς δεν µας είπατε, αγαπητέ φίλε εισηγητή της Πλειοψηφίας, ότι οι
εργαζόµενοι στον ΟΛΠ θα πρέπει να είναι ευτυχισµένοι και
ενθουσιασµένοι;
Εγώ ειλικρινά διερωτώµαι, αυτά τα οποία είπατε και που γράφονται
στην εισηγητική έκθεση, τα πιστεύετε ή απλώς προσπαθείτε να
ωραιοποιήσετε µια κατάσταση; ∆ιότι, αν τα πιστεύετε, έτσι επιεικώς,
θα σας πω ότι δεν έχετε επαφή µε την πραγµατικότητα.
Προς διάψευση όλων αυτών που ισχυρίζεστε για τους
εργαζόµενους, θα σας καταθέσω µια απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης της Ενώσεως Λιµενεργατών ΟΛΠ στις 28.1.99,
σύµφωνα µε την οποία οι λιµενεργάτες θα προβούν από αύριο
Πέµπτη, κύριε Υπουργέ, σε σαρανταοκτάωρες επαναλαµβανόµενες
απεργιακές κινητοποιήσεις, µέχρι την απόσυρση του νοµοσχεδίου.
Επίσης -και θα σας καταθέσω και τα δύο αυτά χαρτιά- ανακοίνωση
της ΟΜ.Υ.Λ.Ε. δηλαδή της Οµοσπονδίας Υπαλλήλων Λιµανιών
Ελλάδος στην οποία και αυτοί προαναγγέλλουν απεργιακές
κινητοποιήσεις, αν δεν γίνουν αποδεκτά θέµατα που τους αφορούν.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μελάς καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών).
Αν, λοιπόν, συνέβαιναν όλα αυτά που αναφέρονται και στην
εισηγητική έκθεση και που είπε ο αγαπητός κατά τα άλλα εισηγητής
της Πλειοψηφίας ο κ. Βλασσόπουλος, για ποιο λόγο οι εργαζόµενοι
να προαναγγέλλουν αυτές τις κινητοποιήσεις; Μη µου πείτε ότι είναι
πολιτικά παρασυρόµενοι. Μη µου πείτε, δηλαδή, ότι εµείς η Νέα
∆ηµοκρατία ή κάποιο άλλο κόµµα τους παρασύρει σε τέτοιες
κινητοποιήσεις. ∆ιότι, για να λέµε και την αλήθεια εδώ στη Βουλή,
έχετε φροντίσει τα τελευταία χρόνια να γεµίσετε και τα λιµάνια µε
δικούς σας ανθρώπους, µε αποτέλεσµα οι συνδικαλιστές να
πρόσκεινται πολιτικά σε σας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Από
το 1989 έχουν να γίνουν προσλήψεις στα λιµάνια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Από το 1981 και µετά έχετε γεµίσει και τα
λιµάνια και το δηµόσιο τοµέα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αφήστε τον
ενδοπειραϊκό πόλεµο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ακούστε να σας πω κάτι. Το δηµόσιο
τοµέα, συµπεριλαµβανοµένων και των λιµανιών, τον έχετε γεµίσει
µε ρουσφετολογικές εξυπηρετήσεις από το 1981 και µετά. Μη
θέλετε να σας το λέµε συνέχεια. Νοµίζω ότι το έχετε
συνειδητοποιήσει, το γνωρίζετε και το γνωρίζει και ο ελληνικός
λαός.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Μπορεί να σας πονάει κύριοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., µπορεί να µη θέλετε να δεχθείτε την πραγµατικότητα,
αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα και έχετε όλα τα συνδικαλιστικά
σωµατεία µε το µέρος σας και αυτό το ξέρουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μου επιτρέπετε µια διακοπή;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Θα µε αφήσετε να µιλήσω;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Βλασσόπουλε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Πρώτη παρατήρηση. Κάνετε ό,τι κάνετε,
µην προσπαθείτε τουλάχιστον να εξιδανικεύσετε την κατάσταση για
τους εργαζόµενους.
∆εύτερη παρατήρηση. Προσπαθείτε να προβείτε σε κάποιες
αλλαγές µε στόχο το δρόµο των αποκρατικοποιήσεων, της
ελεύθερης οικονοµίας, της ιδιωτικής οικονοµίας που εσείς βαφτίζετε
µετοχοποίηση. Είναι ένας δρόµος τον οποίο στη διαχρονική σας
πορεία ως ΠΑ.ΣΟ.Κ. πολεµήσατε και µάλιστα πολλές φορές
λυσσαλέα.
Τα τελευταία χρόνια, πολύ όµως καθυστερηµένα
συνειδητοποιήσατε ότι είναι ο µόνος δρόµος για την ένταξή µας
στην ΟΝΕ. 'Οµως αυτόν το δρόµο τον πορεύεσθε µε λάθος τακτική
αγκυλωµένοι στις παλιές σας αντιλήψεις. Μπορεί να µας
αντιγράφετε σε πολλά, αλλά µας κακοαντιγράφετε. Και µάλιστα
σήµερα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας χρησιµοποίησε και έναν όρο
δικό µας, την ειρηνική επανάσταση. ∆εν µπορείτε να την κάνετε
εσείς, κύριοι, την ειρηνική επανάσταση.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριε συνάδελφε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Καψή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Το νοµοσχέδιο αυτό είναι µακρά από τη
δική µας φιλοσοφία και πολιτική πρακτική που έχουµε για τα λιµάνια
της χώρας. Είναι ένα παραπλανητικό στρεβλό νοµοσχέδιο µε το
οποίο προσπαθείτε να προβείτε σε µια ψευδεπίγραφη
αποκρατικοποίηση των λιµανιών. Τα µετατρέπετε σε ανώνυµες
εταιρείες και µάλιστα λέτε κοινής ωφελείας. ∆εν ξέρω µήπως
παραλείψατε να λέτε κοινής ωφελείας για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ∆ιότι στην
πορεία θέλετε να ιδρύσετε θυγατρικές εταιρείες, έτσι συζητείται
τουλάχιστον στον Πειραιά, και να αναθέσετε το φιλέτο των
δραστηριοτήτων των λιµανιών εξυπηρετώντας κάποιες
σκοπιµότητες. Με τη µετοχοποίηση δεν θα επιδιώξετε την κάλυψη
ελλειµµάτων του δηµοσίου.
Mιλάτε για αποκρατικοποίηση του ΟΛΠ και του ΟΛΘ, ενώ
διατηρείται ο ουσιαστικός κυβερνητικός και κοµµατικός έλεγχος των
ανωνύµων εταιρειών, ο πρόεδρος, ο διευθύνων σύµβουλος και τα
περισσότερα µέλη του διοικητικού συµβουλίου ελέγχονται
κυβερνητικά.
Θα ήθελα εδώ στη σύσταση του διοικητικού συµβουλίου να σας
επισηµάνω ότι σωστά µετέχει ο εκπρόσωπος του δήµου που είναι η
έδρα της ανώνυµης εταιρείας. 'Οµως σχετικά µε το λιµάνι του
Πειραιά, θέλω να τονίσω ότι, αφού δεν συµµετέχουν εκπρόσωποι
των άλλων δήµων -και είναι αρκετοί οι άλλοι δήµοι- καθίσταται,
κύριε Υπουργέ, επιτακτική ανάγκη η συµµετοχή εκπροσώπου της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης που θα καλύπτει και τους άλλους
δήµους της ευρύτερης περιοχής του Πειραιά και τους άλλους
κοινωνικούς και επαγγελµατικούς φορείς.
∆εν πρέπει να φανείτε σε αυτό το σηµείο µικρόψυχοι, επειδή η
αιρετή σήµερα Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση στηρίχθηκε για την
εκλογή της από εµάς. Πρέπει να συµµετέχει στο διοικητικό
συµβούλιο της ΑΕ και εκπρόσωπος του δεύτερου βαθµού
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Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Με το νοµοσχέδιο αυτό εκχωρείτε όχι τη χρήση, αλλά και τα
ιδιοκτησιακά δικαιώµατα των λιµένων. Η θέση η δική µας είναι ότι οι
υποδοµές πρέπει να εκχωρηθούν, αλλά το κράτος πρέπει να έχει
την κυριότητα των υποδοµών, διότι άλλως µπορεί να
δηµιουργηθούν πολλά προβλήµατα µε ίσως και εθνικές επιπτώσεις.
Για τον Πειραιά επιγραµµατικά θα σας αναφέρω τι θα γίνει αν
συµβεί αυτό µε τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη Περάµατος. Μήπως
θα αποτελέσει αυτό στο µέλλον αιτία να δηµιουργηθούν σοβαρά
προβλήµατα µε ακόµη µεγαλύτερη υπολειτουργία της
ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης προς δόξαν, κύριε Καψή, της
ανεργίας στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά, που είναι πολύ
µεγάλη και φοβάµαι ότι θα αυξηθεί περισσότερο.
Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι µπορεί να µιλάτε για αναβάθµιση
των λιµανιών, για οικονοµική και λειτουργική εξυγίανση, για αύξηση
της ανταγωνιστικότητας -όλοι το επιθυµούµε, εάν πράγµατι
πρόκειται να συµβεί- στην πραγµατικότητα όµως τίποτα εξ αυτών
στην πορεία δεν θα γίνει και το µόνο που θα επιτευχθεί είναι η
εξυπηρέτηση κάποιων αφανών, ίσως, σκοπιµοτήτων.
Η δική µας πολιτική, όπως σας είπα, κύριε Υπουργέ, για τα λιµάνια
είναι τελείως διαφορετική από αυτό το νοµοσχέδιο και γι' αυτό και
σαν Νέα ∆ηµοκρατία και προσωπικά το καταψηφίζω.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Πολλά είπατε, αλλά δεν ακούσαµε ποια είναι η πολιτική σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: ∆εν την καταλαβαίνετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αρχίζω να πιστεύω ότι
είναι ενδοϊατρικός ο πόλεµος αντί να είναι ενδοπειραϊκός.
Ο κ. Καψής έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι λιτός και δωρικός
αν και είµαι 'Ιωνας Μικρασιάτης. Θα είµαι λιτός γιατί ξέρω το θέµα,
ξέρω τι θέλω και δεν θα µιµηθώ τους συναδέλφους της Νέας
∆ηµοκρατίας, οι οποίοι εσπευσµένως την τελευταία στιγµή πήραν
δικές µου παρατηρήσεις, τις ανακάτεψαν µε ολίγον φιλελευθερισµόν
και τις πασάρισαν εδώ σε µία νέα ιδεολογία
σοσιαλιστικοφιλελευθεροπαραπλανητική.
Κύριοι συνάδελφοι, ιδεολογικά και λογικά είµαι εναντίον των
ιδιωτικοποιήσεων. Και λέω και λογικά, διότι πιστεύω ότι αυτή η
ακατάσχετη µανία ιδιωτικοποίησης των πάντων, αποτελεί
επιστηµονικό και ιδεολογικό τσαρλατανισµό του είδους πονάει
κεφάλι, κόψει κεφάλι.
Υπ' αυτή την έννοια, εξ υπαρχής ήµουν εχθρικός, αντίθετος προς
πάσα ιδέα και ο κύριος Υπουργός το γνώριζε και ο προκάτοχός του
το γνώριζε, για ιδιωτικοποίηση του ΟΛΠ. Και είχα και µία βασική
αντίθεση. Πολύ φοβάµαι ότι εκχωρήσεις ορισµένων
δραστηριοτήτων δεν είναι απολύτως συµβατές µε το Σύνταγµά µας.
Το είπα στην επιτροπή και το ανέπτυξα, προς έκπληξη τότε του κ.
Τζωάννου, ο οποίος σήµερα κάπου το ξεφούρνισε σαν δικό του.
Επειδή όµως ο κύριος Υπουργός και η ηγεσία του Υπουργείου
γενικότερα επέδειξαν πνεύµα συνεργασίας που θα µπορούσε να
καλύψει ορισµένες ανησυχίες και επειδή τα σωµατεία των
εργαζοµένων µπήκαν σε µία διαδικασία διαλόγου, δεν ήθελα να
παίζω το ρόλο του ∆ον Κιχώτη και να είµαι µόνος µου.
'Οπως θυµάστε, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή σαν καλός µαθητής
και όχι κακός αντιγραφεύς, σας υπέβαλα και σηµείωµα µε όλες µου
τις θέσεις και είχα πει µε σεµνότητα και χωρίς καµία διάθεση
απειλής "για να µπορέσω να ψηφίσω το νοµοσχέδιο". Και εσείς
είχατε αποδεχθεί -αν δεν κάνω λάθος- όλες µου τις παρατηρήσεις.
Σήµερα εδώ βλέπω ότι µερικές από τις βασικές παρατηρήσεις µου
έχουν τροποποιηθεί. Συνεπώς θα µου επιτρέψετε πάλι να
επανέλθω στην αρχική µου θέση.
Βέβαια αυτήν τη στιγµή πήρα ορισµένες αναδιατυπώσεις που είναι
πάρα πολύ καλές, οφείλω να πω, ιδίως για τη διαιτησία και για τις
συνολικές αποδοχές. Εν τούτοις έχω µερικές παρατηρήσεις που αν
και επιµέρους, αναφέρονται στο σύνολο, στη σκέψη και στη δοµή
του νοµοσχεδίου.

Επειδή είµαι τελευταίος πρέπει να πω ότι είναι απαράδεκτο να
µιλάµε περί Νοµαρχιακής Αυτοδιοικήσεως, επειδή αυτήν τη στιγµή
συνέβη η Νέα ∆ηµοκρατία να έχει κερδίσει τη Νοµαρχία Πειραιά.
Ο ΟΛΠ διαπερνά τέσσερις δήµους. Αυτοί οι παράκτιοι δήµοι, όπως
τους απεκάλεσα στην επιτροπή, πρέπει να µετέχουν του διοικητικού
συµβουλίου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ο ένας είναι δικός σας. Ονοµάζεται και
Μελάς.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Σας τον χαρίζουµε, κύριε Μελά τον κ. Μελά.
Ξέρετε είναι δικός σας; είναι του κ. Τσοβόλα; κανείς δεν ξέρει. Είναι
και Μελάς και είναι και δικός σας και του κ. Τσοβόλα, αλλά τον
υποστήριξαν και άλλοι, κάτι σαν τους αποστάτες σας στα Γιαννιτσά
που πανηγύριζαν "ελιά, ελιά και Κώτσο βασιλιά". Ας µην τα
βάλουµε όµως τώρα αυτά κάτω.
Ορθώς, λοιπόν, λέτε κύριε Υπουργέ ότι η θέση του προέδρου του
∆.Σ. προκηρύσσεται και επιλέγει ο Υπουργός. Επιλέγει ο Υπουργός
µεταξύ τίνων; Μεταξύ των τριών πρώτων ή µεταξύ όλων;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): 'Ο,τι
λέγει ο νόµος. Και εσείς είστε πρόεδρος επιτροπής.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: 'Ο,τι λέγει ο νόµος, συµφωνούµε.
'Εχω όµως, κύριε Υπουργέ, δύο βασικές αντιρρήσεις. Σας το είχα
εισηγηθεί.
'Οσον αφορά τις θυγατρικές εταιρείες που θα αναλάβουν σηµερινές
λειτουργίες του λιµένος και δη ανταποκρινόµενες προς τη βασική
αποστολή του, εµπορευµατοκιβώτια, µεταφορά αποσκευών κλπ.,
σε αυτές θα πρέπει ο ΟΛΠ να έχει την πλειοψηφία των µετοχών
συν το δικαίωµα και την ευχέρεια των εργατικών ενώσεων να
αποκτήσουν µετοχές, ως ιδιωτικοί πλέον επιχειρηµατίες. Τι το
καλύτερο;
Θα µου πείτε "κάνεις συνδικαλισµό, Καψή;" Ναι, κάνω
συνδικαλισµό, αλλά όχι µόνο συνδικαλισµό. ∆ιότι η διατήρηση των
ανθρώπων αυτών στα σηµερινά τους πόστα διασφαλίζει ότι το
λιµάνι δεν θα γίνει ανοικτή πύλη για παντός είδους εισαγωγές είτε
όπλων είτε άλλων φορτίων ή το λιγότερο και αποφυγή του Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας. Και βέβαια σας είχα αναφέρει και ονόµατα.
Κόπτεται η Νέα ∆ηµοκρατία ότι υπάρχουν πολλοί που θέλουν να
πάρουν το "φιλέτο". Να µην το επαναλαµβάνουν όµως πολύ γιατί
φοβάµαι πως όταν βγουν έξω θα επιπληχθούν. ∆ικοί σας είναι οι
"φιλετοφάγοι". Τους θυµάστε τους "φιλετοφάγους";
Κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε το θέµα της συµµετοχής των
εργαζοµένων, της συµµετοχής των παρακτίων δήµων και της
διατήρησης της πλειοψηφίας των µετοχών στον ΟΛΠ, παρακαλώ
να το προσέξετε ιδιαιτέρως. Είναι κρίσιµα στοιχεία αυτά για τη δική
µου κρίση και την τοποθέτησή µου πάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο.
∆εν θα µακρηγορήσω, διότι ευτυχώς από µια πρόχειρη µατιά που
έριξα -διότι τώρα το πήρα- είδα ότι πολλές από τις παρατηρήσεις
και επιφυλαξεις που είχα καλύπτονται. Και θέλω να είµαι απόλυτα
τίµιος και ειλικρινής µαζί σας. Πράγµατι επαναλαµβάνω ότι και η
προσφυγή στη διαδικασία και το σύνολο των αποδοχών είναι
θετικές αλλαγές, οι οποίες ελπίζω να ικανοποιήσουν και τους
εργαζοµένους, αλλά και να επιτρέψουν την εποικοδοµητική
συνεργασία.
Θα ήθελα, όµως, πριν κατέβω να πω, κύριοι συνάδελφοι, να τονίσω
ότι µιλάµε για ένα λιµάνι το οποίο -παρ'ότι όσα ελέχθησαν και δεν
εννοώ από την ηγεσία του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας- είναι
κερδοφόρο, ένα λιµάνι το οποίο είναι ανταγωνιστικό.
Ας ελπίσουµε ότι το νέο νοµοσχέδιο συµπληρούµενο θα το κάνει
περισσότερο ανταγωνιστικό. Αλλά δεν µπορεί να γίνει αυτό χωρίς
τη συµµετοχή -και δεν εννοώ την υλική, αλλά και την ψυχική
συµµετοχή-  των  εργαζοµένων.  Και  εάν  έφθασε  σε  αυτό  το
σηµείο,  είναι  διότι  -κι  αυτό  δεν  είναι  σύνηθες-  η  συνδικαλιστική
ηγεσία  όλων  των  κατηγοριών  κάτω  στο  λιµάνι  έχει  επιδείξει
υψηλό  αίσθηµα  ευθύνης  -νοµίζω  ότι  το  αναγνωρίζει  αυτό  ο
κύριος  Υπουργός-  και  πνεύµα  συνεργασίας.  Αυτό  το  πνεύµα
δεν  πρέπει  να  το  διαταράξουµε.  Ελπίζω,  κύριε  Υπουργέ,  ότι
θα  µου  δώσετε  τη  δυνατότητα  να  ψηφίσω  και
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να χειροκροτήσω το νοµοσχέδιό σας .
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καψής ήταν
δωρικός, αν και 'Ιωνας, αλλά ήταν και λακωνικός.
Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Να δούµε τι θα κάνει τώρα ο Μανιάτης,
από τη Θεσσαλονίκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορισµένοι, µέσα σ'
αυτήν την Αίθουσα, έχουν το δικαίωµα να έχουν πολλές πατρίδες ή
να ερίζουν πολλές πατρίδες γι'αυτούς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε αναµφισβητήτως ένα σοβαρότατο
νοµοσχέδιο που συνδέεται µε τα δύο βασικά λιµάνια της πατρίδας
µας, που συνδέεται µε τη θάλασσα, που συνδέεται µε τη ναυτιλιακή
µας ιστορία, που συνδέεται µε την εθνική µας ιστορία.
Θα πω µόνο δύο-τρεις κουβέντες από την ιστορία περιοριζόµενος -
µε ανάλογα ιστορικά στοιχεία µπορώ να µιλήσω και για το λιµάνι
του Πειραιά- στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης.
Είπα και χθες ότι ο πανσλαβισµός στόχο είχε την υπέρβαση των
∆αρδανελίων και του Βοσπόρου -εξόδου των τσαρικών στις θερµές
θάλασσες- και το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Ο στρατηγικός αυτός
χώρος αποτελούσε το κεντρικό σηµείο στρατηγικής, αξιολόγησης
του ευρύτερου χώρου Μακεδονία-Θράκη. Η απόβαση της ΑΝΤΑΝΤ
των συµµάχων το 1915 αντιλαµβάνεστε ότι έγινε -και η
περιχαράκωση του γνωστού µακεδονικού µετώπου- µε κέντρο
αξιολόγησης το λιµάνι της Θεσσαλονίκης.
Αν υποθέσουµε -ποτέ να µην έλθει τέτοια στιγµή, είµαστε ειρηνικός
λαός- ότι η πατρίδα µας πιεζοµένη αναγκάζεται να ακολουθήσει την
είσοδο σε ένα τρελοκοµείο µιας βιαίας εξέλιξης στις σχέσεις της µε
γείτονα. Βασικός χώρος συγκέντρωσης και ανάπτυξης δυνάµεων,
ενίσχυσης, ανταπόδοσης και κίνησης εφεδρειών και αλλαγής του
µετώπου, αποτελεί το λιµάνι της Θεσσαλονίκης µε το συνολικό
κόµβο και σιδηροδροµικό και οδικό.
Αυτή η κατάσταση µαζί µε τις συγκυρίες της εποχής όπως
διαµοφώνονται µέσα στο ευρύτερο παγκοσµιοποιηµένο
περιβάλλον, αλλά περιορίζοµαι στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, µε την κορύφωση του ανταγωνισµού και όλα τα αρνητικά
σηµεία της ελεύθερης αγοράς και της ασύνορης οικονοµίας,
επιβάλλει να λειτουργήσουµε επιτέλους και στην πατρίδα µας µε
ένα άλλο µοντέλο του δηµόσιου τοµέα γενικότερα.
Το πόσο το µέτρο του δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα δεν είναι το
αναζητούµενο. Το αναζητούµενο είναι το αποτέλεσµα, που θα
αρµονίσεις τους δύο αυτούς τοµείς, αναγκαίους και στην οικονοµία
και ευρύτερα στην κοινωνική ζωή. Είναι θέµα πλέον σοφίας
επιλογής. Και έρχεται, πιστεύω, το νοµοσχέδιο να αρµονίσει, τα
θετικά σηµεία της κάθε κατηγορίας. Και το λέγω έρχεται να τα
αρµονίσει γιατί; Χωρίς να αποκολλάται από το δηµόσιο τοµέα,
εξευγενίζει τα στοιχεία εκείνα που θα εξασφαλίσουν λειτουργία µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, χωρίς να απόλλυται η κρατική
εποπτεία. Και µε τη µετατροπή του κράτους ή καλύτερα τον
περιορισµό του κράτους σε µια επιτελική εποπτεία, διευρύνει την
ευελιξία, ώστε η λειτουργία να εξασφαλίσει τους καλύτερους
συνδυασµούς και για βελτιωµένο επίπεδο ποιότητας υπηρεσιών και
για ικανότητα ανταγωνιστική µέσα στο σύστηµα των διευρωπαϊκών
δικτύων, µέσα στο οποίο η πατρίδα µας θα πρέπει να παίξει τον
πρωταρχικό ρόλο.
Εξάλλου το νοµοσχέδιο είναι προϊόν του ν. 2414/96, όπου µε τα
προεδρικά διατάγµατα 50 και 51 καθορίζεται το πλαίσιο µέσα στο
οποίο το Υπουργείο Ναυτιλίας είναι υποχρεωµένο να κινηθεί.
Προβλέπει τη µετατροπή τους σε ανώνυµες εταιρείες µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται -και πιστεύω µε πολύ ευαισθησία τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά την παρουσία του δηµοσίου, σε ό,τι αφορά το κοινωνικό
µέρος, σε ό,τι αφορά τους εργαζόµενους κλπ- πιστεύω ότι
εξασφάλισε τους καλύτερους συνδυασµούς η προτεινόµενη και
περιεχόµενη στο νοµοσχέδιο λύση.
Ποια ήταν η κατάσταση, η εικόνα των Οργανισµών Λιµένων

Πειραιώς και Θεσσαλονίκης; Για να τους επισκεφθείς, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να πας νωρίτερα από τις επτά η ώρα και έχω πάει
επανειληµµένως, πολλές φορές, πάρα πολλές φορές στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης.
Γενικό συµπέρασµα: Η κακοδαιµονία, όπου υπήρξε, οφειλόταν στο
ίδιο το κράτος. Και µάλιστα από την εµπειρία µου από το στρατό και
από την στοιχειώδη γνώση της ψυχολογίας του 'Ελληνα που όλοι
έχουµε, ο εύπλαστος 'Ελληνας θέλει το παράδειγµα. Αν το
παράδειγµα είναι θετικό, η συνολική του δράση είναι θετική. Ο
δηµόσιος τοµέας εκατηγορήθη και εξετέθη εξαιτίας του κρατικού
χειρισµού. Και µε αντιλαµβάνεσθε τι θέλετε να πω. 'Εχει πρόνοια το
νοµοσχέδιο και γι' αυτό το πράγµα. 'Εχει πρόνοια το νοµοσχέδιο και
κάνει ένα µεγάλο άλµα, αφού εξάλλου θα ισχύει ο 2414, ένα µεγάλο
άλµα στις επιλογές διοικητικών συµβουλίων, διοικήσεων, προέδρων
κλπ. Και είναι το άλµα µεγάλο, γιατί, αν δεν καταλήξουµεστις
αξιοκρατικές επιλογές, κύριε Υπουργέ, αν µας κυβερνούν σε όλα τα
επίπεδα, µη ικανά πρόσωπα, χωρίς ήθος, προσόντα, εργατικότητα
τότε τα αποτελέσµατα είναι ανάλογα. Η ιεραρχία, η διοίκηση του
κράτους ξεκινά από την κορυφή και φθάνει µέχρι τη βάση. Περνά
από το Σώµα, καταλήγει στη µεραρχία για το στρατό, από την
κυβέρνηση καταλήγει στους νοµάρχες. Είναι ο δάσκαλος, είναι ο
παπάς είναι ο λοχαγός στο λόχο.
'Οσες φορές σε αυτά τα επίπεδα της διοικήσεως δίναµε παράδειγµα
αρετής και εργατικότητας, ο λαός ακολουθούσε. Ας αναζητήσουµε,
λοιπόν, εκείνο που ο Περικλής καθόρισε στον Επιτάφιο "τας οικείας
αµαρτίας" φοβούµενοι.
Το νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς να προλάβει και να θεραπεύσει
όλες αυτές τις αναµφισβήτητες αδυναµίες, για να σταµατήσει
επιτέλους ο λαϊκισµός. Και έφυγε ο φίλος µου του ∆Η.Κ.ΚΙ., για να
του πω πως όταν κουβεντιάζουµε στο κυλικείο, άλλα πράγµατα
λέµε. Γιατί εδώ µέσα τα αλλάζουµε; Γιατί δεν έχουµε το θάρρος να
µιλήσουµε ελεύθερα στο λαό µας και να πούµε τα συν και τα µείον;
Και εµείς κάνουµε λάθη. Και η Κυβέρνηση κάνει λάθη. Αλίµονο αν
δεν έκανε. Τότε, δεν θα χρειαζόµαστε. Θα βάζαµε εκεί τριάντα
ανθρώπους και θα τελείωνε η ιστορία. Γιατί να µας πληρώνουν;
'Ενα εκατοµµύριο τριακόσιες είκοσι τρεις χιλιάδες (1.323.000)
δραχµές θα πάρω αυτό το µήνα καθαρά, κύριε Υπουργέ. Ξεκάθαρα
πράγµατα, ε!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Παίρνετε πιο πολλά από τους Υπουργούς, φαίνεται!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Α, µπράβο!
Γιατί, λοιπόν, να είµαστε όλοι εδώ; Θα βάζαµε τριάντα ανθρώπους
και θα τελειώναµε.
Και έχουµε και την ευαισθησία να συνειδητοποιούµε τα λάθη µας
και να δεχόµαστε τις βελτιώσεις και την άρση των λαθών µας.
Είµαστε Κυβέρνηση µε όλους τους κανόνες της δηµοκρατίας -και ας
µε συγχωρέσει το σεβαστό Κ.Κ.Ε.- και µε τους κανόνες και τις αρχές
ενός δηµοκρατικού σοσιαλισµού, που έχει και όραµα, που έχει και
στόχους, που έχει και κανόνες, που έχει και διαδικασίες, που
καταξιώνει και το κοινοβουλευτικό πολίτευµα, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας -και δεν αµφισβητώ τη µεγάλη σας προσφορά-
που καταξιώνει κυρίως τον άνθρωπο.
Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, επιδιώκει βασικούς στόχους. Το κόστος,
την κακοδαιµονία στη λειτουργία, τη νοοτροπία τη διαµορφωµένη
επί γενεές έρχεται να τα άρει, να τα εξαλείψει. Και πάει να βελτιώσει
τις ανταγωνιστικές προϋποθέσεις. Πάει να εξασφαλίσει τα αναγκαία
κεφάλαια. Πάει να εξασφαλίσει την επιβαλλοµένη ευαισθησία, ώστε
ανταγωνιζόµενο το κάθε λιµάνι, να επιβιώσει και να παίξει το ρόλο
του σε ευρύτερο χώρο. Θα έλεγα ευρασιατικό χώρο, που
προσδιορίζεται µε τη µετακίνηση των µετώπων, µετά το διπολισµό.
Μετακίνηση πλέον στο τρίγωνο του διαβόλου. Κύριε Καψή, θα
πρέπει να το αλλάξουµε και σε συνδυασµό µε τον ισλαµισµό, να
πούµε,  όχι  "Ανατολική  Μεσόγειος",  "Κεντρική  Μεσόγειος".
Οπότε,  ακουµπάει  απ'ευθείας  πλέον  η  κορυφή  του  τριγώνου
στην  περιφέρεια  της  πατρίδας  µας  και  στο  Αιγαίο:  Ανατολική
Κεντρική  Λεκάνη  Μεσογείου,  Περσικός  Κόλπος  και  Κασπία
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Θάλασσα. Εδώ, λοιπόν, σήµερα σε αυτόν τον ευρασιατικό χώρο,
τον ευαίσθητο διαµορφώνονται όλες οι αστάθειες και αναδύονται
όλοι οι κίνδυνοι µιας ευρύτερης εµπλοκής. Και τα δύο λιµάνια
καλούνται από τα πράγµατα να παίξουν εποχιακό ρόλο αυξηµένης
ευθύνης.
Στα τέσσερα κεφάλαια και στα είκοσι άρθρα διαρθρώνεται η
συνολική επιδίωξη, µε την επισήµανση, πρώτον ότι το δηµόσιο
µέρος δεν παρελείφθη, το κοινωνικό µέρος εξετιµήθη αναλόγως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Περάσαµε από την
ιστορία στη φιλοσοφία και στη στρατηγική και καταλήξαµε...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και όσον αφορά τους εργαζόµενους,
λύνονται όλα τα θέµατα των εργαζόµενων.
Και πιστεύω, κύριε Υπουργέ, µε τις λιτές νοµικές µου δυνατότητες,
σαν φτωχός πτυχιούχος νοµικής από το 1964 -να µην τα
αναφέρουµε όµως αυτά, γιατί αποκαλύπτουµε και την ηλικία µας,
κύριε Βλασσόπουλε- και µπορώ ίσως να ερµηνεύσω ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Βάζετε τον κ.
Βλασσόπουλο στην ίδια ηλικία µαζί σας;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και θέλω να µου απαντήσετε αύριο:
Είναι πράγµατι η εικόνα που αποκοµίζω ότι προσέχθηκαν µε
ιδιαίτερη ευαισθησία όλα τα θέµατα του προσωπικού.
Με αυτήν την εντύπωση, δηλώνω συν τοις άλλοις ότι ψηφίζω επί
της αρχής το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Σας
διαβεβαιώνω από απόψε, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχουµε συµφωνήσει
να σταµατήσουµε τη συνεδρίασή µας σ' αυτό το σηµείο ως προς τη
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου. Αύριο θα οµιλήσουν οι
υπόλοιποι συνάδελφοι Βουλευτές που είναι εγγεγραµµένοι: ο κ.
Παπαδόγγονας, ο κ. Λάλος, ο κ. Νεράντζης, ο κ. Βεζδρεβάνης και ο
κ. Σαλαγκούδης για ένα πεντάλεπτο. Θα οµιλήσετε εσείς ως
Υπουργός, θα οµιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που δεν
µίλησαν σήµερα και θα δευτερολογήσετε εσείς και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και θα το ψηφίσουµε επί της αρχής.
Αλλά το νοµοσχέδιο θα τελειώσει µαζί µε τις τροπολογίες στις 16.00'
το αργότερο. Σε αυτό έχουµε συµφωνήσει οµοφώνως.
Στο σηµείο αυτό διακόπτουµε για να προσέλθει ο κύριος Υπουργός
Μακεδονίας-Θράκης.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επαναλαµβάνεται η
διακοπείσα συνεδρίαση.
Ο κύριος Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης έχει το λόγο επί του
νοµοσχεδίου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Είναι
γραµµένα και θα τα καταθέσω αυτά που θα πω, για την οικονοµία
του χρόνου. Απλώς θα αναφέρω πως στους σκοπούς της πρώτης
εταιρείας περιγράφουµε αφού τους επικυροποιήσουµε, τους
σκοπούς του ν. 735/77.
Το δεύτερο αφορά µια διευκρίνιση όσον αφορά το διοικητικό
συµβούλιο της πρώτης εταιρείας. 'Οπως αναφέρεται και στο νόµο,
κατά παρέκκλιση του ν. 2414, θα είναι διευρυµένο για να
εκπροσωπηθούν όσο γίνεται περισσότεροι φορείς της πόλης,
παίρνοντας ως βάση αυτούς που περιγράφει και ο ν. 735.
Θα ήθελα, επίσης, να πω -θα καταθέσω και τη σχετική διατάξη-
πως στο σηµείο που οµιλούµε για την προγραµµατική σύµβαση
ανάµεσα στην πρώτη και δεύτερη εταιρεία...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Στο άρθρο 3 παράγραφο 1 τελευταία
περίοδο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Ναι,
στο άρθρο 3, παράγραφος µία. Εκεί θα βάλουµε µία διατύπωση
όπου στην προγραµµατική τους σύµβαση οι δύο εταιρείες θα
συνεργάζονται για τη διαµόρφωση της εκθεσιακής πολιτικής.
Τέλος, στο θέµα των επιδοµάτων στο τέλος των παραγράφων 1 και
2, στο άρθρο 4 προστίθεται εδάφιο ως εξής: "Στην έννοια των
τακτικών αποδοχών για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου
περιλαµβάνεται και το καταβαλλόµενο επίδοµα εξοµάλυνσης και το

κίνητρο απόδοσης".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα κατατεθούν αυτά
στα Πρακτικά όπως διατυπώθηκαν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Ακριβώς.
'Εχω και µία αναδιατύπωση. Στο άρθρο 4 µετά την τέταρτη
παράγραφο προστίθεται νέα παράγραφος 5 και οι επόµενες
αριθµούνται σε 6 και 7 ως εξής: "Η µεταφορά του προσωπικού κατά
τα οριζόµενα στις προηγούµενες παραγράφους γίνεται χωρίς
δικαίωµα αποζηµίωσης για την αιτία αυτή". Η φράση αυτή έχει το
εξής νόηµα. Μπορεί κάποιος να εκλάβει τη µετάταξη ως λόγο
παύσης της εργασιακής σχέσης και έτσι πιθανόν να κάνει χρήση
αυτού του λόγου για να πάρει την αποζηµίωση που περιέχει ο ν.
735. Κάνουµε αυτή τη διευκρίνιση γιατί υπάρχει ο κίνδυνος κάποιος
και να µεταταχθεί και να πάρει και την αποζηµίωση ως
απολυόµενος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς την κάνετε διότι
έχει ξανασυµβεί στο παρελθόν.
Ο κ. Κούβελας έχει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Προφανώς δεν µπορεί να ψηφιστεί
απόψε, διότι ο κύριος Υπουργός δεν έχει διατυπώσει τις διατάξεις.
∆εύτερον επί της ουσίας, εµείς θα συµφωνούσαµε εάν δεχόταν το
βασικό όρο που έχουµε προτείνει. Ο κύριος Υπουργός
επιφυλάχθηκε αν το δεχθεί. 'Αρα και εγώ επιφυλάσσοµαι να
δηλώσω τι θα κάνει η παράταξή µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν µπορούν να ψηφιστούν µε τις
γενικόλογες διατυπώσεις που έκανε ο Υπουργός. ∆εν έχουν
διατυπωθεί σαφώς. Συµφωνούµε µε αυτά που λέει, αλλά δεν έχουν
διατυπωθεί. Αύριο θα διανεµηθεί το νοµοσχέδιο και θα ψηφίσουµε
επί του συνόλου, αυτό δεν µπορεί να γίνει. 'Οταν ψηφίζονται τα
άρθρα, πρέπει να είναι διατυπωµένα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Είναι
διατυπωµένα σαφώς, γραπτώς.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆ιαβάστε τα τότε για τα Πρακτικά. Αλλιώς
δεν µπορεί να ψηφιστεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: 'Ετσι που µιλάει ο κύριος Υπουργός δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε. Πρέπει να καταγραφούν τα άρθρα για να
είναι συγκεκριµένες οι αποφάσεις µας. Εδώ θεσµοθετούµε. ∆εν
κάνουµε ευχολόγια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παναγιώτου έχει
το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Οι όποιες προσθήκες, αναδιατυπώσεις
ή τροποποιήσεις είναι προς την κατεύθυνση των επί µέρους
βελτιώσεων και όχι προς την κατεύθυνση της αντιµετώπισης του
προβλήµατος. 'Ολα αυτά δεν µας βρίσκουν σύµφωνους και γι' αυτό
παραµένουµε στην άποψή µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Πρόεδρος της
Βουλής σας έχει δώσει ένα χρονικό περιθώριο µέσα στο οποίο θα
έπρεπε µέχρι το τέλος αυτής της συνεδρίασης να βρείτε λύση
κοινής αποδοχής για να γίνει δεκτό το νοµοσχέδιο από όλες τις
πλευρές. Φαίνεται ότι δεν είναι δυνατόν να γίνει κάτι τέτοιο.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Αύριο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ σαφώς σε κάθε παράγραφο και σε κάθε άρθρο ποιες
τροποποιήσεις έχετε να κάνετε, αναγνώστε τις, καταθέσατέ τις στα
Πρακτικά και θα ψηφίσουµε τα άρθρα.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Αύριο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ούτε αύριο ούτε
µεθαύριο. Τώρα. Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τι συµβαίνει σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα. Υπάρχουν τακτικές µε προθυµία για να
αποδεχθούµε κάποια πράγµατα, µετά παρελκύουµε και στο τέλος
δεν ψηφίζουµε. Ούτως ή άλλως κατά πλειοψηφία ψηφίζονται τα
νοµοσχέδια.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Κύριε Πρόεδρε, να διακόψουµε για δέκα λεπτά για να
διαµορφώσουµε το κείµενο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ιακόπτουµε για δέκα
λεπτά.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Βεβαίως.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κανονικά θα έπρεπε η
διακοπείσα συνεδρίαση να µην επαναληφθεί σήµερα, να συνεχίζει
αύριο και η διατύπωση να γίνει πιο ορθά, για να µην έχουµε
τροποποιήσεις σε δύο µήνες. Γιατί µε τον τρόπο µε τον οποίο
γίνεται η τροποποίηση, προβλέπω ότι λίαν συντόµως το
νοµοσχέδιο αυτό θα έρθει πάλι για τροποποίηση στη Βουλή.
Αυτά και µόνο, για να δείτε ότι πολλές φορές που βιάζετε τα
πράγµατα, οδηγείτε σε επανάληψη! 'Ετσι, δεν κερδίζουµε χρόνο,
αλλά χάνουµε χρόνο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι µια άποψη την
οποία διατυπώνετε, την λαµβάνουµε υπόψη µας, αλλά καλό θα
είναι και η Κυβέρνηση και οι συνάδελφοι Βουλευτές στις επιτροπές,
όταν ψηφίζουν τα νοµοσχέδια να µπορούν να κάνουν την καλύτερη
νοµοτεχνική επεξεργασία. ∆εν είναι θέµα Προεδρείου!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έριξα
ευθύνη σε σας, όπως καταλάβατε. Απλώς είπα ότι εσείς είχατε την
ευθύνη να διακόψετε τη συζήτηση, να διατυπωθεί το νοµοσχέδιο και
να έρθει προς ψήφιση. Γιατί αυτήν τη στιγµή και να µας τα διαβάσει
ο κύριος Υπουργός, δεν θα ξέρουµε τι ψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ηλαδή το καταψηφίζει
η Πλειοψηφία;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:'Οχι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν το καταψηφίζει η
Πλειοψηφία να µας το πείτε. Εγώ είµαι έτοιµος να δεχθώ την
καταψήφισή του από την Πλειοψηφία.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ∆εν µπορεί να καταλάβει τι ψηφίζει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν είναι έτσι, εδώ
ξέρουµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
'Αρθρο 1, παράγραφος 3.
α) Μετά την περίπτωση ζ' (την προστεθείσα) και πριν από την
τελευταία περίπτωση η' προστίθενται οι εξής περιπτώσεις: η) η
προβολή της ελληνικής εν γένει παραγωγής θ) η υποβοήθηση των
Ελλήνων παραγωγών, βιοτεχνών και βιοµηχάνων στην
προσπάθειά τους για τη βελτίωση της παραγωγής, προβολής και
διακίνησης των προϊόντων τους και την αύξηση των πωλήσεων και
των εξαγωγών, ια) η προβολή του ελληνικού τουρισµού.
β) Η επόµενη περίπτωση (τελευταία) αναγράφεται µε το σηµείο ιβ'.
Είναι µια αναρίθµηση.
'Αρθρο 2 παράγραφος 3.
Η περίπτωση γ' που προστέθηκε σήµερα διαγράφεται.
Είναι, γιατί είναι η µεταφορά του σκοπού από τη δεύτερη εταιρεία
στην πρώτη.
'Αρθρο 2 παράγραφος 3.
Η περίπτωση β' (προστεθείσα) διαγράφεται.
'Αρθρο 3 παράγραφος 1, εφάδιο δ'.
Στη φράση που προστέθηκε στο παραπάνω εδάφιο σήµερα
διαγράφονται οι λέξεις "από τον ορισµό του" και αντικαθίστανται ως
εξής: "Από τη σχετική πρόσκλησή του από τους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας και Μακεδονίας-Θράκης".
Κάνω µία διευκρίνιση. Υπήρχε η προθεσµία δύο µηνών για το
διοικητικό συµβούλιο µετά τον ορισµό του να καταθέσει την

πρότασή του. Εδώ κάνουµε µία νέα διατύπωση και λέµε δύο µήνες
µετά την πρόσκληση που θα έχουν από τους δύο Υπουργούς.
∆ηλαδή υπάρχει και ένα σχετικά µεγαλύτερο περιθώριο µετά την
πρόσκληση που θα τους απευθύνουν οι Υπουργοί, να δώσουν τη
γνώµη τους ως διοικητικό συµβούλιο και την παρέλευση δύο
µηνών.
Στο άρθρο 3 παράγραφος 1, προστίθεται εδάφιο τελευταίο: "Με την
ως άνω απόφαση ..." -εννοούµε πάντοτε την κοινή υπουργική και
την προγραµµατική σύµβαση των δύο εταιρειών- "... καθορίζεται
επίσης και η σχέση συνεργασίας των δύο εταιρειών".
Αυτές, κύριε Πρόεδρε, είναι οι αναδιατυπώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να κατατεθούν στα
Πρακτικά, όπως ακριβώς τις έχετε αναγνώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, τις καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης κ. Ιωάννης
Μαγκριώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
διορθώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

"Αρθρο 1 παρ. 3
α) Μετά την περίπτωση ζ (προστεθείσα) και πριν από την τελευταία
περίπτωση (η) προστίθενται οι εξής περιπτώσεις: η) η προβολή της
ελληνικής εν γένει παραγωγήςθ) η υποβοήθηση των ελλήνων
παραγωγών, βιοτεχνών και βιοµηχάνων στην προσπάθειά τους για
τη βελτίωση της παραγωγής, προβολής και διακίνησης των
προϊόντων τους και την αύξηση των πωλήσεων και των εξαγωγών
ια) η προβολή του Ελληνικού Τουρισµού
β) Η επόµενη περίπτωση (τελευταία) αναγράφεται µε το σηµείο ιβ

'Αρθρο 2 παρ. 3
Η περίπτωση γ που προστέθηκε σήµερα, διαγράφεται.

'Αρθρο 2 παρ. 3
Η περίπτωση β (προστεθείσα) διαγράφεται.

'Αρθρο 3 παρ. 1 εδάφιο δ
Στη φράση που προστέθηκε στο παραπάνω εδάφιο σήµερα,
διαγράφονται οι λέξεις "από τον ορισµό του" και αντικαθιστώνται ως
εξής: "από την σχετική πρόσκλησή του από τους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας και Μακεδονίας-Θράκης"
Στο άρθρο 3 παρ. 1 προστίθεται εδάφιο τελευταίο:
"Με την ως άνω απόφαση καθορίζεται επίσης και η σχέση
συνεργασίας των δύο εταιρειών").
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Κούβελα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: ∆εν έχετε τίποτα άλλο, κύριε Υπουργέ, για
θέµατα εργαζοµένων;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Είπα
προηγουµένως για τα επιδόµατα και τα διάβασα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Πότε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ιαβάστηκαν πριν από
τη διακοπή της συνεδριάσεως. Καλό θα είναι όµως να τα
ξαναδιαβάσουµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για να τα επαναλάβετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Στο
άρθρο 4, στο τέλος των παραγράφων 1 και 3, προστίθεται εδάφιο
ως εξής: "Στην έννοια των τακτικών αποδοχών για την εφαρµογή
του προηγούµενου εδαφίου περιλαµβάνονται και το καταβαλλόµενο
επίδοµα εξοµάλυνσης και το κίνητρο απόδοσης".
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Κούβελα.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάναµε µία τελευταία
προσπάθεια µε όλη την καλή διάθεση να βελτιώσουµε το
νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο δεν θα γίνει ποτέ εκείνο που θέλουµε
όσο παραµένουν τα τελευταία άρθρα που µε υπουργικές αποφάσεις
ρυθµίζουν τα πάντα κατά τρόπο άγνωστο. Αλλά είπαµε τουλάχιστον
να βελτιωθούν τα πρώτα άρθρα και αυτά που αφορούν τους
εργαζοµένους.
Εγώ θα κάνω µερικές παρατηρήσεις στα πρώτα άρθρα.
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Κατ'επανάληψη διατυπώσαµε την άποψη εδώ ότι την πολιτική, τις
γενικές κατευθύνσεις, τα προγράµµατα, τις αποφάσεις για την
εκθεσιακή πολιτική και για τις επιµέρους εκθέσεις πρέπει να τις
παίρνει ο δηµόσιος φορέας. Την εκτέλεση, να την κάνει ο ιδιώτης.
Εδώ κατάφερε ο κύριος Υπουργός, παρά την προσπάθεια προς
βελτίωση, να επιδεινώσει την κατάσταση. Θα σας εξηγήσω γιατί.
'Εδωσε στην πρώτη εταιρεία σκοπούς κατάλληλους για να µπορεί
να προγραµµατίζει κατά τον επιθυµητό τρόπο, όµως δεν της
επιτρέπει να προγραµµατίσει. Και τον προγραµµατισµό και την
εκτέλεση αναλαµβάνει η δεύτερη εταιρεία. Η πρώτη εταιρεία θα έχει
τους σκοπούς και η δεύτερη εταιρεία θα έχει τα προγράµµατα και
την εφαρµογή τους. ∆ηλαδή η πρώτη ξέρει τι θέλουµε εµείς να
πράξει, αλλά δε µπορεί. Η δεύτερη θα κάνει ό,τι θέλει, χωρίς
φραγµούς!
Θα υπογράψουµε σύµβαση παραχώρησης, θα προσφέρουµε στη
δεύτερη εταιρεία τις εγκαταστάσεις, θα της προσφέρουµε τους
τίτλους, θα της προσφέρουµε τα προνόµια και την κρατική
υποστήριξη και εκείνη θα µας υπαγορεύσει όποια εκθεσιακή
πολιτική θέλει, προκειµένου να είναι κερδοφόρα. Και φυσικά, θα
οδηγήσει τις εκθέσεις εκτός Θεσσαλονίκης, γιατί το κέρδος είναι
στην Αθήνα.
Ακόµη επισηµαίνω ότι προσπαθούµε στην πρώτη εταιρεία να
µετακυλίσουµε ενδεχοµένως την ευθύνη για την έκθεση του
Σεπτεµβρίου. Η πρώτη εταιρεία θα έχει τελικά προσωπικό; Θα έχει
προσωπικό αρκετό για να κάνει την έκθεση του Σεπτεµβρίου; Αν θα
έχει προσωπικό και δυνατότητα να κάνει την έκθεση του
Σεπτεµβρίου που είναι γιγάντια, γιατί δεν µπορεί να κάνει τις άλλες;
Να γιατί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ διέκρινε
σύγχυση!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Με συγχωρείτε, κύριε
Κούβελα.
Αυτήν τη στιγµή βλέπω στα Πρακτικά ότι ο Πρόεδρος της Βουλής,
κ. Απόστολος Κακλαµάνης κήρυξε περαιωµένη τη συζήτηση επί
των άρθρων και έµεινε -και τα Πρακτικά υπάρχουν εδώ- στο να
γίνουν οι νοµοτεχνικές διορθώσεις, οι προσθήκες κατόπιν
συζητήσεως των Βουλευτών κλπ. Από τη στιγµή που αυτό το
πράγµα έγινε και από τη στιγµή που δεν συµφωνείτε, παρακαλώ να
τελειώσετε, γιατί αν θα ανοίξουµε συζήτηση, θα πρέπει να δώσω το
λόγο και σε όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και να
ξανανοίξουµε τη συζήτηση επί των άρθρων.
ΣΩΤΗΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα µε τη δήλωση
ότι ο κύριος Υπουργός είχε πει ότι δήθεν αποδέχεται τη δική µας
πρόταση, όπως είναι διατυπωµένη στη σηµερινή επιστολή µου. Την
καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωτήριος Κούβελας καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
'Oµως, τώρα που µας ανέγνωσε τι αποδέχεται και τι δεν
αποδέχεται, διαπιστώνουµε ότι δεν δέχεται η πρώτη εταιρεία να
καταρτίζει τα προγράµµατα και η δεύτερη τα εκτελεί. 'Αρα
απορρίπτει τον πυρήνα της πρότασής µας. 'Οσα αποσπασµατικά
δέχεται δηµιουργούν σύγχυση. 'Ετσι το νοµοσχέδιο το κάνει και
χειρότερο απ'ό,τι ήταν πριν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Υπάρχει κανείς άλλος
εκ των κυρίων συναδέλφων που θέλει το λόγο; Κανείς.
Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το άρθρο 1
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε απο τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το άρθρο 2
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το άρθρο 3
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το άρθρο 4
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στη ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο, όπως
διατυπώθηκε στη ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
Α∆ΑΜ ΡΕΓΚΟΥΖΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και αυτό κατά
πλειοψηφία;
Συνεπώς, το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό, όπως διατυπώθηκε
στη ∆ιαρκή Επιτροπή, κατά πλειοψηφία.
Αυτά προς γνώση και συµµόρφωση, κύριε Υπουργέ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας-Θράκης): Είχα
την διάθεση για την µέγιστη συναίνεση αλλά δυστυχώς η
Αντιπολίτευση δεν ανταποκρίθηκε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς, το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: "Αναµόρφωση και
εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης" έγινε δεκτό
επί της αρχής και επί των άρθρων. Η ψήφισή του στο σύνολο
αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέρας 25
Ιανουαρίου 1999 και της Τρίτης 26 Ιανουαρίου 1999 και ερωτάται το
Σώµα εάν επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς, τα Πρακτικά
της ∆ευτέρας 25 Ιανουαρίου 1999 και της Τρίτης 26 Ιανουαρίου
1999 επικυρώθηκαν.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από την
εισαγγελική αρχή διαβιβάσθηκε η αίτηση για την άρση ασυλίας του
Βουλευτή κ. Νικόλαου Αναστασόπουλου.
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή
∆έχεστε, κύριοι συνάδελφοι, να λύσουµε στο σηµείο αυτό τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.50' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ηµέρα Πέµπτη 4 Φεβρουαρίου 1999 και ώρα 10.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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